
 
 
 
 
 
 
 
 
 

اول دي 1400



°۷تهران

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)82,770درهم امارات

0 (%0)23,300لير ترکيه

0 (%0)47,850يوان چين

0 (%0)237,200دلار کانادا

0 (%0)328,700فرانک سوئيس

0 (%0)2,910افغاني

0 (%0)217,900دلار استراليا

0 (%0)273,010دلار

0 (%0)307,540يورو

0 (%0)401,520پوند انگليس

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)132,360,000سکه امامي

0 (%0)126,960,000سکه بهار آزادي

0 (%0)68,000,000نيم سکه

0 (%0)37,850,000ربع سکه

0 (%0)23,000,000سکه گرمي
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1- برنامه ریزي براي تولید 16.5 میلیون دستگاه انواع لوازم خانگی تا پایان سال - شبستان

2- ناکارآمدي «نظام رفاه» و «تامین اجتماعی متمرکز» با فشارِ «هزینه جاري» - ایلنا

3- آیا دولت می تواند سن و سابقه ي بازنشستگی کارگران را افزایش دهد؟ - ایلنا

4- در شرایط تحریم کارنامه درخشانی ثبت شد - روزنامه عصر ایرانیان

5- تحقق اشتغال مستقیم 200 نخبه ایرانی - روزنامه عصر ایرانیان

6- بایدن در حال بررسی اعمال تحریم هاي سنگین علیه روسیه در صورت حمله به اوکراین است - باشگاه خبرنگاران جوان

7- اهداف الگوي جدید اقتصادي ترکیه چیست؟ / اردوغان به دنبال کاهش آسیب پذیري از شوك هاي خارجی - دانشجو

8- ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي در فضاي مجازي - تابناك

9- پتروشیمی کارون؛توسعه پتروشیمی از «مگاتنی» باید به «تناژي» تغییر کند - بورس و بانک

10- ترند شدن نام یک برند لوازم خانگی در بین رسانه ها بی دلیل نیست / دستگاههاي نظارتی ورود کنند - بورس و بانک

11- دستگاه هاي اجرایی براي رونق تولید از صنفی نگري خارج شوند - قم پرس

12- آرامبخش اردوغان براي لیر - اقتصاد آنلاین

13- احداث خانه ویژه خانواده هاي داراي معلول در فارس/بهزیستی تسهیلگر است - ایسنا

14- ایران از نظر ژئوپلیتک، ژئواستراتژیک و ژئوکالچري یک کشور منحصر به فرد است/ ایران می تواند در کریدورهاي مطرح

بین المللی ایفاي نقش کند - برنا نیوز

15- وجود 750 پروژه نیمه تمام در چهارمحال و بختیاري - باشگاه خبرنگاران جوان

16- صدورمجوز تسهیلات 66هزارمیلیارد تومانی براي اجراي 106 پروژه در یزد - تیتر برتر

17- آرامبخش اردوغان براي لیر - خلیج فارس نیوز

18- ضرورت استانداردسازي صنایع دستی در استان فارس - سحاب پرس

19- مجوز 3 معدن غیرفعال در هرمزگان سلب صلاحیت شد - روزنامه روزگار معدن

20- میراثی که باید از آن حفاظت شود؛ بخشی از بازار تاریخی دامغان در آستانه تخریب قرار گرفت - تسنیم

21- مدیران از جنس تولید نیستند/واحدهاي R&D واحد تغییر رنگ اند! - خبرگزاري مهر

22- سهم 50 درصدي خدمات از تولید ناخالص داخلی - روزنامه کائنات

23- جاي اصلاحات قوانین «بازنشستگی» در بودجه سنواتی است؟ - روزنامه کائنات

24- ورود سه سامانه بارشی به کشور؛ هفته آیندهضرورت تغییر سبک زندگی متناسب با منابع آبی - روزنامه کائنات

25- ارتباط تعویق سن بازنشستگی با هرم سنی جمعیت - تیتر برتر

26- 67 درصد مستمري مددجویان در بودجه 1400 رشد داشت - خوزنا

27- افزایش یارانه نقدي تورم،فقر و نابرابري را افزایش می دهد - روزنامه ستاره صبح

28- صداي مردم را بشنوید/ حسین مقصودي- نماینده سابق سبزوار - روزنامه ستاره صبح

29- رئیس مجمع نمایند گان فارس اعلام کرد ؛ آمار بیکاري تحصیل کرد گان فارس بالاتر از میانگین کشوري - روزنامه خبر
جنوب



30- بسته هاي پیشنهادي خوبی براي سفر رییس جمهوري به قم آماده شده است - قم پرس

31- بسترهاي بسط پژوهش هاي بنیادي و کاربردي و تجاري سازي نتایج پژوهش فراهم می شود - دانا خبر

32- «کارآفرینی گردشگري» در دانشگاه تهران - دانا خبر

33- ارتقاي کیفیت محصولات آردي هدف شرکت است - روزنامه دنیاي اقتصاد

34- برگزاري نشست تعاملی کارآفرینی در مرکز نوآوري کیش - روزنامه دنیاي اقتصاد

35- کاهش شفافیت در لایحه پیشنهادي - روزنامه دنیاي اقتصاد

36- نشان عالی مدیر سال 1400 به مدیرعامل بانک دي تعلق گرفت - جامعه ایده آل

37- با سرمایه کم چه شغلی براي خود دست و پا کنیم؟ - تیتر برتر

38- بارم بندي پیشنهادي دوره هاي مختلف تحصیلی دانش آموزان اعلام شد - تیتر برتر

39- حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار خودرو» - عصر بازار

40- طلب کالدرون با ارز دارو پرداخت شد! - جوان آنلاین

41- کاهش شفافیت در لایحه پیشنهادي - فصل اقتصاد

42- حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار خودرو» - جهان نیوز

43- روایتی نو از نامه 68/1/6 امام خمینی/ شگردهاي مخدوش سازي اسناد تاریخی توسط بیت منتظري - عصر امروز

44- توافق ایران و عراق براي احداث و تکمیل راه آهن شلمچه - پول نیوز

45- توجه دولت به دو مقوله مهم تولید و مبارزه با مفاسد باشد - شبستان

46- مشکلات و راه حل هاي دولت سیزدهم( قسمت اول) - اقتصاددان

47- کشور ما باید درمسیر کار آفرینی قرار بگیرد - اقتصاددان

48- اخبار - روزنامه وطن امروز

49- بازیابی اقتصادي ناقص در امریکاي لاتین - روزنامه ایران

50- از دورهمی قرآنی تا تعاونی فرشبافی - روزنامه ایران

51- حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار خودرو» - برترین ها

52- کمک هاي سازمان ملل براي مهاجران افغان با شروط سیاسی است - خانه ملت

53- ورود سپاه به رفع موانع تولید براي رونق فضاي کسب وکار در کردستان - خبرگزاري قرآن

54- دردسر فرهنگیان بعد از اجراي رتبه بندي معلمان - ایسکا

55- صندوق کارآفرینی امید، آماده نقش آفرینی در رونق تولید، بهره وري و اشتغال زایی در کشور - بانک امروز

56- پرداخت پانزده هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج به زوج هاي جوان - ایسنا

57- حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار خودرو» - پدال نیوز

58- اهمیت حمل و نقل در اقتصاد کشور - خبرگزاري صنایع

59- 791 معدن راکد و غیرفعال به چرخه تولید بازگشت - بازار نیوز

60- بازدید استاندار آذربایجان شرقی از آزادراه ارومیه- تبریز و شهرك صنایع دستی - تابناك

61- حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار خودرو» - تجارت گردان

62- بوتیک هتل ؛ در زنجان - خبرگزاري صدا و سیما



63- منطقه اي کردن دستمزد کارگران با کدام دلیل؟ - تیتر برتر

64- رونق کسب و کار 23 هزار نفر با طرح هاي تسهیلاتی موسسه اعتباري ملل - برداشت روز

65- نشان عالی مدیر سال 1400 به مدیرعامل بانک دي تعلق گرفت - برداشت روز

66- اعطاي وام مهارت به 700 سرباز در آجا لرستان - ایسنا

67- صنعت حمل و نقل موتور پیشران اقتصاد کشور است - خبرگزاري فارس

68- قطب تولید قارچ شد - جوان آنلاین

69- 513 صندوق قرض الحسنه 5 هزار شغل ایجاد کرده است - جوان آنلاین

70- توافق ایران و عراق براي احداث و تکمیل راه آهن شلمچه-بصره - اتاق خبر

- صفحه نخست مطبوعات 1400/10/01



 

برنامه ریزي براي تولید 16.5 میلیون دستگاه انواع لوازم خانگی تا پایان سال

منبع: شبستانشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/10/01

گردان با اشاره به رشد تولید انواع لوازم خانگی در کشور گفت: برنامه ما تا پایان امسال تولید 16.5 میلیون دستگاه انواع لوازم
خانگی است که عدد بزرگی است.

گردان با اشاره به رشد تولید انواع لوازم خانگی در کشور
گفت: برنامه ما تا پایان امسال تولید 16.5 میلیون دستگاه

 
انواع لوازم خانگی است که عدد بزرگی است. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري شبستان، کیوان
گردان، مدیرکل صنایع فلزي و لوازم خانگی وزارت صنعت،

معدن و تجارت شب گذشته (سه شنبه 30 آذر) در برنامه گفتگوي 18 و 30 دقیقه شبکه خبر سیما با بیان این با ممنوعیت واردات
لوازم خانگی توانستیم با خودکفا شدن در تولید لوازم خانگی از خروج 4 میلیارد دلار ارز جلوگیري کنیم، گفت: ورود لوازم خانگی از

 
سال 97 ممنوع شده و عملا 3 سال و نیم است که واردات لوازم خانگی ممنوع شده است. 

گردان با اشاره به رشد تولید انواع لوازم خانگی در کشور گفت: برنامه ما تا پایان امسال تولید 16.5 میلیون دستگاه انواع لوازم خانگی

 
است که عدد بزرگی است. 

مدیرکل صنایع فلزي و لوازم خانگی وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه یکی از سیاست هاي جدي وزارت صمت رفع همه
دغدغه هاي تولیدکنندگان لوازم خانگی در زمینه مواد اولیه است که این کار به خوبی انجام شده است، گفت: در صنعت لوازم خانگی
به صورت مستقیم براي 300 هزار نفر شغل ایجاد شده که با رونق گرفتن تولید 50 هزار اشتغال جدید در پی ممنوعیت واردات به آن

اضافه شده است.



ناکارآمدي «نظام رفاه» و «تامین اجتماعی متمرکز» با فشارِ «هزینه جاري»

منبع: ایلناشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/10/01

دولت می تواند هزینه هاي جاري خود در بحث هاي رفاهی و حمایتی را از طریق بازتوزیع درآمدهاي ناشی از مالیات، تامین
کند اما مشکل اینجاست که شرکت هاي بزرگ متصل به درآمدهاي مختلف (ارزي یا ریالی یا هر دو) به این نظام سنتی

پایبند نیستند و با قواعد خود کار می کنند.

دولت می تواند هزینه هاي جاري خود در بحث هاي رفاهی
و حمایتی را از طریق بازتوزیع درآمدهاي ناشی از مالیات،
تامین کند اما مشکل اینجاست که شرکت هاي بزرگ
متصل به درآمدهاي مختلف (ارزي یا ریالی یا هر دو) به
این نظام سنتی پایبند نیستند و با قواعد خود کار می

 
کنند. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، از زمان تسلیم ارقام بودجه 1401
به مجلس، بحث هایی بر سر جهت گیري هاي دولت شکل

گرفته است. تحلیل نهایی که می توان بر سر آن اتفاق نظر داشت، سوق دادن اجباري فشار ناشی از کسري درآمدهاي ارزي به حوزه
درآمدهاي ریالی است؛ موضوعی که می تواند به سبب سنگین شدن درآمدهاي مالیاتی، اندکی پس اندازها را کاهش دهد. اساسا دولت
نیروي خود را متوجه درآمدهاي مالیاتی کرده است؛ چراکه درصد تحقق درآمدهاي مالیاتی نسبت به درآمدهاي ارزي به واقعیت
نزدیک تر است و دولت لازم می بیند که کسري تراز عملیاتی بودجه را از افزایش بیشتر دور و درصد تحقق بودجه را واقعی کند. با
این حال درآمدهایی که دولت بر روي آنها حساب باز کرده 48 درصد نسبت به بودجه سال 1400 افزایش یافته است که عمدتا مبتنی
بر مالیات و گمرك، منابع حاصل از نفت و گاز، فروش واگذاري اموال منقول و غیرمنقول، واگذاري شرکت هاي دولتی، استقراض و
انتشار اوراق است. میزان درآمدهاي پایدار بودجه، 668 هزار میلیارد تومان اعلام شده است اما منابع و مصارف 1372 هزار میلیارد
تومان و بودجه عمومی دولت 1505 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. با توجه به اینکه بودجه سال آینده اساسا کسري
دارد، «مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی» کسري تراز ساختاري بودجه را با در نظر گرفتن نفت، 704 هزار میلیارد تومان

 
تخمین زده است. در این شرایط، انتظار هم نمی رود که دولت سیاست هاي درآمدي خود را متوجه نفت کند. 

در نتیجه بودجه اي براي سال آینده موجود است که تراز آن مبتنی بر نابرابري در بخش مصارف مرتبط با حوزه عمومی است؛ البته
دولت ناچار شده که نسبت به سال جاري هزینه هایش را به ویژه در فصل رفاهی افزایش دهد. در این زمینه می توان به 342 هزار
میلیارد تومان مصارف پیش بینی شده اشاره کرد که رقمی در حدود 329 هزار میلیارد تومان آن مربوط به حقوق بازنشستگی و رفاه
اجتماعی است که در مواردي چون صندوق بازنشستگی کشوري با 120 هزار میلیارد تومان، سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح با
75 هزار میلیارد تومان و حق بیمه شاغلین و سایر موارد با 134 هزار میلیارد تومان متمرکز می شود. در نتیجه عمده مصارف دولت
در حوزه رفاهی و بازنشستگی متوجه اجزايِ خودش است و نه مصارف مرتبط با حوزه عمومی؛ البته در جدول تبصره 14 بودجه
1401 مصارفی چون 3 هزار میلیارد تومان براي بیمه اقشار خاص، 3420 میلیارد تومان براي حمایت معیشتی از معلولان (مجزا از
بودجه پیشگیري از معلولیت)، 73 هزار میلیارد تومان یارانه و 35 هزار و 660 میلیارد تومان براي کاهش فقط مطلق مشمولان کمیته

امداد و بهزیستی، اختصاص یافته اند. 



 
6 میلیون و 900 نفر فاقد پوشش بیمه 

با این همه، بخشی از مردم سهم ناچیزي از بودجه رفاهی دارند؛ در این زمینه می توان به 6 میلیون و 900 نفر از جمعیت کشور اشاره
کرد که فاقد پوشش بیمه اي هستند و سهمی هم در بودجه 1401 ندارند؛ در حالی که آذر ماه سال 99 در جلسه شوراي عالی
هماهنگی اقتصادي، این موضوع با محوریت «ایجاد نظام متمرکز تأمین اجتماعی براي آحاد مردم» و «ایجاد پایگاه ملی ایرانیان با
اتصالِ پایگاه هاي مختلف اطلاعاتی به یکدیگر» از سوي مقام معظم رهبري مطرح و مورد تاکید قرار گرفت. پس از آن، محمد
شریعتمداري، وزیر وقت رفاه دستور رسیدگی به این موضوع را صادر کرد. با این حال سهمی براي رفاه از بعُد بیمه هاي اجتماعی و
نظام متمرکز که مبتنی بر تقویت شناسایی افراد باشد، تعریف نشده است. این در حالی است که نظام بودجه ریزي الزاما قرار نیست
که مبتنی بر تعریف درآمدها و هزینه ها باشد؛ چراکه بودجه آمیخته با سویه هاي سیاست گذاري اجتماعی است و باید در آن برنامه

 
ریزي رفاه را هم در نظر گرفت. 

 
متمرکز شدن رفاه در هزینه هاي جاري 

اساسا بودجه نمی تواند از ارکان سیاست گذاري عمومی جدا باشد؛ هرچند که سندهاي برنامه ریزي 5 ساله، هم چنین مبنایی را
دارند اما گاها مفاد آنها در تدوین بودجه، محلی از اعراب ندارند. با این حال دولت مکلف است که به نوعی سیاست گذاري خود را
متوجه مسئولیت هاي رفاهی کند تا اقشار محروم را در تورِ حمایت ها قرار دهد. از طرفی با توجه به اینکه کرونا در کشور لانه کرده و

 
امواج جدید خود را در سطح جامعه مدیریت می کند، استقرار تور حمایت هاي اجتماعیِ متصل به بودجه ضروري است. 

اساسا متمرکز شدن نظام رفاهی در مسائل صندوق هاي بازنشستگی و حق بیمه هاي شاغلین دولت ها تاکنون موجب شده که ساختار
بودجه ها در جهت «کاهش نابرابري دسترسی به بیمه هاي اجتماعی» یا حتی استقرار حمایت هاي چند لایه آنگونه که در «قانون

 
نظام ساختار نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی» تاکید شده، حرکت نکند. 

این در حالی است که «لایه هاي امدادي» در سطوح مختلف، در قانون یاد شده، تعریف شده اند و قاعدتا باید منابعی براي آنها در نظر
گرفته شود. بر اساس قانون نظام ساختار نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی بازنشستگی و ازکارافتادگی، بیکاري، پیري، در راه ماندگی،
بی سرپرستی و آسیب هاي اجتماعی، حوادث سوانح، ناتوانی هاي جسمی و ذهنی، بیمه هاي خدماتی، درمانی، بهداشتی و مراقبتی،
حمایت از مادران به خصوص در دوران بارداري و حضانت فرزندان، حمایت از کودکان و زنان بی سرپرست، ایجاد بیمه هاي خاص
بیوگان، زنان سالخورده و خود سرپرست، کاهش نابرابري و فقر و امداد و نجات باید در لایه هاي حمایتی تعریف شوند و استقرار یابند

 
اما باید در چارچوب بیمه هاي اجتماعی و درمانی (همگانی و تکمیلی)، گام هاي حمایتی و توانبخشی و امدادي متمرکز شوند. 

 
لزوم اتصال بودجه به حمایت اجتماعی 

از طرفی با وجود اینکه دولت در لایحه بودجه سال 1401، میزان درآمدهاي مالیاتی خود را 60 درصد نسبت به بودجه سال 1400
افزایش داده و نرخ تسعیر ارز را به 23 هزار تومان رسانده و در کل پیش بینی درآمد 1372 هزار میلیارد تومانی را براي خود داشته اما
به نظر می رسد هنوز مصارف بودجه در جهت حمایت هاي رفاهی چند لایه سازماندهی نشده است. این نقیصه، ایجاب می کند که
بخشی از درآمدهاي عمومی متوجه نظام تامین اجتماعی و رفاهی شود تا افراد فاقد بیمه هاي همگانی، حادثه دیدگان، بیکاران فاقد
بیمه درمانی، شاغلان فاقد بیمه مکمل، زنان سرپرست خانوار فاقد حداقل درآمد، مقرري بگیران نهادهاي حمایتی که بیکار هستند،
معلولانی که از حداقل درآمد متناسب با خط فقر محروم هستند و کارگرانی که به سبب توسعه تکونولوژي و مکانیزه شدن خطوط



 
تولید بیکار شده اند، تحت حمایت قرار گیرند. 

 
بازتوزیع درآمدهاي ناشی از مالیات 

آلبرت بغازیان (اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه تهران) معتقد است که حمایت هاي اجتماعی باید در اتصال به نظام مالیاتی
تقویت شوند. وي با اشاره به میزان مالیات وصول شده به تولید ناخالص داخلی، گفت: «میزان مالیات به تولید ناخالص داخلی در ایران
10 درصد است اما در ارمنستان معادل 25 درصد تولید ناخالص داخلی، از جامعه مالیات دریافت می شود؛ البته در ایران، کارگر و
کارمند باید پیش از دریافت حقوق شان مالیات خود را بپردازند اما شرکت هاي بزرگ با اتکا به راه هاي دور زدن و چند لایه سازي
سیستم اقتصادي خود از پرداخت مالیات فرار می کنند. این در حالی است که با توسعه نظام مالیاتی و متصل ساختن آن به
تکنولوژي، می توان مالیات را آنا بر روي درآمدها، عایدي سرمایه، ارث، ارزش افزوده و... اعمال کرد و با هرگونه اظهارنامه تطبیق داد.
اما در ایران این مناسبات روزآمد نمی شوند و همچنان از فقر قابلیت و نوآوري رنج می برند به نحوي که شرکت ها با سیستم «چند

 
دفتري» و تنظیم اظهارنامه هاي غیردقیق، از پرداخت مالیات متناسب با درآمدهاي خود خودداري می روزند.» 

وي افزود: «دولت می تواند هزینه هاي جاري خود در بحث هاي رفاهی و حمایتی را از طریق بازتوزیع درآمدهاي ناشی از مالیات،
تامین کند اما مشکل اینجاست که شرکت هاي بزرگ متصل به درآمدهاي مختلف (ارزي یا ریالی یا هر دو) به این نظام سنتی پایبند
نیستند و با قواعد خود کار می کنند. این در حالی است که درآمدهاي مالیاتی باید متوجه درآمدها و عایدي کسانی شود که وزن
اقتصادي بالاتري دارند و متناسب با وزن خود فعالیت هاي شفاف یا غیرشفاف دارند. ردگیري فعالیت هاي آنها تا میزان بالایی از
طریق توسعه تکنولوژي و حذف مراجعات حضوري و حذف ممیزي ممکن است. مجلس بارها در مورد حذف ممیزي بحث کرده است
اما با وجود الزامات قانونی هنوز در حال درگیري با سیستم ممیزي هستیم. این نظام مالیاتی باید متحول شود و دولت هم باید به
تکلیف خود براي تعریف پایه هاي جدید مالیاتی عمل کند. اگر بتوانند که در بودجه 1401 اساس مالیات را متحول کنند قاعدتا پایه

 
هاي تغییرات بزرگ را فراهم کرده اند اما باید تکلیف بحث بازتوزیع را هم روشن کنیم.» 

این اقتصاددان با بیان اینکه دولت باید کارآمدي اقتصاد را افزایش دهد، یادآور شد: «براي اینکه صندوق هاي بازنشستگی متکی به
بودجه رفاهی کشور نباشند و این بودجه به نیازمندان واقعی اختصاص یابد، لازم است که اقتصاد از رکود خارج شود، با راه هایی
همچون افزایش سن بازنشستگی نمی توان صندوق ها را تقویت و متحول کرد. در واقع این راه شناسایی مسئله را دشوار می کند و در
ضمن سن ورود به بازار کار را افزایش می دهد و کارآمدي اقتصاد را به واسطه بالارفتن سن نیروي کار پایین می آورد و در ضمن
هزینه هاي نظام سلامت و مراقبت را افزایش می دهد. سن بازنشستگی متغیري نیست که دولت خیلی بتواند با آن بحران صندوق ها
را عقب بیندازد. در اینجا دولت باید با نظام مالیاتی خود جلو بیاید و توام با آن براي رفع تحریم ها با موانع موجود مقابله کند و خیلی
سرراست، مسیر گردش اقتصاد را از موانعش رها کند. سیاست هاي ضد اشتغال مانند افزایش سن بازنشستگی ما را از اصلاحات عمیق

 
تر بازمی دارد.» 

 
پاك کردن صورت مسئله در فصل رفاهی 

ضرورت تامین منابع لازم براي توسعه رفاه اجتماعی، تغییر جهت گیري هاي کلی بودجه را می طلبد. در بودجه سال آینده دولت
هزینه هاي جاري خود را ذیل فصل رفاه اجتماعی قرار داده است؛ البته دولت هاي گذشته هم همین مسیر را رفتند اما به نظر می
رسد که عادت کردن دولت ها به شرایطِ موجود و سنت ریشه دار غرق شدن در هزینه هاي جاري، موجب تخریبِ تامین اجتماعی
متمرکز شده است؛ حتی بودجه رفاهی هم به اندازه اي نیست که زخم هاي فقر را که در سال هاي تحریم بر معیشت وارد شده اند،

 
جبران کند. بر این پایه، در صورت تقسیم بودجه رفاهی 1401 بر جمعیت کشور سهم هر ایرانی به 4 میلیون تومان می رسد. 



 
گزارش: پیام عابدي 

انتهاي پیام/



آیا دولت می تواند سن و سابقه ي بازنشستگی کارگران را افزایش دهد؟

منبع: ایلناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/10/01

چالش مهمی در این میانه مطرح است؛ اینکه چطور دولت می تواند به تنهایی در ارتباط با پارامترهاي بازنشستگی صندوقي
عمومی و غیردولتی مثل تامین اجتماعی تصمیم بگیرد؟ آیا تامین اجتماعی، صندوقي زیرمجموعه دولت است که دولت

بخواهد به تنهایی در ارتباط با مولفه هاي پارامتریک آن تصمیم سازي کند؟

چالش مهمی در این میانه مطرح است؛ اینکه چطور دولت
می تواند به تنهایی در ارتباط با پارامترهاي بازنشستگی
صندوقي عمومی و غیردولتی مثل تامین اجتماعی تصمیم
بگیرد؟ آیا تامین اجتماعی، صندوقي زیرمجموعه دولت
است که دولت بخواهد به تنهایی در ارتباط با مولفه هاي

 
پارامتریک آن تصمیم سازي کند؟ 

به گزارش خبرنگار ایلنا، «افزایش سن و سابقه
بازنشستگی»، یکی از نگران کننده ترین بخش هاي لایحه

بودجه 1401 براي عموم مزدبگیران شاغل است؛ هر مزدبگیري که تحت پوشش یکی از صندوق هاي بازنشستگی کشور مشغول به
کار است، با متن صریح لایحه بودجه ي تقدیمی به مجلس، مشمول این افزایش می شود و این در حالیست که حضور ناگهانی و بدون
پیش درآمدِ این بند در لایحه بودجه ي سال بعد، می تواند طوفانِ تقاضا براي بازنشستگی هاي پیش از موعد را در صندوق ها از

 
جمله تامین اجتماعی به وجود بیاورد. 

 
موج تقاضا براي بازنشستگی 

 
مدرك کارشناسی چرا؟! 

محمدحسن زدا (سرپرست سابق سازمان تامین اجتماعی) در یک لایو اینستاگرامی در این رابطه گفته است: درست است که صندوق
ها باید به پایداري برسند، اما با این شدت نمی شود و خسارتی که به تامین اجتماعی وارد می شود، موجی است که ممکن است آخر
امسال براي درخواست بازنشستگی راه بیفتد. ممکن است 200 تا 300 هزار نفر درخواست بازنشستگی بدهند که به این کاهش از
سال آینده، نخورند. به این ترتیب 200 تا 300 هزار بیمه پرداز را از دست داده و باید از اول سال آینده به آنها حقوق هم بدهیم.
معلوم است که جمع این موارد با همدیگر و یک مرتبه اعلام کردنش تبعات اجتماعی دارد. ما قبلا پیشنهاد کرده بودیم که سالی شش

 
ماه و طی 10 سال به سن و سنوات اضافه شود تا صندوق بتواند به پایداري برسد. 

در تبصره 20 ماده واحده لایحه بودجه سال 1401 به پایدارسازي منابع صندوق هاي بازنشستگی اشاره و در آن به مواردي چون
«افزایش دوساله سنوات خدمت مورد قبول براي بازنشستگی تمام مستخدمین زن و مرد داراي حداقل مدرك کارشناسی معتبر در
تمام صندوق هاي بازنشستگی اعم از کشوري، لشگري و سازمان تأمین اجتماعی»، «افزایش دوساله حداقل و حداکثر سن بازنشستگی
تمامی مستخدمین مرد و زن به هر میزان سابقه خدمت در صندوق تأمین اجتماعی» و «محاسبه حقوق بازنشستگی در تمام صندوق



هاي بازنشستگی اعم از کشوري، لشکري و سازمان تأمین اجتماعی بر اساس متوسط سه سال آخر زمان اشتغال» اشاره شده که باعث

 
بروز نگرانی به ویژه براي شاغلانی شده که در آستانه بازنشستگی قرار دارند. 

ابهامات بسیاري در این بندهاي بودجه وجود دارد؛ اول اینکه منظور از «مستخدمین زن و مرد داراي حداقل مدرك کارشناسی معتبر»
به درستی مشخص نیست؛ آیا معناي این بند این است که تمام شاغلانی که حداقل مدرك لیسانس دارند، مشمول افزایش دو ساله
سن و سابقه می شوند و با این حساب، شاغلانی که مثلاً دیپلم دارند یا مدرك تحصیلی شان فوق دیپلم است، از این افزایشِ یکباره

 
کنار گذاشته می شوند؟ 

چرا دولت شرطِ «حداقل مدرك کارشناسی معتبر» را در این بند گنجانده است و آیا واقعاً کارشناسان رفاه و تامین اجتماعی در ارتباط
با این اصلاحات پارامتریک ناگهانی نظر داده اند؟ اگر تا قبل از پایان سال، همانطور که سرپرست سابق سازمان تامین اجتماعی اظهار
داشته، 200 تا 300 هزار نفر، درخواست بازنشستگی بدهند، چطور صندوقي مثل تامین اجتماعی که همین امروز ماهی 5 هزار
میلیارد تومان کسري بودجه دارد و مجبور به استقراض از نظام بانکی کشور با سود بالاي 25 درصد است، می تواند از پسِ پرداخت
مستمري این گروه در اولین ماه هاي سال بعد بربیاید؛ با فرارسیدن موج درخواست براي بازنشستگی، نه تنها هدف اعلامی دولت یعنی
«پایداري صندوق ها» حداقل در ارتباط با تامین اجتماعی برآورده نمی شود بلکه خروجی هاي ناخواسته ي سازمان افزایش ناگهانی
پیدا می کند و بحران منابع و مصارف تشدید می شود؛ در چنین شرایطی دور از انتظار نیست که ضریب پشتیبانی این ابربیمه گر به

 
زیر 4.5 یا حتی 4 نیز سقوط کند! 

 
آیا دولت «می تواند» پارامترهاي صندوق تامین اجتماعی را به تنهایی تغییر دهد؟ 

اما موضوع و چالش مهم تري نیز در این میانه مطرح است؛ چطور دولت می تواند به تنهایی در ارتباط با پارامترهاي بازنشستگی
صندوقي عمومی و غیردولتی مثل تامین اجتماعی تصمیم بگیرد؟ آیا تامین اجتماعی، صندوقي زیرمجموعه دولت است که دولت

 
بخواهد به تنهایی در ارتباط با مولفه هاي پارامتریک آن تصمیم سازي کند؟ 

دولت در تدوین لایحه بودجه، با تامین اجتماعی دقیقاً مانند یک صندوق کاملاً دولتی و زیرمجموعه خزانه ي دولت عمل کرده است؛
این در حالیست که به گفته ي آرمین خوشوقتی (کارشناس ارشد روابط کار)، در زمینه همه ي مسائلی که به قانون کار و تامین
اجتماعی مربوط است، باید سه جانبه گرایی رعایت شود و شرکاي اجتماعی در تصمیم گیري ها دخیل باشند؛ دولت نمی تواند
یکجانبه دست به اصلاح پارامترهاي تامین اجتماعی بزند چراکه این سازمان، نهادي بین النسلی و متعلق به گروه هاي خاصی از مردم

 
است. 

ظاهراً دولت می خواهد از بحران روبه تزایدِ صندوق تامین اجتماعی اجتناب کند و اگر این راهکار، منطقی بود باید گروه هدفِ ذینفعِ
اصلی (یعنی بازنشستگان و مستمري بگیرانی که بحران بیش از همه پرداخت به موقع و مکفی مستمري آن ها را به مخاطره می
اندازد) از این بند از لایحه خشنود می شدند؛ اما در عمل اینگونه نیست؛ این بند نشان دهنده ي مداخله دولت در اموال و دارایی هاي

 
کارگران و پیدا کردن مفر براي گریز از انجام تعهدات است. 

 
سازمان را به حال خود بگذارید 

علی دهقان کیا (رئیس کانون بازنشستگان کارگري تهران) در ارتباط با نگاه دولت به تامین اجتماعی و حکم کلی صادر کردن براي
افزایش سن و سابقه ي بازنشستگی به نحوي که سازمان تامین اجتماعی را نیز در بربگیرد؛ به ایلنا می گوید: اخیراً یکی از نمایندگان



مجلس (حاجی بابایی) به وزیر کار می گوید «وزارت کار ثروتمندترین وزارتخانه است، مشکلی ندارید، سرمایه هایتان را بفروشید و
حقوق بازنشسته ها را بدهید!» شما از همین یک جمله، نگاه به تامین اجتماعی را بخوانید؛ فکر می کنند سرمایه هاي وزارت کار،
همگی متعلق به دولت است که هر زمان اراده کردند، آن ها را بفروشند و خرج امور یومیه کنند؛ وقتی با دارایی هاي غیر به مثابه ي
اموال دولت برخورد می کنند، مشخص است که دولت به تنهایی براي پارامترهاي تامین اجتماعی تصمیم هم بگیرد. جالب اینجاست
که می خواهند همان بلایی که سر صندوق هاي کشوري و لشگري آوردند، سر تامین اجتماعی هم بیاورند یعنی همه ي سرمایه ها را
بفروشند تا صندوق به ورشکستگی و سقوط کشانده شود؛ دولت در سال جاري، 200 هزار میلیارد تومان خرج صندوق کشوري کرده
است و سال بعد این مبلغ، 250 هزار میلیارد تومان خواهد شد؛ یعنی بخش اعظم بودجه ي بیت المال را صندوق هاي ورشکسته می

 
بلعند. 

دهقان کیا اضافه می کند: از سال 89 که مدیریت سازمان دولتی شد، وضعیت سازمان رو به افول رفت؛ نمودارها و داده ها این
حقیقت تلخ را به خوبی نشان می دهد. امروز مدیریت سازمان، دولتی است و براي همین است که بحران داریم؛ از 9 نفر هیات امناي
سازمان، 6 نفر دولتی هستند و آن سه نفر دیگر نیز حکم خود را از وزیر کار می گیرند پس استقلال کامل ندارند و نمی توانند جامعه
ي هدف را به خوبی نمایندگی کنند. در این چیدمان، دولت که خود را صاحب صندوق می داند، به تنهایی تصمیم می گیرد که سن و

 
سابقه بازنشستگی افزایش یابد؛ در حالیکه این تصمیم اصلاً قانونی نیست. 

او به عنوان نماینده بازنشستگان، راه حل بحران را نه در افزایش سن و سابقه بلکه در کنار رفتن دولت از مدیریت سازمان و پرداخت

 
بدهی خود به تامین اجتماعی می داند و می گوید: 

«دولت باید از مدیریت سازمان کنار بکشد و به نقش نظارتی یا همان حَکَم بسنده کند؛ مدیریت را به شرکاي اجتماعی و کارگران و
بازنشستگان واگذارد و از آن سو، بدهی ها را بپردازد؛ همین امسال اگر بدهی جاريِ ماهی 4 هزار و 500 هزار میلیارد تومانی پرداخت
می شد، سازمان ماهی 5 هزار میلیارد تومان کسري به بار نمی آورد! کمیسیون طبق قوانین، جلوي پرداخت 89 هزار میلیارد تومان
قانون بودجه را گرفته است و مدیران سازمان آنطور که باید مساله را پیگیري نمی کنند چون دولتی هستند و بنابراین معلوم نیست تا

 
پایان سال، این اعتبار به تامین اجتماعی پرداخت می شود یا خیر.» 

دهقان کیا اضافه می کند: در چنین شرایطی، دولت سن و سابقه بازنشستگی را در لایحه بودجه افزایش می دهد! این ناعادلانه ترین و
غیرکارشناسی ترین راهکار براي حل بحران صندوق تامین اجتماعی است؛ دریغ که پایداريِ صندوق را در کاستن از حقوق قانونی

 
کارگران می دانند. 

 
اصلاً بعید نیست! 

همه استانداردهاي بین المللی از جمله مقاوله نامه هاي سازمان جهانی کار و همچنین مقرراتِ اتحادیه جهانی تامین اجتماعی
(ISSA) بر ضرورت رعایت سه جانبه گرایی در هر نوع اصلاحاتِ حوزه ي روابط کار تاکید دارند؛ دولت ها در بهترین حالت، همان
نقش ناظر یا حکم را دارند و نمی توانند براي جامعه ي هدف به تنهایی تصمیم سازي کنند. اما وقتی از سازمان تامین اجتماعی توقع
می رود دارایی ها را بفروشد و شرکت هاي زیرمجموعه ي خودش را به ثمن بخش واگذار کند تا حقوق بازنشستگان را بپردازد، اصلاً
بعید نیست که در متن موقتی و یکساله اي مثل لایحه بودجه که قاعدتاً فقط باید درآمدها و هزینه هاي دولت را تشریح نماید، یکباره

 
سن و سابقه بازنشستگی کارگران دو سال افزایش یابد و مبناي محاسبه ي حقوق بازنشستگی از دو سال به سه سال آخر تغییر کند. 

 
گزارش: نسرین هزاره مقدم 



انتهاي پیام/



در شرایط تحریم کارنامه درخشانی ثبت شد

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/10/01

در شرایط تحریم کارنامه درخشانی ثبت شد

 
مدیرعامل پتروشیمی خبر داد: 

 
در شرایط تحریم کارنامه درخشانی ثبت شد 

ایلام - حسن نجفی سمنانی در نشست با دکتر سارا فلاحی؛ نماینده استان در مجلس گفت:ثبت رکورد و شاخص تولید در پتروشیمی

 
ایلام بیانگر عملکرد خوب و کارنامه درخشان این شرکت است. 

مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایلام به راه اندازي پالایشگاه گاز ایلام در سال 86 با هدف تامین گاز کشور و خوراك پتروشیمی ایلام
اشاره داشت و افزود:250 میلیون دلار در تنگ بیجار، 450 میلیون دلار در پالایش گاز ، یک میلیارد دلار در واحد HD و فاز اول

 
پتروشیمی و 866 میلیون دلار در فاز دوم پتروشیمی ایلام سرمایه گذاري شده است. 

حسن نجفی سمنانی راه انداري بزرگ ترین الفین غرب کشور در ایلام پس از 17 سال بدون حضور صاحبان تکنولوژي و سازندگان را
حاصل اعتماد به نخبگان و متخصصان صنعت پتروشیمی در جهت خنثی نمودن تحریم هاي ظالمانه عنوان کرد و افزود:با افتخار می
توان ادعا کرد نیروي انسانی ماهر و کارامد در پتروشیمی ایلام قابلیت و پتانسیل اداره صنایع بزرگ نفت، گاز و پتروشیمی در کشور را
دارا هستند. وي به مشکلات پیش از راه اندازي الفین اشاره کرد و اظهار داشت:پروژه اي که باید در چهار سال بهره برداري میشد
هزینه و بدهی مالی فراوانی را بر پتروشیمی و سرمایه گذار تحمیل کرد. وي با بیان اینکه خوراك مورد نیاز از پالایش گاز ایلام با 60
درصد ظرفیت تامین می شود ،ادامه داد:در صورت دریافت خوراك با ظرفیت 100 درصد، تولید ثروت در الفین به عدد 500 میلیون
دلار در سال خواهد رسید. مهندس نجفی سمنانی اصلی ترین مسئله پیش روي مجتمع را کمبود خوراك عنوان کرد و یاداور
شد:پتروشیمی ایلام به 923 هزار تن در سال خوراك نیاز دارد تا 458 هزار تن اتیلن تولید کند. وي افز ود:اتیلن، پروپیلن، بنزین

 
پیرولیز و نفت کوره مهم ترین محصولات تولید شده در واحد الفین هستند. 

مدیرعامل پتروشیمی ایلام با تقدیر از تعامل سازنده ،دلسوزانه و نگاه حمایتی مجمع نمایندگان استان ادامه داد:پتروشیمی ایلام طرح
انتقال خوراك از NGL 3100 دهلران به طول 250 کیلومتر به عنوان طرح پیشنهادي ارائه کرده است. وي افزود:با اجراي این طرح
در ساعت 130 تن خوراك در اختیار پتروشیمی ایلام قرار می گیرد و خوراك مورد نیاز مجتمع را با ظرفیت کامل تامین می کند.
حسن نجفی سمنانی به ثبت رکورد 100 هزار تن اتیلن در واحد الفین پتروشیمی ایلام اشاره کرد و افزود: شاخص تولید و اشتغال

 
پایدار با وجود تحریم ها و بدعهدي ها بیانگر عملکرد موفق پتروشیمی ایلام است. 

وي نگاه علی اکبر بسطامی، بهزاد علیزده و خانم فلاحی نمایندگان استان در مجلس و وزیر نفت به پتروشیمی ایلام را مثبت و ارزنده
توصیف کرد و اظهار امیدواري کرد: با هدف گذاري و راه اندازي صنایع تکمیلی و پایین دست پتروشیمی از خام فروشی در کشور

جلوگیر شود



تحقق اشتغال مستقیم 200 نخبه ایرانی

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/10/01

تحقق اشتغال مستقیم 200 نخبه ایرانی

 
در شوراي برنامه ریزي استراتژیک شرکت دانش بنیان دانیال موج مطرح شد؛ 

 
تحقق اشتغال مستقیم 200 نخبه ایرانی 

شوراي برنامه ریزي استراتژیک گروه شرکت هاي دانیال موج با حضور دکتر صمد صمدیانی مدیرعامل شرکت، قائم مقام و معاونین و
مدیران دپارتمان هاي مختلف شرکت برگزار شد. در این نشست، دکتر صمد صمدیانی مدیرعامل شرکت دانیال موج ضمن اشاره به
این نکته که این شرکت با بهره گیري از نیروهاي نخبه و متخصص بیش از 200 فرصت شغلی به صورت مستقیم ایجاد کرده است،
گفت: به رغم ناملایمات و سنگ اندازي هاي بسیار در حمایت از تولید داخلی، این شرکت دانش بنیان موفق شده است که در راستاي
اجراي منویات مقام معظم رهبري، گام هاي ارزنده اي در جذب نیروهاي نخبه و تولید داخلی بردارد و در حد بضاعت و به سهم خود
از مهاجرت نخبگان و بیکاري نیروهاي متخصص جلوگیري کند. وي در ادامه به چشم انداز و برنامه هاي عملیاتی شرکت دانیال موج
در دپارتمان هاي مختلف اشاره کرد و گفت : شرکت دانیال موج در تلاش است که در حوزه مخابرات نوري ضمن کسب رضایت
مشتریان ، سهم بیش از 50درصدي از بازار کشورهاي منطقه داشته باشد. صمدیانی همچنین به ورود شرکت دانیال موج در حوزه
نفت، گاز و پتروشیمی اشاره کرد و گفت : انتظار داریم که دپارتمان ما در حوزه مخابرات نوري به عنوان موتور محرکه قوي مجموعه ،
در این حوزه نیز به خوبی ایفاي نقش کند تا بتوانیم در آینده اي نزدیک ، به بازارهاي امریکاي شمالی و اروپا دست یابیم. وي به مقوله
تجاري سازي در بخش ساخت سوئیچ و روتر ، استفاده از سوئیچ هاي لایه دوم و سوم بومی را در بخش امنیتی و پدافندکشور ضروري
دانست. وي از موسسه توسعه فراگیر شفافیت به عنوان موسسه غیرانتقاعی یاد کرد که در زیر مجموعه شرکت دانش بنیان دانیال موج
در حوزه مسئولیت اجتماعی با ساختار ایجاد پلتفرم هاي تضمین کننده شفافیت، فعالیت می کند. صمدیانی در مورد حوزه ي اینترنت
اشیا نیز گفت: اگرچه سخت افزار حوزه بسیار وسیعی را در بر می گیرد اما تلاش کردیم که در بخش شهر هوشمند، اینورترهاي
خورشیدي، بنادر هوشمند و ... به صورت جدي ورود کنیم. وي گفت : هم اکنون پلتفرم هاي اینترنت اشیا بومی نیز تهیه شده و می
تواند ارزش افزوده بسیار بالایی را براي اپراتورهاي تلفن همراه داشته باشد. انرژي هاي تجدید پذیر از دیگر موضوعاتی بود که
مدیرعامل شرکت دانیال موج بر روي آن تاکید کرد و به صورت گذرا اشاره بر ایجاد و ساخت مبدل هاي قابل حمل و سبد محصول
سولار در این حوزه نمود . وي در ادامه از شکل گیري شرکت هشت بیت در حوزه اي تی و در زیر مجموعه شرکت هاي دانیال موج
خبر داد و ابراز امیدواري کرد که این شرکت بتواند به قطب فناوري اطلاعات و مرجع تخصصی این حوزه در کشور تبدیل شود و در
طی سه سال آتی بتواند با جذب 5 هزار نیروي متخصص و نخبه، سهم قابل توجهی از اشتغال پایدار کشور را ایجاد کند . صمدیانی در
ادامه ضمن بیان اینکه حوزه ي لیزر هاي صنعتی و پزشکی می تواند تجاري سازي خوبی براي کشور در پی داشته باشد ، افزود:
اگرچه هم اکنون بیش از 90 درصد لیزرهاي صنعتی و پزشکی وارداتی است اما هم اینک ما در حال تجهیز سوله براي تولید قطعات
فنی خدمات لیزري هستیم . وي از پرایوت نتورك به عنوان دیگر حوزه ي درآمد زا در شرکت و از پدافند غیر عامل براي مقابله با
حملات پهپاد ها نیز یاد کرد. وي در پایان ضمن اشاره به سیر تحولات تاریخی در کشورهاي توسعه یافته اي همچون ژاپن گفت:
کشورهایی همچون اروپا، امریکا و ژاپن با زحمت و مرارت و تحول در اندیشه به این نقطه رسیدند و معجزه اي براي پیشرفت و توسعه
ي آنها در کار نبوده بنابراین ما هم بایستی با تلاش و کوشش مسیر توسعه یافتگی را طی کنیم و اعتقاد داریم که براي موفقیت تنها

باید باور ملی و تلاش مضاعف را در هم آمیخت.



بایدن در حال بررسی اعمال تحریم هاي سنگین علیه روسیه در صورت حمله به

اوکراین است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/10/01

یک مقام ارشد آمریکایی عنوان کرد دولت بایدن در حال بررسی اقدامات سختگیرانه براي کنترل صادرات به روسیه در صورت
حمله نظامی به اوکراین است.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از خبرگزاري
رویترز، یک مقام آمریکایی اعلام کرد: جو بایدن در حال
بررسی تحریم هاي بسیار سنگین علیه روسیه در صورت
حمله این کشور به اوکراین است. این اقدامات سختگیرانه
علاوه بر تحریم هاي اقتصادي مانند تحریم خط لوله نورد
استریم دو است که دولت بایدن پیشتر در نظر داشت در

 
صورت حمله نظامی روسیه به اوکراین آن ها را اجرایی کند. 

این مقام آمریکایی که نخواست نامش فاش شود گفت: این اقدامات که قرار است در نشست کاخ سفید مورد بررسی قرار گیرد یک

 
سري اقدامات فوق العاده براي محدودیت صادرات در بخش هاي فناوري، صنعتی و مصرفی به روسیه است. 

گفته می شود این اقدامات واشنگتن در صورت اجرایی شدن می تواند توانایی روسیه براي واردات گوشی هاي هوشمند، قطعات اصلی
هواپیما و خودرو را تضعیف کند. این اقدام آمریکا می تواند تاثیر زیادي در بازار مصرفی روسیه، فعالیت هاي صنعتی و اشتغال در این

 
کشور داشته باشد. 

این مقام گفت: اقدامات در نظر گرفته شده براي روسیه بسیار بی سابقه است. واشنگتن ممکن است با شرکاي اصلی خود در اروپا و

 
بخش هایی از آسیا که در این اقدامات دخیل هستند مشورت کند. 

بازار تلفن همراه روسیه تحت تسلط شرکت هاي خارجی مانند اپل و سامسونگ است. مسکو در سال جاري میلادي شرکت هاي

 
پشتیبانی این گوشی هاي تلفن همراه را ملزم به استفاده از نرم افزار هاي روسی کرده است. 

آمریکا پیشتر نیز بار ها به مقامات روسیه هشدار داده بود در صورت حمله نظامی به اوکراین اقدامات و تحریم هاي سختگیرانه اي در
انتظار این کشور خواهد بود.



اهداف الگوي جدید اقتصادي ترکیه چیست؟ / اردوغان به دنبال کاهش آسیب

پذیري از شوك هاي خارجی

منبع: دانشجوشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/10/01

دکتر سید جلال ابراهیمی؛ فعال اقتصادي و مدیر مرکز پژوهش و تحقیقات ایران و ترکیه در یادداشتی اختصاصی براي گروه
اقتصادي خبرگزاري دانشجو نوشت: علی رغم افزایش تورم به خصوص در کالا هاي مصرفی در سبد خانوار ترکیه و پایین

آمدن ارزش پول ملی و افزایش نرخ برابري دلار حتی تا 15 برابر قیمت لیر و شکل گیري صف ...

دکتر سید جلال ابراهیمی؛ فعال اقتصادي و مدیر مرکز
پژوهش و تحقیقات ایران و ترکیه در یادداشتی اختصاصی
براي گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو نوشت: علی رغم
افزایش تورم به خصوص در کالا هاي مصرفی در سبد
خانوار ترکیه و پایین آمدن ارزش پول ملی و افزایش نرخ
برابري دلار حتی تا 15 برابر قیمت لیر و شکل گیري صف
هاي طولانی خرید نان ارزان به نام نان شهرداري، هنوز
حزب آك پارتی و در راس آن آقاي اردوغان رهبر حزب و

 
رئیس جمهور ترکیه به سیاست نرخ بهره پایین بانکی براي تقویت حوزه صادرات معتقد است. 

در این اواخر جزییات مدل جدید اقتصادي دولت اردوغان توسط جمیل آرتم مشاور اقتصادي رئیس جمهور تشریح گردید که به نام

 
الگوي جدید اقتصادي ترکیه شناخته می شود. 

هدف این الگوي اقتصادي، افزایش صادرات با مزیت نرخ ارز و افزایش سرمایه گذاري و پایان دادن به وابستگی مازاد حساب جاري و

 
بدهی خارجی است. 

در طرح و الگوي جدید حمایت از سرمایه گذاري با نرخ بهره پایین، ایجاد و رشد اشتغال پایدار، افزایش صادرات از طریق ارز رقابتی با
مزیت افزایش سرمایه گذاري، کاهش واردات و در نهایت حذف وابستگی به بدهی خارجی از طریق تبدیل کسري حساب جاري به

 
مازاد حساب جاري در نظر گرفته شده است. 

در مورد سیاست مالی نیز گفته شده که در نظرات به سمت رویکرد بودجه اي معاصر حرکت شود که در آن مالیات هاي غیر مستقیم
کاهش و مالیات مستقیم افزایش می یابد در این طرح گفته شده است که افزایش مستمر صادرات موجب افزایش ذخایر قابل استفاده
بانک مرکزي خواهد شد؛ و نیز گفته شده است که سیاست اقتصادي مبتنی بر بهره بالا و نرخ ارز پایین صادرات را کاهش داده است و
رقابت پذیري را در صادرات کاهش داده بود و این مولفه منجر به رشد کم اقتصادي و اشتغال پایین شده بود. مشاور مالی اردوغان

 
گفته است که پایین بودن نرخ ارز واردات را با سرعت بیشتري از صادرات افزایش داده بود. 

در الگوي جدید اعلام شد که با افزایش صادرات و کاهش واردات ضمن ایجاد تعادل در تقاضا و عرضه اصلی ارز ضمن تشویق ورود
سرمایه مستقیم خارجی، نرخ ارز و تامین مالی خارجی را ثبت خواهند کرد. در ادامه الگوي اقتصادي اعلام شده که با این سیاست



 
ترکیه در برابر شوك هاي مالی خارجی محافظت خواهد شد. 

در این الگو، بیان شد که ترکیه مشکل کسري حساب جاري مزمن دارد و کسري حساب جاري در دوره هاي نرخ ارز پایین و بهره بالا
افزایش می یابد و با تقاضاي ارز اضافی ایجاد شده، نرخ ارز دوباره افزایش می یابد بنابراین تجارت خارجی مبتنی بر جریان خالص ارز

 
خارجی و رقابت جهانی تنظیم شده است. 

این مدل، رشد سرمایه گذاري جدید با نرخ بهره پایین را در اولویت قرار می دهد و داراي مازاد حساب جاري است که در آن صادرات

 
بیش از واردات است و در رقابت جهانی صادرات فناوري در اولویت است. 

اولویت دادن به یک پایه تولید و فناوري که مبتنی بر بهره وري کل عوامل است و به نیروي کار واجد شرایط و سیاست دستمزد

 
منصفانه اهمیت می دهد و سطح رفاه آن به تدریج در حال افزایش خواهد بود. 

 
حوزه هاي اصلاحی 

حوزه هاي اصلاحی مدل جدید متشکل از ساختار مالی با عملکرد مناسب بر اساس عمق و تنوع مالی و همچنین افزایش سرمایه و

 
کیفیت دارایی سیستم بانک ها است. 

ایجاد سریع ساختار هاي مالی مدرن که بخش واقعی خارج از سیستم بانکی را تامین مالی کند و حذف تورم مواد غذایی از دستور کار
با ارائه زنجیره تامین خودکفایی مزرعه به سفره و قیمت گذاري در کشاورزي به سالم ترین روش از برنامه هاي اجرایی این مدل است.

در الگوي ارائه شده آمده است که در حالی که تورم تجربه شده توسط ترکیه به طور کلی با افزایش قیمت انرژي و کالا ها و حمل و
نقل ناشی از تحولات جهانی بوده و نه تنها ترکیه بلکه جهان نیز به دلیل این تحولات دچار مشکلات تورمی شده است در ارزیابی
انجام شده براي بخش مالی، گفته شده که بانک هاي ترکیه نسبت به سرمایه قوي که دارند، بازده وام مشکلی ایجاد نمی کند،

بانکداري با وام هاي تجاري رشد می کند و وام هاي مسکن تحت کنترل قرار می گیرند تا ایجاد مشکل نکنند.



ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي در فضاي مجازي

منبع: تابناكشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/10/01

ششمین کنگره علمی سیستم هاي نوین ایجاد اشتغال و کارآفرینی 30 آذر 1400 در سالن همایش هاي صدا و سیما با تمرکز و

 
توجه به زنجیره ارزش تولید و هدایت تسهیلات در مسیر اشتغال پایدار برگزار شد. 

 
شاخص منتخب شدن کارآفرینان در فضاي مجازي، ایجاد اشتغال و کارآفرینی است 

سیروس غفوریان فر، رئیس شوراي سیاست گزاري ششمین کنگره علمی سیستم هاي نوین ایجاد اشتغال و کارآفرینی گفت: یکی از
اهداف برگزاري این همایش معرفی کارآفرینانی بود که در شرایط سخت کرونایی توانسند در فضاي مجازي ایجاد اشتغال و رونق

 
اقتصادي ایجاد کنند. 

وي افزود: در ششمین دوره برگزاري این همایش تمرکز ما بر این نکته بود که در دوران رکود اقتصادي و کرونا مجموعه هاي تولیدي

 
که توانستند به تجارت الکترونیک و کمتر شدن مراجعات حضوري و به توسعه فضاي دیجیتال مارکتینگ کمک کنند معرفی کنیم. 

وي افزود: در یک بررسی 5 ماهه از 350 بنگاه اقتصادي در حوزه صنفی و صنعتی ارزیابی صورت گرفت موفق شدیم 100 واحد را به

 
عنوان واحد موفق انتخاب و از آنان در این همایش تجلیل کنیم. 

 
«ما همه کارها را به تنهایی می توانیم انجام دهیم» حقیقت مدیریت کشورماست 

وحید کیا، مشاورحرفه اي برندینگ ، بازاریابی و فروش در ششمین کنگره علمی سیستم هاي نوین ایجاد اشتغال و کارآفرینی با بیان
این مطلب که بعنوان فعال اقتصادي باید بدانیم جایگاهمان کجاست؟ گفت: مدیران عامل شرکت هاي اقتصادي همواره باید به دنبال
ایجاد فرصت هایی براي کسب و کار در بازار امروز جهانی باشند. یک کارآفرین باید راهکارها را بداند و اینکه چگونه می بایست بازار

 
حرفه اي ایجاد کند و چگونه می توان در این شرایط اقتصادي خلق ثروث کنیم! 

این متخصص خلق، بهبود و توسعه کسب و کار در ادامه افزود: اولین لطمه اي که اقتصاد ایران دیده است آن است که ما خودمان
نمی توانیم همه چیز را در کشور تولید کنیم! و این ما را عقب رانده است ما از معدود کشورهایی که اعتقاد داریم خودمان می توانیم

 
همه کارها را انجام دهیم! 

کیا با تأکید براینکه این حقیقت تلخی است که مدیریت کشور ما به آن اعتقاد دارند و آن اینکه ما همه کارها را به تنهایی می توانیم
انجام دهیم و ما نمی توانیم آغاز یادگیري است. متأسفانه بیشتر سازمان ها و نهادهاي ما دوستانه اداره می شوند و در بهترین حالت
کسانی در این سیستم هاي غلط استخدام می شوند که مدیران بالادست با آن ها چالشی نداشته و همسو باشند و مدیران ما به غلط
دوست دارند کسانی را در سیستم هاي اداري جذب کنند که آنها را تأیید و تشویق کنند نه اینکه با نقطه نظرات آنها مخالفت داشته

 
باشند. 



وي با تأکید بر اینکه امروز دوران کسب درآمد و پول است، گفت : مهمترین رویکرد براي تحول اقتصادي در کشور ما این است که ما
قبل از اینکه محصول جدیدي را وارد بازار کنیم اول بازار را مطالعه کنیم! چرا که بازار کاملا بی رحم است و بدون بررسی و مطالعه

 
نمی توان وارد بازار امروز شد. 

مشاورحرفه اي برندینگ ، بازاریابی و فروش خاطرنشان کرد : بازار مالی امروز دنیا دیجیتال مارکتینگ است، مشتري هاي امروز ما می

 
دانند قیمت هر کالایی چه میزان با ارزش است و قیمت دارد! بنابراین با این شرایط به روش گذشته نمی توان کار کرد. 

وي تأکید کرد : یکی از ضعف هاي بازاریابی ایرانی ها نداشتن هدف گذاري و تعیین اهداف است. برندهاي اقتصادي باید بدانند
مشتري هایشان چه میزان درآمد دارند؟ و اینکه براي کدام مشتري ها تبلیغ می کنند؟ در بازار امروز باید توجه داشت مشتري به
دنبال چه کالایی است؟ هلندي ها معتقدند که کیفیت یک محصول را بازار تعیین می کند نه محصول! بنابراین باید بازار را خوب

 
بشناسیم! 

کیا با تأکید بر اینکه برندها در بازار امروز کشور باید در دسترس مشتري ها باشند، افزود: یکی از راههاي بهبود کسب وکار آن است
که هر شرکتی می بایست کارکنان خود را آموزش دهد چرا که پاشنه آشیل هر مجموعه اقتصادي پرسنل آموزش دیده آن هستند.

 
براي رشد هر مجموعه اقتصادي کارکنان آن باید راضی باشند! 

وي خاطرنشان کرد: در بازار امروز اقتصادي جهان باید راه فروش و پرداخت را براي مشتریان آسان کرد.مهمترین فاکتور ها براي یک

 
مدیر عامل این است که چگونه از مشتریان پول بگیرد! براي رشد در بازار باید طرح نوشت! 

 
بزرگترین فرصت اشتغالزایی کشور ما در دنیاي امروزي دیجیتالی شدن است 

شهریار شفیعی، مشاور مدیریت برندینگ و بازاریابی هم در این همایش با تأکید بر اینکه دارایی امروز افراد ذهن مخاطب است، گفت :
در عصر جدید دیجیتال در موضوع اشتغال و کارآفرینی قدرت برندها امروز به سمت دیجیتالی شدن رفته است و بزرگترین فرصت

 
اشتغالزایی کشور ما در دنیاي امروزي دیجیتالی شدن است. 

وي با تأکید بر اینکه خاك کشورها و شرایط جغرافیایی آنها نشان دهنده عظمتشان است و در دنیاي امروز عظمت یک کشور به
قدرت تولیدش است، گفت : کشور ایران از سال 2000 میلیادي «22 سال پیش» کار برندسازي را آغاز کرده است، سال 2008
میلادي در دوران ریاست جمهوري اوباما تمام سهام دنیا ضرر داد و فرو ریخت این اعداد و رشد جهانی نشان می دهد که هر روز

فرصت رشد کشور ایران در این بازار جهانی مشکل تر می شود و دیگر امکان رسیدن ممکن نیست!



پتروشیمی کارون؛توسعه پتروشیمی از «مگاتنی» باید به «تناژي» تغییر کند

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/10/01

مدیرعامل شرکت پتروشیمی کارون با بیان اینکه دوره
توسعه «مگاتنی محور» و «ظرفیت سازي» در صنایع
پتروشیمی جهان به پایان رسیده است، تاکید کرد: اگر می
خواهیم زنجیره.هاي ارزش کامل شود، خام فروشی متوقف
شود، اشتغال آفرینی پایدار و مولد حاصل شود، باید مسیر
توسعه صنعت پتروشیمی از تولید محصولات «مگاتنی» به

 
«تناژهاي کمتر» تغییر کند. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی شرکت پتروشیمی کارون؛ «علیرضا صدیقی زاده» همزمان با هفته پژوهش در
حاشیه برگزاري نمایشگاه تقاضاي ساخت و تولید ایرانی در نشست نیاز فن آورانه پتروشیمی کارون و صنعت پلی یورتان کشور با بیان
اینکه صنعت پلی یورتان سخت ترین فرآیند تولید در صنعت پتروشیمی به شمار می رود، گفت: پیچیدگی هاي عملیات و بالا بودن
ریسک تولید در صنعت پلی یورتان موجب شده که برخلاف تولید سایر محصولات پتروشیمی و پلیمري که به دنبال ساخت مگاپروژه

 
ها هستیم، در این صنعت تولید با تناژ پائین اتفاق می افتد. 

مدیرعامل شرکت پتروشیمی کارون با بیان اینکه به ازاي تولید یک تن محصولات زنجیره ایزوسینات حدود پنج تن محصولات فرعی
وضایعات تولید می شود، تصریح کرد: علاوه بر این، چندین گاز سمی و خطرناك در فرآیند تولید محصولات زنجیره ایزوسیانات وجود
دارد که ریسک تولید را به شدت افزایش می دهد اما در کنار مشکلات متعدد محصولات تولیدي این زنجیره، ارزشمند و گران قیمت

 
در بازار جهانی هستند. 

وي با تاکید بر اینکه چرا با وجود ساخت ده ها مجتمع متانول اما یک پتروشیمی کارون در صنعت پتروشیمی ساخته شده است؟ چرا
مکمل کارون ساخته نشده است؟ ادامه داد: تفکر اشتباه حکمفرما در مسیر توسعه صنعت پتروشیمی، توسعه در جهت «تناژمحوري»
بوده، این درحالی است که با ساخت و توسعه زنجیره هاي ایزوسیانات وامثالهم به سمت تولید در جهت «فرآیند محور» حرکت می

 
کنیم که ارزش افزوده به مراتب بالاتري دارد. 

صدیقی زاده، تصریح کرد: توسعه تناژمحوري براي مدیریت صنعت پتروشیمی خوب و ایده آل است به طوري که با ساخت چندین
طرح متانول چند میلیون تن به ظرفیت تولید پتروشیمی کشور افزوده می شود، اما سؤال نمی کنیم چرا مسیر توسعه از تناژ محوري
به سمت فرآیند محور و متنوع سازي سبد محصولات حرکت نمی کند؟ چرا با راه اندازي طرح هاي جدید، محصولات متنوع و تازه اي

 
وارد سبد تولید صنعت پتروشیمی کشور نمی شود؟ 

مدیرعامل شرکت پتروشیمی کارون، با اعلام اینکه در صنعت پتروشیمی اگر تولید و توسعه از «خوراك محور» به سمت «فرآیند
محور» حرکت کند، حاشیه سود و اشتغال زایی محصولات افزایش می یابد، بیان کرد: افزایش سودآوري و متنوع سازي سبد



 
محصولات دردسر دارد، هزینه به همراه دارد و مدیریت توسعه همواره به دنبال توسعه بدون دردسر است. 

وي با بیان اینکه توافق و قانون نانوشته از زمان کشف نفت تاکنون در صنعت نفت حکمفرما شده که زنجیره توسعه شامل اکتشاف،
استخراج و فروش است، اظهار داشت: امروز تعاریف جدیدي براي توسعه مطرح شده و کشورها و شرکت هاي تراز اول جهان به سمت
اکتشاف، استخراج و مصرف هستند، «مصرف» یعنی تکمیل زنجیره ارزش، یعنی توقف خام فروشی و ایجاد بالاترین بهره وري و ارزش

 
آفرینی از تولید محصولات که باید صنعت نفت هم در این مسیر گام بردارد. 

این مقام مسئول با بیان اینکه توسعه واقعی در صنعت پتروشیمی زمانی اتفاق می افتد که تفکر تولیدکنندگان از «فروش» به سمت
«مصرف تولیدات در داخل و رسیدن به محصول نهایی» تغییر کند، تاکید کرد: در صنعت پتروشیمی همه همواره به دنبال انجام
کارهاي بزرگ هستند، اما کارهاي بزرگ زمانی اتفاق می افتد که کارهاي کوچک انجام شود و انجام درست کارهاي کوچک به منزله

 
زمینه اجراي کارهاي بزرگ است. مگر می شود به بام برویم بدون آنکه پله هاي آن را بسازیم؟ 

صدیقی زاده با بیان اینکه توسعه صنعت پتروشیمی سال هاست که در گام توسعه بالادستی متمرکز شده اما باید نگاه توسعه به ارزش
آفرینی تنوع واشتغالزایی سوق پیدا کند، گفت: در حال حاضر در صنعت پتروشیمی کشور اکثر محصولات به صورت «تناژبالا» به
فروش می رسند، اما در پتروشیمی کارون با تکمیل برخی از زنجیره هاي ارزش و متنوع سازي محصولات، فرآورده هایی تولید و به

 
صورت «تناژ پایین» به بازار عرضه می شود. 

مدیرعامل شرکت پتروشیمی کارون با یادآوري اینکه این شرکت پتروشیمی در سال هاي اخیر تلاش کرده با عرضه گریدهاي جدید،
سبد محصولات زنجیره ایزوسیانات کشور را متنوع تر کند، خاطرنشان کرد: با متنوع سازي سبد محصولات علاوه بر بی نیازي از

واردات محصولات خارجی، زمینه تکمیل زنجیره هاي ارزش و اشتغال آفرینی پایدار در صنعت پتروشیمی فراهم شده است.



ترند شدن نام یک برند لوازم خانگی در بین رسانه ها بی دلیل نیست /

دستگاههاي نظارتی ورود کنند

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/10/01

لوازم خانگی در چندماه گذشته آبستن اتفاقاتی بوده که
نمی توان به سادگی از کنار آن گذشت. با ممنوعیت ورود
لوازم خانگی به کشور و تلاشهاي یک برند خاص در این
زمینه شاهد گزارشاتی هستیم که در رسانه هاي کشور
بسیار به آن پرداخت شده اما مسئله اینجاست که کی بنا
خواهد بود تا به مسائل مربوط به این برند خاص رسیدگی
شود و آیا باید از دل تبلیغات پرطمطراق این گروه لوازم

 
خانگی شاهد خلق یک بانک آینده دیگر باشیم؟ 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی اتحادیه تولیدکنندگان لوازم خانگی ؛ آخرین گزارش مرتبط با این برند به
درخواست تسهیلات 9 هزار میلیاردي برمی گردد که علیرغم توضیحات وزارت صمت در این باره هنوز ابهامات آن به قوت خود باقی
است و اگر به ابهامات این مسئله به درستی پاسخ داده نشود می توان به گزارشات ارائه شده مبنی بر خودکفایی کشور در صنعت لوازم

 
خانگی به دیده تردید نگریست که نتیجه آن ایجاد انحصار و در پایان افزایش افسار گسیخته قیمت خواهد بود. 

انتشار اوراق مرابحه و نارضایتی مردم از تأخیر یک تا 8 ماهه محصولات خریداري شده با کارت اعتباري از دیگر موضوعاتی است که
نشان میدهد اوضاع چنان که گفته می شد در این حوزه روبراه نیست که اگر بود نیازي به انتشار اوراق و تأمین بودجه تولید از جیب

 
مردم نبود و اگر تولید داخل کفاف بازار داخل را می داد چنین تأخیري در تحویل به وجود نمی آمد. 

گزانفروشی این برند بنا به اطلاعات مندرج در سایت کدال نیز یکی دیگر از مواردیست که باید به آن توجه ویزه شود آن هم در
شرایطی که حال و روز جیب مردم اصلاً مساعد نیست اما این گروه طبق اسناد موجود در سایت کدال با 57 درصد گرانفروشی نسبت
به آنچه سازمان حمایت اعلام کرده روبروست که البته هنوز هم نسبت به این موضوع پاسخی ارائه نشده است. سؤالی که مطرح می
شود این است که چنین حجمی از گرانفروشی اگر کل محصولات این برند از بازارهاي خارجی تأمین می شد براي مردم به صرفه تر

 
نبود؟ 

 
هشدار بانک مرکزي اروپا درباره افزایش شدید تورم در منطقه یورو 

یکی دیگر از موارد مهمی که باید به آن اشاره کرد زدن برچسب محصولات خارجی روي تولید داخلی است که در آن هم وجاهت
تولید داخل زیر سؤال است و هم چرایی اتخاذ چنین تصمیمی در حالیکه مستندات موجود نشان می دهد که تنها تفاوت در این
مسئله به موضوع قیمتها ارتباط دارد و عملاً هیچ تفاوت دیگري را نمی توان در آنها جستجو کرد. ذدکر این مسئله الزامی به نظر می



 
رسد که این اتفاق در شرایطی رخ می دهد که ممنوعیت ورود لوازم خانگی از ابتدا یکی از حامیانش را این برند می دید. 

این مسائل تنها بخشی از اتفاقاتی است که در چند وقت گذشته شاهد آن بودیم. مسائلی که این برند خاص هربار با شعار کارآفرینی

 
براي هزاران نفر سعی کرد از پاسخگویی به آن امتناع کند و منتقدان خود را به مسائلی ارتباط می دهد که جاي تأمل دارد. 

در این شرایط و با توجه به متضرر شدن مردم از چنین فعالیتهایی که به مثابه تیشه زدن به ریشه اقتصاد در حوزه لوازم خانگی است
از دستگاههاي نظارتی انتظار می رود تا نسبت به این مسئله ورود جدي داشته باشند تا اگر مسائلی در میان است توسط دستگاههاي

مربوطه رسیدگی شود.



دستگاه هاي اجرایی براي رونق تولید از صنفی نگري خارج شوند

منبع: قم پرسشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/10/01

به گزارش ایرنا، خبرنگارماداد غضنفري روز یکشنبه در هفدهمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید، با قدردانی از
همکاري و همراهی دستگاه ها در حل مشکلات واحدهاي تولیدي، افزود: براي حل مشکلات با هیچ دستگاهی تعارف نداریم،

همه در یک سنگر هستیم و صرفا تقسیم...

به گزارش ایرنا، خبرنگارماداد غضنفري روز یکشنبه در هفدهمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید، با قدردانی از
همکاري و همراهی دستگاه ها در حل مشکلات واحدهاي تولیدي، افزود: براي حل مشکلات با هیچ دستگاهی تعارف نداریم، همه در

 
یک سنگر هستیم و صرفا تقسیم کار صورت گرفته تا انجام وظایف در قبال مردم و نظام به خوبی انجام شود. 

 
وي اضافه کرد: اگر ماهیت فعالیت ها به صورت تعاونی و همفکري باشد از بحران ها عبور می کنیم و اهداف مدنظر محقق می شود. 

وي تاکید کرد: دستگاه هاي اجرایی باید به مصوبه هاي کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید مقید باشند، وگرنه نام آن دستگاه بیان و به

 
عنوان بی انضباطی در اجراي تعهداتشان تلقی می شود. 

غضنفري افزود: آمار و ارقامی که در جلسه هاي کارگروه رفع موانع تولید ارائه می شود، نشان دهنده فعال بودن کارگروه است، به

 
طوري که عملکرد این کارگروه در چهار ماه امسال به اندازه کل سال گذشته بوده است. 

وي در ادامه گفت: زمانی که بانک هاي استانی گوش به فرمان بانک مرکزي نیستند، باید اختیاراتی به استان داده شود تا مشکلی در
اعطاي تسهیلات نداشته باشیم، به عنوان مثال در حال حاضر فردي که بخواهد تسهیلاتی در حوزه معدن دریافت نماید، باید چهار

 
سال منتظر باشد. 

وي افزود: بانک ها با افزایش همکاري نسبت به گذشته، با سیاست هاي استان همراهی می کنند و اعطاي تسهیلات باعث ارتقاء

 
ظرفیت واحدهاي تولیدي شده است. 

معاون استاندار قم افزود: هدف از ارائه تسهیلات به واحدهاي تولیدي، افزایش تولید و اشتغالزایی می باشد و اگر تولید واحدي با وجود

 
آن که تسهیلات دریافت کرده باشد، متوقف شود و یا اشتغالش کاهش یابد، پذیرفتنی نیست. 

 
وي اضافه کرد: با توجه به محدودیت منابع، باید ریال به ریال تسهیلاتی که واحدها دریافت می کنند با حساسیت بررسی شود. 

وي اضافه کرد: یکی از نقاط قوت استان قم استفاده از ظرفیت بخش خصوصی به ویژه اتاق اصناف، بازرگانی و تعاون در حوزه نظارت و

 
بازرسی است که این مساله در هیچ جاي کشور به این پررنگی مشاهده نمی شود. 

 
غضنفري ادامه داد: این سازمان هاي خصوصی به خوبی با دستگاه هاي اجرایی و دولتی همکاري می کنند. 

وي با اشاره به کمبود برخی مواد اولیه از جمله در حوزه پتروشیمی، گفت: با توجه به تعداد واحدهایی که در حوزه پتروشیمی فعال

 
هستند، باید سهمی براي قم در نظر گرفته شود تا این واحدها دچار مشکل نشوند. 

معاون استاندار قم با اشاره به فعالیت سازمان بازرسی در پیگیري امور، بیان کرد: این سازمان باید مسائل واحدهاي تولیدي را بر اساس

 
اولویت بررسی نماید و مشخص شود مواد اولیه بر چه اساسی بین واحدها توزیع می شود. 

وي گفت: دبیرخانه کارگروه نیز باید لیستی از واحدهایی که به تملک بانک ها درآمده، ارائه دهند تا براي احیاي ظرفیت هاي راکد که

 
از اهداف اقتصاد مقاومتی است، اقدام شود. 

وي افزود: باید ساز و کاري اتخاذ شود تا این واحدها که هیچ نفعی هم براي بانک ها ندارند، وارد مدار تولید و از لیست تملک خارج

 
شوند. 

غضنفري با تاکید بر ارائه گزارشی از سوي دبیرخانه کارگروه در خصوص واحدهایی که بر اساس اصل 44 قانون اساسی واگذار شده،
اضافه کرد: آخرین وضعیت پرونده واحدهاي تولیدي نیز که براي حل مشکلشان به کارگروه ملی ارجاع داده شده اند، روشن شود تا



آپلود عکس

 
مشخص شود مشکلشان حل شده و یا معطل مانده اند. 

وي به بازدیدهاي میدانی از واحدهاي تولیدي موفق اشاره کرد و گفت: این بازدیدها می تواند منشاء تحول، افزایش اشتغال و رونق

 
تولید شود. 

وي افزود: به طور مثال از واحدي در حوزه کشاورزي بازدید کردیم که پس از 18 سال تعطیلی به بخش خصوصی واگذار شده بود و

 
یک هزار و 300 هکتار عرصه داشت. 

غضنفري با بیان این که 500 کارشناس متخصص در این مجموعه مشغول به فعالیت هستند، اضافه کرد: فقط از گلخانه این واحد که

 
10 هکتار وسعت دارد، 2 هزار و 500 تن گوجه فرنگی به مبلغ 100 میلیارد ریال برداشت و به کشور روسیه صادر شده است. 

هفدهمین کارگروه رفع موانع تولید در سالن جلسات امام جواد(ع) استانداري قم ترتیب یافت؛ در این کارگروه به بررسی مشکلات و

 
موانع تولید و اشتغال برخی از واحدها پرداخته شد. 
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قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



آرامبخش اردوغان براي لیر

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/10/01

در پی اعلام برنامه جدید اردوغان براي حفظ ارزش پول ملی ترکیه، لیر 25درصد تقویت شد.

در پی اعلام برنامه جدید اردوغان براي حفظ ارزش پول

 
ملی ترکیه، لیر 25درصد تقویت شد. 

به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد، روز
دوشنبه رییس جمهور ترکیه اعلام کرد درصورت بیشتر
شدن ریزش ارزش لیر از نرخ بهره این کشور، دولت زیان

سپرده گذاران به لیر را جبران می کند. با این حال او سازوکاري براي این کار مشخص نکرد و به عقیده کارشناسان، امکان ریزش لیر

 
با شدت بیشتر نیز وجود دارد. 

در پی اظهارات رییس جمهور ترکیه درباره جبران خسارت سپرده داران لیر، پول ملی این کشور دوباره نوسان کرد. روز دوشنبه پس از
جلسه کابینه دولت ترکیه در آنکارا، رجب طیب اردوغان از تدابیر جدیدش براي حفظ ارزش لیر رونمایی کرد. او اعلام کرد درصورتی
که کاهش ارزش لیر از نرخ بهره بانکی بیشتر شود، دولت ضرر صاحبان سپرده لیررا جبران خواهد کرد. البته اردوغان مشخص نکرد
دولت چگونه و با چه سازوکاري قصد دارد این وعده را عملیاتی کند. خبر این تصمیم جدید دولت ترکیه با هدف توقف تبدیل سپرده

 
هاي لیر به ارزهاي خارجی اعلام و در واکنش به آن روند نزولی لیر متوقف شد ودر جهت معکوس شروع به حرکت کرد. 

بر این اساس در ساعات پایانی روز دوشنبه نرخ برابري دلار به لیر از سقف خود در سطح 3/ 18 شروع به ریزش کرد و روز سه شنبه
براي لحظاتی به سطح 3/ 11دست یافت و با گذشت زمان در کانال 13 به تعادل رسید تا لیر بیش از 25درصد از ارزش خود را بازیابی
کند. کاهش چشم گیر ارزش در پی آن رقم خورد که هفته گذشته بانک مرکزي ترکیه نرخ بهره را یک درصد دیگر کاهش داد و به

 
14درصد رساند. 

در پی این اقدام نرخ برابري دلار به لیر سقوط قابل توجهی رابه ثبت رساند و باعث شد برخی تحلیلگران آن را با بحران مالی سال
2001 مقایسه کنند که در پی آن دولت وقت ترکیه انتخابات را به حزب عدالت و توسعه واگذار کرد.  نکته قابل توجه این است که با
وجود سخنان اردوغان مبنی بر جبران خسارت سپرده گذاران لیر، وي همچنان بر موضع قبلی خود مبنی بر کاهش هرچه بیشتر نرخ
بهره پافشاري می کند. کارشناسان معتقدند که این صحبت اردوغان تنها یک آرامبخش است و حتی ممکن است که سقوط لیر در

 
آینده را تشدید کند. 

بازیابی موقت ارزش لیر در پی ریزش بی سابقه ارزش لیر در روز دوشنبه، رجب طیب اردوغان پس از جلسه کابینه دولت از برنامه
جدید این کشور براي حمایت از پول ملی این کشور رونمایی کرد. براین اساس اردوغان اعلام کرد درصورتی که نرخ لیر در برابر
ارزهاي خارجی از نرخ بهره بانکی کمتر شود، دولت زیان صاحبان سپرده لیر را جبران خواهد کرد. او در ادامه افزود از این به بعد هیچ



یک از شهروندان ما که نگرانند نوسانات نرخ ارز ممکن است سود بهره آنها را از بین ببرد، نیازي به تغییر سپرده هاي خود از لیر ترکیه

 
به ارزهاي خارجی ندارند. 

رییس جمهور ترکیه با اعلام این خبر به ریزش شدید لیر واکنش نشان داد؛ واکنش لیر به این خبر نیز قابل توجه بود و در کمتر از
24 ساعت لیر حدود 25درصد از ارزش خود را بازیابی کرد. بر این اساس نرخ برابري دلار به لیر از سطح 3/ 18 به حدود 13 بازگشت.
لازم به ذکر است براي لحظاتی این نرخ به سطح 3/ 11 نیز رسید. با اینکه اظهارات اردوغان به تقویت پول ملی این کشور منجر شد،
اما با این حال وي بر سیاست کاهش نرخ بهره خود پافشاري کرد. او گفت: «با کاهش نرخ بهره، همه ما شاهد خواهیم بود که تورم
ظرف چند ماه چگونه شروع به کاهش خواهد کرد. این کشور دیگر بهشت   کسانی نخواهد بود که با نرخ بهره بالا به پول خود اضافه می

 
کنند و دیگر بهشت   واردات نخواهد بود.»   

یا این حال اردوغان مشخص نکرد که دولت این کشور دقیقا قرار است با چه سازوکاري وعده خود را عملیاتی کند و درباره این طرح
ابهامات زیادي وجود دارد. از سوي دیگر از سخنان اردوغان این گونه برداشت می شود که همچنان کاهش نرخ بهره بیشتري در راه
خواهد بود و به انتظار می رود همچنان لیر به روند نزولی خود ادامه خواهد داد. برخی از کارشناسان پیش بینی می کنند اقتصاد
ترکیه در سال آینده تورم هایی در سطح 30درصدي را تجربه خواهد کرد. برخی نیز اقتصاد ترکیه را به مثابه کامیونی می دانند که

 
بدون ترمز در حال حرکت است و به دلیل سیاست هاي اتخاذشده بر اساس اقتصاد متعارف رفتار نمی کند. 

رکورد 20 ساله لیر روز یکشنبه درپی اظهارات اردوغان و دفاع از اقدام بانک مرکزي در کاهش نرخ بهره، لیر بار دیگر شاهد کاهش بود
و 8درصد از ارزش خود را طی روز دوشنبه از دست داد. رئیس جمهور ترکیه در سخنانی گفت: «ما در حال کاهش نرخ بهره هستیم.

 
از من انتظار دیگري نداشته باشید.» 

در پی این اتفاق نرخ برابري دلار به لیر به سطح 3/ 18 رسید. با احتساب این ریزش کاهش ارزش پول ملی ترکیه طی یک ماه
گذشته، در دو دهه اخیر بی سابقه بوده است و می توان آن را با بحران مالی سال 2001 مقایسه کرد. این بحران موجب شد تا حزب
عدالت و توسعه در انتخابات پیروز شود و قدرت را در دست بگیرد. همین موضوع باعث شده است این سوال مطرح شود که آیا کاهش

 
اخیر نرخ ارز می تواند به شکست حزب حاکم در ترکیه بینجامد؟ 

این تحلیل از آنجا حائز اهمیت است که بسیاري از کارشناسان دلیل اصلی رفتارهاي اردوغان در کاهش نرخ بهره را نیاز او به افزایش
اشتغال و رشد اقتصادي براي پیروزي در انتخابات است. در واقع رکود ناشی از بحران کرونا باعث شده است اقتصاد ترکیه وضعیت
نامناسبی را پشت سر بگذارد و اردوغان پایگاه رایش را در خطر ببیند. البته لازم به ذکر است پیروزي اردوغان در انتخابات سال 2018

 
نیز به شکل قاطع اتفاق نیفتاد و همین موضوع بر نگرانی هاي رئیس جمهور ترکیه براي ماندن در قدرت دامن می زند. 

تعارض تابع هدف درحالی که دولت ترکیه در حال تلاش براي بازگرداندن رونق به اقتصاد این کشور است و تلاش می کند با افزایش
صادرات کالاهاي ساخت ترکیه، بر تولید و سطح اشتغال این کشور اثر مثبتی برجاي بگذارد، در این مسیر بر حفظ سطح پایدار تورم و

 
ثبات اقتصادي این کشور توجهی ندارد. در همین راستا بانک مرکزي ترکیه هفته گذشته نرخ بهره را به سطح 14 درصدي رساند. 

با این اقدام نرخ بهره حقیقی ترکیه با وجود تورم 21درصدي به منفی 7درصد رسید تا این کشور براي سرمایه گذاران خارجی بیش از
پیش جذابیتش را از دست بدهد. برخلاف دولت، سرمایه گذاران خارجی و داخلی اقتصاد ترکیه که به دنبال کسب سود هاي مطمئن
در بلندمدت هستند، ثبات اقتصادي را براي سرمایه گذاري مدنظر قرار می دهند و به همین علت به نظر می رسد وضعیت فعلی
اقتصاد ترکیه هرچند بتواند در کوتاه مدت شاهد رشد اقتصادي باشد؛ اما در بلندمدت از ناحیه افزایش بی ثباتی آسیب جدي می بیند



و در رشد بلندمدت دچار مشکل می شود. دو مساله دیگر که کار اردوغان براي دستیابی به مقصودش را سخت می کند، افزایش
قیمت واردات و تقویت دلار در پی خروج سرمایه داخلی است. در واقع با کاهش جریان ورود سرمایه به اقتصاد ترکیه و معکوس شدن

 
این روند ارزش پول ملی ترکیه کاهش خواهد یافت. 

از طرفی این افزایش قیمت دلار موجب شده است هزینه واردات به ترکبه افزایش بیاید و هزینه تمام شده کالاهاي ترکیه اي به سمت
بالا حرکت کنند. جمع بندي نکات گفته شده حاکی از آن است سیاست در پیش گرفته شده از سوي اردوغان گرچه ممکن است
اهداف مد نظر او را تامین کند، اما با اهداف سرمایه گذاران و رشد اقتصاد ترکیه در بلندمدت در تعارض است. نکته قابل توجه درباره
سیاست ارزي ترکیه، دخالت 6 میلیارد دلاري بانک مرکزي این کشور در بازار ارز طی یک ماه گذشته است که نتایج مطلوبی را به بار
نیاورده و به رغم بازیابی 25درصدي ارزش لیر در روزهاي دوشنبه و سه شنبه همچنان لیر ترکیه 30درصدي پایین تر از ماه گذشته

 
معامله می شود؛ شکست این سیاست را می توان شاهدي دیگر بر ناکارآمدي کنترل دستوري قیمت ارز به حساب آورد. 

 
منبع: دنیاي اقتصاد 

پربیننده ترین قیمت دلار 28 آذر ماه1400 قیمت دلار 29 آذر ماه1400 قیمت دلار 30 آذر ماه1400 جو مثبت مذاکرات، دلار را

 
کاهشی کرد / بازار چشم انتظار پایان تعطیلات سال نوي میلادي قیمت سکه امروز چند؟ (1400/9/28)   

 
این مطلب برایم مفید است  بلی 0 نفر این پست را پسندیده اند 



احداث خانه ویژه خانواده هاي داراي معلول در فارس/بهزیستی تسهیلگر است

منبع: ایسناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/10/01

معاون مشارکت هاي مردمی، اشتغال و مسکن بهزیستی فارس اعلام کرد که 500 واحد مسکونی ویژه خانواده دو معلولی به
بالا در استان در حال احداث است.

پریسا زارعی در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه تسهیل
گري یکهزار و 100 واحد مسکونی ویژه مددجویان
بهزیستی براي امسال در دستور کار قرار گرفته است، گفت:
هم اینک یک پروژه تحت عنوان فاضل در شیراز ویژه
مددجویان بهزیستی در دست اجراست که مرحله

 
فنداسیون قرار دارد. 

 
بهزیستی تسهیلگر خانه دار شدن است 

او با تصریح بر این نکته که بهزیستی ایجاد کننده مسکن
نیست که تسهیل کننده است، افزود: به عنوان مثال؛ اگر فردي در مناطق روستایی درخواست زمین داشته باشد، با مکاتباتی که با

 
بنیاد مسکن می شود، زمین با تخفیف ویژه به وي واگذار می شود. 

معاون مشارکتهاي مردمی، اشتغال و مسکن بهزیستی فارس خاطرنشان کرد: یا اگر خانواده اي داراي دو معلول به بالا باشد، چه در

 
مناطق شهري و چه روستایی، باز هم بنیاد مسکن و راه و شهرسازي زمین به صورت رایگان در اختیار آنها قرار می دهد. 

 
تسهیلات بلاعوض براي مددجویان بهزیستی 

زارعی خاطرنشان کرد: همچنین کمک هاي بلاعوض از 50 میلیون تومان تا سقف 140 میلیون تومان داریم که به متقاضیان داده می

 
شود. 

او تسهیل گري در امر دریافت امتیاز و انشعاب برق و آب و گاز در صورت ساخت و ساز را از دیگر خدمات بهزیستی ذکر و عنوان کرد
که تعداد زیادي از یکهزار و 100 واحد، به صورت خود مالکی در حال ساخت است و تعدادي هم به صورت پروژه اي در حال ساخت

 
هستند. 

معاون مشارکت هاي مردمی، اشتغال و مسکن بهزیستی فارس گفت: 94 واحد از این تعداد واحدهاي در دست ساخت؛ در شهرستان
هاي شیراز، استهبان، داراب، آباده، اقلید، نی ریز و ...به صورت پروژه اي توسط مجمع انجمن خیرین مسکن ساز در حال ساخت است.

زارعی یادآور شد: این واحدها براساس تفاهم نامه 5 جانبه بین بهزیستی، انجمن خیرین مسکن ساز، بنیاد مسکن، راه و شهرسازي و



 
بنیاد مستضعفان در حال اجراست. 

انتهاي پیام



ایران از نظر ژئوپلیتک، ژئواستراتژیک و ژئوکالچري یک کشور منحصر به فرد

است/ ایران می تواند در کریدورهاي مطرح بین المللی ایفاي نقش کند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/10/01

یک کارشناس بین الملل گفت: با اتخاذ سیاست هاي درست داخلی و افزایش تولید، کشورهایی که در مسیرهاي منتهی این
کریدورها هستند و هم کشورهایی دیگر که مقاصد دست چندم این کریدورها مطرح می شوند، علاوه بر تسهیل در صادرات و

واردات از آنها می توانیم و حق ترانزیت را داشته باشیم که این امر قطعا در معیشت مردم ...
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- ایران از نظر ژئوپلیتک، ژئواستراتژیک و ژئوکالچري یک کشور منحصر به فرد است/ ایران می تواند در کریدورهاي مطرح بین المللی

 
ایفاي نقش کند 

 
- نسخه نویسی کاغذي خدانگهدار! 

- ایمنی واکسن کووپارس دربرابر اومیکرون/ انجام مطالعه درباره اثربخشی واکسن کووپارس به عنوان دوز بوستر/ کارآزمایی بالینی 12

 
تا 18 ساله ها مجوز گرفت 

 
- گوزن زرد در لیست گونه هاي انقراضی حیات وحش ایران 

 
- نگرانی خانواده ها براي مدرسه رفتن دانش آموزان قابل بجا اما قابل حل است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 



 
 

 
  A  خانه  سیاست خارجی و بین الملل

 
 کدخبر: 1276820  ارسال به دیگران  پرینت  1400/10/01 07:19:47 

 
 

یک کارشناس بین الملل در گفت وگو با برنا ایران از نظر ژئوپلیتک، ژئواستراتژیک و ژئوکالچري یک کشور منحصر به فرد است/ ایران
می تواند در کریدورهاي مطرح بین المللی ایفاي نقش کند یک کارشناس بین الملل گفت: با اتخاذ سیاست هاي درست داخلی و
افزایش تولید، کشورهایی که در مسیرهاي منتهی این کریدورها هستند و هم کشورهایی دیگر که مقاصد دست چندم این کریدورها
مطرح می شوند، علاوه بر تسهیل در صادرات و واردات از آنها می توانیم و حق ترانزیت را داشته باشیم که این امر قطعا در معیشت

 
مردم تغییرات شایانی ایجاد خواهد کرد. 

به گزارش برنا، "سید عباس موسوي" سفیر جمهوري اسلامی ایران در جمهوري آذربایجان  روز یکشنبه 28 آذر در صفحه توئیتري
خود نوشت: ایران مرکز ثقل کریدورهاي ترانزیتی جهان و "هارت لند" است. موسوي افزود: بعد از احیاي کریدور اکو ( پاکستان، ایران
، ترکیه ) و نیز راه اندازي آزمایشی کریدور جهانی شمال - جنوب ( فنلاند، روسیه، جمهوري آذربایجان، ایران ، خلیج فارس و هند )

 
این هفته شاهد فعال شدن کریدور جدید (ایران ، جمهوري  آذربایجان، گرجستان، دریاي سیاه و اروپا ) خواهیم بود.  

همچنین"وقار بایرام اف" نماینده مجلس ملی جمهوري آذربایجان و عضو کمیته سیاست اقتصادي، صنعت و کارآفرینی مجلس در
خصوص اهمیت این کریدور براي آذربایجان گفت : راه اندازي کریدور حمل و نقل جدید خلیج فارس – دریاي سیاه از طریق ایران ،
آذربایجان و گرجستان طرحی مهم براي کشورمان است. : آذربایجان و ایران کشورهاي هستند که در کریدور حمل و نقل شمال-
جنوب مشارکت دارند. آذربایجان و گرجستان در زمینه هاي مختلف حمل و نقل همکاري دارند. میان دو کشور همکاري در مسیر راه
آهن باکو - تفلیس - قارص و کریدور حمل و نقل بین المللی شرق - غرب نیز جریان دارد. تشکیل یک کریدور حمل و نقل جدید که
سه کشور منطقه ایران ، جمهوري آذربایجان و گرجستان را  به هم متصل می کند ، نشان  می دهد کشورهاي منطقه سعی دارند در

 
بهره گیري از فرصت هاي حمل و نقل بین المللی موجود فعال تر  باشند. 



پرهام پوررمضان، کارشناس بین الملل در گفتگو با خبرنگار سیاسی خبرگزاري برنا در خصوص اهمیت راه اندازي و نقش دیپلماسی
اقتصادي این کریدورها گفت: مسئله شانگهاي و عضویت ایران در سازمانهاي بین المللی و استفاده از ظرفیت هاي اقتصادي و قرار
گرفتن ایران در کریدورهاي بین المللی در مسیرهاي ترانزیتی از اهمیت وافري برخوردار است. بعد از پیروزي انقلاب عضویت کامل
ایران در مسئله شانگهاي یک افتخار دیپلماتیک براي جمهوري اسلامی ایران است  که می تواند همکاري هاي امنیتی و بین المللی

 
خوبی را ایجاد و مسئله اقتصاد را هم تقویت کند. 

وي در ادامه گفت: پیمان ها و کریدورهاي بین المللی از منظر اقتصادي، بدنبال این هستند که بتوانند کشورهایی را در عرصه این
مهم دور هم جمع کنند و بدون دردسر بتوانند به بازیگري در منطقه بپردازند. ایران به دلیل تحریم هاي ظالمانه  ایالات متحده از

 
شرایط مناسبی در این عرصه برخوردار نیست و تجارت و کارهاي اقتصادي با توجه به بحث هاي سوئیفت مشکل دارد.  

وي ادامه داد: جمهوري اسلامی ایران براي پیوستن به این پیمان باید  رضایت تک تک این گروه ها و این کشورها را می داشت اما با
روي آمدن دولت آقاي رئیسی و دولت سیزدهم شاهد هستیم که این ارتباط بسیار بهتر شده است و امیدواریم که این اتفاق بصورت

 
دیپلماتیک و سند منسجم رخ بدهد.  

این کارشناس مسائل بین الملل خاطرنشان کرد: هر چقدر که جمهوري اسلامی ایران بتواند در عرصه بین المللی در بعد هاي گوناگون
مثل فرهنگ، اقتصاد، سیاست  و امنیت به نقش آفرینی بیشتر بپردازد قطعا در اقتصاد داخلی ایران تاثیرگذار خواهد بود، دوره اي که
ما در آن وجود داریم چند جانبه گرایی بر اساس واقع گرایی محض و نئوواقع گرایی در جهان مرسوم شده و همین امر سبب می شود

 
که جوامع بر اساس هست هاي خود با یکدیگر به ارتباط بپردازند. 

پوررمضان تاکید کرد: جمهوري اسلامی ایران باید بتواند خودش را در بحث اقتصاد در کریدورهاي بین المللی، پیمان شانگهاي، راه
اندازي آزمایشی کریدور جهانی شمال و جنوب (فنلاند، روسیه، جمهوري آذربایجان، ایران، خلیج فارس و هند)  و کریدور جدید ایران
و آذربایجان و گرجستان و دریاي سیاه تقویت کند. ایران به دلیل موقعیت ژئوپلیتک، ژئواستراتژیک و ژئوکالچري که دارد یک کشور
منحصر به فرد است و از طرف دیگر نقطه اتصال سه قاره است که باعث می شود با تمامی کریدورهاي بین المللی که در این حوزه

 
مطرح هستند به نقش آفرینی بپردازد.  

وي با بیان این نکته مهم که باید بتوانیم از این ظرفیت هاي ایجاد شده کمال بهره را ببریم، بیان کرد: با توجه به تغییر رویکرد در
ساختار وزارت امور خارجه و اولویت دادن به توسعه اقتصادي کشور همراه با حکمرانی سیاسی می توانیم این مسئله را مشاهده کنیم
که تغییراتی در این زمینه رخ داده است اما مهمترین مسئله ما اکنون اقتصاد است، با اتخاذ سیاست هاي درست داخلی و افزایش
تولید، کشورهایی که در مسیرهاي منتهی این کریدورها هستند و هم کشورهایی دیگر که مقاصد دست چندم این کریدورها مطرح
می شوند،  علاوه بر تسهیل در صادرات و واردات از آنها می توانیم و حق ترانزیت را داشته باشیم که این امر قطعا در معیشت مردم

 
تغییرات شایانی ایجاد خواهد کرد. 

انتهاي پیام/



وجود 750 پروژه نیمه تمام در چهارمحال و بختیاري

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/10/01

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي چهارمحال و بختیاري گفت: هم اکنون 750 پروژه نیمه تمام در استان وجود دارد که
تکمیل و بهره برداري از آن ها نیازمند بیش از 60 هزار میلیارد ریال است.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان از شهرکرد، علی
شهریارپور رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي چهارمحال
و بختیاري اظهار داشت: در جهت گیري ها و سیاست
گذاري هاي لایحه بودجه سال آینده، تغییر ریل سیاست
هاي مالی مورد توجه قرار گرفته که می تواند منجر به
تغییر در فرآیند بودجه نویسی و تحولات اساسی در

 
وضعیت اقتصادي کشور و استان شود. 

او با تشریح و تبیین لایحه بودجه سال 1401 کل کشور افزود: هم اکنون 750 پروژه نیمه تمام در این استان وجود دارد که تکمیل و

 
بهره برداري از آن ها نیازمند بیش از 60 هزار میلیارد ریال است. 

 
بیشتر بخوانید 

- رشد 115 درصدي اعتبارات تملک دارایی هاي سرمایه اي در چهارمحال و بختیاري شهریارپور اضافه کرد: تسهیل شرایط براي
واگذاري این طرح ها به بخش خصوصی و استفاده از ظرفیت هاي بخش غیردولتی روند تکمیل و بهره برداري از طرح هاي نیمه تمام

 
را تسریع خواهد کرد. 

او ادامه داد: امسال سه هزار و 900 میلیارد ریال از محل اعتبارات محرومیت زدایی به استان چهارمحال و بختیاري اختصاص یافت که

 
این اقدام مهم در سال آینده نیز با شدت بیشتري استمرار خواهد داشت. 

شهریارپور با اشاره به تقدیم لایحه بودجه سال1401 از سوي دولت به مجلس شوراي اسلامی گفت: در این لایحه رشد اقتصادي
کشور هشت درصد و براي استان چهارمحال و بختیاري 7.4 درصد هدف گذاري و منابع مالی مورد نیاز براي تحقق آن پیش بینی

 
شده است. 

او افزود: منابع اعتباري مورد نیاز براي تحقق رشد اقتصادي کشور از محل منابع بانک ها، بازار سرمایه، بودجه عمومی دولت، منابع

 
شرکت هاي دولتی، صندوق توسعه ملی، بخش خصوصی، سرمایه هاي خارجی و سایر منابع تامین خواهد شد. 



شهریارپور اضافه کرد: روش هاي تحقق بهره وري نیز از طریق توسعه صادرات به ویژه صادرات غیرنفتی، استفاده مناسب از دانش و
فناوري، شناسایی گلوگاه هاي رشد تولید، حذف رانت و تسهیل فضاي کسب و کار خواهد بود که براساس ملاحظات آمایش سرزمینی

 
محقق می شود. 

او ادامه داد: نرخ رشد اقتصادي براي تمامی استان ها، شهرستان ها و همچنین بخش ها و فعالیت هاي اقتصادي هدف گذاري شده و

 
منابع مالی مورد نیاز براي تحقق آن نیز پیش بینی شده است. 

شهریارپور گفت: برنامه اجرایی براي تحقق رشد اقتصادي 7.4 درصدي چهارمحال و بختیاري در سال آینده با 100 هزار میلیارد ریال

 
منابع مالی مورد نیاز تدوین و آماده اجرا شده است. 

او افزود: بهبود شاخص هاي کلان بودجه، برنامه محوري، افزایش کارایی منابع و مصارف از طرق پیوند بین درآمد ها و هزینه هاي
دستگاه هاي اجرایی، رشد درآمد هاي دولت از طریق درآمد هاي پاك و پایدار، تداوم اجراي سیاست مالیات بر خودرو ها و خانه هاي

 
لوکس و مناطق آزاد، حمایت از تولید و واحد هاي آسیب دیده ناشی از شیوع ویروس کرونا از ویژگی این لایحه است. 

شهریارپور اضافه کرد: کنترل مصارف هزینه اي، بهبود عدالت در پرداخت ها از طریق افزایش پلکانی حقوق و اعمال معافیت هاي
مالیاتی طبقات پایین درآمدي، افزایش اختیارات استانداران و شورا هاي برنامه ریزي و توسعه استان ها و تامین الزامات رشد اقتصادي

 
از نقاط قوت لایحه بودجه سال 1401 به شمار می رود. 

او ادامه داد: واگذاري طرح هاي ملی و استانی ویژه به استان ها، اختصاص 20 درصد اعتبارات تملک دارایی هاي سرمایه اي براي
حمایت از مشارکت عمومی و خصوصی، رشد منابع مربوط به محرومیت زدایی، توسعه متوازن و نفت، حمایت از سلامت مردم، آب
رسانی به شهر ها و روستا هاي محروم از آب آشامیدنی سالم، شروع اصلاحات صندوق بازنشستگی، اصلاح سیاست ارز ترجیحی و

 
توجه به مسکن محرومان از دیگر مزیت هاي لایحه بودجه سال 1401 است. 

شهریارپور اظهار داشت: سال آینده صندوق هاي پیشرفت و عدالت در سطح استان ها تشکیل و از محل منابع آن براي ارتقاي رشد
اقتصادي، تولید و ایجاد اشتغال استفاده خواهد شد و براي تجهیز منابع صندوق هاي فوق در مرحله نخست به هر استان مبلغ 20

 
هزار میلیارد ریال از محل منابع بودجه عمومی اختصاص می یابد. 

او تولید سرانه و روند سرمایه گذاري در کشور را همراه با نوسان و نرخ کاهنده برشمرد و گفت: سهم چهارمحال و بختیاري از تولید
ناخالص داخلی کشور6 دهم درصد است که نشان می دهد ظرفیت هاي استان هنوز به فعلیت نرسیده و لذا ضروري است جهت گیري

 
سرمایه گذاري ها، رشد تولید و تقویت زیرساخت ها در راستاي تقویت و بهره گیري بهینه از این ظرفیت ها باشد. 

شهریارپورتاکید کرد: شرایط اقتصادي در دوران شیوع ویروس کرونا باعث شده تا بازار کار تحت تاثیر قرار گیرد و بخشی از جمعیت
فعال از بازار کار خارج شوند، به همین دلیل بایستی جهت گیري بودجه به سمت رفع مشکلات بازار کار و ایجاد زمینه براي کار و

 
فعالیت باشد. 

او در پایان افزود: با توجه به تمامی مطالب عنوان شده تغییر جهت گیري و سیاست گذاري در برنامه هاي توسعه ضروري بوده و بر
همین اساس رشد اقتصادي و ارتقاي بهره وري، عدالت محوري، افزایش کیفیت بودجه ریزي و ثبات اقتصادي به عنوان اهداف عمده

لایحه بودجه سال 1401 تعیین شده است.





صدورمجوز تسهیلات 66هزارمیلیارد تومانی براي اجراي 106 پروژه در یزد

منبع: تیتر برترشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/10/01

یزد- سفر دوازدهم هیات دولت به یزد با بزرگترین دستاورد یعنی بالا بردن سقف تسهیلات بانکی براي رونق دوباره تولید،
افزایش نقدینگی واحدهاي صنعتی، جلوگیري از تعطیلی و بیکاري کارگران همراه بود. ...

یزد- سفر دوازدهم هیات دولت به یزد با بزرگترین دستاورد یعنی بالا بردن سقف تسهیلات بانکی براي رونق دوباره تولید،

 
افزایش نقدینگی واحدهاي صنعتی، جلوگیري از تعطیلی و بیکاري کارگران همراه بود. 

 
 

به گزارش تیتربرتر، در این سفر تسهیلات خوبی از 17 بانک کشور براي صاحبان تولید استان در بخش هاي مهم صنعتی، خدماتی و
کشاورزي مصوب شد که امید است با این اتفاق، تولید دوباره جان بگیرند. رئیس جمهور در شوراي اداري استان یزد اعلام کرد؛ در
استان یزد تنها در بخش تولید، 400 واحد صنعتی نیمه تعطیل و 200 واحد راکد وجود دارد، تزریق تسهیلات به این واحدها می
تواند فرصت شغلی مناسب و ارتقاي معیشت مردم را به ارمغان آورد. هر چند سایر بخش ها از جمله کشاورزي و گردشگري هم
نیازمند پرداخت تسهیلات براي رونق دوباره هستند. در این سال ها، بانک ها سقف تسهیلات را کاهش داده بودند و به مصوبات ستاد
تسهیل براي تسهیلات مصوب شده به واحدها عمل نمی کردند و یکی از مطالبات جدي نمایندگان صنایع استان، افزایش سقف
تسهیلات و تفویض اختیار بیشتر به بانک هاي استان براي پرداخت آنها بر اساس مصوبات دولت بوده و هست. بانک ها چوب لاي
چرخ صنایع نگذارند خبر افزایش سقف تسهیلات تحقق یکی از خواسته هاي صاحبان صنایع مختلف و کشاورزان است اما آنها خواسته
دیگري نیز دارند که بانک ها در پرداخت این تسهیلات سخت گیري نکرده و چوب لاي چرخ آنها نگذارند و از مصوباتی که به پرداخت

 
این تسهیلات منجر می شود، سرباز نزنند و تحقق این مهم را اعمال فشار از سوي دولت می دانند. 



 
 

استاندار یزد با اعلام خبرهاي خوبی براي افزایش سقف تسهیلات در استان اظهار داشت: در سفر آیت االله رئیسی به استان یزد،
تسهیلات بانکی لازم براي اجراي 106 پروژه با سقف اعتباري 66 هزار و 885 میلیارد تومان مصوب شد. مهران فاطمی افزود: بر اساس
این مصوبه سقف تسهیلات بانک آینده براي اجراي 6 پروژه 155 میلیارد تومان، بانک پارسیان براي اجراي سه پروژه 23 میلیارد
تومان، بانک پاسارگاد براي اجراي سه پروژه 245 میلیارد تومان مصوب شد. وي ادامه داد: بر اساس مصوبه اخذ مجوز براي تسهیلات
بانکی در استان، سقف تسهیلات پست بانک براي اجراي سه پروژه 45 میلیارد تومان، بانک تجارت براي اجراي دو پروژه 3 هزار و

 
750 میلیارد تومان و بانک توسعه تعاون براي اجراي 13 پروژه 674 میلیارد تومان تعیین شده است. 

استاندار یزد به سقف تسهیلات بانک توسعه صادرات براي اجراي چهار پروژه به میزان 6 هزار و 18 میلیارد تومان میلیارد تومان اشاره
کرد و گفت: سقف تسهیلات بانک رفاه براي اجراي هفت پروژه، 320 میلیارد تومان، بانک سپه براي اجراي سه پروژه 4745 میلیارد
تومان، بانک صادرات براي اجراي سه پروژه 183 میلیارد تومان و سقف تسهیلات بانک صنعت و معدن نیز براي اجراي چهار پروژه 8

 
هزار و 325 میلیارد تومان به تصویب رسید.  

وي تسهیلات مصوب براي بانک کشاورزي براي اجراي 13 پروژه را 2500 میلیارد تومان، بانک گردشگري براي اجراي چهار پروژه
100 میلیارد تومان، بانک ملت براي اجراي سه پروژه 4 هزار و 150 میلیارد تومان و بانک ملی براي اجراي پنج پروژه 5 هزار و 652
میلیارد تومان اعلام کرد. کنسرسیوم مشترك 4 بانک براي اجراي یک پروژه 30 هزار میلیارد تومانی استاندار یزد گفت: در این
سفرهمچنین براي کنسرسیوم بانکی با مشارکت بانک هاي ملی، سپه و صادرات به نسبت مساوي براي اجراي یک پروژه 30 هزار
میلیارد تومان مصوب شد و 29 پروژه نیز براي صندوق کارآفرینی امید مصوب شده است. با تکلیف تعیین شده از سوي رئیس جمهور
و هیئت دولت براي بانک ها، باب امیدي براي تکمیل شدن صدها پروژه عمرانی، صنعتی، ورزشی و … در یزد به استان یزد باز شده و
امید می رود بانک ها با عمل به تعهدات تعیین شده بتوانند هر چه سریع تر، طعم خوش دستاوردهاي سفر هیئت دولت را به مردم

استان یزد بچشانند.



آرامبخش اردوغان براي لیر

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/10/01

در پی ریزش بی سابقه ارزش لیر در روز دوشنبه، رجب طیب اردوغان پس از جلسه کابینه دولت از برنامه جدید این کشور
براي حمایت از پول ملی این کشور رونمایی کرد.

خلیج فارس:در پی اعلام برنامه جدید اردوغان براي حفظ
ارزش پول ملی ترکیه، لیر 25درصد تقویت شد. روز دوشنبه رئیس جمهور ترکیه اعلام کرد درصورت بیشتر شدن ریزش ارزش لیر از
نرخ بهره این کشور، دولت زیان سپرده گذاران به لیر را جبران می کند. با این حال او سازوکاري براي این کار مشخص نکرد و به

 
عقیده کارشناسان، امکان ریزش لیر با شدت بیشتر نیز وجود دارد. 

به گزارش «خلیج فارس» به نقل از دنیاي اقتصاد، در پی اظهارات رئیس جمهور ترکیه درباره جبران خسارت سپرده داران لیر، پول
ملی این کشور دوباره نوسان کرد. روز دوشنبه پس از جلسه کابینه دولت ترکیه در آنکارا، رجب طیب اردوغان از تدابیر جدیدش براي
حفظ ارزش لیر رونمایی کرد. او اعلام کرد درصورتی که کاهش ارزش لیر از نرخ بهره بانکی بیشتر شود، دولت ضرر صاحبان سپرده
لیررا جبران خواهد کرد. البته اردوغان مشخص نکرد دولت چگونه و با چه سازوکاري قصد دارد این وعده را عملیاتی کند. خبر این
تصمیم جدید دولت ترکیه با هدف توقف تبدیل سپرده هاي لیر به ارزهاي خارجی اعلام و در واکنش به آن روند نزولی لیر متوقف شد

 
ودر جهت معکوس شروع به حرکت کرد. 

بر این اساس در ساعات پایانی روز دوشنبه نرخ برابري دلار به لیر از سقف خود در سطح 3/ 18 شروع به ریزش کرد و روز سه شنبه
براي لحظاتی به سطح 3/ 11دست یافت و با گذشت زمان در کانال 13 به تعادل رسید تا لیر بیش از 25درصد از ارزش خود را بازیابی
کند. کاهش چشم گیر ارزش در پی آن رقم خورد که هفته گذشته بانک مرکزي ترکیه نرخ بهره را یک درصد دیگر کاهش داد و به
14درصد رساند. در پی این اقدام نرخ برابري دلار به لیر سقوط قابل توجهی رابه ثبت رساند و باعث شد برخی تحلیلگران آن را با
بحران مالی سال 2001 مقایسه کنند که در پی آن دولت وقت ترکیه انتخابات را به حزب عدالت و توسعه واگذار کرد. نکته قابل توجه
این است که با وجود سخنان اردوغان مبنی بر جبران خسارت سپرده گذاران لیر، وي همچنان بر موضع قبلی خود مبنی بر کاهش
هرچه بیشتر نرخ بهره پافشاري می کند. کارشناسان معتقدند که این صحبت اردوغان تنها یک آرامبخش است و حتی ممکن است که

 
سقوط لیر در آینده را تشدید کند. 



 
 

بازیابی موقت ارزش لیردر پی ریزش بی سابقه ارزش لیر در روز دوشنبه، رجب طیب اردوغان پس از جلسه کابینه دولت از برنامه
جدید این کشور براي حمایت از پول ملی این کشور رونمایی کرد. براین اساس اردوغان اعلام کرد درصورتی که نرخ لیر در برابر
ارزهاي خارجی از نرخ بهره بانکی کمتر شود، دولت زیان صاحبان سپرده لیر را جبران خواهد کرد. او در ادامه افزود از این به بعد هیچ
یک از شهروندان ما که نگرانند نوسانات نرخ ارز ممکن است سود بهره آنها را از بین ببرد، نیازي به تغییر سپرده هاي خود از لیر ترکیه
به ارزهاي خارجی ندارند. رئیس جمهور ترکیه با اعلام این خبر به ریزش شدید لیر واکنش نشان داد؛ واکنش لیر به این خبر نیز قابل
توجه بود و در کمتر از 24 ساعت لیر حدود 25درصد از ارزش خود را بازیابی کرد. بر این اساس نرخ برابري دلار به لیر از سطح 3/ 18
به حدود 13 بازگشت. لازم به ذکر است براي لحظاتی این نرخ به سطح 3/ 11 نیز رسید. با اینکه اظهارات اردوغان به تقویت پول ملی
این کشور منجر شد، اما با این حال وي بر سیاست کاهش نرخ بهره خود پافشاري کرد. او گفت: «با کاهش نرخ بهره، همه ما شاهد
خواهیم بود که تورم ظرف چند ماه چگونه شروع به کاهش خواهد کرد. این کشور دیگر بهشت   کسانی نخواهد بود که با نرخ بهره بالا

 
به پول خود اضافه می کنند و دیگر بهشت   واردات نخواهد بود.» 

یا این حال اردوغان مشخص نکرد که دولت این کشور دقیقا قرار است با چه سازوکاري وعده خود را عملیاتی کند و درباره این طرح
ابهامات زیادي وجود دارد. از سوي دیگر از سخنان اردوغان این گونه برداشت می شود که همچنان کاهش نرخ بهره بیشتري در راه
خواهد بود و به انتظار می رود همچنان لیر به روند نزولی خود ادامه خواهد داد. برخی از کارشناسان پیش بینی می کنند اقتصاد
ترکیه در سال آینده تورم هایی در سطح 30درصدي را تجربه خواهد کرد. برخی نیز اقتصاد ترکیه را به مثابه کامیونی می دانند که

 
بدون ترمز در حال حرکت است و به دلیل سیاست هاي اتخاذشده بر اساس اقتصاد متعارف رفتار نمی کند. 

رکورد 20 ساله لیرروز یکشنبه درپی اظهارات اردوغان و دفاع از اقدام بانک مرکزي در کاهش نرخ بهره، لیر بار دیگر شاهد کاهش بود
و 8درصد از ارزش خود را طی روز دوشنبه از دست داد. رئیس جمهور ترکیه در سخنانی گفت: «ما در حال کاهش نرخ بهره هستیم.
از من انتظار دیگري نداشته باشید.» در پی این اتفاق نرخ برابري دلار به لیر به سطح 3/ 18 رسید. با احتساب این ریزش کاهش
ارزش پول ملی ترکیه طی یک ماه گذشته، در دو دهه اخیر بی سابقه بوده است و می توان آن را با بحران مالی سال 2001 مقایسه
کرد. این بحران موجب شد تا حزب عدالت و توسعه در انتخابات پیروز شود و قدرت را در دست بگیرد. همین موضوع باعث شده است
این سوال مطرح شود که آیا کاهش اخیر نرخ ارز می تواند به شکست حزب حاکم در ترکیه بینجامد؟ این تحلیل از آنجا حائز اهمیت
است که بسیاري از کارشناسان دلیل اصلی رفتارهاي اردوغان در کاهش نرخ بهره را نیاز او به افزایش اشتغال و رشد اقتصادي براي
پیروزي در انتخابات است. در واقع رکود ناشی از بحران کرونا باعث شده است اقتصاد ترکیه وضعیت نامناسبی را پشت سر بگذارد و
اردوغان پایگاه رایش را در خطر ببیند. البته لازم به ذکر است پیروزي اردوغان در انتخابات سال 2018 نیز به شکل قاطع اتفاق نیفتاد

 
و همین موضوع بر نگرانی هاي رئیس جمهور ترکیه براي ماندن در قدرت دامن می زند. 



تعارض تابع هدفدرحالی که دولت ترکیه در حال تلاش براي بازگرداندن رونق به اقتصاد این کشور است و تلاش می کند با افزایش
صادرات کالاهاي ساخت ترکیه، بر تولید و سطح اشتغال این کشور اثر مثبتی برجاي بگذارد، در این مسیر بر حفظ سطح پایدار تورم و
ثبات اقتصادي این کشور توجهی ندارد. در همین راستا بانک مرکزي ترکیه هفته گذشته نرخ بهره را به سطح 14 درصدي رساند. با
این اقدام نرخ بهره حقیقی ترکیه با وجود تورم 21درصدي به منفی 7درصد رسید تا این کشور براي سرمایه گذاران خارجی بیش از
پیش جذابیتش را از دست بدهد. برخلاف دولت، سرمایه گذاران خارجی و داخلی اقتصاد ترکیه که به دنبال کسب سود هاي مطمئن
در بلندمدت هستند، ثبات اقتصادي را براي سرمایه گذاري مدنظر قرار می دهند و به همین علت به نظر می رسد وضعیت فعلی
اقتصاد ترکیه هرچند بتواند در کوتاه مدت شاهد رشد اقتصادي باشد؛ اما در بلندمدت از ناحیه افزایش بی ثباتی آسیب جدي می بیند
و در رشد بلندمدت دچار مشکل می شود. دو مساله دیگر که کار اردوغان براي دستیابی به مقصودش را سخت می کند، افزایش
قیمت واردات و تقویت دلار در پی خروج سرمایه داخلی است. در واقع با کاهش جریان ورود سرمایه به اقتصاد ترکیه و معکوس شدن

 
این روند ارزش پول ملی ترکیه کاهش خواهد یافت. 

از طرفی این افزایش قیمت دلار موجب شده است هزینه واردات به ترکبه افزایش بیاید و هزینه تمام شده کالاهاي ترکیه اي به سمت
بالا حرکت کنند. جمع بندي نکات گفته شده حاکی از آن است سیاست در پیش گرفته شده از سوي اردوغان گرچه ممکن است
اهداف مد نظر او را تامین کند، اما با اهداف سرمایه گذاران و رشد اقتصاد ترکیه در بلندمدت در تعارض است. نکته قابل توجه درباره
سیاست ارزي ترکیه، دخالت 6 میلیارد دلاري بانک مرکزي این کشور در بازار ارز طی یک ماه گذشته است که نتایج مطلوبی را به بار
نیاورده و به رغم بازیابی 25درصدي ارزش لیر در روزهاي دوشنبه و سه شنبه همچنان لیر ترکیه 30درصدي پایین تر از ماه گذشته

معامله می شود؛ شکست این سیاست را می توان شاهدي دیگر بر ناکارآمدي کنترل دستوري قیمت ارز به حساب آورد.



ضرورت استانداردسازي صنایع دستی در استان فارس

منبع: سحاب پرسشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/10/01

صنایع دستی به عنوان میراث ناملموس فرهنگی و به عنوان قلب تپنده اقتصاد استان فارس می تواند نقش قابل توجهی در
اشتغال زایی، افزایش درآمد و درنهایت موفقیت در بازارهاي بین المللی و صادرات داشته باشد. The post ضرورت

استانداردسازي صنایع دستی در استان فارس appeared first on پایگاه خبري سحاب پرس.

یادداشت؛ ضرورت استانداردسازي صنایع دستی در استان
فارس صنایع دستی به عنوان میراث ناملموس فرهنگی و به
عنوان قلب تپنده اقتصاد استان فارس می تواند نقش قابل
توجهی در اشتغال زایی، افزایش درآمد و درنهایت موفقیت

 
در بازارهاي بین المللی و صادرات داشته باشد. 

 
شرحی مختصر بر تعاریف صنایع دستی و استاندارد 

صنایع دستی بنا بر تعاریف علمی عبارت است از مجموعه
اي از هنر و صنعت که با بهره گیري از مواد اولیه بومی و
انجام قسمتی از مراحل اساسی تولید به کمک دست و

ابزاردستی ساخته می شود به گونه اي که ذوق هنري، خلاقیت فکري و مهارت سازنده آن را به نمایش می گذارد و همین عامل وجه
تمایز این محصولات از مصنوعات مشابه ماشینی و کارخانه اي است، علاوه بر آن فلسفه تاریخی و فرهنگی یک ملت را در خود جاي

 
می دهد. 

در نیم قرن گذشته، صنایع دستی به عنوان یکی از زمینه هاي فعالیت هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي در جوامع مختلف بوده و از

 
عوامل مؤثر در توسعه همه جانبه کشورهاي در حال رشد است. 

صنایع دستی، هنري ماناست که برنامه ریزي در مسیر آن می تواند نتایج مفید بسیاري نه تنها در زمینه فرهنگی بلکه به لحاظ

 
اقتصادي براي کشور به همراه داشته باشد. 

به راستی که صنایع دستی به عنوان میراث ناملموس فرهنگی و به عنوان قلب تپنده اقتصاد استان فارس می تواند نقش قابل توجهی

 
در اشتغال زایی، افزایش درآمد و درنهایت موفقیت در بازارهاي بین المللی و صادرات داشته باشد. 

سال 1400 توسط رهبر معظم انقلاب سال تولید، «پشتیبانی ها، مانع زدایی ها» نام گذاري شده است و پرواضح است که براي تحقق
این شعار بایستی به تمام عوامل مؤثر در تولید ملی و بازارهاي داخلی و خارجی توجه شود و در تولید محصولات و خدمات التفات لازم

 
صورت پذیرد که می توان لازمه این مهم را رعایت استانداردها در تمامی مراحل تولید و عرضه دانست. 

 
دیگر ویژگی هاي ارزنده این هنر سنتی دستی ملموس عبارت اند از: 

- داراي بار فرهنگی و هویت بخشی به یک جامعه عدم نیاز به سرمایه گذاري کلان و ارزش افزوده فراوان در مقایسه با سایر رشته



 
هاي صنعتی 

 
- قابلیت ایجاد و توسعه کارگاه هاي کوچک و بزرگ در مناطق مختلف مانند شهر، روستا و حتی جوامع عشایري 

 
- متکی به مواد اولیه داخلی و سهولت در ایجاد مراکز تولید خودکفایی ملی 

- قابلیت ارتقاي میزان سرانه صادرات حضور مؤثر همراه با ایده و خلاقیت در انسان سبب تولید آثار هنري می شود، ازاین رو از دیگر
ویژگی هاي صنایع دستی می توان به مواردي همچون تنوع محصولات به تعداد هنرمندان شاغل، عدم همانندي و تشابه فرآورده هاي

 
تولیدي با یکدیگر و تأثیر ذوق و بینش هنرمند در محصول نهایی اشاره کرد. 

 
بر اساس تعاریف علمی استاندارد عبارت است از اصول علم و فناوري که در پیشرفت صنعت و اقتصاد نقش بسزایی دارد. 

استاندارد قواعد، مقررات و نظام هایی مبتنی بر نتایج علمی، فناوري و تجربه هاي بشري است که به منظور ایجاد هماهنگی، وحدت
رویه، افزایش میزان تفاهم، تسهیل ارتباطات، توسعه صنعت، صرفه جویی در اقتصاد ملی و حفظ سلامت و ایمنی عمومی به کار می

 
رود. 

از دید اجتماعی آنچه بر پایه قرارداد، سنت و قانون بوده و اجراي آن موردپذیرش همه باشد، استاندارد گفته می شود. از دید فنی،

 
وضع قوانین و مقررات براي تعیین کیفیت و مشخصات مطلوب یک کالا یا خدمات را استاندارد می گویند. 

استانداردها داراي چهار محور کاملاً مجزا، یعنی «ماهیت محصولات»، «امور مدیریتی»، «ارزیابی و انطباق ها» و «مسئولیت هاي

 
اجتماعی» هستند. 

 
استانداردسازي صنایع دستی 

در دنیاي پیشرفته کنونی، رعایت استاندارد و ارتقاي سطح کیفیت محصول و خدمات که به نوعی مدیریت کیفیت نیز محسوب می

 
شود، پیش شرط ورود به عرصه رقابت و رمز ماندگاري در بازارهاي جهانی است. 

صنایع دستی در استان فارس هنري باسابقه طولانی است، به طوري که شهر شیراز به عنوان «شهر جهانی صنایع دستی» در شوراي
جهانی صنایع دستی به ثبت رسیده است، پس به لحاظ جایگاه ویژه اي که استان فارس در عرصه صنایع دستی و هنرهاي سنتی
کشور و جهان دارد و بایستی براي کنترل کیفیت محصولات و افزایش فروش داخلی و خارجی برنامه ریزي ویژه اي داشته باشد؛

 
بنابراین ضرورت استانداردسازي صنایع دستی در این استان پهناور قابل مشاهده است. 

 
ازجمله فواید استانداردسازي صنایع دستی می توان به موارد ذیل اشاره کرد: 

 
- کسب جایگاه مناسب صنایع دستی کشور و استان در رتبه بندي جهانی 

 
- ارتقاي کیفیت مواد اولیه و مصالح به کار رفته در تولید محصولات 

 
- افزایش و بهبود ارزش هنري و کیفیت آثار تولیدي به همراه روش هاي استاندارد تولید و خدمات، 

 
- ارائه محصولات استاندارد در نمایشگاه ها و فروشگاه هاي داخلی و خارجی همراه با گسترش تجارت بین المللی و صادرات 

- انتخاب معیار مناسب جهت سنجش کیفی آثار تولیدي بنا به آخرین پیشرفت هاي علمی، فنی و نیاز مصرف کنندگان همراه با

 
افزایش ارزش افزوده 

 
- ترغیب سرمایه گذاران و کاهش ریسک سرمایه گذاري در بخش تولید و توسعه پایدار 



 
- افزایش سرمایه گذاري هاي خارجی در بخش تولید و خدمات 

- جلوگیري از تولید، صدور و فروش کالاهاي نامرغوب و تأمین ایمنی محصول و اطمینان خاطر مصرف کننده بر این اساس در
راستاي نیل به اهداف در حوزه صنایع دستی و به منظور ارتقاء کیفیت تولیدات هنرهاي سنتی وصنایع دستی استان متناسب با
معیارهاي پذیرفته شده جهانی، نیاز به تدوین استانداردهاي لازم براي مواد اولیه، روش تولید، ابزارآلات و محصولات کاملاً محسوس
بوده و تدوین آیین نامه ها و استاندارد ویژگی ها، آیین کار، روش آزمون و صدور گواهینامه هاي کنترل کیفیت استاندارد در صنایع
دستی با اولویت رشته هاي بومی، اصیل و مزیت دار استان بر اساس فراوانی و بالاترین نرخ اشتغال در آن بخش ها می تواند راهگشاي

 
این مهم باشد. 

 
بنابراین ضرورت، تهیه و تدوین استاندارد براي مواد اولیه و روش هاي تولید در صنایع دستی را می توان این چنین تعریف کرد. 

مواد اولیه: کیفیت مواد اولیه مصرفی در تولید محصولات، مقوله اي است که امروزه در دنیا موردتوجه بوده و درجگان رقابتی به عنوان
یک پیش نیاز ضروري به شمار می رود و غفلت از آن به مثابه افت کیفیت نهایی محصول تولیدي و کاهش فروش بوده و درنتیجه

 
سبب عدم حضور در بازار و تقلیل بهره وري و سودآوري می شود. 

کیفیت در تولید آثار صنایع دستی با استفاده از مواد اولیه مرغوب، ارتقاي تکنیک ها و توجه به ظرایف در امر تولید نشان داده می

 
شود 

شیوه هاي تولید: تحول و دگرگونی در ابزارها و شیوه هاي آثار تولیدي صنایع دستی به عنوان دستاوردي نوین در این هنر صنعت،

 
کمک شایانی به شکوفایی رشته هاي زیرمجموعه موجود در آن کرده و سبب دوام و بقا صنایع دستی استان می شود. 

 
البته این امر تا آنجا قابل قبول است که موجب تغییر ماهیت محصولات سنتی دستی و تبدیل آن به یک کالاي ماشینی نشود. 

 
علل استفاده از فناوري (ابزارها و وسایل ماشینی) در رشته هاي صنایع دستی: 

 
- عدم نیاز به فعالیت هاي سخت بدنی و غیرتخصصی و درنتیجه افزایش میزان تولید 

- تقلیل برخی هزینه هاي تولید و درنهایت کاهش قیمت تمام شده محصول تولیدي کارگاه هاي صنایع دستی: رعایت موارد استاندارد
مرتبط با کارگاه ها شامل استاندارد ساختمان کارگاه و سالن کار، استاندارد تجهیزات و ماشین آلات موردنیاز، استاندارد انبار مواد اولیه

 
در مسیر فرآیند محصول نهایی است. 

همچنین رعایت موارد استاندارد که شامل تهویه، نور، حرارت، مسائل امدادي و کمک هاي اولیه و غیره به منظور کاهش هزینه ها،

 
ارتقا بهره وري و تأمین سلامت کار در کارگاه ها نیز حائز اهمیت است. 

 
نتیجه گیري: 

تولیدکنندگان بایستی به بازار فروش فراتر از مرزهاي جغرافیایی استان و کشور بیندیشند و واردکنندگان نیز باید کالاهاي باکیفیت را

 
وارد کشور کنند زیرا ما آن قدر ثروتمند نیستیم که کالاهاي فاقد کیفیت کشورهاي دیگر را به بازارهاي کشورمان وارد کنیم. 

مصرف کنندگان نیز استانداردها را مطالعه کنند و استاندارد به دغدغه عمومی تبدیل شود و محققان نیز در تهیه و تدوین پیش نویس



استانداردها و به روزرسانی آن ها به سازمان ملی استاندارد ایران کمک کنند تا به این ضرورت که تولید هر کالا در کشور داراي یک

 
استاندارد باشد، دست یابیم. 

اگر هنرمندان ما محصولات باکیفیت و مطابق استاندارد تولید کنند، مطمئناً محصولات و تولیدات آن ها متقاضیان زیادي در بازارهاي
داخلی و خارجی پیدا خواهند کرد و خریداران صنایع دستی به ویژه گردشگران داخلی و خارجی با اطمینان می توانند نسبت به خرید

 
یک کالاي هنري باکیفیت اقدام کنند. 

 
ازجمله اقداماتی که در راستاي اجراي استاندارد محصولات صنایع دستی می تواند مؤثر است: 

 
- آموزش در زمینه استانداردسازي محصولات، مواد اولیه، شیوه هاي تولید و تجهیز کارگاه هاي تولیدي بر طبق اصول استاندارد 

- اولویت تدوین استاندارد ویژگی ها، آیین کار و روش آزمون در رشته هاي بومی استان و ترغیب تولیدکنندگان و هنرمندان براي اخذ

 
نشان استاندارد 

 
- ارائه نشان تشویقی استاندارد به آثار هنرمندان با بالاترین رتبه صادرات سالانه 

- تشویق و ترغیب تولیدکنندگان و هنرمندان بر اساس سیاست گذاري مناسب و معیارهایی از پیش تعیین شده براي اخذ نشان

 
استاندارد 

- به کارگیري روش آزمون استاندارد رشته هاي اولویت دار استان در زمان برگزاري آزمون هاي مرتبط. در پایان می توان با تأکید
برشتار روز جهانی استاندارد در سال جاري این چنین عنوان کرد که استاندارد مداري می تواند «چشم انداز مشترك براي جهانی
بهتر» در ارائه انواع خدمات و تولید محصولات باکیفیت و همچنین معیاري ارزشمند و تأثیرگذار براي انتخاب آگاهانه مصرف کننده

 
باشد. 

استانداردسازي صنایع دستی ضامن توسعه و زبان مشترك کیفیت و مرغوبیت کالاهاست و بدون شک تولید یک محصول مطابق با
اصول استاندارد می تواند نقش مؤثر و تعیین کننده اي در جهش تولید براي رقابت پذیري و ورود به بازارهاي صادراتی ایفا کند.



مجوز 3 معدن غیرفعال در هرمزگان سلب صلاحیت شد

منبع: روزنامه روزگار معدنشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/10/01

به گزارش روزگارمعدن، مهدي دوستی درهجدهمین نشست شوراي معادن هرمزگان اظهارکرد: اعضاي شوراي معادن استان با
درخواست رفع سلب صلاحیت بهره برداري یک معدن نیز مخالفت کردند و قرار شد این معدن از طریق برگزاري مزایده به

افراد واجد شرایط واگذار شود. وي خاطرنشان کرد: تفویض اختیار شوراي عالی معادن به شوراي ...

استاندارهرمزگان: مجوز 3 معدن غیرفعال در هرمزگان
سلب صلاحیت شد استاندارهرمزگان گفت: با تصویب
اعضاي شوراي معادن استان، سه معدن غیرفعال منگنر
رودان، آهک عمانی و گچ آفتاب، با توجه به نبود ایفاي
تعهدها و نبود توجه به اخطارهاي قانونی، ملزم به پرداخت
خسارات ناشی از انجـام نشدن تعهدهاي مربوطه شدند و

 
مجوز این معادن سلب صلاحیت شد. 

به گزارش روزگارمعدن، مهدي دوستی درهجدهمین
نشست شوراي معادن هرمزگان اظهارکرد: اعضاي شوراي
معادن استان با درخواست رفع سلب صلاحیت بهره برداري

 
یک معدن نیز مخالفت کردند و قرار شد این معدن از طریق برگزاري مزایده به افراد واجد شرایط واگذار شود. 

وي خاطرنشان کرد: تفویض اختیار شوراي عالی معادن به شوراي معادن استان براي اجراي بند 4 و 5 ماده 43 برنامه ششم توسعه به
عنوان پیشنهاد شورا در حضور دبیر شوراي عالی معادن مطرح شد که مقرر شد تصمیم گیري لازم پس از بررسی کارشناسی در این

 
خصوص صورت بگیرد. 

وي افزود: آخرین تفویض اختیار در این مورد، مربوط به سال 98 است که در صورت موافقت شوراي عالی با این تصمیم، نظارت بر
استقرار دفاتر مالی، انجام گردش مالی خرید و فروش معادن و حساب هاي بانکی آنها در داخل استان و همچنین اختیار قانونی در
زمینه میزان خسارت ناشی از بهره برداري از معادن و فعالیت هاي صنایع معدنی به اهالی ساکن در منطقه و بخش کشاورزي آنها به
شوراي معادن استان واگذار می شود. دوستی تصریح کرد: علاوه بر عوارض آلایندگی، با تصویب شوراي معادن استان تا یک درصد
فروش آن ها، پس از واریز به خزانه معین هرمزگان نزد خزانه داري کل کشور براي جبران این خسارت ها و درصورت وارد شدن

 
آسیب هاي عمومی، به فعالیت هاي بهداشتی، درمانی و عمرانی مورد نیاز منطقه درگیر اختصاص می یابد. 

استاندار هرمزگان، با تأکید بر لزوم شناسایی ظرفیت هاي معدنی استان و بهره گیري از این ظرفیت در زمینه توسعه مناطق
کمتربرخوردار و ایجاد اشتغال پایدار، پهنه هاي اکتشافی مطالعه شده استان را 29هزار کیلومتر مربع اعلام کرد و گفت: پهنه فین –
باغات، کوهشاه احمدي، بشاگرد، زون 11 (رودان- میناب)، پهنه طاهروئی و بلوك 3 پهنه آباده – جازموریان و هرمزگان هفت پهنه

 
اکتشافی هستند که بیش از یک هزار و 200کیلومتر مربع از این پهنه ها، محدوده امیدبخش هستند. 

دوستی، میزان صدور پروانه، گواهی کشف و استخراج پروانه هاي بهره برداري در هشت ماهه نخست امسال و مدت مشابه سال گذشته



را مورد هم سنجی قرار دارد و بیان کرد: میزان صدور پروانه به نسبت سال گذشته 9درصد، گواهی صادره 40درصد، تناژ ذخیره

 
152درصد و میزان استخراج پروانه هاي بهره برداري نسبت به مدت مشابه سال گذشته هفت درصد رشد داشته است. 

انتهاي پیام/



میراثی که باید از آن حفاظت شود؛ بخشی از بازار تاریخی دامغان در آستانه

تخریب قرار گرفت

منبع: تسنیمشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/10/01

گروه استان ها- هویت هر منطقه اي در دل میراث فرهنگی آن نهفته است و با شناسایی این میراث می توان دریافت که
گذشتگان چگونه زندگی می کردند و اصولاً پیرو چه ارزش و هنجارهایی در جامعه بوده اند.

گروه استان ها- هویت هر منطقه اي در دل میراث
فرهنگی آن نهفته است و با شناسایی این میراث می توان
دریافت که گذشتگان چگونه زندگی می کردند و اصولاً
پیرو چه ارزش و هنجارهایی در جامعه بوده اند. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سمنان، میراث فرهنگی
آداب و رسوم گذشتگان یک منطقه و کشور را به ما بازگو
می کند و انسان با شناسایی آن به مجموعه اي از آیین ها

 
و رفتارهاي فرهنگی و اجتماعی یک جامعه پی می برد. 

آثار مملوس (مثل بناهاي باستانی و تاریخی) و غیر مملوس (مثل آئین ها و مراسم ها) در واقع سرمایه هاي ارزشمند یک ملت و

 
کشور محسوب می شوند که در هر دوره اي متناسب با شرایط جامعه منبع درآمد و اشتغال مردم نیز بوده است. 

چند وقتی است که خبرهایی در سطح شهر دامغان مبنی بر تخریب بخشی از بناي بازار سرپوشیده دامغان منتشر شده است و این امر

 
موجب گلایه مندي شهروندان و کسبه و بازاریان دامغانی شده است. 

اما باید دید اقدامات انجام شده از سوي میراث فرهنگی دامغان براي مرمت و پیشگیري از آسیب هاي جدي به این اثر تاریخی،

 
باستانی و ارزشمند این شهرستان چه بوده است؟ 

قاسمی، رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري شهرستان دامغان در این زمینه اظهار داشت: 25 مردادماه یگان
حفاظت میراث فرهنگی طی بازدیدي که از بناهاي تاریخی از جمله بازار داشت؛ اعلام کرد که ترکی در سقف بازار سرپوشیده مشاهده
شده است؛ تیم کارشناسی ما به محل اعزام شد و متوجه شدیم این ترك بر اثر نم هایی که در کف و دیوارهاي چند مغازه بوده، ایجاد

 
شده است و علت اصلی آن ترکیدگی لوله شبکه آب رسانی بوده که مربوط به آب فاضلاب است. 

وي افزود: با تماسی که با آب و فاضلاب گرفتیم، آمدند و جلوي نشت آب که به مدت خیلی طولانی اتفاق افتاده بود را گرفتند و 26
مردادماه به خاطر اضطرار موضوع جلسه اي را به همراه معاونان، فرمانداري دامغان، رئیس اداره آب فاضلاب و معاون شهردار برگزار
کردیم و مقرر شد با توجه به اینکه شبکه فرسوده و ترکیدگی لوله علت اصلی تخریب بخشی از سقف بازار سرپوشیده دامغان شده
است، در اسرع وقت توسط اداره آب و فاضلاب نسبت به رفع خطر با نظارت میراث اقدام شود که متأسفانه اقدامی از سوي اداره آب و



 
فاضلاب دامغان انجام نشد. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري شهرستان دامغان بیان کرد: میراث فرهنگی به حسب وظیفه ذاتی و سازمانی
خود بیست و هشتم مردادماه شمع گذاري و رفع خطر را انجام دادیم و پس ازآن نیز به صورت متوالی در شهریورماه مکاتباتی را با

 
اداره آب و فاضلاب شهرستان انجام دادیم تا نسبت به مرمت به سرعت اقدام کنند. 

قاسمی با اشاره به اینکه نامه اي دهم شهریورماه فرماندار دامغان جهت مرمت بنا به آب و فاضلاب مبنی بر تسریع در مرمت بنا ارسال
کردند گفت: پاسخ آب و فاضلاب دامغان به این نامه این بود که شبکه آب رسانی بیمه دارد و بیمه برآورد خسارت کند و این مقوله را

 
تأمین کند و متأسفانه باز هم اقدامی صورت نگرفت. 

وي با بیان اینکه ششم مهرماه از سوي میراث فرهنگی استان سمنان تأمین دلیل شد و کارشناسان رسمی دادگستري نیز بیست و
پنجم مهرماه ترکیدگی لوله آب را دلیل ترك هاي واقع شده در دیوار و سقف و نشست پی تشخیص دادند گفت: به دلیل اینکه آسیب
هاي وارده ناشی از این موضوع جدي تر نشود میراث دامغان با حمایت و کمک کسبه از داخل مغازه ها نسبت به پی بندي، ترمیم و

 
مرمت کف اقدام لازم انجام شد. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري شهرستان دامغان با بیان اینکه متأسفانه تا بدین لحظه اقدامی از سوي اداره
آب و فاضلاب دامغان صورت نگرفته است گفت: ما تأمین اعتبار کردیم و هزینه اي را که باید در بناهاي دیگر صرف می کردیم براي

 
این بنا اختصاص دادیم و قراردادش در سامانه ثبت است و به زودي مرمت بنا آغاز می شود. 

قاسمی تأکید کرد: خواهش ما این است که آب و فاضلاب نسبت به مرمت شبکه هاي فرسوده شهري در اطراف بناهاي تاریخی اقدام

 
کند و مسلماً ما هم با جذب اعتبارات ملی در بهسازي کف کمک و حمایت خواهیم کرد. 

 
اما پاسخ مدیر آب و فاضلاب دامغان درباره اصلاح شبکه آب در بازار تاریخی دامغان چه بود. 

زارع، مدیر آب و فاضلاب دامغان در این خصوص اظهار داشت: علت آسیب وارده نشت آب شبکه شهري که در آنجا و جود داشته بوده

 
که مسائل را به پاي آب و فاضلاب دامغان بستند. 

وي با بیان اینکه مشکل از شبکه آب رسانی نبوده بلکه از یک رشته انشعاب بوده گفت: بر اساس استعلام هاي انجام شده حفاري را

 
انجام دادیم و نسبت به رفع و مشکل اقدام کردیم. 

مدیر آب و فاضلاب دامغان عنوان کرد: مشکل ما با اداره میراث فرهنگی دامغان در حال حاضر بر سر مبلغ خسارت است که این

 
موضوع نیز با کارشناسی هاي انجام شده حل و مبلغ توافق شده است. 

 
مرمت آثار تاریخی اصفهان 5 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد 

 
مرمت آثار تاریخی اصفهان 5 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد 

 
200میلیارد ریال اعتبار براي مرمت آثار تاریخی استان سمنان تخصیص یافته است 

 
تأکید آیت االله شاهچراغی بر مرمت آثار تاریخی استان سمنان 



دلواپسی مردم دامغان براي حفظ یک بناي تاریخی به حق است و امیدواریم مسئولان امر در این زمینه هر چه زودتر وارد عمل شده و
نسبت به بهینه سازي شبکه آب رسانی اقدام کنند تا در آینده دیگر شاهد بروز این اتفاقات نباشیم.



مدیران از جنس تولید نیستند/واحدهاي R&D واحد تغییر رنگ اند!

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/10/01

محققانی که پس از تحصیل در خارج به کشور بازگشته اند با تشریح دلایل برخی دانشجویان براي مهاجرت، نسبت به نحوه
سیاستگذاري و مدیریت به ویژه در بخش علم و فناوري کشور انتقاداتی مطرح کردند.

 محققانی که پس از تحصیل در خارج به کشور بازگشته
اند با تشریح دلایل برخی دانشجویان براي مهاجرت، نسبت به نحوه سیاستگذاري و مدیریت به ویژه در بخش علم و فناوري کشور

 
انتقاداتی مطرح کردند. 

به گزارش خبرنگار مهر، تحصیل نخبگان و استعدادهاي برتر در خارج از کشور براي ارتقا توانمندیهاي علمی شأن، موضوع مهمی است
که سابقه اي طولانی دارد. نکته حائز اهمیت در این سفرهاي تحصیلی قصد بازگشت یا عدم بازگشت محققان است. نخبگانی که
اندیشه بازگشت دارند در تمام مدت تحصیل خود از یاد نبرده اند که در کدام بستر اجتماعی و فرهنگی رشده کرده اند و همان بستر

 
نیاز به علم و تخصص آنها دارد. 

در آخرین دیدار نخبگان و استعدادهاي برتر علمی با رهبر انقلاب، رهبري به حل مسائل کشور با اتکا به توانمندي هاي محققان ایرانی
و پرکردن شکاف علمی با علم جهانی، عبور از مرزهاي جهانی دانش و تحقق آینده درخشان کشور تاکید فراوانی کردند. ایشان در این
دیدار همچنین مطرح کردند: «در کشور جوانان نخبه می توانند رشد و پیشرفت کنند ولی همچنانکه قبلاً هم گفته ایم تمایل یک

 
نخبه براي مهاجرت به کشوري دیگر با این نگاه و توجه که بدهکار کشور است و پس از تحصیل بازخواهد گشت، مانعی ندارد». 

در همین راستا معاونت علمی نیز در قالب برنامه «همکاري با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور» زمینه اي را براي
بازگشت نخبگان به کشور فراهم کرده و براساس اعلام این نهاد تاکنون 2 هزار و 400 محقق به کشور بازگشته اند و در شرکتهاي

 
دانش بنیان و مراکز علمی و تحقیقاتی مشغول فعالیت شده اند. 

همچنین طی 6 سال، بیش از 8 هزار پژوهشگر ایرانی همکاریهاي علمی و فناورانه خود را با پژوهشگاه ها، مراکز علمی و دانشگاه هاي

 
ایرانی آغاز کرده اند. 

خبرگزاري مهر قصد دارد طی سلسله گفتگوها و نشست هایی با نخبگان و محققان بازگشته به کشور، جویاي انگیزه ها، اهداف و



 
برنامه هاي آنان بعد از حضور دوباره در کشور شود و پاي درد دل آنها در زمینه چالشهاي سد راه تولیدات دانش بنیان بنشیند. 

دکتر احسان شریف پاقلعه فارغ التحصیل «کینگز کالج لندن» و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران، دکتر حسین
شاهسوارانی فارغ التحصیل دانشگاه «اوساکا ژاپن» و عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی تهران دو محققی هستند که به ایران
بازگشته اند و با حضور در خبرگزاري مهر درباره انگیزه هاي بازگشت خود سخن گفتند. آنها همچنین از بروکراسی هاي اداري و

 
فرایندهاي طولانی ایجاد کسب و کار و دشواري هاي انجام پروژه هاي تحقیقاتی در ایران انتقاد کردند. 

شریف بعد از 23 سال زندگی در انگلستان و تحصیل در رشته ایمنولوژي و تصویربرداري پزشکی و فوق دکتراي تصویربرداري

 
ایمنولوژي «کینگز کالج لندن»، 7 سال است به ایران بازگشته است. 

شاهسوارانی بعد از 10 سال زندگی در ژاپن و تحصیل در رشته بیوتکنولوژي حدود سه سال پیش به ایران بازگشت. وي که اکنون
سرپرست آزمایشگاه طب بازساختی انستیتو پاستور ایران است، موفق به راه اندازي دو شرکت دانش بنیان در زمینه تولید کیت هاي

 
تشخیص کرونا نیز شده است. 

 
مشروح این گفتگو به شرح زیر است؛ 

اولین سوال را با انگیزه و اهدافتان از بازگشت به کشور آغاز کنیم؛ چه دلیلی باعث شد فعالیت در کشور خودتان را به تحصیل و کار در

 
کشوري که درس خواندید ترجیح دهید؟ 

شریف، عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران: من از چهار سالگی در انگلستان درس خواندم. اقوام ما هم، همان دوستانمان در
انگلیس بودند و شاید سالی یک الی دو ماه به ایران می آمدیم. با اینکه شاید خیلی، مفهوم «کشور» را درك نمی کردم اما دوست

 
داشتم به ایران برگردم و در همینجا کار کنم. این عرق به وطن همیشه در من وجود داشت. 

بعد از تحصیل در انگلیس با تلاش فراوان قبل از «برنامه همکاري با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور» به ایران بازگشتم و
طی این 7 سال از بودن در ایران راضی ام. من بعد از تحصیلاتم، دو مسیر را پیش روي خود داشتم یکی انجام تحقیقات علمی در
انگلیس و دیگري ایجاد زیرساخت هاي تحقیقاتی در ایران. با توجه به اینکه ایران نیاز به پیشرفت داشت ترجیح دادم که تلاشی براي

 
بستر سازي در کشور خودم داشته باشم تا اینکه تحقیقات شخصی خود را در انگلیس ادامه بدهم. 

اکنون خوشحالم که توانسته ام طی این مدت کاري کنم که بیش از 400 تحقیق و پروژه در حوزه اي که تاکنون در کشور وجود

 
نداشته انجام شود و این بستر سازي در حوزه سلولی و مولکولی فراهم شده است. 

شاهسوارانی، عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی: در هر صورت ما همیشه در خارج از کشور یک خارجی و غریبه محسوب می
شویم. خارجی ها در ژاپن همیشه یک درجه عقب تر از افراد دیگر بودند. همین انگیزه اصلی را براي بازگشتم به کشور تقویت کرد؛ در
جایی که تحصیل کردم یک خارجی همیشه چند پله عقب تر در حوزه هاي رقابتی علمی بود. در کل، هر کسی به آنجایی که متولد

 
شده تعلق خاطر دارد ولی درجات آن متفاوت است. 

موضوع تحصیل در خارج از کشور و ارتقا سطوح علمی دانشجویان موضوعی کاملاً منطقی است اما همانطور که مستحضر هستید
وجود برخی مشکلات مانع بازگشت ایرانی ها به کشور می شود. نظر شما در این باره چیست؟ شما مشکلاتی که باعث می شود



 
دانشجویان ترغیب به ترك کشور شوند یا بعد از تحصیلات در خارج کشور تمایلی به بازگشت نداشته باشند در چه می بینید؟ 

شریف: در ایران به اندازه کافی پژوهشگر و محقق داریم ولی ارزشگذاري غلط به عنوان مثال در زمینه ارائه مقاله باعث شده انگیزه

 
براي کار علمی و تحقیقاتی کم شود. 

شاهسوارانی: این موضوع را با ذکر مثالی توضیح می دهم. در ابتداي شروع کار ما در ایران، مناقصه اي در حوزه کیت کرونا برگزار شد
اما تمام تلاش ها براي بردن خارجی ها در این مناقصه صرف شد! این در حالی بود که رهبري مدام تاکید می کردند که باید محصول

 
ایرانی استفاده شود. 

 
با تمام سختی ها، ما شرکت پیشرو در زمینه تولید کیت هاي کرونا شدیم و بعد از ما شرکتهاي دیگري نیز روي کار آمدند. 

یکی از مشکلات این بود که در زمان شیوع اپیدمی کرونا، کسی عملاً در دولت گوش نمی کرد که یک شرکت ایرانی برنده مناقصه

 
باشد تا اینکه از دفتر آقا به این موضوع تاکید کردند. این حمایت بود که سبب شد تولید کیت در ایران به خوبی شکل بگیرد. 

از سوي دیگر بارها تاکید شده که نیروهاي جوان تزریق شود اما همچنان مسن ها را در بدنه دولت هستند. در حال حاضر هم حرف و
شعارهایی در راستاي استفاده از نیروهاي جوان شنیده می شود اما در عمل با کندي مواجه هستیم. این نقدها را به دولت مطرح می

 
کنم اما به این دلیل نیست که بخواهم در عرصه هاي دولتی فعالیت کنم. ترجیح می دهیم به عنوان یک تولید کننده موفق باشم. 

 
 

یکی از مشکلاتی که باعث می شود ایرانی ها تمایل به بازگشت نداشته باشند، ساختار وزارت علوم است که با همان فرمان قبل پیش
می رود. باید نسل h-index نژادها منقرض شوند. اگر مسئولان از مقاله دست بردارند جوانان انگیزه می گیرند؛ باید بتوان آن حس

 
را در دانشجویان ایجاد کرد تا از جایی که متولد شده بدشان نیاید. 

یکی از مشکلاتی که باعث می شود ایرانی ها تمایل به بازگشت نداشته باشند، ساختار وزارت علوم است که با همان فرمان پیش می

 
رود باید نسل h-index نژادها منقرض شوند؛ اگر مسئولان از مقاله دست بردارند جوانان انگیزه می گیرند 

همه علاقه دارند در کشور بمانند اما باید شرایط برایشان مهیا کرد؛ اگر فرصت را براي دانشجو ایجاد کنیم و همان دانشجو تأمین شود،

 
می تواند طی یک سال تز خوب در حد کلان بدهد و دیتا ساز شود. 



 
شریف: نظرم کاملاً با دکتر یکی است و با وجود اینکه از دو قاره مختلف بودیم انقدر دل خونین داریم و حرف ها یکی است. 

 
یعنی اجبار به نوشتن مقاله در دانشگاه ها را یکی از دلایل بی انگیزه شدن دانشجویان به کار تحقیقاتی می دانید؟ 

شاهسوارانی: بله یکی از دلایل است. از سوي دیگر یک سري پژوهش ها می تواند توسط دانشجویان انجام شود نه توسط افرادي که
سمت دارند و در قالب رانت پژوهشی! این اقدام باعث می شود که دانشجو احساس بیگاري دادن داشته باشد. پژوهش ها به درستی
مدیریت نمی شوند و رانت پژوهشی در دانشگاه ها وجود دارد در صورتیکه می توان یک پروژه پژوهشی را به دانشجویان سپرد و با این

 
کار احساس اهمیت داشتن را به آنها داد. 

از سوي دیگر ارتباط علم، صنعت و دانشگاه در حد شعار عملی شده است و بله این نیز می تواند دلیل رفتن دانشجویان باشد. اگر
فردي از علم خود تولید ثروت کند خوب است؛ نه تنها خوب است بلکه در صدر می نشیند؛ اگر این اتفاق توسط یک استاد دانشگاه
بیافتد و گرنت از بیرون براي دانشگاه بیاورد خوب است. اما در ایران گرنت پژوهشی از دولت به دولت (وزارتخانه مسئول) منتقل می

 
شود که این فرایندها باید اصلاح شود. 

 
شاید بتوان بخشی از انگیزه هاي مهاجرتهاي علمی را به حس جویندگی علم در بهترین مراکز دنیا نیز مربوط دانست. 

شریف: ما ذاتاً دوست داریم در قله باشیم و در علم و دانش نیز به دنبال بهترین جاها براي کسب آن هستیم. اما من مهمترین عامل را

 
«مدیریت و ارزشگذاري غلط» می دانم. 

هیچ چیزي نیست که قادر به انجام آن نباشیم حتی قادر به تولید انواع تکنولوژي ها هستیم به همه اینها می توان رسید. یعنی اکثر
کارهاي آن طرف (کشورهاي خارجی) را می توانیم اینجا، در کشور خودمان انجام دهیم. من در حضور رهبري هم به ارتباط غلط
صنعت و دانشگاه و ارزشگذاري اشتباه در کشور اشاره کردم. چرا پول بیت المال را صرف انتشار مقاله در ژورنال هاي خارجی می کنیم
که آنها دارو و کیت تولید کنند بعد ما این محصولات را وارد می کنیم آیا هر کسی که مقاله بیشتري دارد، علم بیشتري دارد؟ آیا

 
ابوعلی سینا که مقاله نداشت، علم نداشت!. 

 
 

با این ارزشگذاري غلطی که کردیم باعث شدیم که انگیزه یک دانشجو از ادامه تحصیل تنها معطوف به عضو هیئت علمی شدن باشد.

 
ما به نوعی ارزشگذاري کردیم که تفکر دانشجویان در مرحله انتخاب رشته، تنها کسب در آمد بیشتر باشد. 

علاوه بر ارزشگذاري اشتباه، نتوانستیم به درستی الگوسازي کنیم. باید این سیاست هاي اشتباه، امر به منکر و نهی از معروف ها را از

 
بین ببریم. 
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سو مدیریت در بهترین دانشگاه ها نیز باعث ترك کشور می شود. از سوي دیگر نخبه ها و المپیادي ها را از همان اول بزرگ می کنیم
به همین خاطر احساس عقل کلی می کنند و جوینده دانش نیستند؛ همین باعث می شود با تکبر و طلبکاري پیش بروند. اما همین

 
ها در خارج از کشور براي تأمین مخارج خود حاضرند دست به هر کاري بزنند. 

مشکل اصلی مدیریت صحیح است. تا سیستم مدیریت در کشور به مدیریت هوشمند اصلاح نشود نمی توانیم نتایج خوبی بگیریم.
مدیران ما اکنون 70 درصد انرژي خود را صرف اینکه کسی میزشان را نگیرد می کنند و مابقی صرف کارهاي غیر ضروري و ظاهري

 
می شود. سوال اینجاست پس چه زمانی می توان کارهاي زیرساختی انجام داد؟ 

مشکل اینجاست که قله پیشرفت واقعی براي دانشجو مشخص نیست. در سیستم کارافرینی مدیریتی ایران تظاهر وجود دارد.

 
کارآفرینی و ارزش آفرینی مهم است چرا که یک فرد می تواند به جاي اینکه یک جراح برج ساز باشد، یک تولید کننده باشد. 

از مشکلات ما در ایران این است که ما تظاهر زیاد داریم؛ تظاهر به دین داشتن و دین نداشتن؛ تظاهر به کار علمی و تجاري و دانش

 
بنیان. 

شاهسوارانی: ما نباید به دنبال رنکینگ هاي جهانی علمی و دانشگاهی باشیم اینها فایده اي ندارد. چرا نباید معیار ارزشیابی یک استاد،
میزان اشتغال دانشجویان اش باشد و به جاي آن رنکینگ مهم باشد؟ بسیاري از کشورها می توانند رنکینگ ها را بخرند؛ بلاشک

 
عربستان تا چندسال دیگر در رنکینگ وارد می شود آن هم با پول!. 

در کشور ما فرهنگ سازي براي مفید بودن صورت نمی گیرد. به جاي اینکه نوآوري و فناوري را به دانش آموزش یاد دهیم

 
فرهنگسازي در کشور ما بیشتر روي مافیاي اقتصادي براي قبولی در کنکور است. 

حالا چرا می گذاریم دانشجو برود؟ چون دانشجو استاد دانشگاه را می بیند که خودش را با بقال و «بیزنس من» ها مقایسه می کند و
می گوید «زندگی ما حرام شده» وقتی این را از استاد می شنود ترغیب به رفتن می شود. اینکه استاد چه ماشینی دارد و خانه اش

 
کجاست ارزش شده. هستند دانشجویانی که علاقه اي به دندانپزشکی ندارند اما فقط به خاطر پول این رشته را می خوانند. 

مشکلات در واقع ناشی از وضعیت مدیریتی نیست؛ بروکراسی اداري یکی از مشکلات در ایران است؛ موهاي ما سفید شد تا مجوزي را

 
از وزارت بهداشت دریافت کنیم آنقدر که پله ها را بالا پایین کردیم. بروکراسی اداري کشور با تولید مخالف است 

دلیل دیگر این است که رشته هاي مختلف کپی پیستی از منابع خارجی بدون بومی سازي در دانشگاه هاي ما تدریس می شود؛ ما

 
باید براي علم ایدئولوژي داشته باشیم. هنوز علوم انسانی به این فرهنگ نرسیده است. علوم انسانی ها در این زمینه کم گذاشته اند. 

طی یکی دو سال اخیر براي کسب مجوز از وزارت بهداشت، شاید اغراق باشد اما موهایم از بالا پایین رفتن پله هاي این وزارتخانه
سفید شد. واقعاً بروکراسی اداري یکی از مشکلات در ایران است؛ خیلی از اوقات در صنایع مرتبط با رشته ما، علاقه زیادي به واردات

 
دارند. 

 
شدیداً با لفظ «نخبه» مخالفم؛ نخبه واقعی همان فردي است که در هرجایی بتواند مفید واقع شود. 



 
 

شریف: سیستم باعث می شود. سیستم باید شفاف باشد همه کار همدیگر را ببینند؛ روي فرایندسازي در محیط باید کار کنیم. به

 
عنوان مثال ما کتابخانه 24 ساعته نداریم و ساعت کاري دانشگاه ها محدود است؛ اگر نظارت قوي باشد چرا 24 ساعته نباشد؟. 

برخی از این انتقادات شما شاید باعث شود عده اي فکر کنند اساتید دانشگاه ها در ژاپن یا دیگر کشورها فقط با انگیزه علمی کار می

 
کنند و انگیزه مالی ندارند؟! 

شاهسوارانی: انگیزه مالی هم دارند. اما دقت کنید که نصف کارتن خواب هاي ژاپن به دلیل اینکه خوب کار نکردند کارتن خواب شدند

 
چون دیگر به آنها کار نمی دهند؛ این فرهنگ باید به ایران بیاید. 

راه حل مشخصتان براي مشکلات پیش روي دانشجویان و نخبگان چیست؟ چه راهکاري را براي ایجاد انگیزه به ماندگاري و بازگشت

 
محققان ایرانی پیشنهاد می کنید؟ 

شریف: باید سیستم هاي اقماري مانند پارك فناوري ایجاد کنیم. نصف آن را ایرانیان بازگشته به کشور تشکیل دهند. ما در ایران از
لحاظ سخت افزاري کم نداریم. نیروهاي انسانی باهوشی داریم که به درستی از آنها استفاده نمی شود. اگر این سیستم هاي اقماري
ایجاد شوند، ارزشیابی هاي نادرست و بروکراسی از بین برود و سیستم هاي شفاف مدیریتی روي کار بیایند می توان به بازگشت و

 
ماندگاري امیدوار بود. 

 
این سیستم اقماري می تواند توسط دانشجویان بین رشته اي، ایرانیان خارج از کشور و هیئت علمی جوان ایرانی مقیم شکل گیرد. 

 
این سیستم باید با کمک دانشگاه هاي دولتی ایجاد شود و اعضاي آن دغدغه مسکن و معیشت نداشته باشند. 

شاهسوارانی: البته لازم است به این توجه کرد که در این سیستم تقابل و جو دو قطبی بین اساتید قدیمی و اساتید بازگشته به کشور

 
به وجود نیاید. بگویند آن طرفی ها جاي این طرفی ها را گرفته اند. «منم» ها باید شکسته شود. 

شریف: این همه متخصص در دانشگاه داریم و باید این افراد را با صنعت لینک کنیم که این نیاز به بستري دارد که هنوز در ایران

 
شکل نگرفته است. مشکل اینجاست که شرکتها در حال حاضر اعتماد به دانشگاه ندارند. 

تا سیاستگذاري اصلاح نشود و ارزشگذاري نباشد نمی توانیم صنعت و دانشگاه را بهم گره بزنیم. باید کاري کنیم که ترفیع استاد

 
منوط به قراردادهاي پژوهشی بیرون از دانشگاه باشد. دلیل اینکه همه نتایج نمایشی است همین است. 
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استادي که دنبال صنعت است همه می گویند به دنبال پول رفته اما کار درست را همان استاد انجام می دهد. 

شاهسوارانی: یکی دیگر از مشکلات کشور ما این است که مشاوران وزارتخانه ها افراد علمی نیستند و کلمه مشاور فرمایشی شده است.

 
مشاوران تنها لابی گره اي خوبی به عنوان مثال با مجلس هستند. 

 
شریف: در حالی که همین المپیادي هاي ما می توانند مشاوران خوبی در سازمان ها و وزارتخانه ها باشند. 

 
پروژه هاي بازگشت به کشور محققان و تشویق ها و حمایتهاي فعلی از نخبگان را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

شریف: این زحمت معاونت علمی و فناوري را براي بازگشت نخبه ها نباید نادیده گرفت. کسی که بر می گردد یک هویت ملی دارد و

 
به عشق وطن بر اساس هویت دینی ملی خود به کشور باز می گردد. این افراد را باید جذب کرد. 

جایزه هاي بنیاد بد نیست اما به استاد و دانشجو حقوق می دهند. چرا استاد باید علاوه بر حقوق دریافتی خود از این جوایز نیز پولی

 
دریافت کند؟. 

شاهسوارانی: این نخبگان چرا باید لنگ حقوق طرح شهید احمدي روشن یا شهید بابایی باشند یا از امتیاز کاهش مدت سربازي

 
استفاده کنند؛ شهدا ارزشمند هستند نباید ارزششان را با این طرح ها پایین آورد. 

 
می توانیم به جاي جایزه هاي بنیاد ملی نخبگان فرصت کار و پژوهش را براي برترین ها فراهم آورد. 

 
ارزیابی تان از ساختار مراکز علمی و تحقیقاتی در کشور چیست؟ 

شاهسوارانی: پارك هاي علم و فناوري به جاي کار تحقیقاتی فارکس کار می کنند یا طلافروشی راه انداخته اند. نیروي انسانی مهم
است ما هوش و نیروي انسانی را داریم اما به درستی از آن استفاده نمی کنیم و به آن سرکوفت می زنیم. قناعت نکردن، مصرف گرایی

 
و تغییر ارزشها باعث مشکلاتی است که داریم. اینها باعث می شود که در آینده دچار گسست اجتماعی شویم. 

 
 

شریف: در حال حاضر مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري هستند که به بنگاه تبدیل شده اند و ملک اجاره می دهند. در حالی که
باید یک استاد با ایده وارد چنین مراکزي شود که بدون طی کردن مراحل ثبت شرکت و مالیات … کارآفرینی و اشتغالزایی کند. اما
در مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري کنونی باید ثبت شرکت انجام داد. اصلاً چرا باید شرکتی براي ثبت شرکت در ایران وجود

 
داشته باشد؟! چنین ساختاري باعث می شود فرایند ثبت یک شرکت چندماه طول می کشد. 
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شاهسوارانی: هزار مرکز تحقیقات داریم که بودجه دولت را استفاده می کنند اما مشکلی را رفع نمی کنند. پارك هاي علمی و فناوري
منتظر اجاره نامه هستند و تنها با عناوین خبري و آماري مدیریت می شوند زیرا مدیرانشان مدیران آمارگرایی هستند. ما در کشورمان
به ظاهر توجه می کنیم؛ می توانیم MIT بسازیم اما تنها شکل و ظاهر آن را می سازیم و هزینه را صرف ظاهر می کنیم. بعد پول

 
نداریم براي پروژه به دانشجو کمک کنیم. مدیران از جنس تولید نیستند از جنس تشریفات اند. 

ما در کشورمان به ظاهر توجه می کنیم؛ می توانیم MIT بسازیم اما تنها شکل و ظاهر آن را می سازیم و هزینه را صرف ظاهر می

 
کنیم. بعد پول نداریم براي پروژه به دانشجو کمک کنیم. مدیران از جنس تولید نیستند از جنس تشریفات اند 

براي هر کار تولیدي قوانینی وجود دارد که دست و پا گیر است؛ براي عبور از این قوانین نیز افرادي هستند که در جایی فسادي راه

 
انداخته اند. 

شریف: یکی از مشکلات ما این است که صنایع تولیدي عملاً واحد تحقیق و توسعه ندارند و اگر دارند کاملاً ظاهري است. چون در
قانون وجود واحد تحقیق و توسعه (خصوصاً در دولتی ها) اجباري است و از قبل بودجه آن را هم دریافت می کنند. علاوه بر تحقیقات
و توسعه، ایجاد بستر براي انجام تحقیقات هم باید در اولویت قرار گیرد تا مشکلات صنعتی کشور حل شوند. اما در حال حاضر تحقیق

 
و توسعه براي تغییر رنگ هستند نه تولید یا توسعه محصول!. 

 
 

 
حرف پایانی... 
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شریف: باید بتوانیم احساس خوب در دانشجو ایجاد کنیم؛ همچنین لازم است که دانشجو بعد از دانشگاه، منتور شیب خوبی داشته

 
باشد. 

شاهسوارانی: ما که برگشتیم به ما می گفتند «خیلی دیوانه اید که برگشتید»؛ در حالی که در کشور ما، جاده براي صنعتگر جاده اي
صاف است و حاصل خیز. زیرا در کشورهاي دیگر هزاران رقیب وجود دارد. در کشوري مانند ژاپن برندهاي مختلف فعالیت می کنند

 
مگر می توان با این شرکتهاي بزرگ در افتاد؟. اما اینجا می توان یک فرد تأثیر گذار شد. 

 
شریف: دقیقاً اینجا جاي حاصلخیري براي سرمایه گذاري است اما در کشورهاي دیگر هزاران رقیب وجود دارد. 

البته باید به این نکته توجه داشت که افراد با هم تفاوت دارند؛ ممکن است یکی کارافرین باشد و دیگري نباشد؛ نمی توانیم بگوییم

 
شما موفق نیستید چون کارافرین نبودید. 

نگاه ما باید اقماري، تمام نگر و تجدیدپذیر باشد؛ باید تمام تخصص هاي مختلف را کنار هم بگذاریم تا خروجی داشته باشیم. نکته اي
که باید توجه داشت این است که هر کسی در جاي خودش باشد؛ باید افراد در سیستم اقماري (که پیشنهاد دادیم) با عشقشان

پژوهش کنند؛ مشتري این پژوهش ها هم شرکتهاي دیگر باشند.



سهم 50 درصدي خدمات از تولید ناخالص داخلی

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/10/01

معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد؛ سهم 50 درصدي خدمات از تولید ناخالص داخلی معاون طرح و برنامه وزارت
صنعت، معدن و تجارت (صمت) با بیان اینکه دفتر مدیریت، تامین و تنظیم بازار و دفتر پژوهش و فناوري در تمام دفاتر پخش شده،
گفت: مرکز برنامه ریزي دخانیات با دفتر صنایع غذا و دارو ادغام شده و مرکز ملی فرش نیز به وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و

 
صنایع دستی منتقل خواهد شد. 

 
اخیرا از ساختار جدید وزارت صمت رونمایی شده که در آن برخی معاونت ها حذف و برخی ادغام شدند. 

در این رابطه مهدي نیازي در پاسخ به سوالی درباره حذف مرکز ملی فرش از ساختار جدید وزارت صمت، گفت: مرکز ملی فرش قرار
است به وزارت میراث فرهنگی و صنایع دستی واگذار شود. البته صنعت فرش همچنان زیر نظر دفتر صنایع نساجی در وزارت صمت
خواهد بود. فرش دستباف ممکن بود جزو ماموریت هاي اصلی وزارت صمت نباشد و مورد غفلت قرار گیرد. همچنین اکوسیستم

 
صنایع دستی با اکوسیستم فعالیت هاي صنفی و صنعتی همخوان نیست. 

 
تنظیم بازار و فناوري پخش شد 

وي همچنین از ادغام مرکز برنامه ریزي دخانیات با دفتر صنایع غذا و دارو خبر داد و گفت: مرکز تنظیم بازار گذشته هم در ساختار
وزارت صنعت نبوده و حالا هم این فعالیت به دل تمام فعالیت ها منتقل شده است. بنابراین براي مثال بازار خودرو، لوازم خانگی،
پوشاك و غیره هر کدام در دفتر خودشان مدیریت می شود. به طور کلی دفتر مدیریت، تامین و تنظیم بازار و دفتر پژوهش و فناوري

 
در تمام دفاتر پخش شده است. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت در ادامه با اشاره به دو رکن هماهنگی در ساختار جدید، گفت: رکن داخلی معاونت ها که بسته به
موضوع، هماهنگی با دستگاه هاي داخلی و بیرون وزارتخانه را انجام می دهد. رکن دیگر هماهنگی در سطح بین المللی است که
ارتباط با سایر کشورها را مدیریت می کند. این نقش پشتیبانی به سازمان توسعه تجارت واگذار شده است. بنابراین صادرات در حیطه
فعالیت دفاتر تخصصی است. اما اگر دفتر نیاز به پشتیبانی در ارتباط با خارج از کشور داشته باشد، سازمان توسعه تجارت موظف به

 
انجام این پشتیبانی است. 

 
سازمان هاي استانی باید پاسخگوي مردم و بنگاه ها باشند 

به طور کلی به گفته وي ستاد وزارتخانه متولی سیاستگذاري رشته فعالیت ها است، باید پاسخگوي رشته فعالیت ها باشد و اهداف را
محقق کند. سازمان هاي استانی نیز باید پاسخگوي مردم و بنگاه ها باشند. بنابراین در تمام فرآیندها و خدمات وزارت صمت بازنگري
بنیادین می شود. براي مثال از این به بعد در ستاد وزارتخانه ارائه و صدور مجوز انجام و سرویسی به بنگاه ها داده نمی شود، بلکه این
وظیفه به سازمان هاي استانی منتقل شده و وزارتخانه فقط از آنها پشتیبانی می کند. با همین منطق دفتر مقررات صادرات و واردات

 
نیز به سازمان توسعه تجارت منتقل شده است. 

 
صنایع ورزشی و خلاق چیست؟ 

نیازي در ادامه در پاسخ به سوالی درباره دفتر جدید صنایع ورزشی و خلاق گفت: این دفتر صنایع فرهنگی را نیز در خود جاي داده
است. همچنین در حال حاضر صنایع ورزش تقریبا کاملا وارداتی است و تولید داخل بسیار محدود است. چون این موضوع ریشه
فرهنگی هم داشت در تولید این محصولات، مزیت، پتانسیل، امکان صادرات و مدیریت واردات وجود دارد، مقرر شد بر صنایع ورزشی
تمرکز شود. همچنین صنایع دیگر مانند اسباب بازي که جنس خلاقانه و آینده نگر دارند، در این حوزه مورد توجه قرار می گیرند. وي
همچنین درباره تاکید وزارت صمت بر معاونت صنایع ماشین آلات و تجهیزات گفت: صنایع هاي تک، فناوري هاي پیشرفته و انقلاب



صنعتی چهارم در این حوزه دیده می شود. همچنین نیروهاي تحصیلکرده جوان و نخبه نیاز به ظرفیت براي فعالیت دارند، چرا که
انگیزه آنها در کارخانه هاي معمولی محقق نمی شود. البته هنوز هدف هاي کمی از این حوزه تشریح نشده و هنوز در حال برنامه

 
ریزي رشته فعالیت هاي آن هستیم. 

 
برنامه ویژه براي توسعه صادرات لوازم خانگی 

وي از جمله اهداف در حوزه لوازم خانگی براي سال 1401 را توسعه صادرات و تامین بازار داخل عنوان کرد و گفت: با توجه به
ممنوعیت واردات، پتانسیل جهش تولید وجود دارد که البته تا حدودي هم در سال هاي اخیر محقق شده است. امیدواریم در کنار

 
افزایش تولید، با افزایش سرمایه گذاري ها، شاهد جهش صادرات هم باشیم. 

به گفته این مقام مسئول به طور کلی برنامه هاي وزارتخانه در پنج سطح دنبال می شود. سطح اول برنامه هاي کوتاه مدت با افق
شش ماهه شامل سه حوزه تنظیم بازار، توسعه صادرات و رفع موانع تولید است. لایه دوم برنامه هاي بخشی مانند برنامه ریزي در
صنایع مختلف از جمله خودرو، پوشاك، معدنی، ماشین آلات و غیره است. لایه سوم برنامه هاي استانی و شهرستانی است که براي هر
شهرستان هدف گذاري اشتغال با توجه به مزیت ها، رشته هاي فعالیت تعیین خواهد شد. لایه چهارم برنامه هاي بین الملل است که
در آن مشخص می شود در مراودات با هر کشوري چه ساختار، قاعده و هدف گذاري باید رعایت شود. لایه آخر برنامه هاي تحولی

 
است که از جمله آن همین اصلاح ساختار وزارتخانه بوده است. 

 
کلیات ساختار جدید صمت 

نیازي درباره کلیات اصلاح ساختار وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: ساختار وزارت صمت بعد از ادغام، فقط تجمیع شده بود و در
سال هاي اخیر هم شرایط اصلاح آن فراهم نشد. اما منطق حاکم بر ساختار جدید این است که تمام موضوعات مرتبط با هر فعالیت در

 
دل همان فعالیت وجود داشته باشد. همچنین مدیریت میانی و دفاتر عمومی حذف و کوچک شده تا به لحاظ عملیاتی چابک تر شود. 
وي با اشاره به طبقه بندي تمام فعالیت هاي مرتبط با وزارت صنعت در پنج طبقه، اظهار: گروه اول فعالیت هایی است که با مصرف
کننده ارتباط دارد. این گروه شامل صنایع مصرفی یعنی دفتر پوشاك و نساجی، لوازم خانگی، غذا و دارو، نوشت افزار و چاپ و صنایع

 
ورزشی و خلاق است. 

به گفته این مقام مسئول گروه دوم فعالیت هاي است که جنس زیرساختی دارند که تحت عنوان معاونت صنایع ماشین آلات و
تجهیزات فعالیت خواهد کرد. زیرگروه این طبقه شامل تجهیزات برقی و الکترونیکی؛ تجهیزات کشاورزي، معدنی و راهسازي؛ نرم افزار؛
تجهیزات پزشکی و آزمایشگاهی است. معاونت بعدي، یعنی صنایع حمل و نقل متفاوت از سایر معاونت ها و شامل سه دفتر صنایع

 
خودرو؛ صنایع دریایی و ریلی؛ صنایع هوایی است. 

 
سهم 50 درصدي خدمات از تولید ناخالص داخلی 

وي با بیان اینکه یک معاونت وابسته به صنایع زیر زمینی و منبع پایه که استخراج و فرآوري آنها در یک طیف قرار می گیرد، تحت
عنوان معاونت معادن و فرآوري مواد فعالیت می کند، تصریح کرد: گروه فعالیتی مهم دیگري در طبقه بندي جدید دیده شده، خدمات
است که تاکنون مغفول مانده بود. 50 درصد تولید ناخالص داخلی مربوط به بخش خدمات است و 30 تا 35 درصد موضوعات کاري
آنها به ماموریت هاي وزارت صنعت بر می گردد. موضوعات صنفی در حوزه خدمات عمومی دیده شده است. نیازي با اشاره به 22
دفتر رشته فعالیتی در ساختار جدید، اظهار کرد: در هر دفتر رشته فعالیتی صفر تا صد سیاستگذاري، برنامه ریزي، سرمایه گذاري،
تولید، صادرات، واردات، فناوري و نوآوري، بهره وري، ارتقاي تولید، نظارت، استاندارد سازي، کیفیت و هر چیزي که در حیطه
ماموریت وزارتخانه بوده، دیده شده است. بنابراین با این روند بنگاه هاي هر رشته فعالیت هر صنعت فقط به یک دفتر مراجعه می
کنند. اما در حال حاضر مثلا یک واحد براي اقدامات بخش بازار باید به معاونت بازرگانی داخلی، تولید به معاونت صنایع و سرمایه
گذاري به معاونت برنامه ریزي مراجعه کنند. نتیجه این است که مدیران فرافکنی می کنند و اگر کاري انجام نشود می گویند
مسئولیت بر عهده آنها نیست و بنگاه ها هم سردرگم هستند. وي با بیان اینکه تغییر مهم دیگر در ساختار جدید این است که بر حوزه
هایی که تاکنون در آنها کار ویژه نشده، تمرکز شده است، اظهار کرد: براي مثال در حوزه تجهیزات پزشکی، صنایع هوایی و مواد
پیشرفته در حوزه معادن تاکنون کار خاص و ویژه انجام نشده است. همچنین مدیریت بازار هر فعالیت در دفتر همان فعالیت تعریف

شده و دیگر معاونت بازرگانی وجود ندارد.





جاي اصلاحات قوانین «بازنشستگی» در بودجه سنواتی است؟

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/10/01

جاي اصلاحات قوانین «بازنشستگی» در بودجه سنواتی است؟ یک کارشناس حوزه رفاه و تامین اجتماعی با اشاره به تصمیم
دولت براي اصلاحات پارامتریک در صندوق هاي بازنشستگی و گنجاندن بندهایی چون افزایش دوساله سن و سنوات بازنشستگی در
لایحه بودجه 1401 گفت: لایحه بودجه، یک ساله است و با توجه به پایداري و دوام یک ساله اش، گنجاندن اصلاحات پارامتریک در

 
آن جاي سوال دارد. 

مجید حسن زاده، در این باره اظهار کرد: اصلاحات پارامتریک الزاماتی دارد که باید بر اساس آن الزامات، پیش نیازها و محاسبات بیمه

 
اي، اصلاحات پیشنهاد و توصیه شود. 

وي افزود: نقش محاسبات اکچوئري در اینجا بسیار مهم است. تداوم اشتغال، اشتغال پایدار، مولفه ها و پارامترهایی که باید اصلاح

 
شوند، پذیرش اجتماعی و اینکه چه افرادي از این اصلاحات متاثر می شوند همه باید دیده شود. 

این کارشناس حوزه رفاه و تامین اجتماعی با تاکید بر اینکه اصلاحات پارامتریک در صندوق هاي بازنشستگی باید مبتنی بر محاسبات
بیمه اي صندوق انجام شود گفت: معتقدم اصلاحات پارامتریک باید حتما انجام شود. یک علت به تغییرات ساختار جمعیتی و حرکت
به سالمندي برمی گردد. علت دیگر آنکه نسبت پشتیبانی در تمام صندوق ها اعم از کشوري، نیروهاي مسلح و غیره کاهش یافته و
اینها منابع شان باید در بودجه دیده شود. حسن زاده افزود: تنها صندوق بیمه اي که روي پاي خودش ایستاده، تامین اجتماعی است.
هرچند ضریب پشتیبانی یعنی نسبت بیمه پردازان به مستمري بگیران که اکنون به زیر پنج رسیده و به ازاي هر مستمري بگیر حدود
چهار بیمه پرداز داریم. وي با تصریح این نکته که اصلاحات بازنشستگی در سراسر جهان اعمال می شود و روندي تدریجی دارد گفت:
فضاي اشتغال، نرخ بیکاري، منابع صندوق ها، پرداخت دیون دولت در راستاي قوانین و مقررات تحمیل شده به صندوق تامین
اجتماعی براي حمایت از اقشار و گروه هاي خاص مانند قالیبافان، کارگران ساختمانی و غیره باید در چنین تصمیماتی دیده شود، زیرا

 
بار مضاعفی بر صندوق وارد کرده است. 

این کارشناس حوزه رفاه و تامین اجتماعی ادامه داد: لایحه بودجه، یک ساله است و با توجه به پایداري و دوام یک ساله اش، گنجاندن
اصلاحات پارامتریک در آن جاي سوال دارد. قطعا صندوق ها نیاز به اصلاحات دارند، ولی باید در قالب یک بسته پیشنهادي پیرامون

 
اصلاح قانون تامین اجتماعی، بیمه بیکاري و غیره باشد و در آن پارامترهاي نظام بازنشستگی دیده شود. 

حسن زاده با بیان اینکه امید زندگی و تغییر ساختار جمعیتی به سمتی رفته است که باید سن بازنشستگی متناسب با آن تغییرات
افزایش یابد گفت: افرادي را داریم که بین سنین 42 تا 50 سالگی بازنشسته شده و از فضاي اشتغال فاصله می گیرند که براي جامعه
زیان آور است. سن بازنشستگی حتما باید متناسب با امید به زندگی افزایش یابد. امید به زندگی طی این سال ها با توجه به بهبود

 
وضعیت بهداشت و سلامت و افزایش طول عمر افراد افزایش یافته و باید سن بازنشستگی متناسب با آن افزایش یابد. 

وي افزود: فرمول محاسبه مستمري نیز پارامتر دیگري است و پیشنهاد ما این بوده که سال هاي بیشتري از حقوق و دستمزد که
مبناي پرداخت حق بیمه است در پرداخت مستمري دخیل شود و صرفا منوط به دو سال آخر نباشد و چه بهتر که حقوق و دستمزد

 
مبناي کسر حق بیمه واقعی باشد و برمبناي آن هر فردي متناسب با میزان پرداختی اش به صندوق ها، امتیاز لازم را کسب کند. 

این کارشناس حوزه رفاه و تامین اجتماعی ادامه داد: این ها تمام راهکارهایی است که باید در آن بسته جامع پیشنهادي دیده شود.

یک سري مقررات درباره برقراري مستمري بازماندگان داریم که نیازمند اصلاح است، بازنشستگی پیش از موعد نیز باید بازنگري شود.
بازنگري در معافیت هاي بیمه اي نظیر معافیت تا پنج نفر کارگر سهم کارفرما در کارگاه هاي تولیدي صنعتی و خدماتی (مصوب سال

 
1361) نیز ضروري است. 



: در کنار این اقدامات حراست شهرداري تهران در اقدامی ارزشمند و جدید از طریق هوشمندسازي توانست جلوي سودجویی، تعارض
منافع و موارد مفسده انگیز را بگیرد.



ورود سه سامانه بارشی به کشور؛ هفته آیندهضرورت تغییر سبک زندگی

متناسب با منابع آبی

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/10/01

 
وزیر نیرو اعلام کرد؛ ورود سه سامانه بارشی به کشور؛ هفته آینده ضرورت تغییر سبک زندگی متناسب با منابع آبی 

وزیر نیرو با اشاره به رشد قابل توجه بخش سخت افزاري پژوهش وزارت نیرو در سال هاي گذشته، مدیریت، افزایش راندمان و کاهش

 
تلفات را از مهمترین اهداف پژوهشی این وزارتخانه عنوان کرد. 

علی اکبر محرابیان در جشنواره پژوهش و فناوري وزارت نیرو با بیان اینکه پژوهش هایی که انجام می دهیم باید در چهار شاخص
ارتقاي بهره وري، بهینه سازي مصرف، کاهش هزینه ها و تلفات و خودکفایی تجهیزات و قطعات باشد، اظهار داشت: اگر بتوانیم این

 
شاخص ها را در تمامی پژوهش هاي مربوط به حوزه ها رعایت کنیم قطعاً می توانیم به نتایج مطلوبی دست یابیم. 

وي با تاکید بر تدوین برنامه بلندمدت براي استفاده از پژوهش، تشکیل اتاق فکر پژوهشگران در وزارت نیرو را از ضرورت هاي این
وزارتخانه عنوان کرد و افزود: باید در وزارت نیرو با بهره مندي از توانایی پژوهشگران اتاق فکر تشکیل و در زمینه اقدامات نرم افزاري،

 
فعالیت هایی را انجام دهیم. نقشه تهیه شده توسط این اتاق فکر می تواند مهم ترین راهبرد این وزارتخانه براي افزایش راندمان باشد. 
وزیر نیرو با اشاره به پتانسیل بالاي شرکت هاي حاضر در نمایشگاه پژوهش و فناوري صنعت آب و برق گفت: پژوهش موتور محرك

 
پیشرفت و توسعه هر کشوري است و بدون پژوهش نمی توان شاهد حرکت دائمی و خلاقانه در کشور باشیم. 

وي با بیان اینکه رشد کشورهاي پیشرفته در اثر دو عامل سرمایه گذاري در منابع طبیعی و پژوهش ایجاد می شود، گفت: کشورهایی

 
که رشد خود را بر مبناي پژوهش طی می کنند با خلاقیت به طور دائمی به مسیر خود ادامه می دهند. 

محرابیان با بیان اینکه پژوهش متشکل از سه ضلع پژوهشگر، تقاضاي پژوهش و تجاري سازي پژوهش است، اظهار کرد: در شاخصی
به نام دانش آموختگان در بین 132 کشور جهان، جمهوري اسلامی ایران رتبه سوم را دارد که رتبه اي قابل توجه است، هرچند در
ضلع دوم و پژوهش ضعف هاي قابل توجهی را شاهد هستیم که می توانیم با اقدامات موثر مشکلات را برطرف کنیم. وي بر افزایش
راندمان پژوهش در موضوع تقاضاي پژوهش تاکید کرد و افزود: اگر سیاست گذاري درستی را در امر پژوهش به کار بگیریم، می توانیم

 
به نتایج عظیمی دست پیدا کرده و راندمان پژوهش را افزایش دهیم. 

به گفته وزیر نیرو، لازمه رسیدن به یک نتیجه مطلوب، صبر و استقامت در موضوع پژوهش است که باعث رشد در حوزه هاي مختلف
نیز می شود. وي همچنین در ادامه بر ضرورت تدوین برنامه بلندمدت براي استفاده موثر از پژوهش تاکید کرد و با اشاره به ضلع
تجاري سازي پژوهش خاطرنشان کرد: توجه به تجاري سازي محصولات دانش بنیان که ثمره پژوهش است یکی از اقداماتی از که باید

 
توسط مدیران سیاست گذاري شود. 

به گفته وزیر نیرو، در شاخص هاي مختلف حوزه آب و برق طی چهل سال گذشته اقدامات سخت افزاري و رشدهاي قابل توجهی

 
صورت گرفته ولی در حوزه اقدامات نرم افزاري که شامل حاکمیت و مدیریت است، راه نپیموده بسیاري پیش رو داریم. 

وي با اشاره به رتبه بالاي کشور در صادرات خدمات فنی مهندسی، گفت: براي صدور این نوع خدمات توانایی بسیار بالایی داریم به

 
طوري که علاوه بر خودکفایی در این زمینه، به کشورهاي خارجی هم این خدمات را صادر می کنیم. 

وي همچنین در حاشیه نمایشگاه پژوهش و فناوري صنعت آب و برق، در جمع خبرنگاران با بیان اینکه لازمه پیشرفت و توسعه پایدار،
پژوهش بوده و بدون پژوهش، پیشرفت ها لحظه اي و بدون دوام هستند، افزود: یکی از سیاست هاي وزارت نیرو توجه به شرکت هاي

 
دانش بنیان و حمایت از پژوهشگران است. 

وي با تاکید بر این که پژوهش بایستی بر پایه تقاضاهاي متصل به هم باشد، ادامه داد: برخی از پژوهش هاي موجود در کشور هدف

 
مشخصی ندارند، اما مهمترین سیاست ما در صنعت آب و برق، حمایت از پژوهش براي افزایش راندمان و کاهش تلفات است. 



وي با اشاره به رشد مطلوب تولید علم و دستاوردهاي پژوهشی وزارت نیرو طی سال هاي گذشته، گفت: مقالات بسیاري توسط

 
همکاران وزارتخانه انتشار یافته، اما در تبدیل این پژوهش ها به محصولات تجاري، ضعیف عمل شده است. 

محرابیان با اشاره به نیاز مهم وزارت نیرو به محصولات پژوهشی و حمایت این وزارتخانه از تبدیل ایده ها و یافته هاي علمی به
تولیدات تجاري، افزود: نمایشگاه پژوهش و فناوري نیز در این راستا برگزار شده و به عنوان یک نمایشگاه در درون وزارت نیرو، تمامی

 
مدیران و معاونان وزارتخانه در آن شرکت داشته و از تبدیل پژوهش ها به تولیدات قابل اتکا حمایت می کنند. 

وزیر نیرو در ادامه با اشاره به بارش هاي اخیر در سطح کشور و پیش بینی تداوم این بارش ها در روزهاي آتی، گفت: بر اساس گزارش
هاي دریافتی، بارش هاي پیش رو در حوزه غرب، جنوب غربی و بخشی از استان هاي چهارمحال و بختیاري، کهگیلویه و بویراحمد،

 
شمال خوزستان و غرب اصفهان خواهد بود. 

وي از ورود سه سامانه بارشی در هفته آینده به کشور خبر داد و گفت: انتهاي هفته جاري، سامانه بارشی در شمال غرب فعال بوده و

 
پایان هفته در غرب، جنوب غرب و جنوب کشور منجر به بارش هایی خواهد شد. 

محرابیان با تاکید بر این که شرایط خشکسالی کشور طی سال هاي گذشته، ضرورت تغییر سبک زندگی و اقتصاد و گسترش فعالیت
هایی متناسب با آب قابل دسترس را بیشتر می کند، افزود: این مفاهیم در حال فرهنگ سازي در جامعه و براي تمامی فعالان

 
اقتصادي و خانواده ها است. 

 
وي تاکید کرد: با همت دسته جمعی و اراده کلی، بر شرایط کم آبی غلبه کرده و زندگی را متناسب با آن گسترش می دهیم. 

وزیر نیرو در ادامه با اشاره به وضعیت نیروگاه هاي کشور، آن ها را آماده تولید اعلام کرد و گفت: برنامه تعمیرات اساسی نیروگاه ها از

 
ابتداي مهرماه شروع شده و تاکنون حدود 50 درصد پیشرفت داشته است. 

وزیر نیرو از همت وزارت نفت براي تخصیص سوخت به نیروگاه ها خبر داد و افزود: در صورت تداوم این عملیات، در زمینه تولید

 
پایدار مشکلی نخواهیم داشت. 

وزیر نیرو گفت: صنعت آب و برق در مقطعی قرار دارد که برنامه توسعه اي و جهشی را در تمامی حوزه ها در دستور کار داشته که

 
خود این موضوع می تواند پتانسیلی براي اصلاح رویکرد و توجه بیشتر به پژوهش باشد. 

 
فعالیت 1235 پروژه پژوهشی و فناوري طی دو سال گذشته 

رضا انجم شجاع معاون وزیر نیرو در امور تحقیقات و منابع انسانی نیز از انعقاد قرارداد 1235 پروژه پژوهش و فناوري وزارت نیرو در
سال هاي 99 و 1400 خبر داد و افزود: طی این مدت تعداد 895 پروژه به اتمام رسیده و 38 فقره اختراع مرتبط با صنعت آب و برق

 
به ثبت رسیده است. 

وي با بیان اینکه بهره مندي از نتایج پروژه هاي تحقیق و توسعه، رفع و حذف عوامل بازدارنده کسب و کار فناورانه، توسعه شرکت
هاي دانش بنیان در صنعت آب و برق و ارتقاي شبکه علمی نخبگان و متخصصان صنعت آب و برق از جمله برنامه هاي وزارت نیرو در
حوزه پژوهش و فناوري است، ادامه داد: برنامه هایی چون افزایش حجم اعتبارات پژوهشی وزارت نیرو به میزان حداقل یک درصد کل
اعتبارات با توجه به شاخص توسعه یافتگی و بند 2-8 سیاست هاي کلی علم و فناوري، تقویت ارتباط با دانشگاه ها با ایجاد گرایش
هاي مرتبط با صنعت آب، برق و فاضلاب به ویژه انرژي هاي تجدیدپذیر و تاکید بر انجام پژوهش در حوزه منابع انسانی، مدیریت و
حقوق به ویژه در حوزه بین الملل و دیپلماسی نیز در دستورکار وزارت نیرو قرار دارد. انجم شعاع، توسعه دیپلماسی آموزشی و فناوري
در صدور خدمات فنی و مهندسی و اکتساب تکنولوژي از کشورهاي پیشرفته، افزایش سهم صنعت آب و برق از فارغ التحصیلان
دانشگاه ها از طریق سوق دادن به اشتغال در این حوزه و لزوم شکل گیري شبکه متخصصان، اتاق هاي فکر براي آینده پژوهشی و
تعیین اولویت هاي پژوهشی و فرصت هاي آتی حوزه فناوري را جزو برنامه هاي مورد تاکید وزارت نیرو در حوزه پژوهش و فناوري

 
دانست. 

وي در ادامه با اشاره به منتخبان این همایش، مواردي چون کاربردي بودن نتایج پژوهش در صنعت آب و برق، امکان تسري نتایج
پژوهش به کل صنعت، تناسب زمان و هزینه صرف شده و خلاقیت و نوآوري را جزو معیارهاي انتخاب پروژه برتر و مواردي چون
میزان عمل به برنامه سالانه پژوهش و فناوري، اختراع و دانش فنی ثبت شده بررسی میدانی را جزو شاخص هاي انتخاب شرکت برتر

 
پژوهشی عنوان کرد. 



معاون تحقیقات و منابع انسانی وزیر نیرو در پایان، ضرورت معرفی ظرفیت مراکز پژوهشی و تقویت مراکز پژوهشی و آموزشی در

 
دولت سیزدهم با حمایت وزیر نیرو را از راهبردهاي مهم در تقویت حوزه پژوهش و فناوري وزارت نیرو عنوان کرد. 

آئین افتتاحیه جشنواره پژوهش و فناوري صنعت آب و برق، با حضور علی اکبر محرابیان وزیر نیرو همزمان با هفته پژوهش در

 
پژوهشگاه نیرو برگزار شد. 

در این جشنواره که با شعار ""کاهش ناترازي تولید و مصرف آب و برق"" برگزار شده است، دستاوردهاي صنعت آب و برق توسط
شرکت هاي زیرمجموعه وزارت نیرو و شرکت هاي دانش بنیان صنعت آب و برق در نمایشگاه حضوري در محل پژوهشگاه نیرو و

 
همچنین نمایشگاه مجازي صنعت آب و برق ارائه شد. 

بر اساس این گزارش، ترویج فرهنگ پژوهش و فناوري در سطح وزارت نیرو، شناسایی و عرضه عملکردهاي پژوهشی و فناوري حوزه
هاي آب و برق، آشنایی بیشتر مدیران اجرایی با نوآوران صنعت، ایجاد فضاي تعاملی میان پژوهشگران و فناوران، بسترسازي براي
تجاري سازي یافته هاي پژوهشی و طرح هاي فناورانه، تبیین وضعیت موجود پژوهش و فناوري، روندها و آینده آن در کشور، تشویق

 
و تقدیر از پژوهشگران، فناوران، موسسات پژوهشی و دستگاه هاي اجرایی برتر از جمله مهم ترین اهداف این جشنواره است. 

افتتاح شبکه توسعه فناوري نیرو مربوط به مجتمع هاي آموزشی و پژوهشی پژوهشگاه نیرو، تقدیر از نوآوري هاي صنعت آب و برق،
ایجاد غرفه هاي مجازي، برپایی غرفه هاي حضوري، برگزاري مجموعه اي از نشست ها/ کارگاه هاي تخصصی به صورت برخط از جمله

 
برنامه هایی است که در این رویداد اجرا شد. 

همچنین در این جشنواره از تعدادي از پژوهشگران برتر با حضور وزیر نیرو تقدیر شد.



ارتباط تعویق سن بازنشستگی با هرم سنی جمعیت

منبع: تیتر برترشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/10/01

هفته گذشته که دولت لایحه بودجه سال 1401 را به مجلس شوراي اسلامی ارائه کرد، در ماده اي از این لایحه به موضوع
«افزایش 2 ساله سنوات بازنشستگی» اشاره شده بود که البته گفته می شود تنها کارکنان دولت مشمول افزایش 2 ساله

سنوات بازنشستگی هستند، اما دبیر مرکز مطالعات جمعیت در...

هفته گذشته که دولت لایحه بودجه سال 1401 را به مجلس شوراي اسلامی ارائه کرد، در ماده اي از این لایحه به موضوع
«افزایش 2 ساله سنوات بازنشستگی» اشاره شده بود که البته گفته می شود تنها کارکنان دولت مشمول افزایش 2 ساله سنوات
بازنشستگی هستند، اما دبیر مرکز مطالعات جمعیت در واکنش به این خبر می گوید که این موضوع اتفاقی اجتناب ناپذیر است و هیچ
ارتباطی به رویکرد دولت یا جریانات سیاسی ندارد و زمانی که هرم سنی کشوري سالمند و به سمت سالمندي می رود، وابستگی افراد

 
سالمند به سنین کار و فعالیت هم افزایش می یابد. 

صالح قاسمی ، با اشاره به تعویق سن بازنشستگی که در لایحه بودجه سال 1401
آمده با بیان اینکه در حال حاضر هر هفت نفر در سنین کار و فعالیت با پرداخت بیمه
و مالیات به سازمان تامین اجتماعی هزینه هاي یک سالمند را تامین می کنند، اظهار
می کند: با گذشت زمان و افزایش امید به زندگی و کاهش شدید موالید، به تعداد

افراد سالمند اضافه می شود؛ در واقع تعداد کسانی که بدون کار کردن باید از نظام تامین اجتماعی تامین شوند، بیشتر می شود و
افراد در سن کار و فعالیت و در حال اشتغال به طور طبیعی باید سال هاي بیشتري کار کنند، بیمه و مالیات بیشتري پرداخت کنند تا
نظام تامین اجتماعی بتواند هزینه ها و حقوق سالمندان را تامین کند. قاسمی معتقد است تا سه دهه آینده که نرخ سالمندي کشور از
10 به بیش از 30 درصد افزایش می یابد، وابستگی افراد غیرشاغل به افراد شاغل نیز به همین صورت افرایش خواهد یافت. اگر امروز
7 نفر در حال کار و فعالیت هستند و با پرداخت بیمه و مالیات، هزینه هاي یک سالمند را تامین می کنند، تا سه دهه آینده هر سه
نفر شاغل یا به تعبیر صحیح تر هر 2.5 نفر شاغل باید هزینه هاي یک سالمند را تامین مالی کنند؛ به گونه اي که باید سال هاي
بیشتري کار کنند، پس سن بازنشستگی افزایش خواهد یافت. همچنین باید بیمه و مالیات بیشتري پرداخت کنند و این به معنی فشار
اقتصادي بیشتر بر روي افراد شاغل و در سنین کار و فعالیت خواهد بود. وي با اشاره به اینکه تعویق سن بازنشستگی اتفاقی است که
در همه جاي دنیا رخ می دهد، تصریح می کند: در ایران نیز به دلیل اینکه به سرعت در حال افزایش سالمندي هستیم این اتفاق
اجتناب ناپذیر است. لذا باید افراد سال هاي بیشتري کار کنند و بیمه و مالیات بیشتري پرداخت کنند تا سالمندان بیشتري تامین
شوند. دبیر مرکز مطالعات جمعیت درخصوص برخی اظهارات مبنی بر اینکه تعویق سن بازنشستگی در تقابل با قانون جوانی جمعیت
قرار دارد، یادآور می شود: این موضوع با قانون جوانی جمعیت مغایرتی ندارد زیرا زمانی که گفته می شود باید الگوي فرزندآوري تغییر
و موالید بیشتري در کشور داشته باشیم و هرم سنی کشور را جوان نگه داریم، یکی از اهدافش این است که فشار اقتصادي بر روي
افراد شاغل بیشتر نشود. به طور طبیعی تعداد افراد سالمند در حال افزایش است. نمی توان افراد سالمند را رها یا حذف کنیم. باید
افرادي را که جایگزین سالمندان می شوند را با افزایش موالید و باروري بیشتر و البته مهاجرپذیري، تامین کنیم. وي گفت که البته به

زودي باید در رابطه با سیاست هاي «مهاجرپذیري» در کشور تصمیمات مهمی اخذ شود.



67 درصد مستمري مددجویان در بودجه 1400 رشد داشت

منبع: خوزناشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/10/01

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) با بیان اینکه در بودجه 1400 مستمري مددجویان 67 درصد رشد داشت؛ گفت: همچنین

 
شاهد افزایش اعتبارات در همه بخش هاي مرتبط با مددجویان بودیم که امیدواریم همین روند در بودجه 1401 هم ادامه یابد. 

به گزارش کمیته امداد، سیدمرتضی بختیاري در مراسم گرامیداشت ایام فاطمیه، و مقام والاي حضرت فاطمه زهرا (س) گفت:
امیدواریم خداوند به همه ما توفیق دهد در بحث ولایت و حضور در صحنه هاي انقلاب، مانند حضرت زهرا (س) عمل کنیم که طبق

 
روایات در غزوات هم حضور داشتند. 

وي پیروي از حضرت زهرا (س) را عاملی براي عبور از مشکلات زمانه دانست و ادامه داد: به لطف خداوند کارهاي بزرگی در کمیته
امداد انجام شده و صیانت از این نهاد از ماموریت هاي اصلی است زیرا کمیته امداد تنها نهادي است که به نام حضرت امام (ره) مزین

 
شده است. 

رئیس کمیته امداد نیازمندان را عائله خداوند و کمک به آنها را وظیفه کمیته امداد دانست و افزود: در این تورم اقتصادي و گرانی ها و
محدودیت ها کارهاي بزرگی توسط کمیته امداد انجام شده است. با همین روحیه در دوران سخت کرونایی، سه مرحله رزمایش ایران

 
همدل را در کنار اطعام مهدوي، اطعام و احسان حسینی و ایران مهربان را با رویکرد همدلی و کنار هم بودن داشتیم. 

بختیاري برگزاري جشن هاي نیکوکاري و عاطفه ها را مطلوب ارزیابی و تصریح کرد: این سرمایه اجتماعی کمیته امداد است و اعتماد
مردم در این فعالیت ها به خوبی خود را نشان داد. همه ما باید حرمت مردم و خیرین را حفظ کرده و سپاسگزار آنها باشیم. در طرح

 
اکرام ایتام نیز گزارش ها نشان می دهد اکثریت قریب به اتفاق کارکنان کمیته امداد حامی ایتام هستند. 

وي یادآور شد: در بحث توانمندسازي کمیته امداد خوب درخشید و حدود 900 هزار فرصت شغلی در طول برنامه ششم توسعه توسط
این نهاد ایجاد شده است که تا پایان سال به یک میلیون شغل خواهد رسید. سال گذشته یک سوم اشتغال کل کشور توسط کمیته

 
امداد انجام شد. 

رئیس کمیته امداد ایجاد اشتغال براي 5 دهک پایین جامعه را از ماموریت هاي کمیته امداد طبق مصوبه شوراي عالی اشتغال در سال

 
1401 اعلام کرد و افزود: ساخت 360 هزار واحد مسکن مددجویی از دیگر ماموریت ها و برنامه هاي پیش روي کمیته امداد است. 

بختیاري تاثیر عملکرد کمیته امداد در تصمیمات مجلس شوراي اسلامی را مطلوب دانست و خاطرنشان کرد: در بودجه 1400
مستمري مددجویان 67 درصد رشد داشت؛ همچنین شاهد افزایش اعتبارات در همه بخش هاي مرتبط با مددجویان بودیم که

 
امیدواریم همین روند در بودجه 1401 هم ادامه یابد. 

وي به مشکلات در بخش درمان مددجویان پرداخت و گفت: در بحث درمان شرمنده مددجویان هستیم که نتوانستیم به نحو مطلوب



به آنها خدمت کنیم. در جلسه با کمیسیون بهداشت و درمان مجلس صورتجلسه اي براي این مهم در نظر گرفتند که در کمیسیون
تلفیق بودجه مورد توجه قرار می گیرد.



افزایش یارانه نقدي تورم،فقر و نابرابري را افزایش می دهد

منبع: روزنامه ستاره صبحشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/10/01

پیام فیض:معاون اقتصادي رئیس جمهور روز دوشنبه اعلام کرد که یارانه هاي نقدي از دي ماه دو برابر خواهد شد.این خبر
باعث شد برخی اقتصادانان نسبت بدان واکنش نشان بدهند.آنها معتقدند یارانه نقدي می تواند باعث افزایش نقدینگی در

کشور شده و مبلغ داده شده نیز به مردم دوباره از جیب آنها تحت عنوان مالیات ...

علی ظفرزاده عضو کمیسیون صنایع مجلس ششم و

 
کارشناس اقتصادي در گفت وگو با ستاره صبح آنلاین: 

افزایش یارانه نقدي تورم،فقر و نابرابري را افزایش می دهد
پیام فیض:معاون اقتصادي رئیس جمهور روز دوشنبه اعلام
کرد که یارانه هاي نقدي از دي ماه دو برابر خواهد شد.این
خبر باعث شد برخی اقتصادانان نسبت بدان واکنش نشان
بدهند.آنها معتقدند یارانه نقدي می تواند باعث افزایش

نقدینگی در کشور شده و مبلغ داده شده نیز به مردم دوباره از جیب آنها تحت عنوان مالیات پنهان یعنی تورم بازپس گرفته می
شود.در حقیقت یارانه نقدي نه تنها باعث بالا رفتن قدرت خرید مردم نمی شود،بلکه می تواند فشار بر مردم تحمیل کند.همچنین
افزایش نقدینگی باعث کاهش ارزش پول ملی شده و به تولید ضربه می زند.در همین ارتباط ستاره صبح با علی ظفرزاده عضو

 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس ششم و عضو هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی گفتگویی انجام داده که در ادامه می خوانید: 

 
بحث هدفمندي یارانه ها که از سال 89 آغاز شد آیا به اهداف خود رسیده؟این طرح چه آثاري براي اقتصاد کشور داشت؟ 

هر فعالیتی که انگیزه هاي سیاسی در پس آن باشد می تواند اهداف طرح را تحت شعاع قرار دهند. هدف آن بود که یارانه ها به حوزه
توسعه، اشتغالزایی و رفاهی عمومی مردم جامعه کمک کند اما متاسفانه این اتفاق رخ نداد.طرح اصلاح هدفمندي یارانه ها براي
برقراري عدالت اجتماعی لازم و ضروري بود،اما دولت احمدي نژاد در اجراي آن موفق نبود.پرداخت یارانه بصورت نقدي در کوتاه مدت
توانست مردم را تا حدي برخوردار کند اما این مبلغ بعدها ارزش خود را از دست داد.اگر دولت می توانست بجاي یارانه نقدي یارانه
کالایی به مردم بدهد،ارزش کالا هیچگاه از بین نمی رفت. زیرا10 کیلو برنج همیشه همان 10 کیلو است،اما 100 هزار تومان در
اقتصاد ایران هیچوقت 100 هزار تومان باقی نمی ماند.تورم ناشی از نقدینگی که یک دلیل آن پرداخت یارانه است مبلغ 45 هزار
تومان را آب کرده به گونه اي که امروز این مبلغ به مانند یک طنز شده است.زیرا با این مبلغ فرد چه اقلامی می تواند تهیه کند؟این
مبلغ دیگر تاثیري در رفاه و عدالت اجتماعی ندارد در حقیقت خود مبلغ 45 هزار تومان باعث بی ارزشی خود شد.هدفمندي یارانه ها
بنا بود فاصله ضریب جینی را کاهش دهد و اختلاف طبقانی را کم کند اما به اهداف خود نرسیدو در عمل فاصله ضریب جینی که
نابرابري در جامعه را نشان می دهد را بیشتر کرد. این نحو از پرداخت یارانه که باعث نقدینگی و در نتیجه تورم شد همان مالیات

 
پنهانی است که دوباره از جیب مردم وصول شده و می شود. 

دولت در تلاش است با فضاسازي صدا و سیما ارز ترجیحی را از کالاهاي اساسی حذف کند،آیا این مسئله در کوتاه مدت باعث افزایش
قیمت کالاها خواهد شد؟ 



دولت مدعیست که ارز ترجیحی باعث ایجاد رانت بسیاري شده است در این ارتباط افراد و شرکت هایی را نام می برد.اما اگر به بانک
مرکزي مراجعه کنید می توانید بفهمید که چه کسانی از ارز ترجیحی و دلار 4200 تومانی استفاده کرده اند.اگر این طرح باعث ایجاد
رانت شده است به معناي اشتباه بودن تخصیص ارز براي کالاها نیست،بلکه عدم برنامه ریزي در اجراي آن دچار مشکل است.در
دنیایی که علم گردش اطلاعات و سیستم هاي بازرسی و کنترلی پیشرفت کرده است چطور می شود ااین همه رانت و فساد اقتصادي
ایجاد شود؟پرسش این است که به جیب چه کسانی رفته است؟آیا مردم از این رانت استفاده کرده اند؟دولت باید نظام پرداخت یارانه

 
را اصلاح کند نه اینکه کل طرح را از بین ببرد.اگر خودرویی در یک خیابان تخلف کرد که نباید کل خیابان را مسدود کرد. 

دولت مدعیست که حذف ارز ترجیحی حدود 7درصد تورم ایجاد می کند زمانی که خود دولت این ادعا را داشته باشد یعنی تورم
روانی آن در جامعه ممکن است بیش از 7درصد باشد.اقتصادي که از یک مسئله ي سیاسی مثل مذاکرات تاثیر پذیر است از یک

 
تصمیم افزایشی چقدر می تواند تاثیر بگیرد؟بنابراین حذف ارز 4200 تومانی باعث گرانی کالا و افزایش تورم خواهد شد. 

معاون اقتصادي رئیس جمهور اعلام کرد که از دي ماه سال جاري یارانه هاي نقدي دو برابر خواهد شد آیا این افزایش می تواند

 
جبران آن گرانی را براي مردم داشته باشد؟ 

افزایش میزان یارانه نمی تواند خلا تورم ایجاد شده را پرد کند.کشور را نباید با رویکرد کمیته امداد مدیریت کرد.اینکه تصمیم غلط
اقتصادي گرفته شود و در مقابل 45هزار تومان یا 90 هزار تومان پول به مردم داده می شود.در شان ملت نیست.تصمیمات اقتصادي
باید تولید را تقویت کند ایجاد اشتغال کند نه اینکه به مردم پول بدهد.همین رویکرد باعث عدم اعتماد بین مردم و دولت می شود که
امري آسیب زاست.نکته مهم دیگر اینکه وقتی به مردم پول داده می شود براي آن ها حق ایجاد می شود و به لحاظ روانی باعث

 
دلسردي براي کارکردن خواهد شد 

 
با توجه به پیش بینی نرخ رشد 8 درصدي در بودجه 1401 آیا این رشد اقتصادي امکان پذیر است؟ 

اگر دولت روابط خود را با دنیا منطقی کند و با غرب تبادل داشته باشد امکان رشد 8 درصدي وجود دارد. اما در دولت سیزدهم که از
تمام دولت هاي پس از انقلاب ضعیف تر است و برنامه روشنی براي اقتصاد ندارد چنین امري متصور نیست. با نگاهی به بودجه 1401
سوال این است که رشد 65 درصدي درآمدهاي مالیاتی از کجا قرار است تامین شود؟ مالیات از تولید و فعالیت اقتصادي دریافت می
شود اگر قرار باشد از دارایی مردم مالیات اخذ شود این فرآیند باعث بحران اجتماعی خواهد شد. به نظر می رسد رویکرد دولت در

سیاست خارجی رشد 8 درصدي پیش بینی شده در بودجه اتفاق نخواهد افتاد. مانند برنامه چشم انداز 20 ساله که محقق نشد.



صداي مردم را بشنوید/ حسین مقصودي- نماینده سابق سبزوار

منبع: روزنامه ستاره صبحشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/10/01

صداي مردم را بشنوید/ حسین مقصودي- نماینده سابق

 
سبزوار 

ستاره صبح آنلاین-دولتمردان می گویند: «معیشت مردم
را به مذاکرات گره نمی زنیم»، این در حالی است که چه
بخواهیم و نخواهیم، سفره و معیشت مردم به مذاکرات و
روابط خارجی گره خورده است، زیرا اقتصاد دنیا به هم گره
خورده و جهان امروز مثل یک دهکده است که اعضاي آن

بدون نیاز به هم زندگی سختی خواهند داشت. احمدي نژاد، تحریم ها را کاغذ پاره اي می دانست ولی این کاغذ پاره اثرات مخرب بر
زندگی و معیشت مردم، تولید داخلی، صادرات و بودجه داشت. متأسفانه ادبیات بعضی مسئولان متناسب با واقعیت زندگی مردم،
اوضاع منطقه و جهان نیست و راه اشتباه دولت احمدي نژاد را می روند و می خواهند با امرونهی در عرصه اقتصاد، منطقه و بین
المللی به اهداف خود برسند. اکنون مجلس، دولت و قوه قضائیه یکدست شده اند و مردم به دنبال حل مشکلات معیشتی، ایجاد
اشتغال، کاهش نرخ بیکاري، تقویت ارزش پول ملی، ثبات و رشد اقتصادي، کاهش تورم، شفافیت، رعایت شایسته سالاري، مبارزه
بارانت و جلوگیري از انتصابات فامیلی، خشکاندن ریشه فساد، مقاوم سازي اقتصاد با مهار تورم و گرانی، حمایت از تولید ملی و تلاش
براي خودکفایی در تأمین نیازهاي اساسی هستند. متأسفانه جامعه ناامید شده و باورش به تحقق شعارها و وعده هاي دولت کم شده
است. اگر مذاکرات به نتیجه نرسد و هزینه زندگی مردم ازجمله خوراك، مسکن، درمان، تعلیم و تربیت و به عبارتی هزینه عمده ترین
نیازهاي مادي و معیشتی مردم افزایش یابد، آنگاه بر تعداد کم درآمدها اضافه می شود و دچار مشکل می شویم. آمارها حکایت از این
دارد که خانواده هایی به دلیل بی پولی به استقبال افت تحصیلی و خروج از تحصیل فرزندان خود می روند. این روزها در جراید می
خوانیم که متأهلین جوان به خاطر عدم توانایی در پرداخت اجاره بعضاً به خانواده پدر یا مادر رجعت کرده اند. از قدیم گفته اند، شکم
گرسنه، دین و ایمان نمی شناسد، از دري که فقر وارد شود از پنجره ایمان بیرون می رود. فقر و کوچک شدن سفره مردم و افزایش

 
فاصله طبقاتی باعث افزایش فقر معنوي، اخلاقی، اعتیاد، افسردگی و ... می شود. 

نگارنده، امید خود را به دولت از دست نداده، اما نقد عقلانی و منطقی بر مبناي مصالح ملی را یک فرض واجب می داند و در کنار
مشکلات داخلی، قبل از حذف تحریم ها و به نتیجه رسیدن مذاکرات، حذف ارز 4200 تومانی به نفع مردم نیست؛ زیرا تولیدات و
اقتصاد وابستگی به مذاکرات و نرخ دلار دارد. حذف ارز 4200 تومانی که در دستور کار دولت و مجلس است، باعث افزایش تمام
نهادهاي تولید و افزایش تورم و گرانی و درنتیجه افزایش نارضایتی و ناامیدي می شود. تجربه تک نرخی شدن ارز در دولت هاي قبل
نشان می دهد که حذف ارز 4200 تومانی به کاهش ارزش پول ملی کمک خواهد کرد؛ بنابراین نویسنده پیشنهاد می کند که حذف
ارز 4200 تومانی از دستور کار دولت و مجلس خارج شود. دنیاي امروز دنیاي واقعیت ها، ارزیابی هاي دقیق، تحلیل ها و نظرسنجی
ها است که مسئولان و مدیران باید متناسب با فهم و درك اکثریت غالب جامعه عمل کنند. دولت و مجلس باید بدانند که مردم
خواهان باز شدن گره مذاکرات و تفاهم و مصالحه در منطقه و جهان هستند و از تنش و درگیري خوششان نمی آید. نگارنده معتقد



است که دولت آقاي رئیسی می تواند از بحران ها عبور کند مشروط بر اینکه صداي مردم شنیده شود. لطفاً صداي مردم را بشنوید،
قبل از این که مشکلات بیشتر شود.



رئیس مجمع نمایند گان فارس اعلام کرد ؛ آمار بیکاري تحصیل کرد گان فارس بالاتر از میانگین

کشوري

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/10/01

 
فارس یک کشور است و پتانسیل راه اند ازي تمام مشاغل را د ارد 

رئیس مجمع نمایند گان فارس با بیان این که متأسفانه آمار بیکاري د ر میان قشر تحصیل کرد ه د ر استان فارس بالاتر از میانگین
کشوري است، گفت: متأسفانه وضعیت اشتغال د ر استان فارس مناسب نیست این د ر حالی است که هر فرد ي آمار اشتغال را

 
مناسب و بد ون مشکل عنوان کرد ه د ر حال اشتباه است. 

علیرضا پاك فطرت با اشاره به این که د ر شرایط فعلی نیاز است تا اعتبارات به بخش کار و اشتغالزایی اختصاص د اد ه شود ، افزود :

 
د ر حال حاضر بانک ها باید توجه بیشتري به موضوع اشتغال د اشته باشند . 

عضو کمیسیون عمران بر لزوم توجه بیشتر مسئولان به صنایع کوچک و متوسط براي اشتغالزایی تاکید کرد و گفت: د ر شرایط فعلی
منابع کافی مالی و آبی براي راه اند ازي صنایع بزرگ د ر استان وجود ند ارد که نیاز است تا مسئولان منابع را به سمت صنایع

 
کوچک، خانگی و .. هد ایت کنند . 

نمایند ه شیراز و زرقان با اشاره به این که قطعاً بازد هی صنایع کوچک، متوسط و خانگی د ر موضوع اشتغالزایی می تواند مشکلات را
حل کند ، اد امه د اد : همه جانبه گرا بود ن صنایع کوچک، متوسط، خانگی و ... د ر تمام نقاط استان مانند روستاها و شهرهاي

 
کوچک به مراتب می تواند نقش مهمی را د ر بخش اقتصاد ایفا کند . 

رئیس مجمع نمایند گان فارس با اشاره به این که هرچند که راه اند ازي صنایع بزرگ هم از لزومات است اما ایجاد یک صنایع بزرگ
د ر نقطه اي از استان باعث می شود تا جمعیت به سمت این کارخانه بیایند و مستقر شوند ، بیان کرد : ذکر این نکته ضروري است

 
که استان فارس پتانسیل راه اند ازي تمام مشاغل را د ارد و این د ر حالی است که فارس یک کشور است. 

عضو کمیسیون عمران با بیان اینکه وجود صنایع الکترونیک، کشاورزي و د یگر کارخانه ها د ر فارس بیانگر ظرفیت بالاي استان است
تصریح کرد : متاسفانه استان فارس د ر موضوع صنایع تبد یلی بسیار عقب است و ند اشتن صنایع تبد یلی باعث شد ه تا محصولات

 
باغی، کشاورزي تولید استان با قیمتی یک سوم ارزان تر به استان هاي همجوار فروخته شود . 

نمایند ه شیراز و زرقان با اشاره به اینکه صنایع تبد یلی می تواند 2 الی سه برابر اشتغال استان را به خود اختصاص د هد ، افزود :
قطعا توجه بیشتر بر این مضوعات می تواند تاثیر زیاد ي د ر توسعه اقتصاد و اشتغال فارس د اشته باشد . رئیس مجمع نمایند گان
فارس د ر اد امه بر لزوم هد ایت منابع بانکی به سمت صنایع تبد یلی تاکید کرد و افزود : د ر این شرایط نیاز است تا مجموعه استاند

 
اري فارس با همکاري سازمان برنامه و بود جه برنامه ریزي مناسبی د ر بخش تسهیلات بانکی براي صنایع تبد یلی د اشته باشند . 

عضو کمیسیون عمران د ر اد امه خاطر نشان کرد : اگر خواستار عد م مهاجرت و هجوم مرد م از روستاها به شهرهاي کوچک و شیراز

 
هستیم باید منابع و تسهیلات بانکی د ر روستاها به د رستی تقسیم شود . 

/انتهاي متن/



بسته هاي پیشنهادي خوبی براي سفر رییس جمهوري به قم آماده شده است

منبع: قم پرسشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/10/01

خبرنگارماداد غضنفري روز سه شنبه در سی و سومین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم، افزود: در جلسه
هاي متعدد کارشناسی سعی کردیم در سفر رییس جمهوري و هیات دولت به استان قم در حوزه اقتصادي در زمینه تامین

منابع، صدور مجوزها و اعطاي...

خبرنگارماداد غضنفري روز سه شنبه در سی و سومین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم، افزود: در جلسه هاي
متعدد کارشناسی سعی کردیم در سفر رییس جمهوري و هیات دولت به استان قم در حوزه اقتصادي در زمینه تامین منابع، صدور

 
مجوزها و اعطاي اختیارات به استان بسته هایی تعیین کنیم. 

وي اضافه کرد: رقم تامین منابع بعد از 2 جلسه در نهاد ریاست جمهوري با حضور استاندار و معاونان، وزیران و مدیران بانک ها و

 
دستگاه ها برگزار شد و توافقات خوبی صورت گرفت که در سفر رییس جمهوري اعلام خواهد شد. 

وي ادامه داد: بسته دوم نیز در حوزه اختیارات و مجوزها بود که پیشنهادها و راهکارهایی ارائه کردیم؛ این بسته شامل 65 مورد است

 
که فرصت بازنگري نیز داریم. 

غضنفري خاطرنشان کرد: بسته سوم نیز طرح هایی بود که در استان مشکل دارند و قابل حل نیست که تصمیم ها باید در مرکز اتخاذ

 
شود. 

وي تصریح کرد: به گفته همکاران کارشناسان نهاد ریاست جمهوري، پیشنهادها جامع و پخته اي از سوي مدیران استان قم ارائه شد

 
که از همه مدیران و کارشناسان تقدیر می کنم. 

وي تاکید کرد: همه مدیران آمادگی داشته باشند در راستاي ضرورت پیگیري امور، در سفر با وزرا به شهرستان ها و بخش هاي استان

 
مطالب را در سطح استان ارائه دهند. 

معاون استاندار قم افزود: مدیران دستگاه هاي اجرایی نسبت به مشکلات حوزه هاي مختلف، پیشنهادها و راهکارها حساس باشند و

 
جمع بندي کنند و با دست پر به استقبال اعصاي هیات دولت برویم. 

وي ابراز امیدواري کرد: خروجی سفر هیات دولت به قم همراه با اقدامات مثبت باشد تا تحول چشم گیري در حوزه اقتصادي استان

 
صورت گیرد. 

 
وي تاکید کرد: بخش دولتی و خصوصی هماهنگی خاصی داشته باشند تا از سفر، خیروبرکت به استان برسد. 

غضنفري در ادامه گفت: مدیران و کارشناسان دستگاه هاي اجرایی نسبت به مصوباتی که در بازدیدها و برخواسته از قول استاندار

 
است، حساسیت و پیگیري ویژه داشته باشند. 



آپلود عکس

وي همچنین با بیان این که حمایت از واحدهاي تولیدي بستگی به اقدامات و آثار مثبت آن واحد تولیدي در استان دارد، بیان کرد:
تمام عزم ما حمایت از واحد تولیدي است، ولی باید بررسی شود خدمات آن واحد در استان موثر است و قانون رعایت شده است یا نه؟

وي با تاکید بر این که نباید براي تولید هیچ مانعی ایجاد شود، افزود: عمل به تعهدات قانونی و استعلام از اداره کل محیط زیست 2

 
اقدامی است که براي حمایت از واحدهاي تولیدي باید در دستور کار باشد. 

فرماندار قم نیز در این جلسه گفت: برخی واحدهاي صنعتی که در محدوده اراضی روستا مستقر شده اند، هیچ فایده اي جز آلودگی

 
براي روستاها ندارد. 

مرتضی حیدري با بیان این که این واحدها حتی از نیروهاي کار روستا هم استفاده نمی کنند، اضافه کرد: این واحدها حداقل باید

 
درصدي براي روستا بهره داشته باشد تا مردم هم احساس رضایت کنند. 

پیگیري مصوبات جلسه 25 کارگروه در خصوص مشکل رفع تعهد ارزي تعدادي از واحدها، معرفی 20 طرح و واحد صنعتی براي اخذ
تسهیلات در گردش به بانک هاي عامل، گزارش تجمیعی کمیته نظارت صنعت، معدن و تجارت بر تسهیلات رونق تولید سال 1399 و

 
پیگیري مصوبات جلسات قبل از جمله مواردي بود که در این جلسه بررسی شد. 

ارائه گزارش دفتر سرمایه گذاري و اشتغال استانداري و بانک گردشگري در خصوص ارائه دلایل عدم پرداخت تسهیلات مصوب رونق
تولید در بخش گردشگري و ارائه گزارش سازمان جهاد کشاورزي و نظام صنفی کشاورزي استان در خصوص بند خ قانون برنامه ششم
توسعه در ارتباط با بدهی معوق واحدهاي کشاورزي نیز از دیگر دستورکارهاي جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم بود.

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



بسترهاي بسط پژوهش هاي بنیادي و کاربردي و تجاري سازي نتایج پژوهش

فراهم می شود

منبع: دانا خبرشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/10/01

معاون پژوهش و فناوري دانشگاه پیام نور گفت: معاونت پژوهش و فناوري دانشگاه پیام نور به دنبال آن است که با بهره گیري
از تمامی ظرفیت هاي محلی، ملی، منطقه اي و بین المللی به خصوص اعضاي هیات علمی زمینه بسط پژوهش هاي بنیادي،

کاربردي و توسعه اي و تجاري سازي نتایج پژوهش را تا تحقق کامل اهداف دانشگاه ...

به گزارش خبرگزاري دانا، دکتر محمدعلی ابراهیمی در آیین نکوداشت هفته پژوهش و تقدیر از پژوهشگران، فناوران و
کارآفرینان برتر دانشگاه پیام نور که امروز به صورت ویدئوکنفرانس در سازمان مرکزي این دانشگاه برگزار شد، ضمن تبریک به جامعه
علمی و پژوهشی کشور افزود: هفته پژوهش، بهانه اي براي یادآوري، بازخوانی سیاست ها و تاکید مجدد بر اهمیت پژوهش و

 
پژوهشگري و نیز فرصتی مغتنم براي تجلیل و تکریم مقام شامخ پژوهشگران، فناوران و کارآفرینان کشور است. 

وي تصریح کرد: در دنیاي امروز، جوامع با مسائل و معضلات چند بعدي و پیچیده اي مواجه هستند که حل این مسائل و یافتن پاسخ
هاي بهینه، مستلزم درك و شناخت دقیق از ماهیت، ابعاد و دامنه تاثیر این مسائل است و روشن است که این شناخت، جز در سایه

 
طراحی و اجراي نظام مند تحقیقات علمی، میسر نخواهد شد. 

دکتر ابراهیمی با اشاره به محدودیت هاي پاندمی کرونا براي برگزار هفته پژوهش در کشور، اظهار کرد: شیوع بیماري ناشی از کرونا و
تداوم آن، تاثیرات مختلف مثبت و منفی را دربرداشته است و از یکی از تبعات این بوده که با وجود تلاش هاي فراوان براي جلوگیري
از افت فعالیت هاي پژوهشی، عدم حضور موثر اساتید و دانشجویان در فضاي دانشگاه ها، تاثیر منفی خود را در عرصه پژوهش برجاي

 
گذاشته است. 

وي با بیان اینکه بطور حتم و با شناسایی موانع مختلف و برطرف شدن نقاط ضعف، پژوهش از دور می تواند هر روز کیفیتی بیشتر
نسبت به قبل پیدا کند، اظهار کرد: اکنون ورود فعالیت هاي پژوهش و فناوري به حوزه فضاي مجازي و کمبود محتواي آزمایشگاه

 
هاي مجازي در این ایام از هر زمان دیگري بیشتر احساس می شود. 

وي معاونت پژوهش و فناوري در دانشگاه پیام نور را مجري و هدایت کننده سیاست هاي دانشگاه در این حوزه و متولی فرهنگ
سازي، ظرفیت سازي، توسعه قابلیت ها، شبکه سازي، کارآفرینی و تولید ایده مبتنی بر رویکردي مشارکت جو و نقدپذیر دانست و

 
گفت: فرایند پژوهش و فناوري دانشگاه با هدف تربیت سرمایه انسانی پژوهشگر و فناور است و قوام بخش آموزش خواهد بود. 

دکتر ابراهیمی با اشاره به اهم راهبردها و برنامه هاي دانشگاه در حوزه پژوهش و فناوري اظهار کرد: استقرار نظام علم سنجی و ارتقاء
کمّی و کیفی دانشگاه در مولفه هاي موثر رتبه بندي، ظرفیت سازي براي ایجاد و توسعه نظام مدیریت دانش در دانشگاه متناسب با
استانداردهاي ملّی و بین المللی، تقویت و گسترش فعالیت هاي پژوهشی گروهی اعضاي هیات علمی، توسعه همکاري هاي متقابل
دانشگاه، صنعت و جامعه، توسعه و تقویت مشارکت و همکاري هاي ملی و بین المللی و افزایش تعامل علمی با دانشگاه هاي کشور،
حمایت و پشتیبانی از تجاري سازي دستاوردهاي پژوهش و فناوري دانشگاه با استفاده از بخش خصوصی، زمینه سازي جهت احراز
مرجعیت علمی-پژوهشی براي فعالیت هاي فناورانه و نوآورانه با رویکرد آموزش از دور و یادگیري ترکیبی، توسعه مراکز پژوهش و



فناوري خودگردان، توسعه مراکز نوآوري در دانشگاه، افزایش تولید محتواي آموزشی (کتاب خودآموز و محتواي الکترونیکی)، به ویژه
به منظور تدریس در همه دانشگاه هاي کشور و ایفاي نقش مسئولیت اجتماعی در حوزه پژوهش و فناوري بخشی از این برنامه هاست.

به نقل از روابط عمومی دانشگاه پیام نور، معاون پژوهش و فناوري دانشگاه پیام نور با اشاره به تعداد مقالات چاپ شده اعضاي هیات
علمی دانشگاه گفت: از سال 92 تا 99، تعداد مقالات بارگذاري شده در سیستم گلستان دانشگاه، به طور متوسط 4900 مقاله در هر

 
سال بوده است و در مجموع 42 هزار و 631 مقاله توسط اعضاي هیات علمی دانشگاه در مجلات معتبر به چاپ رسیده است. 

وي از انتشار 2820 عنوان کتاب شامل 2600 عنوان خودآموز درسی، 220 عنوان فرادرسی و 116 کتاب در دست تدوین در دانشگاه
پیام نور خبر داد و گفت: دانشگاه پیام نور داراي 36 عنوان نشریه فعال است که از این تعداد 25 عنوان داراي مجوز علمی از

 
کمیسیون نشریات وزارت عتف است. 

دکتر ابراهیمی ضمن تقدیر از تمامی پژوهشگران پرتلاش دانشگاه پیام نور، گفت: به رسم یادبود هدایایی به این عزیزان که در عرصه

 
هاي تحقیقاتی و پژوهشی اثرگذار هستند، تقدیم می شود. 

انتهاي پیام



«کارآفرینی گردشگري» در دانشگاه تهران

منبع: دانا خبرشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/10/01

کنفرانس "کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري" در دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران برگزار می شود.

به گزارش خبرگزاري دانا، دکتر غلامحیدر ابراهیم باي سلامی ـ دبیر علمی کنفرانس کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري ـ
گفت: این کنفرانس در راستاي تحقق اهداف راهبردي دانشگاه تهران مبنی بر مسؤولیت پذیري اجتماعی و ضرورت کارآفرینی
اجتماعی و همچنین پیشرفت، عدالت اجتماعی و پایداري و حفظ محیط زیست و توسعه گردشگري در ایران، به عنوان یکی از رسته
هاي اصلی این راهبرد و ساماندهی دانش و پژوهش ها در این خصوص و هماهنگی براي سیاست گذاري، آموزش مفاهیم جدید و

 
راهبردي، برنامه ریزي و کمک به تدوین برنامه هفتم توسعه اقتصادي اجتماعی ایران برگزار می شود. 

محورهاي کنفرانس شاملِ "کارآفرینی اجتماعی و جامعه پایدار و هوشمند"، "کارآفرینی اجتماعی و گردشگري پایدار (اشتغالزایی،
فقرزدایی، توانمندسازي وکاهش نابرابري) "، "توسعه مقاصد گردشگري پایدار، حفظ محیط زیست و مصرف بهینه آب"، "اقتصاد

 
مشارکتی، نوآوري و فناوري هاي نوین در گردشگري پایدار"، "فرصت هاي کار آفرینانه در گردشگري ورزشی و سلامت" است. 

اهداف این کنفرانس که براي نخستین بار از سوي دانشگاه تهران برگزار می شود، کمک به ساماندهی دانش، سیاست گذاري و برنامه
ریزي براي توسعه کارآفرینی اجتماعی، مسؤولیت اجتماعی، توسعه گردشگري پایدار و آمایش سرزمین بر اساس نوآوري و استفاده از

 
فناوري هاي نوین در آستانه برنامه هفتم توسعه اقتصادي و اجتماعی اعلام شده است. 

این کنفرانس به ریاست جهانگیر یدالهی فارسی برگزار می شود و غلامحیدر ابراهیم باي سلامی، دبیر علمی و سیدمهران جوادي نیا،

 
دبیر اجرایی این کنفرانس هستند. 

آخرین زمان ارسال مقاله ها به این کنفرانس نیز پانزدهم دي ماه 1400 اعلام شده است، مقاله ها به آدرس ایمیل

 
Set.conf@ut.ac.ir باید فرستاده شود. این کنفرانس قرار است 21 دي ماه 1400 برگزار شود. 

انتهاي پیام



ارتقاي کیفیت محصولات آردي هدف شرکت است

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/10/01

دنیاي اقتصاد: رشد تورم، نوسان قیمت ها و نیاز به سرمایه هاي اولیه کلان در راه اندازي کسب و کارها، همواره از مشکلات
اساسی در کارآفرینی و اشتغال در بازار کار امروز ایران بوده است. این مهم موجب شده است با وجود استعداد و پشتکار، بسیاري، از
ریسک سرمایه گذاري براي راه اندازي مشاغل جدید صرف نظر کنند. به نظر می رسد بهره گیري از سرمایه گذاري هاي موجود در
کشور، راهکاري به مراتب کم ریسک تر براي سودآوري افراد باشد که می تواند در قالب اخذ عاملیت هاي فروش، نمایندگی ها یا

 
توسعه صادرات محصولات به خارج از کشور اتفاق بیفتد. 

در این میان، یکی از پررونق ترین و سودآورترین کسب و کارها،
همکاري در فروش و تجارت مواد غذایی و به خصوص بازار
شیرینی جات، کیک، کلوچه و بیسکویت است. نگاهی به مصرف

 
تنقلات در سبد خانوارهاي ایرانی، شاهد این مدعا است. 

اما اخذ عاملیت هاي فروش، نمایندگی ها و پذیرش همکاري با
افراد جدید، همواره روندي دشوار بوده است به نحوي که بعضا

کارخانه ها و تولیدکنندگان با در نظرگیري شرایطی نسبتا سخت و درخواست انواع ضمانت ها و تاکید بر لزوم فضاي تجاري بزرگ، در
عمل امکان ورود نسل جوان به حوزه تجارت را بیش از پیش دشوار می کنند. در این میان یافتن تولیدکنندگان و کارخانه هایی که با
نگاه توسعه حوزه اشتغال و کارآفرینی و با رویکرد تسهیل روند آغاز به کار، فعالیت می کنند، بسیار حائز اهمیت است. در همین راستا
مدیرعامل صنایع غذایی تنورستان گفت: صنعت شیرینی و شکلات به عنوان یکی از گروه هاي اصلی در صنایع غذایی شناخته می
شود. در سطح دنیا، بیش از 50درصد میزان فروش این محصولات را کیک، کلوچه و بیسکویت شامل می شوند و سپس شکلات و

 
کاکائو و در نهایت محصولات ژله اي بیشترین تقاضا را دارند. 

به گفته آرین امیرخانی در سطح کشور، بر اساس آمار منتشر شده، سهم صنعت غذا در ارزش تولیدات سالانه، از سال 1375 تا 1395
حدودا 308درصد رشد داشته است. سرانه مصرف سالانه بیسکویت و شیرینی هاي صنعتی (شامل انواع کیک، کلوچه، کوکی و ویفر)،
10کیلو به ازاي هر نفر است. وي در ادامه در خصوص کارخانه صنایع غذایی تنورستان گفت: این مجموعه با هدف ارتقاي کیفیت
محصولات آردي مورد استفاده سبد خانوار و با نگاهی سلامت محور، تولیدات خود را در حوزه نان هاي صنعتی، کیک، کلوچه،
بیسکویت و خمیرهاي منجمد روانه بازار کرده است. توجه به اصول مشتري مداري، بررسی بازخورد برگرفته از بازار و تلاش در
راستاي ارتقاي رضایت مصرف کنندگان همواره از اولویت هاي مجموعه به شمار می رود. آرین امیرخانی گفت: در این مجموعه
سیستم بازیافت و تصفیه فاضلاب و بهره گیري مجدد در فضاي سبز وجود دارد و بهره گیري از تصفیه خانه آب اختصاصی و سیستم

 
هاي هوشمند کنترل مصرف انرژي از دیگر نکاتی است که در این کارخانه اهمیت بالایی دارد. 

استفاده از مواد غیرتراریخته در محصولات تنورستان وي گفت: گیاهان تراریخته طبق تعریف سازمان جهانی بهداشت؛ به گیاهان،
جانوران یا موجودات میکروسکوپی گفته می شود که ترکیب ژنتیکی آنها به شکلی تغییر یافته است. بررسی ها نشان داده است
بسیاري از دستکاري هاي ژنتیکی به دلایلی مانند تاثیر متقابل ژن جدید (بیگانه) با ژن هاي گیاه مورد نظر، می تواند به تغییرات



 
پیش بینی نشده اي منجر شود. 

به گفته امیر خانی بعضی گیاهان تراریخته مانند ذرت و سویا بعد از اینکه دچار دستکاري ژنتیک می شوند، سمومی آزاد می کنند که

 
مقادیر بالایی از این سموم در بافت خوراکی گیاهان باقی می ماند و باعث ایجاد بیماري در مصرف کنندگانش می شود. 

وي با بیان اینکه تمامی مواد مصرفی در محصولات صنایع غذایی تنورستان از نوع غیرتراریخته است در خصوص دیگر مزایاي
محصولات این شرکت گفت: محصولات این کارخانه فاقد رنگ هاي مصنوعی است چرا که مصرف هر ماده شیمیایی نظیر رنگ ها،
داراي اثرات بیولوژیک روي مصرف کننده است که ممکن است در اثر مصرف متمادي درطول سال ها یا دریافت روزانه بیش از حد

آنها سلامت مصرف کننده به مخاطره افتاده و باعت اختلالات جسمی شود.



برگزاري نشست تعاملی کارآفرینی در مرکز نوآوري کیش
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دنیاي اقتصاد : مصادف با هفته پژوهش و فناوري، نشست تعاملی در مسیر کارآفرینی، در مرکز نوآوري کیش برگزار شد. در این
رویداد که به همت «شتابدهنده رادمان کیش» برگزار می شود علاقه مندان اکوسیستم کارآفرینی و نوآوري جزیره کیش و فعالان

 
اقتصادي حضور داشته و به انتقال تجربه می پردازند. 

این جلسه با راهبري امیر میثم گیاهی با موضوع تخریب خلاق و تاثیر آن بر کارآفرینی آغاز شد که این مفهوم به عنوان یکی از روش
هاي ایجاد ایده هاي نو و استارت آپی است. وي عنوان کرد بر این اساس باید با نگاهی تخریب کننده به شرایط حال و همچنین
خلاقیت و نوگرایی در جهت تغییر به وضعیت مطلوب تر بتوانیم خدمات و محصولات بهتري عرضه کنیم. خروجی این تفکر باعث می

 
شود که شرکت ها و استارت آپ ها نیازهاي مشتریان خود را راحت تر، سریع تر، ارزان تر و هوشمندتر پاسخ دهند. 

گیاهی با بیان 6 مرحله از تفکر طراحی، اولین گام را همدلی با مشتري براي شناسایی نیازهاي او عنوان کرده و تعریف مساله و پس از
آن ایده پردازي را گام هاي بعدي می داند. به گفته او در گام بعدي یک نمونه اولیه یا پروتوتایپ از ایده برگزیده آماده شده و تست

 
محصول یا خدمات گرفته می شود و بعد از تحلیل نتایج تست، پیاده سازي انجام شده و این چرخه تکرار می شود. 

در ادامه این جلسه، نمونه عملی هتل ترنج کیش در این حوزه توسط مالک و مدیر این مجموعه مورد بررسی قرار گرفت. نحوه

 
سازوکار ارتباط با مشتریان، به خصوص مشتریان شاکی و اهمیت دادن به خواست ها و انتقادات آنها موضوع مورد بحث بود. 

همچنین در این نشست توفیقی رئیس مرکز نوآوري کیش در زمینه اهمیت هوش مصنوعی و توسعه آن در آینده و کسب و کارها
نکاتی را بیان کرد. همچنین در ادامه با بررسی موارد و نمونه هاي موفق ایرانی در اکوسیستم استارت آپی کشور، نکاتی در رابطه با

 
تفکر طراحی ارائه شد. 

در ادامه مدیر فناوري اطلاعات سازمان منطقه آزاد کیش در پاسخ به سوال یکی از شرکت کنندگان در ارتباط با تاثیر مدیر نالایق و

 
ضعف در ارتباط صحیح با منابع انسانی در پیشبرد اهداف یک سازمان و شرکت نکاتی را بیان کردند. 

جلسه آتی این سلسله نشست ها با موضوع شهر هوشمند و تحول دیجیتال و فرصت هاي کارآفرینی در این عرصه در مرکز نوآوري
کیش برگزار خواهد شد.



کاهش شفافیت در لایحه پیشنهادي
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محمدتقی فیاضی کارشناس اقتصادي دولت رئیسی، اولین بودجه سالانه خود را تقدیم مجلس شوراي اسلامی کرد. این برنامه
مالی می تواند چشم اندازي از راهبردها و سیاست هاي دولت جدید در دوره چهارساله ارائه کند. برنامه مالی دولت، از جهات گوناگون

 
قابل بررسی است. 

در این یادداشت به اختصار، برخی از وجوه آن شامل بررسی
بودجه 1401 از منظر اقتصاد سیاسی، رابطه بودجه تقدیمی با
اقتصاد کلان و رعایت اصول بودجه ریزي و میزان شفافیت بودجه

 
بررسی می شود. 

از منظر اقتصاد سیاسی رئیس جمهور در مردادماه 1400 پس از
ارائه گزارش سازمان برنامه وبودجه در خصوص بودجه کل کشور
دستوراتی صادر کرد: در بند «9» این دستورات گفته شده که
هزینه ها کاهش یابد و مورد بازبینی قرار گیرد؛ در بند «10» بر
عدالت در توزیع اعتبارات و متناسب سازي حقوق با (نرخ) تورم
مبتنی بر عدالت تاکید شده؛ در بند «13»، اصلاح ساختار بودجه
به عنوان یک امر ضروري و واجب تصریح شده است. اعتبارات
هزینه اي (جاري) در لایحه بودجه 1401 نسبت به ارقام قانون
1400 تنها 5 درصد افزایش یافته است؛ اما اعتبارات ردیف هاي
مذهبی و نظامی از 50 درصد تا 300 درصد افزایش یافته است.
به رغم نرخ تورم حدود 50درصدي در سال جاري و پیش بینی
همین حدود براي سال بعد، افزایش 3درصدي حقوق کارمندان
(به اضافه مبلغ ثابت 500 هزار تومان) به معنی کاهش بیش از
40درصدي حقوق آنها در سال بعد است، در حالی که نه این
انقباض مالی در بخش ها و ردیف هاي خاص قابل مشاهده است

و نه چشم انداز روشنی از کاهش معنادار نرخ تورم در سال هاي بعد وجود دارد؛ بنابراین درمجموع، بودجه 1401 از منظر ساخت

 
بودجه اي عمدتا تداوم روند گذشته، با توجه بسیار خاص به دو گروه اصلی متولی امور در کشور است. 

اقتصاد کلان رئیس جمهور هنگام تقدیم لایحه بودجه گفت که براي سال 1401 رشد اقتصادي 8 درصدي هدف گذاري شده است.
رشد اقتصادي کشور بعد از انقلاب (1399-1357) معادل یک درصد، بعد از جنگ (1399-1368) برابر 3 درصد و بعد از تشدید
تحریم ها (1399-1385) برابر 5/ 1درصد بود؛ بنابراین اقتصاد ایران در تله رشد پایین گرفتار شده است. در سال هاي اخیر نیز مهم
ترین منبع سرمایه گذاري کشور، یعنی درآمدهاي نفتی، از دسترس خارج شده و در عمل به جز اسناد خزانه اسلامی که درواقع تادیه
بدهی هاي پیمانکاران است (و تاثیري در سرمایه گذاري هاي جدید ندارد)، منابع دیگري به طرح هاي عمرانی تزریق نمی شود.



سرمایه گذاري در بخش خصوصی نیز وضعیت بهتري از سرمایه گذاري دولتی ندارد. در لایحه بودجه 1401، هرچند مبلغ 251 هزار
میلیارد تومان براي طرح هاي عمرانی پیش بینی شده، اما با توجه به چشم انداز تحریم و بیشبرآوردي در سایر درآمدها، به ویژه
درآمدهاي مالیاتی انتظار نمی رود میزان تحقق اعتبار طرح هاي عمرانی خیلی بیش از 50 هزار میلیارد تومان باشد (معادل 36 هزار
میلیارد تومان فروش اسناد خزانه اسلامی به اضافه 14 هزار میلیارد تومان تخصیص نقدي). ضمن آنکه فروش اوراق مالی در بازار اثر
انقباضی بر اقتصاد دارد. بنابراین با ارقام پیش بینی شده در لایحه بودجه، رشد 8 درصدي اتفاق نخواهد افتاد؛ اما تنور تورم همچنان
داغ خواهد بود. پیش بینی حدود 520 هزار میلیارد تومان استفاده از منابع نفتی (شامل منابع صندوق توسعه ملی) براي تراز کردن
بودجه به طور بالقوه منشأ ایجاد تورم خواهد بود. از طرف دیگر، تفاوت مصارف اجتناب ناپذیر و منابع قابل تحقق حداقل 400 هزار
میلیارد تومان است که چاره اي جز تامین آن از طریق ردیف هاي نفتی وجود ندارد. درصورتی که تحریم ها لغو نشود، برداشت از

 
منابع بانک مرکزي اجتناب ناپذیر بوده و درنتیجه افزایش پایه پولی و افزایش نرخ تورم از محل کسري بودجه قطعی خواهد بود. 

رعایت اصول بودجه ریزي و میزان شفافیت برخلاف برخی شعارها و وعده ها، نه تنها شفافیت در بودجه سال 1401 افزایش نیافته،

 
بلکه در برخی موارد عدم شفافیت ها افزایش یافته است. در ادامه به برخی از مهم ترین موارد آن اشاره می شود: 

- نقض برخی اصول بودجه اي احکام برخی از تبصره ها این موضوع را به ذهن متبادر می کند که دولت اختیار دارد، در طول سال به
تشخیص خود هر کاري انجام دهد. برخی از این احکام به این قرار است: تحویل نفت خام و میعانات گازي صادراتی براي طرح هاي
دفاعی و... به دستگاه هاي نظامی و انتظامی مازاد بر سقف بودجه و اجازه صادرات فرآورده به آنها (بند «ي» تبصره «یک»)؛ اخذ وام
5میلیارد دلاري از دولت روسیه براي طرح هاي تملک دارایی هاي سرمایه اي بدون درج در ردیف هاي درآمدي و هزینه اي مربوط
(بند «ب» تبصره «3»)؛ دریافت 2میلیارد یورو کمک هاي بلاعوض بین المللی براي جلوگیري از حوادثی مانند زلزله، سیل و همچنین
اجراي طرح هاي توسعه اي و زیربنایی کشور بدون درج در ردیف هاي درآمدي و هزینه اي مربوط (بند «د» تبصره «3»)؛ اجازه
انتشار اوراق مالی بیشتریا کمتر از سقف مصوب در صورت تحقق منابع نفتی کمتر یا بیشتر از سقف (بند «ب» تبصره «یک»)؛ فروش
بخشی از منابع ارزي حاصل از صادرات نفت خام، میعانات گازي، خالص صادرات گاز و فرآورده هاي نفتی از طریق بانک ملی ایران
بدون رقم و تعیین ردیف درآمدي (بند ( «ل» تبصره «یک»)، درج اعتبارات مربوط به طرح شبکه ملی اطلاعات در تبصره ها و ردیف
هاي متعدد ازجمله ردیف اصلی ذیل وزارت ارتباطات با مبلغ 6/ 7 هزار میلیارد تومان تا 10 درصد از سرجمع اعتبارات تملک دارایی
هاي سرمایه اي دستگاه اجرایی (بند «الف» تبصره «4»)، فروش اموال و دارایی ها تا 10 هزار میلیارد تومان (بند «ز» تبصره «7»)،
استفاده از ظرفیت، ابنیه و زیرساخت ها از قبیل تیرهاي انتقال، کانال ها، داکت ها و فضاهاي مناسب نصب تجهیزات ارتباطی دستگاه
هاي اجرایی براي توسعه شبکه ملی اطلاعات (بند «ح» تبصره «7») و اختصاص 500میلیارد تومان براي توسعه شبکه ملی اطلاعات

 
در ردیف هاي متفرقه. 

- افزایش حساب هاي فرابودجه اي ایجاد صندوق پیشرفت و عدالت ایران با 31شعبه استانی (با تغییر نام صندوق کارآفرینی امید) و
واریز بخشی از منابع عمومی به این صندوق (66 همت)، توسعه مصارف هدفمندي از طریق حذف ارز 4200تومانی و اختصاص بخشی
از یارانه پنهان آن براي توزیع در بین مردم (106همت)، واگذاري معادل 5/ 4میلیارد یورو نفت خام به نیروهاي مسلح و اختیار
صادرات فرآورده هاي نفتی معادل یک میلیارد یورو نفت خام به آنها بخشی از این حساب هاي فرابودجه اي است. افزایش حساب ها و
صندوق هاي فرابودجه اي به گسترش بی انضباطی مالی و مخدوش شدن نظارت مجلس و دستگاه هاي نظارتی و مردم منجر می

 
شود. 

- حذف برخی اطلاعات بودجه اي اطلاعات مصوب سال قبل و عملکرد دو سال قبل جدول شماره «7» (مربوط به اعتبارات دستگاه
هاي اجرایی) حذف شده و طبقه بندي بودجه اي نیز تغییر کرده است. به عنوان مثال جدول «7» از «مصارف دستگاه» به «منابع و
مصارف دستگاه» تغییر کرده که اضافه شدن بخش منابع براي دستگاه هاي اجرایی بی معنی، گمراه کننده و در ضمن توجیه کننده



وضع موجود در استفاده برخی دستگاه ها از درآمدهاي اختصاصی براي پرداخت هزینه هاي رفاهی به کارمندان خود است. همچنین
اطلاعات مصارف برحسب امور، فصل و برنامه و پیوست شماره 4 (بودجه ریزي مبتنی بر عملکرد) و گزارش بودجه استانی حذف شده

 
است. 

- میزان دقت در برآورد منابع و مصارف به رغم شعار دولت در بسته شدن بودجه بدون کسري، بودجه 1401 هم دچار کسري
ساختاري است و هم دچار بیش برآوردي در منابع بودجه اي. بر اساس ارقام لایحه بودجه، درآمدها برابر 668 هزار میلیارد تومان و در
مقابل مصارف برابر 1372 هزار میلیارد تومان است. تفاوت دو رقم 704 هزار میلیارد تومان است که به عنوان کسري بودجه قرار است
از طریق فروش دارایی هاي مالی (انواع اوراق و سهام شرکت ها) و غیرمالی (فروش نفت و اموال) تامین شود. از طرف دیگر، همین
ارقام نیز فاقد دقت لازم هستند. در بخش درآمدها منابع پیش بینی شده از مآخذ جدید (از جمله مالیات بر خانه هاي لوکس و
خودروهاي گران قیمت) به احتمال زیاد محقق نخواهند شد. فروش 2/ 1 میلیون بشکه اي نفت تنها در صورت رفع کامل تحریم ها
امکان تحقق دارد؛ ولی در صورت به نتیجه نرسیدن مذاکرات هسته اي، تحقق ارقام پیش بینی شده (382 همت براي نفت و
137همت مربوط به استفاده از منابع صندوق توسعه ملی) ممکن نخواهد بود. فروش 26 هزار میلیارد تومانی اموال به دلیل فراهم
نبودن زیرساخت ها بعید است. فروش 71 هزار میلیارد تومانی شرکت هاي دولتی به دلیل باقی ماندن شرکت هاي غیر مرغوب و با
کیفیت پایین تر و همین طور وضعیت بورس با ابهام فراوان روبه رو است. در سمت مصارف و در بخش اعتبارات هزینه اي تادیه بدهی
دولت به برخی اشخاص حقوقی (مانند بدهی حدود 300همت به صندوق تامین اجتماعی) پیش بینی نشده است. همچنین به رغم در
دست اجرا بودن صدها طرح عمرانی در کشور و نیاز به تامین اعتبار، به دلیل کسري بالا و عدم تحقق منابع، احتمالا یک پنجم رقم

 
پیشنهادي تخصیص خواهد یافت. 

- اصلاحات اقتصادي همراه با گسترش اعتبارات حمایتی تجربه یکی دو دهه اخیر نشان می دهد که اصلاحات اقتصادي با تاخیر زیاد
و همراه با هزینه هاي بسیار صورت گرفته است. اصلاح قیمت حامل هاي انرژي در سال 1389 با پرداخت یارانه هاي نقدي به مردم
همراه شد. افزایش قیمت بنزین در آبان 1398 با اعتراضات خیابانی همراه شد و متعاقب آن دولت متعهد به پرداخت بخشی از منابع
ایجادشده به مردم تحت عنوان یارانه معیشتی بنزین شد. در بودجه سال 1401 نیز تصمیم به حذف ارز 4200 تومانی و اختصاص
106 هزار میلیارد تومان یارانه به بخش هایی از مردم گرفته شده است. این شیوه اصلاح در قیمت ها علاوه بر آنکه به علل اصلی بروز
مشکل ازجمله نرخ هاي بالاي تورم توجه نمی شود، باعث بزرگ شدن اندازه بودجه دولت شده و افزایش ترس و واهمه سیاستمداران

 
را نسبت به انجام هرگونه اصلاح اقتصادي به همراه خواهد داشت. 

نکته آخر اولین بودجه تقدیمی دولت رئیسی، نشان چندانی از اصلاح امور در بودجه کشور ندارد، بلکه غیر شفاف تر از بودجه هاي
سالانه قبلی است و اصول بودجه ریزي نیز رعایت نشده است. با این بودجه به عنوان طلیعه اي از بودجه هاي سنواتی سال هاي آینده

می توان انتظار داشت، عدم شفافیت و بیانضباطی بودجه اي افزایش یابد.



نشان عالی مدیر سال 1400 به مدیرعامل بانک دي تعلق گرفت

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/10/01

به گزارش جامعه ایده آل به نقل از روابط عمومی بانک
دي، در ششمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال
که با حضور سید محمد حسینی، معاون امور مجلس رئیس
جمهور، سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی، معاون رئیس
جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، هادي قوامی،
معاون حقوقی وزیر امور اقتصادي و دارایی و برخی
نمایندگان و اعضاي هیئت علمی دانشگاه هاي کشور در
مرکز همایش هاي صداوسیما برگزار شد، نشان عالی مدیر
سال 1400 به پاس خدمات ارزنده در نظام بانکداري و

 
اقتصادي کشور و مدیریت بنگاه بزرگ اقتصادي،به برات کریمی، مدیرعامل بانک دي تعلق گرفت. 

از اهداف این گردهمایی می توان به انسجام و اقتدار ملی براي احیاي امید در مردم، ایجاد انگیزه براي نیل به موفقیت در قشر مدیران
موفق و پویا، ارزیابی نقش مدیریت و کارآفرینی و ارائه راهکارهاي نوین در پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی، انتقال تجارب و آگاهی از
عوامل موفقیت و شکست مدیران و بنگاه هاي تولیدي و صنعتی، بررسی فرصت ها و چالش هاي توسعه مدیریت در چشم انداز آینده

صنعت ایران و نقش آن در توسعه پایدار و ارائه راهکارهاي ملموس و انجام پذیر در توسعه کمّی و کیفی مدیریت جهادي اشاره کرد.



با سرمایه کم چه شغلی براي خود دست و پا کنیم؟

منبع: تیتر برترشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/10/01

یک فعال حوزه کار با اشاره به شغل ها و کسب و کارهایی که می توان با سرمایه کم آنها را راه اندازي کرد، گفت: امروز
گسترش بنگاههاي زودبازده به دلیل آنکه سریع تر به اشتغال و درآمد می رسند در رأس سیاستهاي اشتغال کشورها قرار

دارد. ...

یک فعال حوزه کار با اشاره به شغل ها و کسب و کارهایی که می توان با سرمایه کم آنها را راه اندازي کرد، گفت: امروز گسترش

 
بنگاههاي زودبازده به دلیل آنکه سریع تر به اشتغال و درآمد می رسند در رأس سیاستهاي اشتغال کشورها قرار دارد. 

فتح االله بیات در گفت وگو با ایسنا، در خصوص راه اندازي کسب
وکار با سرمایه کم اظهار کرد: ایجاد شغل با هزینه و سرمایه کم
به بحث بومی سازي مناطق برمی گردد. در حال حاضر برخی
استانها در کشاورزي قوي هستند و برخی دیگر به لحاظ پرورش
دام و طیور یا تولید صنایع دستی توانمندي دارند. وي ادامه داد:
افراد بسیاري هستند که تجربه کار دارند یا در یک رشته هنري
از مهارت برخوردارند ولی سرمایه اولیه ندارند که سازمان فنی و

حرفه اي می تواند این عده را آموزش بدهد و از طریق بانک کارآفرینی یا هر بانک دیگري به آنها منابع و تسهیلات بانکی اختصاص
بدهد. بیات از پرورش زنبور عسل، قالیبافی و تولید صنایع دستی به عنوان رشته شغل هایی نام برد که با سرمایه کم قابل راه اندازي
هستند. این فعال حوزه کار با اشاره به گسترش کسب و کارهاي زودبازده در کشورهاي دیگر، اظهار کرد:بنگاههاي زودبازده از مزیتهاي
فراوانی برخوردارند و به دلیل آنکه سریع تر به اشتغال و درآمد می رسند در رأس سیاستهاي اشتغال کشورهاي دیگر قرار دارند؛ کشور
ما نیز می تواند از این طریق فرصتهاي شغلی بسیاري را به طور مقطعی با هزینه و سرمایه کم ایجاد کند. به گفته وي اگر چه ایجاد
اشتغال پایدار به نفع تولید و صنعت کشور است ولی سرمایه کلان نیاز دارد اما در بسیاري از نقاط کشور از جمله روستاها و مناطق
محروم می توان با یک آموزش اولیه و تامین مالی مناسب براي اشتغالزایی و درآمدزایی افراد برنامه ریزي و از فضاي مجازي براي

بازاریابی محصولات آنها استفاده کرد.



بارم بندي پیشنهادي دوره هاي مختلف تحصیلی دانش آموزان اعلام شد

منبع: تیتر برترشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/10/01

سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی بارم بندي پیشنهادي تمام دروس دوره هاي مختلف تحصیلی دانش آموزان در سال
1401-1400 را اعلام کرد. ...

سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی بارم بندي پیشنهادي تمام دروس دوره هاي مختلف تحصیلی دانش آموزان در سال

 
1401-1400 را اعلام کرد. 

به گزارش تیتربرتر به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل
سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی، دفتر تألیف کتاب هاي
درسی آموزش عمومی و متوسطه نظري بارم بندي پیشنهادي
کلیه دروس در نوبت اول و دوم دوره هاي مختلف تحصیلی (سال
1401-1400) شامل پایه ششم ابتدایی، دوره اول متوسطه، دوره
دوم متوسطه نظري و رشته علوم و معارف اسلامی را اعلام کرد.
این متن پیشنهادي بارم بندي با امضاي حسن ملکی معاون وزیر
و رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی به مرکز سنجش

و پایش کیفیت آموزشی وزارت آموزش و پرورش ارسال شده و آن مرکز پس از انجام تمهیدات لازم، این بارم بندي را به دبیرخانه
هاي استانی و ادارت کل آموزش و پرورش استان ها ابلاغ می کند تا دبیران، مدیران و مسئولان آموزشی جهت بودجه بندي سوالات
امتحانات از آن استفاده کنند. در این بارم بندي، دوره ابتدایی پایه ششم (ارزشیابی پایه هاي تحصیلی اول تا پنجم توصیفی می باشد)
شامل 10 درس آموزش قرآن، هدیه هاي آسمان، تربیت بدنی، فارسی، ریاضی، علوم تجربی، هنر، مطالعات اجتماعی، تفکر و پژوهش
و کار و فناوري می شود. دوره متوسطه اول (هفتم، هشتم، نهم) شامل 13 درس قرآن پیام هاي آسمان، عربی، زبان و قرآن فارسی و
نگارش مطالعات اجتماعی، ریاضی، علوم تجربی، تربیت بدنی و سلامت، تفکر و سبک زندگی، زبان انگلیسی، هنر، آمادگی دفاعی و کار
و فناوري می شود. در بارم بندي دوره دوم متوسطه؛ پایه دهم 19 درس، پایه یازدهم 16 درس و پایه دوازدهم نیز 16 درس را شامل
می شود. فارسی، نگارش، عربی، دین و زندگی، منطق، زبان انگلیسی، جغرافیاي ایران و استان شناسی، تاریخ، جامعه شناسی، اقتصاد،
هنر، تربیت بدنی، تفکر و سواد رسانه اي، کارگاه کارآفرینی و تولید، فیزیک، شیمی، زیست شناسی، ریاضی و آمار، آزمایشگاه علوم، و

غیره تعدادي از این دروس است



حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار

خودرو»

منبع: عصر بازارشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/10/01

عصر بازار- 10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و
به جاي نظام «تنظیم بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم.

عصر بازار- 10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به

 
جاي نظام «تنظیم بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم. 

به گزارش پایگاه خبري «عصربازار» به نقل از ایکوپرس، محمدجواد ایروانی، عضو هیات عالی نظارت: طرح یک فوریتی ساماندهی بازار
خودرو در اردیبهشت1397 با امضاي 205نفر از نمایندگان مجلس دهم ارائه شد. این طرح در 28/3/1398 به تصویب مجلس شوراي
اسلامی رسید و براي اظهارنظر به شوراي نگهبان ارسال شد که با اعلام مغایرت این مصوبه با اصول 15 و 110 قانون اساسی -به علت
مغایرت ماده«2» آن با بند«ج» سیاست هاي کلی اصل44 قانون اساسی- و نیز خلاف موازین شرع -در ماده «7» آن- به مجلس
شوراي اسلامی عودت داده شد. مجلس شوراي اسلامی مغایرت مربوط به اصول 15 و110 قانون اساسی در موارد فوق و بخشی را که

 
مغایر موازین شرع اعلام شده بود، طی رفت وبرگشت با شوراي نگهبان برطرف کرد. 

رئیس هیات عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام در تاریخ 6/6/1398 براساس وظایف و تکالیف تفویضی به این هیات،
مغایرت هاي مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی ابلاغی - در برخی موارد - را به شوراي نگهبان اعلام کرد. ازجمله این مغایرت ها
مربوط به ماده«4» مصوبه بود که به هر حال مجلس به نحوي آن را رفع کرد (هرچند آثار و تبعات خوبی براي آن هم پیش بینی نمی
کنیم) و دیگري که مهم تر بود مربوط به ماده«10» مصوبه است که تعدادي از قوانین قبلی مترقی در حمایت از تولیدات صنعتی را
نسخ می کند، رفع این ایراد مهم تاکنون مورد توجه قرار نگرفته و مغفول مانده است. در قوانینی که به موجب این ماده منسوخ و
ملغی الاثر می شوند احکام مترقی و خوبی وجود داشته که ازجمله آنها می توان به ماده«4» قانون ارتقاي کیفی تولید خودرو و سایر
تولیدات صنعتی داخلی مصوب1389 اشاره کرد که نسخ آن نظام حمایت تعرفه اي و حمایت از اشتغال و تولیدات داخلی را لغو و
سازوکار مدیریت ارزي کشور را دچار مشکلات جدي می کند. طبق مفاد این ماده، دولت موظف شده تعرفه واردات اقلام غیرضروري و
تشریفاتی را به گونه اي تعیین کند که تولیدات و اشتغال داخلی آسیب نبیند و از خروج بی رویه ارز از کشور جلوگیري شود و حمایت

 
هاي لازم را در زمینه تقویت تولید داخل فراهم کند. 

طبق اعلام سخنگوي شوراي نگهبان، مغایرت این مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی نظام -که از طرف هیات عالی نظارت اعلام شده
و درواقع ایراد مربوط به اصل110 قانون اساسی است- هنوز پابرجاست. ضمن اینکه حذف حمایت هاي تعرفه اي یعنی کاهش مالیات

 
هاي غیرمستقیم که موجب کاهش درآمدهاي دولت شده و می تواند طبق اصل75 قانون اساسی مورد ایراد قرار گیرد. 

انتظار می رود نمایندگان مجلس -که اغلب از طراحان این طرح نیستند- به این مسائل عنایت فرمایند که ساماندهی بازار خودرو چه
ارتباطی با موارد فوق دارد و چرا باید به بهانه ساماندهی بازار خودرو، حمایت هاي تعرفه اي از کل تولیدات صنعتی کشور را نسخ و
ملغی الاثر کرد؟ چرا در طرح مجلس قبل که طراحان آن اغلب در این مجلس حضور ندارند برخلاف رویه کشورهاي جهان، از تولید

 
ملی حمایت نکرده و در مغایرت آشکار با سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی عمل می شود. 

شایان ذکر است اینکه گفته می شود ارز مورد نیاز خودرو از داخل تامین نخواهد شد و از محل صادرات قطعات خودرو خواهد بود،
بدون توجه به این نکته اساسی است که؛ اولا تمامی این تولیدات در داخل کشور براساس یارانه هاي مختلفی است که به
تولیدکنندگان داده می شود و به طور طبیعی منابع حاصل از صادرات باید به نفع عموم مردم و درجهت اولویت هاي کشور و حمایت
از تولید استفاده شود. ثانیا اگر ارز حاصل از صادرات به واردات کالاهاي نهایی و مصرفی تخصیص یابد، سوال اصلی این است که ارز



 
مورد نیاز مواد اولیه تولیدکنندگان از چه محلی باید تامین شود. 

ازسوي دیگر از آنجا که شوراي رقابت حداقل در این زمینه ضدرقابتی عمل کرده و سال هاست که خودروهاي وارداتی را از قیمت
گذاري معاف می کند!؟ و در عمل یک رقابت نابرابر بین محصولات وارداتی و تولیدات داخلی پدید می آید که این رقابت به نفع
تولیدات خارجی و واردکننده خواهد بود نه مصرف کننده نهایی خودرو، به ویژه درمورد خودروهاي با قیمت مناسب و قابل استفاده
براي اقشار متوسط جامعه، همان گونه که هم اکنون نیز شاهد حاشیه سود بسیار بالا براي خودروهاي لاکچري و آفرود وارداتی
هستیم. هرچند ممکن است با واردات خودروهاي خارجی تا حدودي قیمت خودرو در حاشیه بازار کاهش پیدا کند ولیکن این به
قیمت کمبود منابع ارزي براي تامین نیازهاي اساسی کشور و ایجاد چالش براي تولید و اشتغال خواهد بود و در این شرایط که همه

 
باید به رونق تولید و سرمایه گذاري کمک کنند، حرکتی برخلاف مصالح کشور و منافع ملی است. 

نکته آخر آنکه در شرایط کنونی که مدیریت منابع ارزي با تاکید بر تامین نیازهاي تولید ملی و کارآفرینی از اهمیت راهبردي برخوردار
است، چه ضرورتی براي طرح مواردي است که به تقاضاي ارز یا عدم انتقال ارز حاصل از صادرات به داخل دامن می زند و حال که در
شرایط تحریمی با همت تولیدکنندگان و صادرکنندگان مقداري ارز براي تامین نیازهاي ضروري کشور و به گردش درآوردن چرخ
صنعت و ادامه اشتغال کارگران فراهم می شود، آیا می توان آن را براي واردات خودرو که ارزبري بسیار بالایی دارد تخصیص داد؟ قابل
توجه اینکه بنابر گزارش بانک مرکزي، حتی سازوکار واردات بدون انتقال ارز نیز موجب می شود ورودي ارز به کشور کاهش یابد.

 
شاخص ها نیز نشان می دهد به محض تصویب طرح، نرخ ارز در بازار سیاه صعودي شده است. 

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام «تنظیم
بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم. این مهم درقالب ایجاد همکاري با یک خودروساز بین المللی

درقالب زنجیره ارزش و تراز ارزي مثبت یک مطالبه بر پایه منافع ملی است.



طلب کالدرون با ارز دارو پرداخت شد!

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/10/01

دیروز سرپرست باشگاه پرسپولیس اعلام کرد با پیگیري وزارت ورزش، باشگاه پرسپولیس از ارز نیمایی استفاده کرده است،
ارزي که براي برخی دارو ها و اقلام بهداشتی پرداخت می شود تا پس از تخلف استفاده از تسهیلات اشتغالزایی محرومان،

استفاده از ارز دارو هم به فهرست تخلفات پرونده پرداخت بدهی هاي کالدرون اضافه ...

دیروز سرپرست باشگاه پرسپولیس اعلام کرد با پیگیري وزارت ورزش، باشگاه پرسپولیس از ارز نیمایی استفاده کرده است، ارزي
که براي برخی دارو ها و اقلام بهداشتی پرداخت می شود تا پس از تخلف استفاده از تسهیلات اشتغالزایی محرومان، استفاده از ارز
دارو هم به فهرست تخلفات پرونده پرداخت بدهی هاي کالدرون اضافه شود. مسئله اي که ورود جدي دستگاه قضایی و سازمان

 
بازرسی به این پرونده را می طلبد. 

نزدیک به 40 روز از افشاگري روزنامه «جوان» درباره پرداخت طلب 22 میلیاردي گابریل کالدرون، سرمربی سابق پرسپولیس با
استفاده از تسهیلات اشتغالزایی محرومان صندوق کارآفرینی امید می گذرد، تخلفی که سبب شد نهاد هاي نظارتی از جمله مجلس،
دیوان محاسبات و سازمان بازرسی با تشکیل پرونده اي به بررسی تخلف صورت گرفته بپردازند. با این حال تا امروز وزارت ورزش و
باشگاه پرسپولیس در این رابطه حاضر به پاسخگویی نشدند. دیروز براي اولین بار بود که باشگاه پرسپولیس به ماجراي پرداخت طلب
22 میلیاردي گابریل کالدرون از تسهیلات اشتغالزایی محرومان واکنش نشان داد و با وجود اسناد مختلف و تأیید این تخلف،

 
سرپرست این باشگاه به انکار همه چیز پرداخت. صحبت هاي صدري، اما حاوي نکات قابل توجهی بود که به آن اشاره می کنیم. 

 
تأیید نقش وزیر در پرداخت غیرقانونی 

سرپرست پرسپولیس در این نشست خبري، نقش حمید سجادي، وزیر ورزش به عنوان یکی از اعضاي هیئت امناي صندوق کارآفرینی
امید را در پرداخت غیرقانونی صورت گرفته تأیید کرد. صدري در این نشست خبري گفته است: «ما نتوانستیم این 22میلیارد را تهیه
کنیم. شخصی که به ما کمک کرد شخص آقاي سجادي بود که متأسفانه خیلی از مواردي که بیان می شود توهین به اوست. در
صورتی که آقاي هوادار عزیز، قربان شکل شما بروم، آقاي سجادي اگر کمک نکرده بود از کجا این 22میلیارد را می آوردیم؛ یکسري
هم می آیند می گویند که وظیفه بوده، چون باشگاه دولتی است ولی همین که ایشان این همت را کرده باارزش است، مگر قبلی ها

 
نمی توانستند این کار را بکنند، بالاخره پول تهیه شد.» 

در حالی سرپرست باشگاه پرسپولیس سعی کرده از وزیر ورزش یک قهرمان بسازد که حمید سجادي باید توضیح دهد چرا براي
پرداخت طلب یک مربی فوتبال به تسهیلات مربوط به محرومان دست درازي شده و 22 میلیارد وام یک روزه، آن هم به صورت قرض
الحسنه به حساب باشگاه پرسپولیس واریز شده است. این سؤالی است که وزارت ورزش با وجود سؤال یکی از نمایندگان مجلس، از

 
پاسخ به آن امتناع کرده است. 

 
خلاف گویی با وجود انتشار اسناد 

نکته قابل تأمل تر در صحبت هاي دیروز سرپرست باشگاه پرسپولیس، انکار استفاده از تسهیلات محرومان براي پرداخت طلب مربی
خارجی است، آن هم تخلفی که نهاد هاي نظارتی در حال بررسی آن هستند. او گفته است: «حالا بگذریم که در فضاي مجازي این
بحث مطرح شد که این پول حق چی و چی بوده است. هیچ کدام از این موارد درست نبود. وزارت ورزش کمکی به ما کرد و ما

 
توانستیم این پول را تهیه کنیم.» 

سرپرست پرسپولیس در شرایطی پرداخت طلب کالدرون از تسهیلات محرومان را با گفتن این جمله که «هیچ کدام از این موارد



درست نبود» منکر شده است که اسناد این تخلف در رسانه ها منتشر شده و حتی نمایندگان مجلس با واکنش به این تخلف در حال
پیگیري این مسئله هستند. علاوه بر این پس از افشاگري روزنامه «جوان»، گفته می شود صولت مرتضوي، معاون اجرایی ریاست
جمهوري، پرداخت 22 میلیارد از صندوق کارآفرینی امید به باشگاه پرسپولیس را تخلف دانسته و بازرسان نهاد ریاست جمهوري با

 
حضور در این صندوق، تحقیقات لازم را انجام داده اند. 

همچنین اصغر نوراالله زاده، مدیرعامل وقت صندوق کارآفرینی امید پس از این تخلف و همچنین موارد دیگر از کار برکنار شده است. با
وجود چنین مستندات و برخورد هاي صورت گرفته، جاي تعجب فراوان دارد که سرپرست باشگاه پرسپولیس با انکار واقعیت، خلاف
گویی می کند. خلاف گویی صدري تا جایی پیش رفته که او جاي متهم و شاکی را در پرونده تخلف صورت گرفته عوض می کند و به
جاي اینکه درباره سوءاستفاده از تسهیلات محرومان پاسخ دهد، ماجرا را طوري وارونه می کند که باید هواداران پرسپولیس از او و

 
وزیر ورزش به دلیل این تخلف قدردانی هم بکنند! 

علاوه بر این در شرایطی سرپرست باشگاه پرسپولیس با خلاف گویی سعی دارد واکنش ها به تخلف وزارت ورزش و صندوق کارآفرینی
امید را با گفتن این جمله که «حالا بگذریم که در فضاي مجازي این بحث مطرح شد که این پول حق چی و چی بوده است»، تنها به
فضاي مجازي تقلیل دهد که این تخلف باعث واکنش نمایندگان مجلس و ورود نهاد هاي نظارتی شده است و با توجه به اسناد

 
موجود، مشخص شده از تسهیلات کارآفرینی مناطق محروم براي پرداخت طلب کالدرون استفاده شده است. 

 
ارز دارو براي طلب کالدرون صرف شد 

نکته قابل تأمل تر در صحبت هاي دیروز سرپرست باشگاه پرسپولیس، افشاگري ناخواسته او درباره پرداخت طلب کالدرون با ارز
نیمایی با حمایت وزارت ورزش بود: «ما براي کار کالدرون ارز نیمایی گرفتیم، یعنی با اجازه شما 3 میلیارد و 200میلیون تومان به
نفع باشگاه شد. اینجا هم کمک وزارت ورزش بود. دوندگی هایش را ما کردیم، ولی بالاخره حمایت و کمک وزارت باعث شد ارز

 
نیمایی بگیریم.» 

در حالی باشگاه پرسپولیس با کمک وزارت ورزش از ارز نیمایی براي پرداخت طلب کالدرون استفاده کرده است که برخی از کالا هایی
که مشمول ارز نیمایی می شوند اقلامی از دارو ها و تجهیزات پزشکی هستند و این امر نیز منوط بر تأیید وزارت بهداشت، درمان و
آموزش پزشکی است. در شرایطی در ماه هاي اخیر تولید برخی دارو ها به دلیل اختصاص نیافتن ارز متوقف شده و این دارو ها نایاب
شده اند که باشگاه پرسپولیس با رایزنی وزارت ورزش براي پرداخت طلب یک مربی فوتبال از ارز نیمایی استفاده کرده است، ارزي که

 
باید به دارو و اقلام بهداشتی و درمانی تعلق می گرفت. 

با توجه به این تخلف ضروري است که نهاد هاي قضایی و سازمان بارزسی، جدي تر از گذشته به تخلفات و سوءاستفاده ها در ماجراي
پرداخت بدهی کالدرون که با استفاده از تسهیلات اشتغالزایی محرومان و ارز دارو و اقلام درمانی صورت گرفته ورود کنند و با مدیران

متخلف برخورد و جلوي چنین انحراف هایی را بگیرند.



کاهش شفافیت در لایحه پیشنهادي

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/10/01

فصل اقتصاد - محمدتقی فیاضی کارشناس اقتصادي دولت رئیسی، اولین بودجه سالانه خود را تقدیم مجلس شوراي اسلامی
کرد. این برنامه مالی می تواند چشم اندازي از راهبردها و سیاست هاي دولت جدید در دوره چهارساله ارائه کند. برنامه مالی

دولت، از جهات گوناگون قابل بررسی است.

فصل اقتصاد - محمدتقی فیاضی کارشناس اقتصادي دولت
رئیسی، اولین بودجه سالانه خود را تقدیم مجلس شوراي
اسلامی کرد. این برنامه مالی می تواند چشم اندازي از
راهبردها و سیاست هاي دولت جدید در دوره چهارساله
ارائه کند. برنامه مالی دولت، از جهات گوناگون قابل بررسی

 
است. 

در این یادداشت به اختصار، برخی از وجوه آن شامل بررسی بودجه 1401 از منظر اقتصاد سیاسی، رابطه بودجه تقدیمی با اقتصاد

 
کلان و رعایت اصول بودجه ریزي و میزان شفافیت بودجه بررسی می شود. 

 
از منظر اقتصاد سیاسی 

رئیس جمهور در مردادماه 1400 پس از ارائه گزارش سازمان برنامه وبودجه در خصوص بودجه کل کشور دستوراتی صادر کرد: در بند
«9» این دستورات گفته شده که هزینه ها کاهش یابد و مورد بازبینی قرار گیرد؛ در بند «10» بر عدالت در توزیع اعتبارات و متناسب
سازي حقوق با (نرخ) تورم مبتنی بر عدالت تاکید شده؛ در بند «13»، اصلاح ساختار بودجه به عنوان یک امر ضروري و واجب تصریح
شده است. اعتبارات هزینه اي (جاري) در لایحه بودجه 1401 نسبت به ارقام قانون 1400 تنها 5 درصد افزایش یافته است؛ اما
اعتبارات ردیف هاي مذهبی و نظامی از 50 درصد تا 300 درصد افزایش یافته است. به رغم نرخ تورم حدود 50درصدي در سال
جاري و پیش بینی همین حدود براي سال بعد، افزایش 3درصدي حقوق کارمندان (به اضافه مبلغ ثابت 500 هزار تومان) به معنی
کاهش بیش از 40درصدي حقوق آنها در سال بعد است، در حالی که نه این انقباض مالی در بخش ها و ردیف هاي خاص قابل
مشاهده است و نه چشم انداز روشنی از کاهش معنادار نرخ تورم در سال هاي بعد وجود دارد؛ بنابراین درمجموع، بودجه 1401 از

 
منظر ساخت بودجه اي عمدتا تداوم روند گذشته، با توجه بسیار خاص به دو گروه اصلی متولی امور در کشور است. 

 
اقتصاد کلان 

رئیس جمهور هنگام تقدیم لایحه بودجه گفت که براي سال 1401 رشد اقتصادي 8 درصدي هدف گذاري شده است. رشد اقتصادي
کشور بعد از انقلاب (1399-1357) معادل یک درصد، بعد از جنگ (1399-1368) برابر 3 درصد و بعد از تشدید تحریم ها (1399-
1385) برابر 5/ 1درصد بود؛ بنابراین اقتصاد ایران در تله رشد پایین گرفتار شده است. در سال هاي اخیر نیز مهم ترین منبع سرمایه
گذاري کشور، یعنی درآمدهاي نفتی، از دسترس خارج شده و در عمل به جز اسناد خزانه اسلامی که درواقع تادیه بدهی هاي
پیمانکاران است (و تاثیري در سرمایه گذاري هاي جدید ندارد)، منابع دیگري به طرح هاي عمرانی تزریق نمی شود. سرمایه گذاري
در بخش خصوصی نیز وضعیت بهتري از سرمایه گذاري دولتی ندارد. در لایحه بودجه 1401، هرچند مبلغ 251 هزار میلیارد تومان
براي طرح هاي عمرانی پیش بینی شده، اما با توجه به چشم انداز تحریم و بیشبرآوردي در سایر درآمدها، به ویژه درآمدهاي مالیاتی



انتظار نمی رود میزان تحقق اعتبار طرح هاي عمرانی خیلی بیش از 50 هزار میلیارد تومان باشد (معادل 36 هزار میلیارد تومان
فروش اسناد خزانه اسلامی به اضافه 14 هزار میلیارد تومان تخصیص نقدي). ضمن آنکه فروش اوراق مالی در بازار اثر انقباضی بر
اقتصاد دارد. بنابراین با ارقام پیش بینی شده در لایحه بودجه، رشد 8 درصدي اتفاق نخواهد افتاد؛ اما تنور تورم همچنان داغ خواهد
بود. پیش بینی حدود 520 هزار میلیارد تومان استفاده از منابع نفتی (شامل منابع صندوق توسعه ملی) براي تراز کردن بودجه به طور
بالقوه منشأ ایجاد تورم خواهد بود. از طرف دیگر، تفاوت مصارف اجتناب ناپذیر و منابع قابل تحقق حداقل 400 هزار میلیارد تومان
است که چاره اي جز تامین آن از طریق ردیف هاي نفتی وجود ندارد. درصورتی که تحریم ها لغو نشود، برداشت از منابع بانک مرکزي

 
اجتناب ناپذیر بوده و درنتیجه افزایش پایه پولی و افزایش نرخ تورم از محل کسري بودجه قطعی خواهد بود. 

 
رعایت اصول بودجه ریزي و میزان شفافیت 

برخلاف برخی شعارها و وعده ها، نه تنها شفافیت در بودجه سال 1401 افزایش نیافته، بلکه در برخی موارد عدم شفافیت ها افزایش

 
یافته است. در ادامه به برخی از مهم ترین موارد آن اشاره می شود: 

 
- نقض برخی اصول بودجه اي 

احکام برخی از تبصره ها این موضوع را به ذهن متبادر می کند که دولت اختیار دارد، در طول سال به تشخیص خود هر کاري انجام
دهد. برخی از این احکام به این قرار است: تحویل نفت خام و میعانات گازي صادراتی براي طرح هاي دفاعی و... به دستگاه هاي
نظامی و انتظامی مازاد بر سقف بودجه و اجازه صادرات فرآورده به آنها (بند «ي» تبصره «یک»)؛ اخذ وام 5میلیارد دلاري از دولت
روسیه براي طرح هاي تملک دارایی هاي سرمایه اي بدون درج در ردیف هاي درآمدي و هزینه اي مربوط (بند «ب» تبصره «3»)؛
دریافت 2میلیارد یورو کمک هاي بلاعوض بین المللی براي جلوگیري از حوادثی مانند زلزله، سیل و همچنین اجراي طرح هاي توسعه
اي و زیربنایی کشور بدون درج در ردیف هاي درآمدي و هزینه اي مربوط (بند «د» تبصره «3»)؛ اجازه انتشار اوراق مالی بیشتریا
کمتر از سقف مصوب در صورت تحقق منابع نفتی کمتر یا بیشتر از سقف (بند «ب» تبصره «یک»)؛ فروش بخشی از منابع ارزي
حاصل از صادرات نفت خام، میعانات گازي، خالص صادرات گاز و فرآورده هاي نفتی از طریق بانک ملی ایران بدون رقم و تعیین ردیف
درآمدي (بند ( «ل» تبصره «یک»)، درج اعتبارات مربوط به طرح شبکه ملی اطلاعات در تبصره ها و ردیف هاي متعدد ازجمله ردیف
اصلی ذیل وزارت ارتباطات با مبلغ 6/ 7 هزار میلیارد تومان تا 10 درصد از سرجمع اعتبارات تملک دارایی هاي سرمایه اي دستگاه
اجرایی (بند «الف» تبصره «4»)، فروش اموال و دارایی ها تا 10 هزار میلیارد تومان (بند «ز» تبصره «7»)، استفاده از ظرفیت، ابنیه و
زیرساخت ها از قبیل تیرهاي انتقال، کانال ها، داکت ها و فضاهاي مناسب نصب تجهیزات ارتباطی دستگاه هاي اجرایی براي توسعه

 
شبکه ملی اطلاعات (بند «ح» تبصره «7») و اختصاص 500میلیارد تومان براي توسعه شبکه ملی اطلاعات در ردیف هاي متفرقه. 

 
- افزایش حساب هاي فرابودجه اي 

ایجاد صندوق پیشرفت و عدالت ایران با 31شعبه استانی (با تغییر نام صندوق کارآفرینی امید) و واریز بخشی از منابع عمومی به این
صندوق (66 همت)، توسعه مصارف هدفمندي از طریق حذف ارز 4200تومانی و اختصاص بخشی از یارانه پنهان آن براي توزیع در
بین مردم (106همت)، واگذاري معادل 5/ 4میلیارد یورو نفت خام به نیروهاي مسلح و اختیار صادرات فرآورده هاي نفتی معادل یک
میلیارد یورو نفت خام به آنها بخشی از این حساب هاي فرابودجه اي است. افزایش حساب ها و صندوق هاي فرابودجه اي به گسترش

 
بی انضباطی مالی و مخدوش شدن نظارت مجلس و دستگاه هاي نظارتی و مردم منجر می شود. 

 
- حذف برخی اطلاعات بودجه اي 

اطلاعات مصوب سال قبل و عملکرد دو سال قبل جدول شماره «7» (مربوط به اعتبارات دستگاه هاي اجرایی) حذف شده و طبقه
بندي بودجه اي نیز تغییر کرده است. به عنوان مثال جدول «7» از «مصارف دستگاه» به «منابع و مصارف دستگاه» تغییر کرده که
اضافه شدن بخش منابع براي دستگاه هاي اجرایی بی معنی، گمراه کننده و در ضمن توجیه کننده وضع موجود در استفاده برخی
دستگاه ها از درآمدهاي اختصاصی براي پرداخت هزینه هاي رفاهی به کارمندان خود است. همچنین اطلاعات مصارف برحسب امور،

 
فصل و برنامه و پیوست شماره 4 (بودجه ریزي مبتنی بر عملکرد) و گزارش بودجه استانی حذف شده است. 

 
- میزان دقت در برآورد منابع و مصارف 

به رغم شعار دولت در بسته شدن بودجه بدون کسري، بودجه 1401 هم دچار کسري ساختاري است و هم دچار بیش برآوردي در



منابع بودجه اي. بر اساس ارقام لایحه بودجه، درآمدها برابر 668 هزار میلیارد تومان و در مقابل مصارف برابر 1372 هزار میلیارد
تومان است. تفاوت دو رقم 704 هزار میلیارد تومان است که به عنوان کسري بودجه قرار است از طریق فروش دارایی هاي مالی (انواع
اوراق و سهام شرکت ها) و غیرمالی (فروش نفت و اموال) تامین شود. از طرف دیگر، همین ارقام نیز فاقد دقت لازم هستند. در بخش
درآمدها منابع پیش بینی شده از مآخذ جدید (از جمله مالیات بر خانه هاي لوکس و خودروهاي گران قیمت) به احتمال زیاد محقق
نخواهند شد. فروش 2/ 1 میلیون بشکه اي نفت تنها در صورت رفع کامل تحریم ها امکان تحقق دارد؛ ولی در صورت به نتیجه
نرسیدن مذاکرات هسته اي، تحقق ارقام پیش بینی شده (382 همت براي نفت و 137همت مربوط به استفاده از منابع صندوق
توسعه ملی) ممکن نخواهد بود. فروش 26 هزار میلیارد تومانی اموال به دلیل فراهم نبودن زیرساخت ها بعید است. فروش 71 هزار
میلیارد تومانی شرکت هاي دولتی به دلیل باقی ماندن شرکت هاي غیر مرغوب و با کیفیت پایین تر و همین طور وضعیت بورس با
ابهام فراوان روبه رو است. در سمت مصارف و در بخش اعتبارات هزینه اي تادیه بدهی دولت به برخی اشخاص حقوقی (مانند بدهی
حدود 300همت به صندوق تامین اجتماعی) پیش بینی نشده است. همچنین به رغم در دست اجرا بودن صدها طرح عمرانی در

 
کشور و نیاز به تامین اعتبار، به دلیل کسري بالا و عدم تحقق منابع، احتمالا یک پنجم رقم پیشنهادي تخصیص خواهد یافت. 

 
- اصلاحات اقتصادي همراه با گسترش اعتبارات حمایتی 

تجربه یکی دو دهه اخیر نشان می دهد که اصلاحات اقتصادي با تاخیر زیاد و همراه با هزینه هاي بسیار صورت گرفته است. اصلاح
قیمت حامل هاي انرژي در سال 1389 با پرداخت یارانه هاي نقدي به مردم همراه شد. افزایش قیمت بنزین در آبان 1398 با
اعتراضات خیابانی همراه شد و متعاقب آن دولت متعهد به پرداخت بخشی از منابع ایجادشده به مردم تحت عنوان یارانه معیشتی
بنزین شد. در بودجه سال 1401 نیز تصمیم به حذف ارز 4200 تومانی و اختصاص 106 هزار میلیارد تومان یارانه به بخش هایی از
مردم گرفته شده است. این شیوه اصلاح در قیمت ها علاوه بر آنکه به علل اصلی بروز مشکل ازجمله نرخ هاي بالاي تورم توجه نمی
شود، باعث بزرگ شدن اندازه بودجه دولت شده و افزایش ترس و واهمه سیاستمداران را نسبت به انجام هرگونه اصلاح اقتصادي به

 
همراه خواهد داشت. 

 
نکته آخر 

اولین بودجه تقدیمی دولت رئیسی، نشان چندانی از اصلاح امور در بودجه کشور ندارد، بلکه غیر شفاف تر از بودجه هاي سالانه قبلی
است و اصول بودجه ریزي نیز رعایت نشده است. با این بودجه به عنوان طلیعه اي از بودجه هاي سنواتی سال هاي آینده می توان

انتظار داشت، عدم شفافیت و بیانضباطی بودجه اي افزایش یابد.



حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار

خودرو»

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/09/30

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام

 
تنظیم بازار از طریق واردات نظام تنظیم بازار با صادرات را شاهد باشیم. 

به گزارش سایپانیوز به نقل از روزنامه فرهیختگان محمدجواد
ایروانی، عضو هیات عالی نظارت: طرح یک فوریتی ساماندهی
بازار خودرو در اردیبهشت1397 با امضاي 205نفر از نمایندگان
مجلس دهم ارائه شد. این طرح در 1398/3/28 به تصویب
مجلس شوراي اسلامی رسید و براي اظهارنظر به شوراي نگهبان
ارسال شد که با اعلام مغایرت این مصوبه با اصول 15 و 110
قانون اساسی -به علت مغایرت ماده«2» آن با بند«ج» سیاست

هاي کلی اصل44 قانون اساسی- و نیز خلاف موازین شرع -در ماده «7» آن- به مجلس شوراي اسلامی عودت داده شد. مجلس
شوراي اسلامی مغایرت مربوط به اصول 15 و110 قانون اساسی در موارد فوق و بخشی را که مغایر موازین شرع اعلام شده بود، طی

 
رفت وبرگشت با شوراي نگهبان برطرف کرد. 

رئیس هیات عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام در تاریخ1398/6/6 براساس وظایف و تکالیف تفویضی به این هیات،
مغایرت هاي مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی ابلاغی - در برخی موارد - را به شوراي نگهبان اعلام کرد. ازجمله این مغایرت ها
مربوط به ماده«4» مصوبه بود که به هر حال مجلس به نحوي آن را رفع کرد (هرچند آثار و تبعات خوبی براي آن هم پیش بینی نمی
کنیم) و دیگري که مهم تر بود مربوط به ماده«10» مصوبه است که تعدادي از قوانین قبلی مترقی در حمایت از تولیدات صنعتی را
نسخ می کند، رفع این ایراد مهم تاکنون مورد توجه قرار نگرفته و مغفول مانده است. در قوانینی که به موجب این ماده منسوخ و
ملغی الاثر می شوند احکام مترقی و خوبی وجود داشته که ازجمله آنها می توان به ماده«4» قانون ارتقاي کیفی تولید خودرو و سایر
تولیدات صنعتی داخلی مصوب1389 اشاره کرد که نسخ آن نظام حمایت تعرفه اي و حمایت از اشتغال و تولیدات داخلی را لغو و
سازوکار مدیریت ارزي کشور را دچار مشکلات جدي می کند. طبق مفاد این ماده، دولت موظف شده تعرفه واردات اقلام غیرضروري و
تشریفاتی را به گونه اي تعیین کند که تولیدات و اشتغال داخلی آسیب نبیند و از خروج بی رویه ارز از کشور جلوگیري شود و حمایت

 
هاي لازم را در زمینه تقویت تولید داخل فراهم کند. 

طبق اعلام سخنگوي شوراي نگهبان، مغایرت این مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی نظام -که از طرف هیات عالی نظارت اعلام شده
و درواقع ایراد مربوط به اصل110 قانون اساسی است- هنوز پابرجاست. ضمن اینکه حذف حمایت هاي تعرفه اي یعنی کاهش مالیات

 
هاي غیرمستقیم که موجب کاهش درآمدهاي دولت شده و می تواند طبق اصل75 قانون اساسی مورد ایراد قرار گیرد. 



انتظار می رود نمایندگان مجلس -که اغلب از طراحان این طرح نیستند- به این مسائل عنایت فرمایند که ساماندهی بازار خودرو چه
ارتباطی با موارد فوق دارد و چرا باید به بهانه ساماندهی بازار خودرو، حمایت هاي تعرفه اي از کل تولیدات صنعتی کشور را نسخ و
ملغی الاثر کرد؟ چرا در طرح مجلس قبل که طراحان آن اغلب در این مجلس حضور ندارند برخلاف رویه کشورهاي جهان، از تولید

 
ملی حمایت نکرده و در مغایرت آشکار با سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی عمل می شود. 

شایان ذکر است اینکه گفته می شود ارز مورد نیاز خودرو از داخل تامین نخواهد شد و از محل صادرات قطعات خودرو خواهد بود،
بدون توجه به این نکته اساسی است که؛ اولا تمامی این تولیدات در داخل کشور براساس یارانه هاي مختلفی است که به
تولیدکنندگان داده می شود و به طور طبیعی منابع حاصل از صادرات باید به نفع عموم مردم و درجهت اولویت هاي کشور و حمایت
از تولید استفاده شود. ثانیا اگر ارز حاصل از صادرات به واردات کالاهاي نهایی و مصرفی تخصیص یابد، سوال اصلی این است که ارز

 
مورد نیاز مواد اولیه تولیدکنندگان از چه محلی باید تامین شود. 

ازسوي دیگر از آنجا که شوراي رقابت حداقل در این زمینه ضدرقابتی عمل کرده و سال هاست که خودروهاي وارداتی را از قیمت
گذاري معاف می کند!؟ و در عمل یک رقابت نابرابر بین محصولات وارداتی و تولیدات داخلی پدید می آید که این رقابت به نفع
تولیدات خارجی و واردکننده خواهد بود نه مصرف کننده نهایی خودرو، به ویژه درمورد خودروهاي با قیمت مناسب و قابل استفاده
براي اقشار متوسط جامعه، همان گونه که هم اکنون نیز شاهد حاشیه سود بسیار بالا براي خودروهاي لاکچري و آفرود وارداتی
هستیم. هرچند ممکن است با واردات خودروهاي خارجی تا حدودي قیمت خودرو در حاشیه بازار کاهش پیدا کند ولیکن این به
قیمت کمبود منابع ارزي براي تامین نیازهاي اساسی کشور و ایجاد چالش براي تولید و اشتغال خواهد بود و در این شرایط که همه

 
باید به رونق تولید و سرمایه گذاري کمک کنند، حرکتی برخلاف مصالح کشور و منافع ملی است. 

نکته آخر آنکه در شرایط کنونی که مدیریت منابع ارزي با تاکید بر تامین نیازهاي تولید ملی و کارآفرینی از اهمیت راهبردي برخوردار
است، چه ضرورتی براي طرح مواردي است که به تقاضاي ارز یا عدم انتقال ارز حاصل از صادرات به داخل دامن می زند و حال که در
شرایط تحریمی با همت تولیدکنندگان و صادرکنندگان مقداري ارز براي تامین نیازهاي ضروري کشور و به گردش درآوردن چرخ
صنعت و ادامه اشتغال کارگران فراهم می شود، آیا می توان آن را براي واردات خودرو که ارزبري بسیار بالایی دارد تخصیص داد؟ قابل
توجه اینکه بنابر گزارش بانک مرکزي، حتی سازوکار واردات بدون انتقال ارز نیز موجب می شود ورودي ارز به کشور کاهش یابد.

 
شاخص ها نیز نشان می دهد به محض تصویب طرح، نرخ ارز در بازار سیاه صعودي شده است. 

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام «تنظیم
بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم. این مهم درقالب ایجاد همکاري با یک خودروساز بین المللی

درقالب زنجیره ارزش و تراز ارزي مثبت یک مطالبه بر پایه منافع ملی است.



روایتی نو از نامه 68/1/6 امام خمینی/ شگردهاي مخدوش سازي اسناد

تاریخی توسط بیت منتظري

منبع: عصر امروزشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/09/30

جریان نزدیک به بیت آیت االله منتظري در سال هاي اخیر شگردهاي پیچیده در مخدوش سازي حافظه تاریخ انقلاب و تولید
روایت هاي دروغین از وقایع داشت. جریانی که حتی مستندات متقن تاریخی همچون دستخط امام را مخدوش جلوه داده و

زیر سوال می برد.

به گزارش عصر امروز سهراب مقدمی شهیدانی پژوهشگر تاریخ معاصر: تاریخ یعنی هر آنچه در گذشته رخ داده است و علم به
آنچه در گذشته رخ داده، همان علم تاریخ است. تاریخ نیز همچون علوم دیگر از روش شناسی و اصول موضوعه ویژه خود برخوردار
است. کسانی که بدون کاربست روش شناسی و اصول موضوعه تاریخ، در مباحث تاریخی ورود می کنند از جرگه تاریخ پژوهان بیرون
اند و سخنشان فاقد اعتبار تاریخی خواهد بود، حتی اگر اغراض و منافع شخصی و جریانی نیز نداشته باشند. حب و بغض ها و منافع و
مصالح، همیشه موانع بزرگی بر سر راه محقق تاریخ هستند که نخواهند گذاشت حقائق تاریخی به چنگ آید. تولید روایت هاي
دروغین به مثابه غبارآلوده کردن فضاست که فرصتِ حق جویی را از اذهانِ پرسشگر و حقیقت جو خواهد گرفت و افراد را به بیراهه و

 
کوره راه هاي بی مقصد خواهد کشانید. 

جنگ روایت ها سالهاست که آغاز شده است و ما امروز در نقطه پرحرارتی از این میدان قرار داریم. کار دشمن در این آوردگاه دو چیز

 
است: طرح روایت هاي نادرست، و خدشه در روایت هاي درست. 

روایتی که علیه دشمن باشد، براي دشمن بنیان افکن خواهد بود. «روایت نکردن»، دقیقا همان چیزي است که ضامن بقاي دشمن
خواهد بود. اینجا منطق «الباطل یموت بترك ذکره» بهترین احیاگر و تقویت کننده باطل است. کسانی که به هر شکلی دعوت به
«روایت نکردن» می کنند، همچون کسی هستند که در میدان جنگ، دعوت به خویشتن داري می کند! دعوتگران به خویشتن داري
در میدان جنگ، اگر ستون پنجم دشمن نباشند، عناصر ساده اندیش و سست عنصري هستند که در اثر محاسبات غلط یا ترس از

 
مواجهه رو در رو با تحریف گران و دشمنان، دیر یا زود میدان را تحویل دشمن خواهند داد. 

تصحیح و تحقیق درباره روایت ها و کشف روایت درست و کنار افکندن روایت نادرست، خود کار ستُرگی است که تنها به دست
کاوشگران خبره ممکن خواهد بود. دستیابی به روایت درست و طرح و بسطِ آن براي هدایت افکار عمومی، مصداقِ «جهاد کبیر» است

 
که در «جهاد تبیین» متجلی است. 

تاریخ انقلاب اسلامی در بردارنده حقایق فراوانی است که آگاهی از جزئیات آن، دیدگاه تازه اي را براي نسل جدید رقم خواهد زد. اما
مع الاسف گاه این حقایق در چنبره حُب و بغض ها و روایت هاي ناروا درمی افتد و اجازه ظهور و بروز نمی یابد. ما با وقایعی روبه
روییم که در نزدیکترین نقطه زمانی نسبت به ما قرار دارند و همین موجب شده تا تعارض میان منافع و حقائق نمود بیشتري در این

 
عرصه داشته باشد. تاریخ انقلاب امروز تبدیل به آوردگاه سخت روایت ها شده است. 

یکی از مهمترین حوادث پر فراز و نشیب تاریخ انقلاب اسلامی، مسئله رهبري بعد از امام خمینی است که از مدتها پیش از پیروزي
انقلاب اسلامی، در محافل مختلف (از دوستان و دشمنان) مطرح بود اما بعد از استقرار نظام اسلامی، توسط جریان هاي سیاسی



مختلف، با انگیزه هاي متنوع، به طور جدي دنبال شد و نهایتاً پس از چند سال زمینه چینی، به انتخاب آقاي منتظري به عنوان قائم
مقام رهبري در سال 64 منتهی شد. متن و حواشیِ منتهی به قائم مقامی و عزلِ آقاي منتظري موجب شده تا روایت رهبري پس از
امام خمینی با روایت نصب و عزل آقاي منتظري گره بخورد. در این میان، طیف هاي گوناگون داراي روایت هایی بوده و هستند که هر
یک به طرح مسئله رهبري پس از امام خمینی می پردازد. بدیهی است که تنش و برخورد روایت ها نیز پیش خواهد آمد اما در

 
بررسی هر یک از این روایت ها باید تابع منطق و روش شناسی تاریخی باشیم تا روایت سره از ناسره را دریابیم. 

آقاي منتظري و اطرافیان و مریدانِ دوآتشه او در یک سوي میدان ایستاده و در صدد ترویج روایت خود هستند لذا آنچه در خاطرات،
نامه ها و بیانیه هاي آقاي منتظري و مریدانش مشاهده می شود، همگی طرح روایتی جهت دار و جدید است که ادعاي حقیقت نمایی
نیز دارد. اولین اقدام این طیف تشکیک در روایت مقبول و خدشه در صحت آنست. لازمه تولید روایت هاي مجعول، خدشه در
مستندات متقن تاریخی است؛ چه اینکه تنها در چنین فضایی است که جاعلانِ روایت هاي جعلی، قدرتِ مانور می یابند و می توانند

 
با نیرنگ نامه نویسی، اذهان را به طرفِ خویش بکشانند! 

نامه 6 فروردین 68 امام خمینی به آقاي منتظري از مهمترین حوادث تاریخی دهه شصت است که مستقیماً به موضوع رهبري پس از
امام خمینی مربوط می شود. نامه اي که به عللی _از جمله مخالفت برخی مسئولانِ سیاسیِ وقت_ در زمان حیات امام خمینی
مجالی براي نشر عمومی نیافت. حسب نقل، امام خمینی پیش بینی کرده بودند که عدم نشر عمومی این نامه، پشیمانی مانعین را به
دنبال خواهد داشت و تاریخ گواهی داد که همین فرجه، بعداً مستمسکی براي تحریف گريِ تاریخ سازانِ وابسته به بیت آقاي منتظري
قرار گرفت. پیش بینی حکیمانه امام خمینی مبنی بر تولید نوشته جاتِ انحرافی توسط آقاي منتظري، دقیقاً در همین چارچوب قابل
تحلیل است. امام در بخشی از نامه 6 فروردین 1368، خطاب به آقاي منتظري می نویسند: «شما مشغول به نوشتن چیزهایى مى
 شوید که آخرتتان را خرابتر مى  کند.»(صحیفه امام، ج 21، ص 331) روایت هاي مخدوش و نارواي آقاي منتظري در کتابِ خاطراتِ

 
منسوبِ به او، مصداقی از تحققِ همین پیش بینی روشن بینانه امام خمینی است. 

این یادداشت با تمرکز بر این موضوعِ حساس و حیاتی، حکایت گرِ رویه و رویکرد جریان منتظري در عرصه مخدوش سازي اسناد و
قرائن قطعی تاریخی است؛ چنانکه پیش از این نیز در یادداشتی تفصیلی، یکی از بهتان هاي بزرگ نویسنده وابسته به جریانِ منتظري
علیه علامه طباطبایی، مورد نقد جدي قرار گرفت و واکنش هاي انفعالیِ بعدي نیز منجر به خلاف گویی هاي تازه گردید! ان شاءاالله در

 
آینده، به مناسبت، نمونه هاي دیگري از مخدوش سازي حافظه تاریخی توسط جریان منتظري، مرور خواهد شد. 

به طور کلی بعد از عزل آقاي منتظري، خود او و طرفداران و نزدیکان وي براي زیر سؤال بردن این نامه تاریخی امام دو روش عمده را

 
دنبال کرده اند: 

روش اول، نگارش جوابیه هاي جدلی و تخریبی علیه امام خمینی با بررسی محتواي نامه است. کتاب «نگاهی دیگر» به قلم نعمت االلهّ
صالحی نجف آبادي(نویسنده شهید جاوید) یک نمونه از این طیف است. در بخشی از کتاب با اشاره به نامه امام خمینی که خطاب به
آقاي منتظري می فرمایند: «حاصل عمرم را کنار گذاشتم» بطور مفصل این ادعا را مطرح می کند که امام شرعا و قانونا چنین حقی
نداشته که منتظري را عزل نماید. نویسنده ادعا می کند که این اقدام امام یعنی اینکه خبرگان ملت که باید براي رهبري تصمیم
بگیرند به مثابه سفیهان و محجوران می باشند که راي و نظرشان هیچ ارزشی ندارد.(نگاهی دیگر، نعمت االله صالحی، ص 48-47)
نویسنده این کتاب، چنان نگاه تعصب محورانه خود را در متن کتاب دخالت داده است که از تناقض گویی مصون نمانده و حتی با
اظهارات خود آقاي منتظري در نامه 7/1/68 نیز تطابق ندارد. آقاي منتظري در نامه مذکور خطاب به حضرت امام چنین درخواست

 
می کند: 



«از حضرتعالی تقاضا می کنم به مجلس خبرگان دستور دهید مصلحت آینده اسلام و انقلاب و کشور را قاطعانه در نظر بگیرند و به
من اجازه فرمایید همچون گذشته یک طلبه کوچک و حقیر در حوزه علمیه به تدریس و فعالیت هاي علمی و خدمت به اسلام و
انقلاب، زیر سایه رهبري حکیمانه حضرتعالی، اشتغال داشته باشم و اگر اشتباهات و ضعفهایی که لازمه طبیعت انسان است رخ داده

 
باشد، ان شاء االله با رهبري هاي حضرتعالی مرتفع گردد.»(صحیفه امام خمینی، ج21، ص334-333) 

هم چنین کتاب یاد شده مملو از تعابیر بی ادبانه نسبت به مقام امام خمینی است که موجب شده کتاب از اعتبار علمی به دور باشد.
به کار بردن تعابیري چون «اغفال امام خمینی توسط افراد» (نگاهی دیگر، نعمت االله صالحی، ص83)؛«طغیان خشم» (همان،
ص122)؛«خدمت به استکبار»(همان، ص129)؛«سلب عدالت از امام خمینی»(همان، ص158) همگی کتاب یاد شده را از ادبیات

 
اخلاقی عاري کرده است و نشانگر جهت گیري هاي روانی و عاطفی در کتاب است. 

 
گفتنی است این روش تا حدود زیادي ناکام بوده و جز بدنامی و سقوط اخلاقی و اجتماعی حامیان آن را به دنبال نداشته است. 

روش دوم، تشکیک در اصالت نامه مزبور و ادعاي جعلی بودن آنست. در این روش، ضمن اداي احترام براي امام خمینی و رعایت
جوانب ادب نسبت به ایشان، انگشت اتهام متوجّه فرزند امام خمینی، مرحوم حاج سید احمد آقا شده است (خاطرات منتظري، ج1،

 
ص663 و 688) 

در همین راستا، در کتاب «واقعیت ها و قضاوت ها» که اولین بار در سال 1368 _و احتمالا به قلم آقاي عمادالدین باقی_ نگارش

 
یافته، چنین آمده است: 

با توجه به حال وخیم امام خمینی، دستخط ایشان در اواخر عمر لرزش آشکاري داشت؛ براي نمونه غزلی را که حدود سه ماه قبل از
فوت نوشته است به همراه دستخط احمد آقا آورده و آن ها را با دستخط 1368.1.6 از نظر ظاهري مقایسه کرده ایم. به کلماتی که
زیر آن ها یک خط کشیده شده توجه شود. امام عمدتا «ه» را به صورت ویرگولی می نوشت و احمد آقا عمدتا به صورت دو چشم. به
کلماتی که زیر آنها در خط کشیده شده دقت شود. نمونه دستخط امام از وصیتنامه ایشان آورده شده است. امام عمدتا سر کج کلمات
را چسبیده و یا با فاصله کم می نوشته که همین نحوه نگارش خط ایشان را به لحاظ ظاهر باریک می کرد؛ حال این که احمدآقا سر
کج کلمات را با فاصله می گذارد که منجر به پهن شدن خط می گردد. به کلماتی که زیر آن ها در خط کشیده شده توجه شود. امام
عمدتا در نحوه نگارش «است» الف را زیر «ت» قرار می دهد، ولی احمد آقا «الف» را زیر «س» می گذارد. به کلماتی که زیر آن ها دو
خط کشیده شده توجه شود. با توجه به این توضیحات نمی خواهیم نسبت جعل به کسی بدهیم ولیکن تشابه زیادي میان خط جناب
احمدآقا با نامه 611368 وجود دارد، و رفع این تشابهات نیازمند توضیح ایشان است چرا که وي مسئول گردآوري اسناد مربوط به امام

 
می باشد. 

در ادامه این ادعا هم چند نمونه از دستخط هاي امام را آورده و در زیر کلماتی که در متن بالا به آن اشاره نموده، خط کشیده شده

 
است.(واقعیت ها و قضاوت ها، ص179-175) 

همچنین اطرافیان آقاي منتظري به منظور خدشه در صحت نامه، امام خمینی را به کانالیزه شدن توسط افراد خاص و یا بی اطلاعی
متهم می کنند، به عنوان مثال، آقاي مصطفی ایزدي از نزدیکان بیت آقاي منتظري، در تاریخ 28/9/96 همین ادعا را تکرار می کند:
«... بین امام و آقاي منتظري مشکلی نبوده و این دو تنها در شیوه اداره کشور اختلاف نظر داشتند... در برهه اي از زمان شروع به
تخریب آقاي منتظري کردند و اطلاعاتی به امام دادند که مبناي تصمیم گیري ایشان شد که البته اگر این اطلاعات غلط باشد، مقصر
امام نیست.» ین تهمت توسط خود آقاي منتظري و بسیاري از منسوبین ایشان بارها از سال 68 تا کنون مطرح و پیگیري شده است.



طبق ادعاي آقاي منتظري که سالها بعد از ارتحال حاج احمد آقا مطرح شد، حاج سید احمدآقا اواخر عمر از او حلالیت طلبیده است.
آقاي منتظري، این مسأله را به معناي پذیرش اتهاماتی می داند که درباره حاج سید احمد آقا مطرح شده است.(خاطرات منتظري،

 
ج1، ص661) 

این طیف همچنین ، با پیش کشیدن بیماري امام خمینی، به دنبال آن هستند که نگارش نامه امام خمینی را متأثر از بیماري ایشان

 
نشان دهند تا از این طریق نامه مذکور را فاقد اعتبار لازم معرفی کنند.(خاطرات منتظري، ص642 و 646 و 663) 

عمادالدین باقی از دیگر اطرافیان آقاي منتظري در مدخل امام خمینی در دایرةالمعارف تشیع می نویسد: «سرانجام کار را به جایی
رساند که امام خمینی در حالی که در بستر بیماري بود و در نامه اي به تاریخ 6/1/68 با تعابیر شدید اللحنی نسبت به آیت االلهّ

 
منتظري، وي را عزل کرد.»(دایرةالمعارف تشیع، ج7، مدخل خمینی، ص273.) 

البته پیش از این، به این قبیل ادعاهاي سست عماد باقی به تفصیل پاسخ داده شده است.(ر.ك: نقدي بر مدخل امام خمینی در

 
دایرةالمعارف تشیع، 170-181) 

علی مطهري، نائب رئیس وقت مجلس نیز هم راستا با هواداران آقاي منتظري نامه عزل را مغایر با ادبیات امام دانست.(زیتون،

 
27بهمن1397) 

گفتنی آنکه تاکتیک هاي عجیب جریان منتظري در تهاجم به استناد نامه تاریخی 6/1/68 امام محدود به موارد مذکور نیست و

 
گفتنی هاي بیشتري در این باب وجود دارد که در جاي خود بدان پرداخته شده است.(ر.ك: روزگار قائم مقامی، صص 137-132) 

 
در پاسخ به ادعاي مخدوش جریان آقاي منتظري در رد نامه تاریخی امام به چند نکته می توان اشاره کرد: 

1- بر اساس تصریح حضرت امام خمینی در خاتمه وصیت نامه شان، راه راستی آزمایی آنچه به ایشان نسبت داده می شود، بدین

 
شرح است: 

آنچه به من نسبت داده شده یا می شود مورد تصدیق من نیست مگر آن که صداي من یا خط و امضاي من باشد، با تصدیق

 
کارشناسان؛ یا در سیماي جمهوري اسلامی چیزي گفته باشم.(صحیفه امام خمینی، ج21، ص 451) 

مطابق معیار خود گفته حضرت امام، می توان بی هیچ تردیدي نامه 6 فروردین 1368 را دست خط و امضاي خود امام خمینی
دانست. از نظر کارشناسان و صاحب نظران در انتساب دست خط نامه به امام خمینی هیچ شبهه اي نیست. از نظر دفتر تنظیم و نشر
آثار حضرت امام  - که متولیّ اظهارنظر درباره صحت آثار منسوب به ایشان  است- انتساب این نامه و دست خط، به امام خمینی مورد

 
تأیید است.(متن نامه امام براي اولین بار توسط مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی در تاریخ 1/9/76 منتشر شد.) 

2- آقاي منتظري در ابتداي نامه مورخ 7/1/68 خود در پاسخ به نامه 6/1/68، چنین آورده است: «بسم االلهّ الرحمن الرحیم _ محضر
مبارك آیت االلهّ العظمی خمینی مدظله العالی _ پس از سلام و تحیت، مرقومه شریفه مورخه 6/1/68 واصل شد ...»(خاطرات منتظري،

 
ج1، ص680؛ صحیفه امام ج21، صص333-334.) 

این عبارت و همچنین محتواي نامه آقاي منتظري و اعلام استعفاي وي در همین نامه، کاملاً وجود نامه 6/1/68 و محتواي آن را تایید



می کند. با توجه به این که جریان آقاي منتظري اعتبار نامه 8 فروردین امام خمینی را پذیرفته و حتی به فرازهایی از آن نیز استناد
می کنند، باید گفت که چگونه امکان دارد که امام خمینی نامه 8 فروردین را در جواب به نامه 7 فروردین آقاي منتظري که در آن از
واصل شدن نامه 6 فروردین خبر می دهد را ببینند، ولی خود از آن اطلاع نداشته باشند و نسبت به آن هم حساسیتی نشان ندهد.(

 
سیدحمید روحانی، فصلنامه 15 خرداد، ش12،ص261) 

3- جریان آقاي منتظري براي زیر سوال بردن نامه امام خمینی ادعاهاي دیگري را نیز مطرح می کند که بررسی آن در این مجال
ضرورت دارد؛ همان گونه که گفته شد نامه امام خمینی به تاریخ 8 فروردین 1368 مورد قبول و استناد هواداران آقاي منتظري است.
این گروه بارها در موقعیت هاي گوناگون به مضامین این نامه استناد کرده است، به عنوان مثال 200 نفر از شاگردان و وابستگان بیت
و دفتر آقاي منتظري در مهرماه 1394 در ضمن بیانیه اي به فرازي از نامه 8 فروردین امام خمینی استناد می کنند که نشانگر آن
است که براي این افراد اعتبار نامه 8 فروردین مورد تایید می باشد، نکته جالب در این بین آن است که آقاي منتظري خود، اعتبار
همین نامه را نیز زیر سوال برده و درستی نامه را در قالب یک فرض مطرح می کند. او در کتاب خاطرات تحت عنوان
(نامه68.1.8منسوب به امام) چنین ادعا می کند: «به فرض که این هر دو نامه از امام باشد من نه مصداق نامه 1.6 هستم و نه مصداق

 
نامه 1.8...»(خاطرات منتظري، ص684) 

این مساله به خوبی نشانگر این است که جریان منتظري نسبت به نامه هاي امام خمینی رویکردي متناقض دارند. این گروه حتی در
مورد مخدوش بودن نامه هاي امام که مدعی آن می باشند داراي موضع قطعی نیست و در موقعیت هاي مختلف، مواضعی ناظر به

 
منافع خود و البته متناقض گرفته اند. 

آقاي منتظري پا فراتر از این گذاشته و در ادعاي دیگري درباره حوادث پایانی عمر شریف حضرت امام چنین می گوید: «همه اشکال
ها بر سر این است که امام در این یکی دو سال آخر از مسائل منقطع شده بودند....امام در این اواخر مریض بودند و با سفارش پزشکان
ایشان را حتی المقدور از مسائل دور نگه می داشتند...ایشان این اواخر بیماري سرطان هم داشتند، خب این ها یک واقعیاتی است، این

 
ها را نمی شود منکر شد»(خاطرات منتظري، ص697) 

همانگونه که واضح است آقاي منتظري در تحریفی آشکار در پی آن است تا مواضع امام خمینی در سالهاي پایانی عمر ایشان را به
کلی زیر سوال ببرد، روش آقاي منتظري در برخورد با چنین مساله پر اهمیتی یاد آور ماجراي «ان الرجل لیهجر» است. این نوع
موضع گیري به دنبال ساقط کردن حجیت کلام و سیره امام خمینی است. جالب این است که شاگردان و وابستگان وي در موضعی
منفعت طلبانه به یکی از فرازهاي مواضع امام خمینی که در ماه هاي پایانی عمر خود درباره استفاده دادن علمی آقاي منتظري به
حوزه و نظام فرموده اند، استناد می کنند، این در حالی است که این فرموده حضرت امام مشروط به شرایطی است که در همان نامه

 
1.8 و نیز نامه مهم 1.6 بیان فرموده است، می توان گفت تقریبا تمامی آن شرایط توسط آقاي منتظري نقض گردیده است. 

در همین باره تاریخ نگار انقلاب اسلامی حجت الاسلام و المسلمین سید حمید روحانی چنین می نویسند: «امام تا روزي که در
بیمارستان بستري شدند سر حال بودند و حوادث و مسائل جاري و امور مختلف کشور را زیر نظر داشتند و رسالت سنگین رهبري را
به درستی انجام می دادند، تنها در واپسین هفته عمر امام بود که حال شان رو به وخامت نهاد و با این وجود در همان حال نیز دیدگاه
ها و گفته هایی در خور توجه داشتند که در خاطرات برخی از نزدیکان و یاران امام آمده است و مجالی براي بازگو کردن دوباره آن در

 
این بخش نیست.»(فصلنامه 15 خرداد-ش 12-ص268) 

موضع جریان منتظري درباره نامه ها و مواضع امام دچار یک اغتشاش تحلیلی جدي است، به طوري که آقاي منتظري در جایی می

 
گوید: 



امام به کلی در یکی دو سال آخر مریض و کانالیزه شده بود و اگر نامه هاي من به امام داده می شد، امام به آن ترتیب اثر می دادند.

 
(خاطرات ص662و692) 

 
آقاي منتظري در جاي دیگر می گوید:« بر فرض صحت نامه هاي امام، شخصیت من ربطی به نامه هاي امام ندارد.» 

اما از سوي دیگر شاگردان و هواداران وي در دوران حیات و مرگ او به همین مواضع آخر عمر حضرت امام استناد می کنند و حتی از
تعبیري که امام درباره منتظري در سال هاي تیر 67 بکار برده اند، براي بالا بردن جایگاه آقاي منتظري به کار می برند.(آزادي در

 
حصار، مصطفی ایزدي، ص265) 

4- درباره بررسی دستخط نامه هم باید گفت که جریان آقاي منتظري در این موضوع هم به ادله بسیار ضعیف استناد می کند که در
اصل نابودگر بسیاري از ادله خود آنهاست، در این باره تاریخ نگار انقلاب اسلامی حجت الاسلام والمسلمین سید حمید روحانی بطور

 
مبسوط پاسخ داده اند: 

الف: ادعا کرده اند که «دستخط امام در این اواخر عمر لرزش آشکاري داشت» و براي اثبات این ادعا غزل «من به خال لبت اي دوست

 
گرفتار شدم» را به عنوان نمونه آورده اند. 

باید دانست که امام خمینی اشعار خود را غالبا در حال قدم زدن می سرود و آن را در کنار روزنامه، یا کاغذ باطله، با عجله و در حال
ایستاده یادداشت می کرد و این گونه نبود که در نگارش آن دقت لازم به عمل آورد لیکن در نگارش نامه هاي رسمی و با اهمیت می
بینیم که امام دقت شایانی مبذول می داشت و این موضوع به دوران آخر عمر امام مربوط و محدود نبود،چرا که دست خط هایی از
ایشان در دوران نجف وجود دارد که با شتاب و بی دقتی همراه است و نیز دست خط هایی که موزون و مرتب و زیبا نگارش شده

 
است. 

 
این دو نمونه دستخط امام که به دهه 50 در نجف اشرف مربوط می شود در پی آمده است: 

 
 

بر خلاف ادعاي نویسندگان «واقعیت ها و قضاوت ها» در واپسین ماه هاي زندگی امام دستخط هایی از او به یادگار مانده است که از
نظر زیبایی، رسایی، یک نواختی و کشیدگی کاملا موزون و آراسته است و کوچک ترین لرزشی در آن دیده نمی شود که نمونه هایی

 
از آن در پی می آید: 



 
 

 
 

ب: ادعا کرده اند که امام در نوشته هایشان حرف «ه» به شکل «ویرگول» می نوشتند و در کلمه «است» امام «الف» را زیر «ت» می
گذاشتند، لیکن با نگاهی به دستخط هاي امام می بینیم که امام در رسم الخط هم «ه» را به شکل دو چشم به کار برده اند و هم به

صورت ویرگولی و نیز کلمه «است» در رسم الخط امام به چند شکل آمده است: 



 
الف زیر «س» نوشته شده است. 

 
الف زیر «ت» آمده است. 

 
الف پیش از «ت» آمده است. 

 
الف میان «س» و «ت» آمده است. 

 
چند نمونه از دست خط هاي امام براي اثبات این واقعیت در پی می آید: 

 
در نامه امام به شوراي نگهبان که در سال 1363 نوشته شده است می بینیم که امام در مواردي «ه» را به شکل دو چشم آورده است: 

در بیانیه اي دیگر از حضرت امام در قبل از انقلاب هم مشاهده می شود که ایشان «است» را برخلاف آنچه که جریان منتظري در

 
کتاب «واقعیت ها و قضاوت ها» ادعا می کنند، نوشته اند: 

 
 

در خور توجه این که نامه 8/1/ 1368 امام نیز که مورد تایید بیت منتظري می باشد در رسم الخط «هـ» به هر دو شکل (به شکل

 
ویرگولی و به شکل دو چشم) آمده است: 



 
 

 
در پیام تاریخی امام به گورباچف نیز می بینیم که امام «هـ» را به دو گونه(به شکل ویرگولی و به شکل دو چشمی) آورده است: 



 
 

اگر کارشناسان بیت آقاي منتظري روي این ادعا اصرار دارند که امام در رسم الخط «ه» را به شکل ویرگولی می نوشته است و الف
«است» را زیر «ت» می گذاشته است، نه تنها نمی توانند نامه 8/1 را از امام بدانند، بلکه باید نامه امام به گورباچف، نامه امام به
اعضاي محترم شوراي نگهبان، برخی از پیام هاي امام از نجف اشرف و نیز برخی از اشعار و سروده هاي امام را از امام ندانند زیرا در

 
این موارد بر خلاف نظر کارشناسان بیت آقاي منتظري «ه» و «است» گاهی آن گونه اي که آن ها ترسیم کرده اند نیامده است. 

 
 

5- اصالت نامه تاریخی 1.6 مورد تایید مسئولان و بزرگانی است که در روز صدور نامه با امام دیدار داشته اند، آقاي هاشمی رفسنجانی
که از مدافعان قائم مقامی آقاي منتظري از ابتدا تا پایان بود، در خاطرات سال 68 خود وجود نامه را تأیید نموده است(بازسازي و
سازندگی؛ کارنامه و خاطرات سال68، صص51-50) و آیت االلهّ امینی نیز در خاطرات خود به آن اشاره داشته است.(خاطرات آیت االلهّ



امینی، صص264-263) همچنین آیت االلهّ خامنه اي، آیت االلهّ مشکینی و آقاي هاشمی رفسنجانی که در شب صدور نامه در محضر
حضرت امام بودند، صحت نامه مذکور را تائید کردند. این سه نفر در پاسخ به درخواست متولی موسسه تنظیم و نشر آثار امام در رابطه
با صحت انتساب نامه 6/1/68 به حضرت امام خمینی، چنین نگاشته اند:(«اسنادِ اصالت دو نامه امام خمینی در خصوص آیت االلهّ
منتظري و نهضت آزادي»، انتشار براي اولین بار در سایت خبري جماران، https://www.jamaran.ir، کدخبري: 1121820،

 
 (.30/11/97

لازم به ذکر است که پس از تشکیک علی مطهري نسبت به اصالت نامه هاي6/1/68 و نامه امام در مورد نهضت آزادي، متن این

 
یادداشت ها براي اولین بار در تاریخ مذکور انتشار یافت. 

 
«بسمه تعالی 

با سلام و تحیّت در شب هفتم فروردین 68 اینجانب و حضرات نامبرده بالا در خدمت حضرت امام راحل قدّس االلهّ روحه بودیم و بیش
ترین گفتگو درباره ي آن نامه بود و این که از رسانه ها پخش بشود یا نه و سرانجام تصمیم نهائی امام این شد که نامه پخش نشود و
فقط براي مخاطب نامه فرستاده شود. ساعتی قبل از آن هم فرزند گرامی امام مرحوم حجت الاسلام و المسلمین آقاي حاج احمد آقا
متن نامه را براي نامبردگان قرائت کردند. صدور آن نامه از ذهن و قلم شریف امام جاي کم ترین تردید نیست. و السلام علیکم. سید

 
علی خامنه اي، 22/10/79.» 

 
 

 
بسم االلهّ الرحمن الرحیم 

پس از اهداء سلام و تحیات، در اوائل فروردین 68 شبی در حضور امام راحل قدّس سرّه با نامبردگان فوق بودیم و صحبت در اطراف
انتشار و عدم انتشار نامه مزبور بود و از معظّم له درخواست عدم انتشار و یا تخفیف مفاد آن می شد و اگر کسی در آن حال سخنان
ایشان را درباره آقاي منتظري می شنید نه فقط یقین می کرد که نامه نامه ایشان است بلکه یقین می کرد که ایشان در نوشتن نامه
ارفاق نموده و رعایت برخی از مصالح را کرده است، و در واقع «سبقت رحمته غضبه» و بهر حال بنده می دانم و شهادت می دهم که
نامه فوق الذکر نامه معظّم له و مطالب آن منظور ایشان بوده و اگر کسی شک دارد «قل هاتوا برهانکم ان کنتم صادقین.» والسلام

 
علیکم و رحمۀ االلهّ. الاقل علی المشکینی، 31/1/80. 



 
 

 
«بسم االلهّ الرحمن الرحیم 

عصر آن روز دفتر امام از من و آیت االلهّ خامنه اي خواسته بود که این نامه امام را به قم ببریم و به دست آقاي منتظري برسانیم و
هیئت رئیسه مجلس خبرگان در دفتر اینجانب جلسه داشت براي تصمیم گیري در مورد تشکیل جلسه خبرگان به منظور اجراي
دستور امام در خصوص عزل آقاي منتظري. حضار آقایان فوق الذکر به اضافه آقایان مومن و طاهري خرّم آبادي بودند. به اتفاق آراء با
ابلاغ چنین نامه تندي و نیز تشکیل جلسه خبرگان موافق نبودند، تصمیم گرفتیم که به جماران برویم و نظرمان را به محضر امام
بگوییم و هروقت به دفتر امام رسیدیم و امام اجازه ملاقات دادند یادگار امام هم به جمع ما پیوستند. از امام درخواست کردیم که از
ارسال نامه خودداري فرمایند امام نپذیرفتند و سپس درخواست شد که از اعلان متن نامه منصرف شوند که فقط پذیرفتند تا فردا
منتشر نشود و سپس هنگام طلوع فجر فرستاده امام به خانه اینجانب آمد و گفت امام فرموده اند نامه از صدا و سیما پخش نمی شود،

 
و توسط فرد دیگري براي آقاي منتظري ارسال می شود. اکبر هاشمی، 11/2/80.» 

 
 

همچنین مرحوم سید احمد خمینی که حضرت امام خمینی چندین بار امانت داري و صداقت وي را مورد تایید قرار داده اند، سیر
حوادث قائم مقامی و عزل آقاي منتظري و نیز اصالت نامه 61 امام را به روشنی در رنجنامه خود شرح داده اند و از آن مهم تر این



است که امام ایشان را به خاطر همراهی با خود در فراز و نشیب هاي مختلف، به عنوان مسئول رسیدگی به کلیه مسائل مربوط به
خود که احیانا در نشر آن اشتباهی رخ داده است قرار داده اند؛ با این توضیح جریان منتظري به کسی نسبت جعل می دهند که از

 
طرف امام به عنوان امین خود معرفی شده اند. 

 
امام در نامه 23/8/61 نسبت به شخصیت آقا سید احمد چنین می فرمایند: 

«اینجانب در پیشگاه مقدس حق شهادت   می دهم که از اول انقلاب تا کنون و از پیش از انقلاب در زمانی که وارد این نحو مسائل 
 سیاسی شده است از او رفتار یا گفتاري که بر خلاف مسیر انقلاب اسلامی ایران باشد ، ندیده ام و در تمام مراحل از انقلاب پشتیبانی
نموده و در مرحله پیروزي شکوهمند   انقلاب مُعین و کمک کار من بوده و است و کاري که برخلاف نظر من است انجام   نمی دهد و در
امور مربوطه چه در اعلامیه ها یا ارشادها بدون مراجعه به من تصرف و   دخالتی نمی کند؛ حتی در الفاظ اعلامیه ها بدون مراجعه
دخالت نمی کند و اگر در امري   نظري دارد تذکر می دهد که تذکراتش نیز صادقانه و برخلاف مسیر انقلاب و مصلحت   نیست و من اگر

 
تذکراتش را نپذیرفتم تخلف از قول من نمی کند و من نیز اگر حرفش را   صحیح دیدم قبول می کنم.» (صحیفه امام، ج17، ص89) 

 
همچنین در نامه 17/6/67 دو مرتبه بر این مهم تاکید کرده اند: 

 
«بسم االلهّ الرحمن الرحیم .   فرزند عزیزم، احمد ـ حفظه االلهّ تعالی و ایّده . 

از آنجا که شما را بحمدااللهّ تعالی در مسائل سیاسی و اجتماعی صاحب نظر می دانم و در تمامی فراز و نشیب ها در کنار من بوده اي و
هستی و با صداقت و کیاست امور سیاسی و   اجتماعی اینجانب را متصدي هستی، لهذا شما را براي تنظیم و تدوین کلیه مسائل مربوط 
 به خود - که بسا در رسانه هاي گروهی اختلافات و اشتباهاتی رخ داده است - انتخاب   می نمایم. و از خداوند متعال، که حاضر و ناظر
است، توفیقات شما را خواستارم. امید   است با صرف وقت و دقت نظر این امر را به پایان برسانی. والسلام علیکم. »(صحیفه امام، ج21،

 
ص126) 

آقاي منتظري در حالی سید احمد خمینی را به جعل نامه امام خمینی متهم می کند که آقاي هاشمی رفسنجانی درباره امانت داري

 
سید احمد خمینی چنین می گوید: 

«اگر بگویم احمد آقا بیشتر از دیگران با امام ارتباط داشت درست است؛ اما اگر بگویم به قصد کانالیزه کردن امام عمل می کرد، قبول
ندارم. این که آیت  االلهّ منتظري می نویسد در اواخر عمر امام حاج احمد آقا پیام هاي امام را می نوشت، همه اینها دروغ است! من این
چیزها را خیلی خوب می دانم. رابطه حاج احمد آقا با امام اینگونه بود که اگر امام می دیدند احمد آقا چیزي را به امام نگفتند و یا
نخواستند بگویند و به اسم امام مطرح کرده باشند، ازاحمد آقا نمی گذشتند. حتی کارشان به حدي دقیق بود که _این بارها در
جلسات ما تکرار شد_ امام شفاهی دستوري به احمد آقا می دادند و ایشان می گفت بنویسید تا اگر روزي مشکلی پیش آمد، مستند
باشد.»« امام خمینی به روایت آیت  االلهّ هاشمی رفسنجانی، ص281، به نقل از روزنامه کیهان، ش17875، 12/11/82، ص16. نیز در
این زمینه ر.ك: امین مردم و امام(بررسی ویژگی هاي شخصیتی یادگار امام)، به اهتمام مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی، عروج،

 
تهران، 88.» 

با این قرائن قطعی و متعدد مشخص می شود که ادعاي علی مطهري مبنی بر مغایرت ادبیات نامه 1.6 با سیره امام پوچ و بی اساس
است. البته روشن نیست این گروه چه تصویري از شخصیت امام در ذهن خود ساخته و پرداخته اند که میان ادبیات این نامه و ادبیات
امام مغایرت می بینند؟ به نظر می رسد تصویري که از امام در ذهن این جماعت است، بیشتر شبیه یک شخصیت لیبرال مسلک و



سازشکار است که با همه جریانات و طیف هاي انحرافی زد و بند دارد و حاضر نیست شیخ ساده لوحی را که حضورش در منصب
سیاسی حساس براي سرنوشت ملت ایران مضر است،عزل نموده و یا او را توبیخ کند. این در حالی است که امام خمینی قدس سره

 
الشریف به صراحت فرموده اند: 

«من بارها اعلام کرده ام که با هیچ کس در هر مرتبه اي که باشد عقد اخوت نبسته ام. چهارچوب دوستی من در درستی راه هر فرد

 
نهفته است. دفاع از اسلام و حزب االله اصل خدشه ناپذیر سیاست جمهوري اسلامی است.»(صحیفه امام، ج21، ص326) 

براي کسانی که با شخصیت امام خمینی آشنایی اندکی دارند، بدیهی است که ایشان با چنان شخصیت پر صلابتی هرگز در برابر
انحرافات بی شمار آقاي منتظري ساکت نمی نشیند و اقدامات انقلابی، از قبیل صدور نامه 1.6 و عزل وي، را براي اصلاح امور اتخاذ

 
می کنند. 

 
در پایان جدولی از ادله صحت نامه 1.6 ارائه خواهد شد: 

 
 

با توجه به مطالب پیش گفته روشن می شود که صدور نامه 6/1/68 از سوي امام خمینی قطعی و مسلم است. تشکیک درباره اصالت

 
این نامه جز تلاشی ناکام از سوي کسانی که منافع خود را با وجود این نامه در خطر می بینند، نخواهد بود. 

بازخوانی این نمونه تاریخی نشان گر شگردهاي پیچیده جریان منتظري در مخدوش سازي حافظه تاریخی و تولید روایت هاي
دروغین از وقایع تاریخی است. جریانی که اینچنین به خود جرئت می دهد مستندات متقن تاریخی همچون دستخط امام را مخدوش
جلوه دهد و زیر سؤال ببرد و علیرغم شهادت رجالِ موثقِ دینی و سیاسی از جمله مقام معظم رهبري و آیت االله مشکینی، همچنان بر
ادعاهاي واهی خویش پاي فشاري می کند، چگونه در سایر موارد باید به تولیدات شبه تاریخی و ادعانامه هاي سیاست زده آنان اعتماد
کرد؟! آیا چنین جریانی با این سطح از خلاف گویی و تولید روایت هاي نارواي تاریخی، صلاحیت اظهارنظر پیرامون مسائل تاریخی را
دارد؟! عجیب است که این جماعت، با این سابقه همواره روایت هاي تاریخی مخالفان فکري و سیاسی خود را مورد تردید قرار می

دهند و ژستِ علمی به خود می گیرند.



توافق ایران و عراق براي احداث و تکمیل راه آهن شلمچه

منبع: پول نیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/09/30

وزیر راه و شهرسازي از تولید واگن باري و مسافري با توان داخل خبر داد و گفت: هفته آینده در عراق، قرارداد احداث و
تکمیل راه آهن شلمچه-بصره را امضا می کنیم.

وزیر راه و شهرسازي از تولید واگن باري و مسافري با توان داخل خبر داد و گفت: هفته آینده در عراق، قرارداد احداث و تکمیل

 
راه آهن شلمچه-بصره را امضا می کنیم. 

رستم قاسمی امروز 30 آذر در مراسم ورود 526 دستگاه واگن به ناوگان
ریلی که در ساختمان ایستگاه راه آهن تهران برگزار شد، ضمن تبریک هفته
حمل ونقل به همه دست اندرکاران این حوزه، براي این قشر عظیم در کشور
که همواره در حال خدمت رسانی به کشور و مردم هستند آرزوي سلامت و

 
توفیق کرد. 

عضو کابینه دولت سیزدهم توضیح داد: حوزه حمل و نقل یکی از حوزه هاي مهم و تاثیرگذار کشور است و به لحاظ ژئوپلتیک حمل و
نقل می تواند بیش از 20 درصد GDP کشور را تامین کند که امروز با وجود این شرایط به دلایل متعدد، عقب ماندگی هاي جدي در

 
این بخش وجود دارد. 

وي تصریح کرد: حجم باري که به ویژه در منطقه همسایگان ما و کشورهاي دوردست کشور ما که امکان دسترسی به آنها وجود دارد،

 
می تواند سهم قابل توجهی باشد که باید بخشی از درآمد کشور در این بخش ایجاد بشود. 

وزیر راه و شهرسازي با اشاره به اینکه در مجلس نیز بارها براي تامین زیرساخت هاي ترانزیتی تاکید کرده است، توضیح داد: براي آنکه
به حد مطلوبی در بخش ترانزیت کشور برسیم به ویژه در بخش ریلی نیازمند اعتبارات فراوانی هستیم. با اعتبارات و بودجه هاي جاري
وزارت راه امکان ندارد تا به چنین اهدافی دست پیدا کنیم. بودجه هاي جاري شاید ساخت چند صد کیلومتر در سال را پاسخگو
نباشد. بنابراین اگر بخواهیم در حوزه حمل و نقل به یک تحول برسیم باید به روش هاي دیگري کار را انجام بدهمیم تا بتوانیم به

 
پتانسیل بسیار نهفته اي که در کشور وجود دارد دست پیدا کنیم. 

 
توافق ایران و عراق براي احداث و تکمیل راه آهن شلمچه-بصره 

وزیر راه و شهرسازي با اشاره به اینکه هم اکنون با طرح تحول در حوزه حمل و نقل، قراردادها شروع شده اند، توضیح داد: با طرح
تحول حمل و نقل که شرایط تصویب آن در حال انجام است، قراردادهاي راه آهن رشت-آستارا، راه اهن چابهار-سرخس شروع می
شود. هفته آینده نیز در عراق قرارداد احداث راه آهن شلمچه-بصره را امضا می کنیم، تکمیل این خط می تواند ایران را به دریاي

 
مدیترانه وصل کند. 



قاسمی با تاکید بر اینکه با بودجه جاري امکان تکمیل پروژه هاي زیرساختی وجود ندارد، گفت: ایران کشور ثروتمندي است که منابع
فراوانی نیز دارد که با همین ثروت داخل کشور می توان تحولی را در حوزه حمل و نقل ایجاد کرد. در وزارت راه و شهرسازي از دولت
پول نمی خواهیم بلکه مجوز می خواهیم. وزارت راه و شهرسازي ثروت فراوانی دارد که باید آنها از بالقوه به بالفعل تبدیل کنیم. این

 
در دستور کار ما قرار دارد و در بودجه 1401 نیز این موضوع پیش بینی شده است. امیدواریم که مجلس نیز تصویب کند. 

وزیر راه و شهرسازي بیان کرد: در بخش آزادراهی بودجه مناسبی را در لایحه بودجه 1401 براي سرمایه گذاران پیش بینی کردیم.
مالیات آنها را حذف کردیم و سرمایه گذاري را براي سرمایه گذاران شیرین سازي کردیم. زمینه را براي سرمایه گذاران داخلی و بین
المللی تقویت می کنیم. جلساتی با سرمایه گذاران بخش خصوصی داشتیم مبنی بر اینکه مالیات از بخش هاي خصوصی اخذ نشود و

 
یا مدت زمان قرارداد BOT در بسیاري از پروژه ها به جاي 10 سال به 15 سال افزایش یاید. 

 
بهره مندي از ظرفیت هاي ترانزیتی کشور 

قاسمی با اشاره به اینکه روز گذشته با سفیر هند و صالحی جلسه اي برگزار کرده است، بر بهره مندي از ظرفیت هاي ترانزیتی کشور
تاکید و اعلام کرد: هزینه و زمان انتقال بار زغال سنگ از روسیه به هند و سپس به چین زیاد و طولانی است که چنانچه این بار از

 
مسیر ترانزیتی ایران با تقویت زیرساخت ها انجام بشود کوتاهتر و به صرفه تر خواهد بود و براي کشور ما نیز درآمدزایی دارد. 

وي یادآور شد: مدتی پیش تعدادي کانتینر آزمایشی از هند به فنلاند منتقل شد، با اینکه در بخشی از مسیر رشت-آستارا راه آهن
نداریم، کانتینرها را با حمل و نقل ترکیبی جابه جا کردیم. مسیري که طی شد 21 روز بود این در حالی است که در مسیر دریایی 3
ماه زمان می برد. یا همچنین عبور کامیون هاي پاکستانی براي آزمایش به اروپا که مناسب و به صرفه بود. اینها مزیت هایی است که

 
در حوزه حمل و نقل در ایران وجود دارد و می تواند سرچشمه درآمدي ترانزیتی ایران باشد. 

 
توافق ایران با برخی از کشورهاي همسایه براي افزایش سهم ترانزیت 

وزیر راه و شهرسازي تصریح کرد: چنانچه کریدورهاي اصلی خود را تکمیل کنیم و بسازیم سهم خود را در ترانزیت افزایش می دهیم.
توافقاتی با کشورهاي همسایه از جمله ترکمنستان، آذربایجان، قرقیزستان، ارمنستان، پاکستان و هند داشتیم و توافقاتی را با آنها به

 
امضا رساندیم که بتوانیم با هماهنگی بین کشورهاي همسایه سهم ترانزیت خود را افزایش بدهیم. 

قاسمی افزایش سهم ترانزیت کشور را در گرو تکمیل زیرساخت هاي حمل و نقل به ویژه ریلی عنوان کرد و افزود: راه آهن چابهار-
سرخس، راه اهن رشت-آستارا، کریدور غرب به شرق، شلمچه-بصره، بخشی از کریدورهاي اصلی ایران هستند که باید به لحاظ
زیرساختی آماده شوند. تکمیل این زیرساخت هاي حمل و نقلی بودجه فراوانی می خواهد که با بودجه جاري وزارت راه و شهرسازي

 
قابل انجام نیست، بنابراین با روش هایی غیر از روش هاي معمول انجام خواهد شد. 

وزیر راه و شهرسازي تاکید کرد: به دلیل ظرفیت هاي ساخت داخل اجازه واردات ناوگان ریلی باري و مسافري را نمی دهیم و از توان
داخل براي تولید استفاده خواهیم کرد. زیرا در کشور به اندازه کافی توان در این باره وجود دارد. همچنین در برنامه است تا از تبصره

 
18 منابعی را ایجاد کنیم و واگن بخش باري و مسافري را تولید کنیم. 

 
با کمک دولت طی 3 سال آینده در حمل و نقل کشور تحول ایجاد می شود 



وي تصریح کرد: به کمک دولت طرح تحولی را در حوزه حمل و نقل کشور ایجاد می کنیم که البته بخشی از آن در حال اجراست.
کشور با طرح تحولی در حوزه حمل و نقل می تواند در سه سال آینده متحول شود. این طرح ارایه شده است امیدواریم این طرح

 
نهایی بشود و از طریق روش ها و منابع خاصی بتوانیم احداث کریدورهاي اصلی کشور را به سرعت پیش ببریم. 

 
هزینه 2.5 میلیارددلاري سوخت پنهان به دلیل تردد 160 هزار کامیون فرسوده 

وي از رایزنی و مذاکره وزارت راه و شهرسازي با مجلس خبر داد و گفت: در مجلس نیز بارها این موضوع را عنوان کردم که هم اکنون
400 هزار کامیون در جاده هاي کشور تردد می کنند با محاسبات دقیقی که انجام شده است سالی 2.5 میلیارددلار هزینه سوخت

 
پنهان داریم که براي 160 هزار کامیون فرسوده در حال تردد در جاده ها هزینه می شود. اینها باید در کشور نوسازي انجام شود. 

 
توافق ایران با هند در حوزه حمل و نقل 

وزیر راه و شهرسازي گفت: حمل و نقل علاوه بر آنکه راحتی، ایمنی و سلامت مردم را فراهم می کند می تواند درآمد کشور را افزایش

 
بدهد و بخش عمده اي از اشتغال کشور را سبب شود. 

وي از توافق با هند در خصوص ارتقاي بخش حمل و نقلی خبر داد و افزود: هم اکنون با چهار کشور همسایه توافق نامه هاي مناسبی

 
به امضا رساندیم که هم اکنون تردد ما چندین برابر شده است بنابراین اینکار در حال انجام است. 

وزیر راه و شهرسازي همچنین اعلام کرد: در وزارت راه و شهرسازي دو صندوق ملی مسکن و همچنین حمل و نقل راه اندازي شده و
در حال راه اندازي است که براي آنها دو مصوبه مجلس و شوراي نگهبان را نیز داریم. مقرر است تا تمامی درآمدهاي عمومی حمل و

 
نقل در صندوق حمل و نقل قرار بگیرد. 

 
وي یادآور شد: صندوق حمل و نقل راه اندازي شده است. هیات امناي آن معین شده و مشغول به کار است. 

قاسمی گفت: صندوق ملی ساختمان نیز مصوبه راه اندازي را سه ماه پیش اخذ کرده که این ابلاغ شده است. ما براي ساخت 4 میلیون
واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن حتما به صندوق ملی مسکن نیاز داریم. امیدواریم در سال آینده اعتبار مناسبی در صندوق

 
تامین شود تا بتوانیم تعهدات خود را انجام بدهیم. 

منبع: فارس



توجه دولت به دو مقوله مهم تولید و مبارزه با مفاسد باشد

منبع: شبستانشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/09/30

حجت الاسلام محمدي لائینی با بیان اینکه توجه به تولید ملی و اعتماد به جوانان، راهکار اصلی کشور در مقابله با تحریم
هاست، گفت:توجه دولت به دو مقوله مهم تولید و مبارزه با مفاسد باشد.

حجت الاسلام محمدي لائینی با بیان اینکه توجه به تولید ملی
و اعتماد به جوانان، راهکار اصلی کشور در مقابله با تحریم
هاست، گفت:توجه دولت به دو مقوله مهم تولید و مبارزه با

 
مفاسد باشد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان ازساري، حجت الاسلام
والمسلمین«محمدباقر محمدي لائینی» امشب(30آذر) در
نشست اعضاي قرارگاه امام حسن مجتبی (ع) ضمن تقدیر از

اقدامات انسان دوستانه اعضاي این قرارگاه در مدت 21 ماه اخیر، اظهار کرد: جمع آوري کمک هاي خیرین و نهضت مومنانه باید ادامه

 
پیدا کند تا پایان کرونا رقم خورده و مردم از این شرایط بغرنج خلاص شوند. 

نماینده ولی فقیه در مازندران افزود: با توجه به پیش رو بودن سالگرد شهادت سردار سلیمانی و ایام فاطمیه باید برنامه ریزي برازنده

 
این مناسبت ها صورت بگیرد. 

حجت الاسلام محمدي لائینی با تاکید بر لزوم بصریت شناسی و دشمن شناسی توسط جوانان، تصریح کرد: شاید اوضاع بد اقتصادي

 
امروز جامعه مردم را گلایه مند کرده باشد ولی نباید بگذاریم که دشمن از این فضا استفاده کند. 

وي همچنین اضافه کرد: حق ملت بزرگ ایران است که هوشیار باشند و بدانند که باید کمک کنیم تا دولت حرکت خوب جهادي

 
خودش را پیش ببرد و نیروهاي مومن، با اقتدار و جهادي را روي کار بیاورد. 

این مسئول با بیان اینکه حضور مدیران دو تابعیتی و بیگانه در اداره کشور جایز نیست، عنوان کرد: در بحث شرکت هفت تپه اول
گفته شده بود که در حدود 12 میلیارد دلار سوءاستفاده صورت گرفت اما در نهایت 2.2 میلیارد دلار سوءاستفاده به نام یک شرکت
سوري انجام شد، باید برخورد جدي و خلع ید صورت بگیرد، چرا که در نتیجه این اقدام سرمایه هاي اعتمادي بیش از مادي از بین

 
رفته است. 

وي با اشاره به جریانات مختلف درونی و به دست و پا افتادن منافقان، تاکید کرد: جهادي ها موفقیت هاي بسیاري به دست آوردند و

 
این تازه آغاز کار است، امید آنکه شاهد جشن ملی و مردمی باشیم. 



حجت الاسلام محمدي لائینی با بیان اینکه کمک به نیازمندان خوب است ولی این کمک ها در حد مسکن است، تاکید کرد: باید

 
فکرهاي بهتري کرد، همچنین اگر همت کنیم پیک مطلوب افق جوان گرایی را در پیش بگیریم تا جمعیت به سمت پیري نرود. 

نماینده ولی فقیه در مازندران گفت: در طی سه سال اخیر شاهد برطرف کردن موانع بسیاري به ویژه در بخش تولید هستیم، اما
همچنان چوب لاي چرخ گذاشتن ها ادامه دارد، ولی جوانان ما باید مشغول به کار شوند تا آسیب هاي اجتماعی کمتر شود، چرا که

 
اگر جوانان کار کنند وقت و حوصله سرگرم شدن به امورات مضر همچون گشت و گذار در فضاي مجازي را ندارند. 

این مسئول در پایان با بیان اینکه توجه به تولید ملی و اعتماد به جوانان، راهکار اصلی کشور در مقابله با تحریم هاست، اذعان کرد:
دولت باید به مقوله اشتغال و تولید و مبارزه با مفاسد بیشتر توجه کند .



مشکلات و راه حل هاي دولت سیزدهم( قسمت اول)

منبع: اقتصاددانشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/09/30

دولت سیزدهم با مسائل و مشکلات فراوان داخلی و خارجی ، زمام امور را بدست گرفته است. این مسائل و مشکلات بقدري
درهم تنیده هستند ، که ارائه راه حلی براي غلبه بر این مشکلات، ممکن نیست. لذا سعی شده در این مقاله با یک نگاه عمیق

و مو شکافانه، مسائل و مشکلات بررسی، و (...) The post مشکلات و راه حل هاي ...

 
مشکلات و راه حل هاي دولت سیزدهم قسمت اول تهیه شده توسط تحریه اقتصاد دان- احمد قربانی 

دولت سیزدهم با مسائل و مشکلات فراوان داخلی و خارجی ، زمام امور را بدست گرفته است. این مسائل و مشکلات بقدري درهم

 
تنیده هستند ، که ارائه 

راه حلی براي غلبه بر این مشکلات، ممکن نیست. لذا سعی شده در این مقاله با یک نگاه عمیق و مو شکافانه، مسائل و مشکلات

 
بررسی، و راه حل هایی پیشنهاد گردد 

بزرگترین مشکل دولت جدید تحریم ها ظالمانه دولت آمریکا بر علیه ملت ایران است. هدف از این تحریم ها ، تسلیم و به زانو درآمدن
ملت ایران است. دولت آمریکا براي نیل به این هدف پلید، اضمحلال بنیان هاي اقتصادي کشور را نشانه گرفته است. از آنجایی که این
تحریم ها در چهار سال گذشته فشار بیش از حدي بر ملت ایران تحمیل کرده است ، لذا شناخت اهداف کلی و جزئی تحریم کنندگان

 
تا حدود زیادي مشخص شده که می توان راه حل هایی براي غلبه بر آن جستجو کرد. این اهداف بصورت اجمالی عبارتند از: 

الف- اعمال تحریم براي اختلال و یا توقف کامل تجارت خارجی ایران. این تحریم ها شامل تحریم هاي فروش نفت، تحریم فروش
فراورده هاي نفتی ، ایجاد مشکل براي بانکها ، شرکت هاي کشتیرانی می شود. این تحریم ها ، قطع رابطه کشور ایران. با کشورهاي

 
خارجی را هدف گذاري کرده است. 

ب- اعمال تحریم براي فشار بر معیشت مردم ایران: هدف از فشار بر معیشت مردم ایران این است که در کوتاه مدت یا میان مدت

 
مردم بر علیه حکومت عصیان کنند. 

ج- اعمال تحریم براي اختلال در بودجه کشور : در این روش از تحریم، سازمان هاي اجرایی کشور قادر به پاسخ گویی مشکلات مردم

 
نیستند در نتیجه دولت کشور نا کارآمد می شود . 

د- اعمال تحریم براي فشار بر اشتغال ایران : براي نیل به این هدف ، واحدهاي اقتصادي و تولیدي ، تحت فشار قرار گرفته اند ، تا از

 
این طریق واحدهاي تولیدي و خدماتی تعطیل و جمعیت بسیار بیکار و اشتغال خود را از دست بدهند. 

تحریم ها مشکلات دیگري را براي کشور بوجود آورده است . ولی در این نوشتار این چهار عنوان بررسی و راه حل هاي ارائه می گردد.

 
1- اختلال در تجارت خارجی کشور 

بیشتر تحریم هاي اعمال شده اختلال و توقف تجارت خارجی کشور را هدف گذاري کرده است. این تحریم ها موجب شده تا رابطه
کشور ایران با کشورهاي خارجی از حالت عادي خود خارج شود. در حالت عادي هر کارخانه و یا واحد اقتصادي براي واردات کالا، در
اینترنت جستجو هاي لازم را انجام می دهد. از این طریق ارائه دهندگان کالاها و خدمات مورد نظر مشخص می شود. سپس وارد
کننده با ارائه دهندگان کالا وارد مذاکره می شود. پس از موافقت، صادر کننده، پروفرما و یا همان مشخصات کالا و قیمت آنرا براي
وارد کننده می فرستد. وارد کننده این مدارك را به بانک مرکزي براي باز شدن اعتبار می برد. بعد از موافقت بانک مرکزي، بانکهاي
عامل مبلغ کالاي مورد نظر از وارد کننده دریافت و ضمانت نامه اي مبنی بر پرداخت پول براي صادر کننده کالا ارسال می کند. صادر



کننده کالا بعد از رؤیت ضمانت نامه ، کالاي مورد نظر را بارگیري و به گمرك کشور وارد کننده تحویل می دهد. صادر کننده بعد از
دریافت رسید از گمرك کشور وارد کننده پول خود را از بانک دریافت می کند. وارد کننده هم کالاهاي خود را از گمرك ترخیص می

 
کند. سیستم در حالت عادي براي صادرات کالا ها شبیه این است. 

در دنیاي امروزي، فرایند صادرات و واردات، بسیار آسان و کم هزینه است. ولی وقتی تحریم ها اعمال می شود. این سیستم دیگر نمی
تواند بدرستی کار کند. لذا بعد از تحریم، بازرگانان مجبور شدند به کشورهاي خارجی سفر کنند و کالاهاي مورد نیاز را از کشور
خارجی خریداري و بعد از تحمل مشکلات مختلف آنرا به گمرك ایران برسانند. از طرفی مجازات صادر کنندگان کالا به ایران توسط
آمریکا باعث شده تا بازرگانان کشورهاي خارجی هم سعی می کنند هیچ گونه سندي ، یا فاکتوري براي کالاهاي فروش رفته خود
صادر نکنند. لذا کالاهایی که وارد گمرك ایران می شود، هیچ شناسنامه اي ندارد. وارد کننده با خود اظهاري، مشخصات کالاي خود

 
را اظهار می کند. این یک پروسه اضافی در گمرك بشمار می رود. در در بسیاري از موارد این پروسه ماهها طول می کشد. 

مشکل تخصیص ارز هم یکی از مشکلات مهم بشمار می رود. درروش قبلی بانک مرکزي می داند براي واردات چه کالایی ارز تخصیص
می دهد . ولی بعد از تحریم وارد کننده اظهار می کند که می خواهد کالایی را وارد کند ممکن است وارد کننده، کالاي دیگري وارد

 
کند. 

قبلا دولت ، واردات و صادرات، را از طریق بانک مرکزي کنترل می کرد. ولی بعد از تحریم ها عملاً این کنترل از بین می رود. یعنی

 
دولت نمی تواند واردات و صادرات کشور را کنترل کند. 

 
حال اگر دولت بخواهد کنترلی بر واردات و صادرات داشته باشد. مجبور است ، تشکیلات بزرگی براي واردات و صادرات بوجود آورد. 

 
بر همین اساس دولت قبلی سعی کرد وزارت بازرگانی را دوباره احیا کند. 

پیشنهاد دولت براي تشکیل وزارت بازرگانی در مجلس شوراي اسلامی رآي لازم را نیآورد. لذا مشکل دولت سرجاي خودش باقی ماند.
در حال حاضر، وضعیت امور بازرگانی در کشور کاملاً رها شده است. اعتراضات و تذکرات مسئولین مختلف کشور این امر را به خوبی

 
اثبات می کند. موارد زیر بعنوان مستندات ارائه می شود. 

&– قسمت بازرگانی خارجی کشور کاملاً رها و به یک ابزار مخرب در اقتصاد ایران تبدیل شده است. اتفاقات عجیب و غریبی در
کشور رقم می خورد، بطور مثال وقتی کشور در حالت تحریم بسر می برد ، پس ارز کمی براي خرید کالاي خارجی وجود دارد. ولی
مشاهده می شود، واردات کفش ، کیف و البسه بطور وفور، وارد کشور می شود، بطوریکه کلیه صنایع مرتبط به کفش ، کیف و البسه،
ورشکست شده اند. در حال حاضر حدود 2 میلیون شاغل در بخش تولید کیف ، کفش و البسه فعالیت می کنند. توقع این است که
این بخش در حالت تحریم فعالتر شود، کیف و کفش و البسه بیشتري تولید، و با صدور آن ارز بیشتري به کشور وارد شود. ولی با
کمال تعجب شاهد ورشکسته شدن کارخانه هاي ابریشم بافی ، پارچه بافی، صنایع چرم هستیم. کشاورزان پنبه کار، پنبه کاري را رها

 
کرده اند. پوست گوسفند و گاو، بی ارزش شده است، ولی با کمال تأسف شاهد وفور کیف و کفش و البسه خارجی در بازار هستیم. 

 
&– بازار گوضت مرغ و گوشت قرمز هیچ گاه ثبات نداشته است. دائم در حال نوسان است. 

 
&– مسئول تولید مواد غذایی ، وزارت جهاد کشاورزي است ولی مسئول توزیع آن وزارت صمت است . 

 
&– هر روز قیمت ارز نوسان و گران می شود ولی قیمت سیگار وارداتی تغییري نمی کند. سیگار به وفور در کشور وجود دارد. 

&– صنایع خودرو سازي بالاي 90 درصد قطعات را در داخل کشور تولید می کنند. کمتر از 10 درصدقطعات ( حدود 30 تا 40 قطعه
از خارج وارد می شود. این امر باعث شده این صنایع به حالت نیمه تعطیل درآید. در این بخش حدود 6 میلیون نفر شاغل فعالیت

 
دارند. این بخش یا تعطیل و یا نیمه تعطیلی است. 

 
&– موارد دیگري هم وجود دارد. 

 
با یک حساب سر انگشتی می توان دریافت که تحریم ها باعث از بین رفتن حداقل 8 میلیون شغل شده است. 

 
با این وضعیت راه حل چیست؟ 

 
تشکیل وزارت بازرگانی که امکان پذیر نیست ولی حداقل می توان یک نفر را بعنوان مسئول تجارت خارجی تعیین کرد. 

در کشور ایران اگر یک نفر بعنوان مسئول تجارت خارجی وجود داشته باشد. بطور طبیعی این فرد می تواند، با ممنوعیت واردات کیف
و کفش و البسه و لوازم خانگی ، کارگاههاي تولیدي کشور را فعال کند. در ضمن سعی می کند ، بگونه اي آن 30 تا 40 قلم قطعه



خودرو که در داخل تولید نمی شود را ابتدا از طریق واردات تأمین و سپس زمینه تولید داخل آنرا در کشور فراهم کند. این اقدام
موجب می شود ، تا 6 میلیون شاغل در کارخانجات تولید خودرو و قطعات آن فعال بشوند. در نتیجه به راحتی می تواند اشتغال در

 
کشور را تثبیت کرد. ولی در کشور ایران هیچ مدیریتی براي ساماندهی به تجارت خارجی وجود ندارد. 

البته اگر بخواهیم انتقاد خود را ادامه دهیم می توان صدها صفحه از این طنزهاي تلخ استخراج کرد. ولی انتقادها را رها و به یک

 
پیشنهاد در این مورد اکتفا می شود. 

دولت جدید براي کنترل صادرات و واردات کشور و هم چنین بازرگانی داخلی کشور باید اصلاح قانون بازرگانی داخلی و خارجی را به

 
مجلس ببرد. 

در قانون نیاز نیست حتما یک وزارت خانه به نام وزارت بازرگانی تأسیس شود. بلکه می تواند با تغییراتی در سازماندهی و اصلاح

 
قوانین، وضعیت بازرگانی کشور را سرو سامان بخشید. 

در کشورهاي مختلف براي سازمان دهی خدمات بازرگانی، سیستم هاي متناسب با وضعیت کشور پایه ریزي می کنند. گاهی براي
امور بازرگانی یک وزارتخانه مستقل راه اندازي می کنند. در بعضی از کشورها، امور بازرگانی خارجی در وزارت خارجه قرار دارد. بطور
کلی ، چه سیستمی بر کشور حاکم باشد اهمیت ندارد. بلکه مهم کارآمدي سیستم است. اگر تغییراتی در سیستم انجام گرفت، الزاماً
کارآمدي سیستم باید افزایش یابد. اگر کارآمدي کاهش یابد، وظیفه نهاد تصمیم گیر است که دوباره تحولی جدید در سیستم ایجاد

 
کند. 

اگر تصمیم گیران مجلس شوراي اسلامی به این نتیجه رسیده اند که قرار نیست وزارت بازرگانی تشکیل شود. پس تشکیلات دیگري

 
باید پایه ریزي کنند.: این وضعیت رها شدگی بازرگانی داخلی و خارجی به نفع کشور نیست. 

 
o پیشنهاد سیستم بازرگانی در ایران 

براي رفع مشکل ، بازرگانی داخلی و خارجی یک سیستم پیشنهاد می شود. البته این سیستم منحصر بفرد نیست می توان سیستم

 
هاي دیگري هم تعریف کرد. ولی براي خالی نبودن عریضه یک سیستم پیشنهاد می شود. 

پیشنهاد می شود. در پنج وزارتخانه، معاونت بازرگانی راه اندازي شود و یک شوراي عالی بازرگانی در رأس آن قرار گیرد. این معاونت

 
ها عبارتند از 

1- معاونت تجارت خارجی در وزارت خارجه ، این معاونت شامل چهار اداره کل بنام اداره کل تجارت خارجی محصولات صنعتی و
معدنی ، اداره کل تجارت خارجی محصولات کشاورزي ، اداره کل تجارت خارجی دارو و تجهیزات پزشکی و در انتها اداره کل تجارت

 
خارجی محصولات نفت و پترو شیمی 

 
2- معاونت بازرگانی و نتظیم بازار داخلی محصولات صنعت و معدن در وزارت صنعت و معدن 

 
3- معاونت بازرگانی و تنظیم بازار داخلی محصولات غذایی در وزارت جهاد کشاورزي 

 
4- معاونت بازرگانی و تنظیم بازار داخلی دارو و تجهیزات پزشکی در وزارت بهداشت و آموزش پزشکی 

 
5- معاونت بازرگانی و تنظیم بازار داخلی نفت و محصولات پتروشیمی در وزارت نفت 

6- شوراي عالی بازرگانی مرکب، از ریاست محترم جمهوري ، معاون اول ریاست جمهوري ، ریاست محترم قوه قضائیه ، یک نفر

 
نماینده مقام معظم رهبري ، پنج معاون وزیر فوق الذکر و پنج نفر از نماینده هاي مجلس شوراي اسلامی 

لذا هر چه سریعتر پیشنهاد فوق الذکر یا هر پیشنهاد دیگري باید در مجلس مطرح و کلیات آنرا مجلس محترم شوراي اسلامی تصویب

 
و اجرا کند. تا مشکلات کشور کمتر شود. 

 
مسئله دیگري که در تجارت خارجی مهم است. مسئله نقل و انتقال پول با کشورهاي خارجی است. 

اگر مسئولیت تنظیم تجارت خارجی کشور به وزارت خارجه سپرده شود ، موضوع تبادل پولی بین کشور ایران و سایر کشور ها نیز

 
باید حل و فصل شود. 

در حال حاضر بانکها و بانک مرکزي هم تحریم است. علاوه بر تحریم ، موضوع پیوستن سیستم پولی کشور به FATF هم مطرح است



. این کلمه مخفف (Financial Action Task Force) یا گروه ویژه اقدام مالی است. این گروه یک سازمان بین دولتی است که
در سال 1989 با ابتکار گروه هفت و با نگرش به سیاست هاي توسعه براي مبارزه با پول شویی شروع بکار کرده است. این سازمان در

 
سال 2001 کار مبارزه با تأمین مالی تروریسم را نیز عهده دار شده است. 

در گذر زمان، فعالیت هاي این گروه گسترده تر شد و در نتیجه در سال 2012 مقابله با تأمین مالی فعالیت هاي اشاعه اي نیز به
مأموریت این گروه افزوده شد و در همین سال، ویرایش جدیدي از این قانون ارائه شد که توصیه هاي خود را براي مقابله با جرایم
مالی (تأمین مالی تروریسم، تأمین مالی فعالیت هاي اشاعه اي، پولشویی و غیره) در آن گنجانده شده است. . عنوان این توصیه نامه

 
«استانداردهاي بین المللی در مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم و اشاعه گري» است. 

این گروه میزان پیشرفت کشورهاي عضو در زمینه پیاده سازي توصیه هاي این گروه را رصد می کند. همچنین پیشرفت تصویب و
اجراي توصیه هاي گروه در سطح جهان را نیز نظارت می کند. بر اساس همین رصد و نظارت، گروه کاري اقدام مالی کشورها را به

 
چهار دسته تقسیم کرده است. 

1 &– کشورهاي استاندارد: کشورهایی هستند که از نظر این گروه کاملاً توصیه هاي این سازمان را اجرا و کارهاي آنها منطبق با

 
استاندارد گروه است. 

 
2-کشورهاي در حال پیشرفت: کشورهایی هستند که در حال پیشرفت و تطبیق با استانداردهاي مشخص شده هستند. 

3-کشورهاي غیر همکار : کشورهایی هستند که همکاري با این گروه نداشتند و بنابراین از نظر گروه، آنان کشورهاي داراي خطر

 
پولشویی و تأمین مالی تروریسم هستند. ولی سازمان اقدام متقابلی علیه آنها انجام نمی دهد . 

4-کشورهاي در لیست سیاه : کشورهایی هستند که علاوه بر اینکه در خطر پولشویی و تأمین مالی تروریسم هستند . این سازمان بر

 
علیه آنها اقدامات متقابل هم انجام می دهد. 

اکنون در میان 190 کشور موجود، 188 کشور جهان حداقل دو کنوانسیون اساسی FATF را پذیرفته و به اجرا گذاشته اند، اما ایران

 
و کره شمالی به دلیل نپذیرفتن هیچ کدام از کنوانسیون هاي آن، در فهرست سیاه قرار 

 
گرفته اند. 

بر اساس قوانین حقوق بین الملل ، قرار گرفتن در فهرست سیاه FATF هیچگونه تحریم رسمی را با خود به همراه ندارد، ولی عملاً

 
قرار گرفتن کشوري در فهرست سیاه FATF موجب فشارهاي مالی مختلفی به آن کشور می شود. 

هنگامی که نام کشوري در فهرست دولت هاي غیرهمکار و مناطق پرخطر گروه اقدام مالی قرار داشته باشد، بانک ها و موسسات مالی
و اعتباري مهم جهان، در برخورد با بانک ها و شرکت هاي آن کشور، نهایت احتیاط را به خرج می دهند و گاه به همین دلیل از

 
برقراري روابط با آن کشور خودداري می کنند. 

در تاریخ 2 اسفند 1398 ایران به فهرست سیاه FATF اضافه شد. در همان زمان این گروه بیانیه اي صادر نمود و از همه کشورها
خواست، تا اقدامات مقابله اي را در مبادلات مالی با ایران بکار بگیرند و مطمئن شوند که خطر پولشویی و تأمین مالی تروریسم از

 
درون نظام بانکی ایران دامن سیستم مالی آن کشورها را نگیرد. 

از طرف دیگر گروهFATF یکی از نهادهاي ناظر بر اقدام هاي مالی ایران پس از امضاي برجام است. در برجام قرار بر این بود که ایران
در مقابل تعلیق قسمتی از فعالیت هاي هسته اي ، کلیه تحریم ها بر علیه کشور برداشته شود. البته پذیرش FATF هیچ ربطی به
برجام ندارد. قبل از دولت روحانی ، این موضوع به صورت لایحه اي به مجلس ارائه شد. مجلس وقت هم آنرا تصویب کرد. اما به دلیل
تحریم و قطع ارتباط مالی با دنیا این موضوع تأثیري بر کشور نداشت. مصوبه مجلس به شوراي نگهبان رفت. شوراي محترم نگهبان
چندین اشکال قانونی بر آن گرفت و در انتها به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفت. مجمع تشخیص مصلحت نظام با آن مخالفت

 
نمود . 

عمده مخالفت مجمع تشخیص مصلحت نظام به این لایحه، جنبه امنیتی دارد. مجمع تشخیص مصلحت نظام بطور کلی معتقد است،
در حال حاضر کشور در حالت تحریم بسر می برد و همه منافذ مبادلات مالی و تجاري کشور توسط آمریکا بسته شده است. اندك
مبادلاتی که با خارج از کشور انجام می گیرد، خارج از دید کشور آمریکا ، قرار دارد. حال اگر کشور ، اطلاعات همین مبادلات اندك را
در اختیار گروه FATF قرار دهد و این گروه هم آنرا در اختیار کشور آمریکا قرار دهد، این امر باعث افزایش فشار تحریمی بر کشور



 
می شود. 

 
حال چه باید کرد؟ 

پیشنهاد روشن در این زمینه، بر این اساس استواراست که مبارزه با پولشویی ، تأمین مالی تروریسم و اجراي استانداردهاي FATF در
کشور موجب شفافیت نظام بانکی در کشور می شود. اجراي استاندردهاي این گروه موجب ارتقاء سیستم مالی کشور می شود. در
ضمن قرار نیست کشور همیشه در حالت تحریم باشد. ادامه تحریم ها موجب برهم خوردن نظم اجتماعی کشور می شود. لذا موضوع
حذف تحریم ها و کم اثر کردن تحریم ها باید در دستور کار قرار گیرد. از طرفی مخالفت مجمع تشخیص مصلحت نظام بیشتر ،
مبادله اطلاعات به کشورهاي خارجی را در بر می گیرد. لذا اجراي سایر قوانین در کشور نباید متوقف شود. در نتیجه این موضوع می

 
تواند به دو صورت ادامه یابد. 

الف- مجمع تشخیص مصلحت نظام موضوع مبادله اطلاعات به کشور هاي خارجی را تصویب نکند و تأکید بر عدم اجراي آن بند از

 
قانون را داشته باشد ولی کلیات این طرح را تصویب و براي اجرا به دولت ابلاغ کند. 

ب-این طرح در مجلس شوراي اسلامی مجددا مورد بازنگري قرار گیرد و بندهایی که موضوع مبادله اطلاعات به کشورهاي خارجی را

 
مطرح می کند را از طرح بصورت موقت تعلیق نماید و لایحه بصورت اصلاح شده تصویب و اجرا شود. 

اگر استانداردهاي گروه FATF در کشور اجرا شود. به مرور زمان موضوع تحریم هاي کشور آمریکا کم رنگ خواهد شد ، از طرفی
برخی از کشورها وقتی اجراي قوانین مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم را ببینند. رغبت بیشتري به مبادله تجاري و پولی با

 
ایران نشان خواهند داد. در نتیجه موجبات حذف تحریم هاي ظالمانه آمریکا هموار خواهد شد. 

ادامه دارد.



کشور ما باید درمسیر کار آفرینی قرار بگیرد

منبع: اقتصاددانشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/09/30

کار آفرینی چارچوب و پلتفرمی است که به شدت به آن احساس نیاز میشود. دراین چارچوب از مشاغل کوچک sme ها که
در برخی کشورهاي صنعتی یک سوم تا 50 درصد تولید ناخالص داخلی را بوجود می آورندبه شدت حمایت میشود.کسب

... The post (...) وکارهاي کوچک کار آفرینانه شرط و لزوم کسب و کارهاي متوسط و بزرگ هستند.اکنون

کار آفرینی چارچوب و پلتفرمی است که به شدت به آن احساس نیاز میشود. دراین چارچوب از مشاغل کوچک sme ها که در برخی
کشورهاي صنعتی یک سوم تا 50 درصد تولید ناخالص داخلی را بوجود می آورندبه شدت حمایت میشود.کسب وکارهاي کوچک کار

 
آفرینانه شرط و لزوم کسب و کارهاي متوسط و بزرگ هستند.اکنون (...) 

کار آفرینی چارچوب و پلتفرمی است که به شدت به آن احساس نیاز میشود. دراین چارچوب از مشاغل کوچک sme ها که در برخی
کشورهاي صنعتی یک سوم تا 50 درصد تولید ناخالص داخلی را بوجود می آورندبه شدت حمایت میشود.کسب وکارهاي کوچک کار
آفرینانه شرط و لزوم کسب و کارهاي متوسط و بزرگ هستند.اکنون ساختارهاي اداري به نفع کارآفرینی ایجاد نشده است ، ساختاري
بروکراتیک که در گذشته به علت حجم کوچک اقتصاد و صنعت کارایی قابل قبولی داشت واکنون این ساختار deformed شده
است . ومحتوا وقالب(در حالت آرمانی) با هم سنخیتی ندارند.قالب کارآفرینی چابک اثربخش ،ساختار شکن و ساختار آفرین (جوزف
شومپیترونظریه تخریب خلاق) شایسته گزین بجاي بایسته گزین و سوق دهنده منابع وامکانات با ابزارهاي خلاقیت و ایده پردازي
است.در ساختار منسوخ و ناکارا و غیر اثربخش کنونی ،کشوري با ثروت فراوان در حال تبدیل شدن به کشوري فقیر می باشد.ساختار
فوق بخاطر فساد پذیر بودن از سوي مدیران فعلی و دولتی بطور کامل حمایت میشود.و کار آفرین نان و شایستگان در حاشیه قرار

 
گرفته و یا توش و توانشان را در کشوري که به فکر و ثروتشان بها دهد بکار گرفته اند. 

 
انقلاب کار آفرینی بایدبا آموزش تئوریک ومهارتی کار آفرینی در مدارس و رفع آسیب نمونه هایی که قبلا استفاده میشد انجام گیرد. 

در حال حاضر دروسی تحت عنوانهاي کارآفرینی در مدارس بشکل فانتزي تدریس میشود که توسط مربیان ومدرسان غیر مرتبط و نا
آزموده با رشته هایی غیر مرتبط اجرا میشود ودر حقیقت بزرگترین آسیب را به ریشه هاي شکل نگرفته کارآفرینی در کشور وارد

 
میکند. 

و سبب شده است که دانش آموزان و والدین به درس یادشده به شکل تفننی و مطالعه در حد نمره قبولی نگاه کنند.در درجه به
معتقد هستم که دولت از بحث تصدي آموزش یادشده کلا خارج شده و صرفا در حد سیاستگذاري ورود کرده و شیوهاي آموزش و
اجرا را به خود کار آفرینان با حمایتهاي زیر ساختی و مالی که میکند واگذار نماید و از آسیبی که در بخش سازمان فنی وحرفه اي

 
ایجاد شد به شدت بپرهیزد . 

✍نادر کریمی کار آفرین ومدرس کار آفرینی



اخبار

منبع: روزنامه وطن امروزشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/09/30

اخبار

 
اخبار 

 
قیمت گاز در اروپا از 1700 دلار عبور کرد 

در معاملات اخیر بازار گاز اروپا قیمت این حامل انرژي 7 درصد رشد کرد و هر هزار مترمکعب گاز براي تحویل در ماه ژانویه 1732
دلار به فروش رسید. اوایل ماه اکتبر بود که قیمت گاز اروپا با رسیدن به رقم 2هزار دلار رکورد زد و نسبت به ابتداي سال 4 برابر شد.
خودداري آلمان از صدور مجوز بهره برداري براي خط لوله نورداستریم 2 که قرار بود صادرات گاز روسیه به اروپا را 2 برابر کند از
جمله دلایلی است که چند روزي است بازار گاز اروپا را متلاطم و قیمت ها را افزایشی کرده است. اولاف شولتز، صدراعظم جدید
آلمان، هفته گذشته گفته بود تاخیر در صدور مجوز فعالیت نورداستریم2 سیاسی نیست. ساخت این خط لوله البته از اول هم با
مخالفت جدي لهستان، اوکراین و آمریکا روبه رو بود. حجم ذخایر گاز انبار شده در ذخیره گاه هاي استراتژیک آلمان نیز هفته گذشته

 
و براي نخستین بار طی سال هاي اخیر به زیر 60 درصد رسیده است. 

 
بازگشت 791 معدن راکد و غیرفعال به چرخه تولید 

مجري طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک از فعال سازي 392 معدن در 9 ماه امسال خبر داد. به این ترتیب مجموع
معادن احیا و فعال شده از ابتداي اجراي طرح به 791 معدن رسید. سیدرضا عظیمی اظهار داشت: معادن فعال شده امسال نتیجه
اقدام کلینیکی بوده که از سال گذشته انجام شده است. وي یادآور شد: از ابتداي امسال تا پایان آذرماه، روي 415 معدن اقدام
کلینیکی انجام شده که این مهم با همکاري کارگروه استانی طرح بوده که شامل رفع موانع اداري، سرمایه گذاري، معارضان محلی و...
است. عظیمی درباره اثر این طرح بر اشتغال گفت: در مدت مورد اشاره پتانسیل ایجاد 3 هزار و 104 شغل مستقیم ایجاد شده و
همزمان بیش از 18 هزار تن به ظرفیت تولید این معادن افزوده شده است. مجري طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک بیان

داشت: در مدت 9 ماه امسال بیش از 7 هزار و 100 محدوده معدنی در 21 استان پایش شده است.



بازیابی اقتصادي ناقص در امریکاي لاتین
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بازیابی اقتصادي ناقص در امریکاي لاتین

 
تبعات ارتقاي نرخ بیکاري و ناکافی بودن رشد ملی 

 
بازیابی اقتصادي ناقص در امریکاي لاتین 

 
خوزه آنتونیو اوکامیو / وزیر اقتصاد پیشین کلمبیا 

 
مترجم: وصال روحانی 

در هر سالی بجز این، آمار اعتلاي اقتصادي در امریکاي جنوبی می توانست اسباب افتخار باشد. اما اخیراً کمیسیون اقتصادي سازمان
ملل در حوزه امریکاي جنوبی (ECLAC) تصریح کرده که نرخ رشد سود ملی این منطقه در سال رو به اتمام 2021 به شش درصد
می رسیده و «بنیاد وام بین الملل» این رشد را 3/6 درصد برآورد کرده اما با احتساب عقبگرد 8/6 درصدي به ثبت رسیده در سال

 
قبلی (2020) این رشدها هنوز سودي را موجب نمی شوند. 

واقعیت امر این است که امریکاي لاتین ارزان ترین عملکرد را در میان جوامع مختلف اقتصادي پس از بازیابی نسبی از لطمات سنگین
وارده از کرونا داشته است. حتی قبل از رواج آثار منفی عظیم بیماري «کووید 19» امریکاي جنوبی یک نیم دهه سرشار از تنزل
اقتصادي را تجربه کرده بود و با این اوصاف بدیهی است که آمار توأم با بازیابی و جبران در سال 2021 نیز پوشش مؤثر بر سال هاي

 
کم ثمر دهه گذشته نگذارد. 

بین نوع بازیابی کشورهاي منطقه در قبال کرونا هم تفاوت هاي محسوسی وجود دارد و در میان آنها فقط شیلی و کلمبیا امیدبخش
ترین آمار را به ثبت رسانده اند. این درحالی است که برخی آمار موجود در کل منطقه به طرز غریبی نگران کننده و نافی نرخ رشدي
است که در گزارش هاي اقتصادي پایان سال 2021 براي کشورهاي منطقه آمده است. یکی از آنها از دست رفتن 25 میلیون شغل
براثر رواج کرونا در سال 2020 است و با اینکه دولت هاي منطقه مدعی اند که بسیاري از مشاغل از نو احیا و برقرار شده اند اما میزان
اشتغال در اکثر کشورهاي امریکاي لاتین و حتی امریکاي مرکزي 10 تا 13 درصد کمتر از قبل از ظهور کرونا است. بهاي اوراق قرضه
و رونق اسناد بهادار در 9 ماه اول سال 2021 روبه رشد داشته اند و نرخ آن به 6/5 درصد در قیاس با سال قبل می رسد اما از یک سو
این اوراق کاربرد فرامرزي ندارند و از جانب دیگر طرف معامله این کشورها ملل و قاره هایی هستند که هم خودشان بر اثر کرونا
تحلیل رفته اند و هم اکثر آنان از دیرباز با کشورهاي امریکاي جنوبی تعامل هاي اقتصادي چندانی نداشته و بیشتر با اروپایی ها طرف
معامله بوده اند. امریکا هم اعلام کرده که تعرفه هاي اقتصادي خود را در معامله با اکثر کشورها ازجمله در قاره امریکا از شروع سال
2022 حداقل 10 درصد افزایش خواهد داد و چین هم که اینک شکوفاترین اقتصاد دنیا را دارد، ترجیح می دهد هر بده و بستان تازه
اي را با امریکاي جنوبی منوط به دریافت بدهی هاي کلانی کند که کشورهاي این منطقه از سه سال پیش به این سو بر دولت پکن
دارند و نشانه ها حاکی از آن است که در حال حاضر هم از قوه بازپرداخت آن عاجزند. خیلی ها معتقدند لغزش هاي اقتصادي شدید
دولت هاي امریکاي جنوبی در دهه 1980 که محصول عملکرد غیرتخصصی نظامیان حاکم بر تعداد قابل توجهی از کشورهاي این
منطقه بود، میراث تلخی را برجاي نهاده که هنوز هم متخصصان اقتصادي بومی راه رفع آن را نیافته اند و شرایط اضطراري فعلی که
برخاسته از کرونا و بی کفایتی هاي حرفه اي است، اوضاع را ازآن دوران هم بدتر کرده است. به این ترتیب اینک این باور به وجود
آمده که فقط بدل هاي جدید اقتصادي حلال مشکلات موجود نیست و تا یک دموکراسی سیال و مبتکر در این کشورها جریان نیابد و



 
خلاقیت هاي اقتصادي برخاسته از آن مبناي کار قرار نگیرد، هر اقدام نجات بخشی ناقص و ناکافی خواهند بود. 

Project Syndicate :منبع
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از دورهمی قرآنی تا تعاونی فرشبافی

 
زنان بروجردي چگونه صادر کننده فرش شدند؟ 

 
از دورهمی قرآنی تا تعاونی فرشبافی 

استان لرستان یکی از استان هایی است که از حدود 3 هزار تعاونی ثبت شده در آن حدود 500 تعاونی را به نوعی خانم ها عهده دار

 
هستند وآن را می گردانند 

 
زهره افشار 

 
خبرنگار 

کسب و کارهاي بزرگ، گاهی از یک نقطه و یک حرکت بسیار کوچک شروع می شود. این نقطه می تواند عزم یک یا چند زن براي
تشکیل کسب وکاري باشد که به آن احساس تعلق کنند. در طول یک دهه گذشته تعاونی هاي بسیاري با عنوان تعاونی زنان در کشور
پا گرفته اند که برخی از آنها با اقبال مناسبی همراه بوده اند و اکنون نقش مهمی در اشتغالزایی و کارآفرینی دارند و از سوي دیگر

 
توانسته اند تاب آوري خوبی در بحران هاي اقتصادي اخیر و شرایط تحریم براي این زنان و خانواده هاي شان ایجاد کنند. 

استان لرستان یکی از استان هایی است که از حدود 3 هزار تعاونی ثبت شده در آن حدود 500 تعاونی را به نوعی خانم ها عهده دار
هستند وآن را می گردانند. البته بسیاري از این تعاونی ها با مشکلات اقتصادي بزرگی دست و پنجه نرم می کنند واعضاي آن با

 
ساعت ها کار تنها پول ناچیزي نصیب شان می شود که این درآمد شرایط را براي خانم هاي سرپرست خانوار یا 

بدسرپرستی که معیشت خود و فرزندان شان با این تعاونی ها گره خورده، دشوار می کند. شاید به همین دلیل است که در سفر اخیر

 
هیأت دولت به این استان اعلام شد «لرستان پایلوت طرح زنان سرپرست خانوار می شود». 

 
خبري که از سوي معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده اعلام شد و نور امیدي را به دل این قشر از جامعه لرستان تاباند. 

«انسیه خزعلی» به «ایران» گفت: هنوز این طرح به طور کامل رونمایی نشده است اما هدف اصلی آن کمک به توانمندسازي زنان

 
سرپرست خانوار است. 

وي مهم ترین محورهاي این طرح را اعطاي تسهیلات، بحث بیمه و تسهیل ضمانت براي زنان سرپرست خانوار خواند و تأکید کرد:
یکی از موانع اصلی در حوزه توانمندسازي تعاونی ها، بوروکراسی و قوانین سختگیرانه در ارتباط با پرداخت تسهیلات به شرکت هاي
تعاونی زنان کارآفرین و عدم مساعدت بانک هاي عامل با تعاونی ها است. در اجراي این طرح در نظر داریم این مشکل را تا حدي

 
مرتفع کنیم. 

خزعلی در همین حال تصریح کرد: کارمیدانی براي آمار گیري صحیح از تعاونی هاي زنان سرپرست خانوار آغاز شده و امیدواریم با

 
فراهم شدن مقدمات کار، بتوانیم در کوتاه ترین زمان اجراي این طرح را آغاز کنیم. 

وي که بتازگی به لرستان سفر کرده و از نزدیک در جریان فعالیت چند تعاونی روستایی قرار گرفته است، تصریح کرد: دربازدیدي که
از بروجرد داشتیم از یکی از تعاونی هاي زنان که نمونه کشوري و استانی است بازدید کردیم، این تعاونی از نمونه هاي موفق است که
از بانوان جوان، زنان خود سرپرست و بدسرپرست شکل گرفته است.این تعاونی یکهزار و 400 نفر شغل ایجاد کرده است و نزدیک
500 نفر از شاغلان این تعاونی بیمه تأمین اجتماعی دارند و خوشبختانه تولیدات فرش آن به بازار هاي جهانی هم راه پیدا کرده است
که امیدواریم بتوانیم به این تعاونی در بحث صادرات کمک کنیم.وي با اشاره به اینکه این تعاونی هم مانند دیگر تعاونی هاي زنان با



مشکلات زیادي روبه رو بود، تصریح کرد: هر چند نمی توان همه مشکلات را به صورت یکجا حل کرد ولی فرضاً مشکل اصلی این

 
تعاونی زمین بود که امیدواریم با رایزنی وزارت راه و شهرسازي این مشکل را بتوان حل کرد. 

«آذر تاج امیري» مدیر عامل یک شرکت تعاونی فرشبافی در بروجرد هم به «ایران» گفت : در ابتداي کار در جلسات قرآنی که برگزار
می کردم درصدد رفع مشکلات خانم ها بویژه خانم هاي سرپرست خانوار بودم و کم کم تصمیم گرفتم به جاي دادن وام و کمک هاي

 
مالی آنها را توانمند کنم تا خودشان از یک درآمد حداقلی برخوردار شوند. 

وي افزود: در پرس و جویی که از آنها کردم متوجه شدم بیشتر خانم ها هم استعداد تولید صنایع دستی را دارند و هم علاقه اش را و

 
از آنجایی که فرشبافی یکی از هنر هاي دستی خانم هاي لر بویژه در مناطق روستایی است با کمک خود بانوان تعاونی را در سال79 

 
بنا کردیم که 10 عضو داشت اما حالا تعاونی ما پس از گذشت 21 سال 1500 عضو دارد و حتی تولیدات ما صادر نیز می شوند. 

وي گفت: هر عضو در ازاي کار کردن از ساعت 8 تا 12 در یک ماه حدود یک میلیون و 600 هزار تومان درآمد به دست می آورد که
شاید در نگاه اول خیلی ناچیز به نظر برسد ولی واقعیت این است بسیاري از خانم هاي عضو تعاونی از درآمدشان راضی هستند و می
دانند در جایی کار می کنند که متعلق به خودشان است. بیشترفرش هاي بافته شده در این تعاونی از نوع «اشوندي لري»و «گل

 
حیدري»است که در بازارهاي جهانی خواهان دارد. 

وي تصریح کرد: هرچند در دوران کرونا صادرات مان کمتر شده اما خدا را شکر فرش روي دستمان نمانده و در بازار داخلی فروشمان
بیشتر شده است. اگر کرونا نیامده بود ما در این مدت کارمان را آرم آرام توسعه داده بودیم و حالا حتماً براي خودمان هم ریسندگی و

 
هم رنگرزي داشتیم. 

«علی آشتاب» مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان نیز به «ایران» گفت: در لرستان 2 هزار و 934 تعاونی وجود دارد که از این
تعداد 500 تعاونی یا اعضایشان خانم هستند یا مدیریت آنها برعهده خانم ها است.



حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار

خودرو»
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10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام
تنظیم بازار از طریق واردات نظام تنظیم بازار با صادرات را شاهد باشیم.

سایپا نیوز: 10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به

 
جاي نظام تنظیم بازار از طریق واردات نظام تنظیم بازار با صادرات را شاهد باشیم. 

به نقل از روزنامه فرهیختگان محمدجواد ایروانی، عضو هیات عالی نظارت: طرح یک فوریتی ساماندهی بازار خودرو در
اردیبهشت1397 با امضاي 205نفر از نمایندگان مجلس دهم ارائه شد. این طرح در 1398/3/28 به تصویب مجلس شوراي اسلامی
رسید و براي اظهارنظر به شوراي نگهبان ارسال شد که با اعلام مغایرت این مصوبه با اصول 15 و 110 قانون اساسی -به علت مغایرت
ماده«2» آن با بند«ج» سیاست هاي کلی اصل44 قانون اساسی- و نیز خلاف موازین شرع -در ماده «7» آن- به مجلس شوراي
اسلامی عودت داده شد. مجلس شوراي اسلامی مغایرت مربوط به اصول 15 و110 قانون اساسی در موارد فوق و بخشی را که مغایر

 
موازین شرع اعلام شده بود، طی رفت وبرگشت با شوراي نگهبان برطرف کرد. 

رئیس هیات عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام
در تاریخ1398/6/6 براساس وظایف و تکالیف تفویضی به این
هیات، مغایرت هاي مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی ابلاغی -
در برخی موارد - را به شوراي نگهبان اعلام کرد. ازجمله این
مغایرت ها مربوط به ماده«4» مصوبه بود که به هر حال مجلس
به نحوي آن را رفع کرد (هرچند آثار و تبعات خوبی براي آن هم
پیش بینی نمی کنیم) و دیگري که مهم تر بود مربوط به
ماده«10» مصوبه است که تعدادي از قوانین قبلی مترقی در

 
حمایت از تولیدات صنعتی را نسخ می کند، رفع این ایراد مهم تاکنون مورد توجه قرار نگرفته و مغفول مانده است. 

در قوانینی که به موجب این ماده منسوخ و ملغی الاثر می شوند احکام مترقی و خوبی وجود داشته که ازجمله آنها می توان به
ماده«4» قانون ارتقاي کیفی تولید خودرو و سایر تولیدات صنعتی داخلی مصوب1389 اشاره کرد که نسخ آن نظام حمایت تعرفه اي
و حمایت از اشتغال و تولیدات داخلی را لغو و سازوکار مدیریت ارزي کشور را دچار مشکلات جدي می کند. طبق مفاد این ماده،
دولت موظف شده تعرفه واردات اقلام غیرضروري و تشریفاتی را به گونه اي تعیین کند که تولیدات و اشتغال داخلی آسیب نبیند و از

 
خروج بی رویه ارز از کشور جلوگیري شود و حمایت هاي لازم را در زمینه تقویت تولید داخل فراهم کند. 

طبق اعلام سخنگوي شوراي نگهبان، مغایرت این مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی نظام -که از طرف هیات عالی نظارت اعلام شده



و درواقع ایراد مربوط به اصل110 قانون اساسی است- هنوز پابرجاست. ضمن اینکه حذف حمایت هاي تعرفه اي یعنی کاهش مالیات

 
هاي غیرمستقیم که موجب کاهش درآمدهاي دولت شده و می تواند طبق اصل75 قانون اساسی مورد ایراد قرار گیرد. 

انتظار می رود نمایندگان مجلس -که اغلب از طراحان این طرح نیستند- به این مسائل عنایت فرمایند که ساماندهی بازار خودرو چه
ارتباطی با موارد فوق دارد و چرا باید به بهانه ساماندهی بازار خودرو، حمایت هاي تعرفه اي از کل تولیدات صنعتی کشور را نسخ و
ملغی الاثر کرد؟ چرا در طرح مجلس قبل که طراحان آن اغلب در این مجلس حضور ندارند برخلاف رویه کشورهاي جهان، از تولید

 
ملی حمایت نکرده و در مغایرت آشکار با سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی عمل می شود. 

شایان ذکر است اینکه گفته می شود ارز مورد نیاز خودرو از داخل تامین نخواهد شد و از محل صادرات قطعات خودرو خواهد بود،
بدون توجه به این نکته اساسی است که؛ اولا تمامی این تولیدات در داخل کشور براساس یارانه هاي مختلفی است که به
تولیدکنندگان داده می شود و به طور طبیعی منابع حاصل از صادرات باید به نفع عموم مردم و درجهت اولویت هاي کشور و حمایت

 
از تولید استفاده شود. 

ثانیا اگر ارز حاصل از صادرات به واردات کالاهاي نهایی و مصرفی تخصیص یابد، سوال اصلی این است که ارز مورد نیاز مواد اولیه

 
تولیدکنندگان از چه محلی باید تامین شود. 

ازسوي دیگر از آنجا که شوراي رقابت حداقل در این زمینه ضدرقابتی عمل کرده و سال هاست که خودروهاي وارداتی را از قیمت
گذاري معاف می کند!؟ و در عمل یک رقابت نابرابر بین محصولات وارداتی و تولیدات داخلی پدید می آید که این رقابت به نفع
تولیدات خارجی و واردکننده خواهد بود نه مصرف کننده نهایی خودرو، به ویژه درمورد خودروهاي با قیمت مناسب و قابل استفاده
براي اقشار متوسط جامعه، همان گونه که هم اکنون نیز شاهد حاشیه سود بسیار بالا براي خودروهاي لاکچري و آفرود وارداتی
هستیم. هرچند ممکن است با واردات خودروهاي خارجی تا حدودي قیمت خودرو در حاشیه بازار کاهش پیدا کند ولیکن این به
قیمت کمبود منابع ارزي براي تامین نیازهاي اساسی کشور و ایجاد چالش براي تولید و اشتغال خواهد بود و در این شرایط که همه

 
باید به رونق تولید و سرمایه گذاري کمک کنند، حرکتی برخلاف مصالح کشور و منافع ملی است. 

نکته آخر آنکه در شرایط کنونی که مدیریت منابع ارزي با تاکید بر تامین نیازهاي تولید ملی و کارآفرینی از اهمیت راهبردي برخوردار
است، چه ضرورتی براي طرح مواردي است که به تقاضاي ارز یا عدم انتقال ارز حاصل از صادرات به داخل دامن می زند و حال که در
شرایط تحریمی با همت تولیدکنندگان و صادرکنندگان مقداري ارز براي تامین نیازهاي ضروري کشور و به گردش درآوردن چرخ
صنعت و ادامه اشتغال کارگران فراهم می شود، آیا می توان آن را براي واردات خودرو که ارزبري بسیار بالایی دارد تخصیص داد؟ قابل
توجه اینکه بنابر گزارش بانک مرکزي، حتی سازوکار واردات بدون انتقال ارز نیز موجب می شود ورودي ارز به کشور کاهش یابد.

 
شاخص ها نیز نشان می دهد به محض تصویب طرح، نرخ ارز در بازار سیاه صعودي شده است. 

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام «تنظیم
بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم. این مهم درقالب ایجاد همکاري با یک خودروساز بین المللی

درقالب زنجیره ارزش و تراز ارزي مثبت یک مطالبه بر پایه منافع ملی است.



کمک هاي سازمان ملل براي مهاجران افغان با شروط سیاسی است

منبع: خانه ملتشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/09/30

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی تاکید کرد: کمک هاي سازمان ملل متحد در این زمینه ها یا بسیار ناچیز است
یا با شرط و شروط هاي سیاسی متعدد همراه است.

جلیل رحیمی جهان آبادي در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به افزایش جمعیت مهاجران افغان به ایران
گفت: ایران و افغانستان مرز مشترك طولانی دارند همچنین اشتراك هاي فرهنگی، تاریخی و دینی با مردم افغانستان باعث شده سیل
عظیمی از مهاجران و گذرکنندگان غیر مجاز مرزي روانه کشور ما شود. در چند روز گذشته اعضاي کمیسیون امنیت ملی مجلس
بازدیدي از مرزهاي شرقی داشته و شبانه شاهد ورود 100 ها نفر از معابر مرز افغانستان در استان خراسان جنوبی و منطقه سیستان

 
بوده ایم. 

وي بیان کرد: سازمان ملل متحد تعهد خاصی در مقابل مهاجرین نشان نمی دهد و جمهوري اسلامی را به شیوه هاي سیاسی تحت
فشار قرار می دهد. ایران در دوران جنگ افغان ها با شوري ، زمان اشغال این کشور توسط آمریکا و اکنون همیشه در کنار ملت

 
افغانستان بوده است این کار را وظیفه شرعی، دینی واخلاقی خود می دانیم. 

این نماینده مجلس اظهار داشت: توقع ما این است که سازمان ملل متحد بر اساس آمار وسیع مهاجران و گذرکنندگان مرزي و
پناهجویان به ایران در ساخت اردوگاه ها، همچنین تجهیزات پزشکی وامکانات تحصیل یا ایجاد زمینه هاي اشتغال براي مهاجران

 
کمک کنند. 

رحیمی جهان آبادي عنوان کرد: کمک هاي سازمان ملل متحد در این زمینه ها یا بسیار ناچیز است یا با شرط و شروط هاي سیاسی
متعدد همراه است این در شرایطی است که ایران تحت فشار تحریم هاي ظالمانه آمریکایی ها است. مردم شرایط اقتصادي مساعدي

 
ندارند از این رو نمی توانیم آن طور که باید به مردم افغانستان رسیدگی کنیم و شمرنده مهاجران می شویم. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: نمایندگان مجلس باید رایزنی بیشتري با سازمان هاي بین المللی و

 
کمیساري عالی پناهندگی داشته باشند که بتوانیم بخشی از امکانات و تجهیزات لازم را براي مناطق مرزي مهاجر پذیر جذب کنیم./ 

پایان پیام



ورود سپاه به رفع موانع تولید براي رونق فضاي کسب وکار در کردستان

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/09/30

مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعت و معدن سپاه بیت المقدس کردستان به ورود سپاه به بحث رفع تولید و مانع زدایی
ها در راستاي تحقق منویات مقام معظم رهبري اشاره کرد و گفت: سپاه بیت المقدس استان در تلاش است تا با رفع موانع

تولید، فضاي کسب وکار را در استان رونق دهد.

مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعت و معدن سپاه بیت المقدس کردستان به ورود سپاه به بحث رفع تولید و مانع زدایی ها
در راستاي تحقق منویات مقام معظم رهبري اشاره کرد و گفت: سپاه بیت المقدس استان در تلاش است تا با رفع موانع تولید، فضاي

 
کسب وکار را در استان رونق دهد. 

به گزارش ایکنا از کردستان، مهدي مه تابانی، مسئول سازمان
بسیج مهندسین صنعت و معدن سپاه بیت المقدس استان
کردستان، 30 آذرماه در جمع خبرنگاران رسانه هاي گروهی به
ورود سپاه به بحث رفع تولید و مانع زدایی ها در راستاي تحقق
منویات مقام معظم رهبري اشاره و اظهار کرد: سپاه بیت المقدس
استان کردستان در تلاش است تا با رفع موانع تولید، فضاي

 
کسب وکار را در استان رونق دهد. 

وي با اشاره به فعالیت بسیج مهندسین صنعت و معدن سپاه در استان کردستان، افزود: در این راستا چهار گروه تخصصی، پشتیبانی و
مانع زدایی در حوزه هاي زیرساختی، تحقیق و توسعه، قوانین مقرارت و حقوق، تجارت و بازار و در نهایت مالی و بانکی در بسیج

 
مهندسین صنعت و معدن شروع به کار کرده اند. 

مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعت و معدن سپاه بیت المقدس استان کردستان با بیان اینکه 10 دفتر و کانون بسیج مهندسین
صنعت در شهرستان هاي استان فعال است، بیان کرد: سازمان بسیج مهندسین صنعتی سپاه بیت المقدس در تمام شهرستان هاي

 
استان دفتر دارد که به صورت 24 ساعته در اختیار سازمان صمت است تا مشکلات واحدها بررسی و رفع شود. 

وي ادامه داد: علی رغم تمام فعالیت هاي صورت گرفته به نظر می رسد کارآفرینان در بخش صنعت و معدن براي تأمین نیازهاي اولیه

 
خود از جمله زمین و سایر خدمات با مشکل مواجه بوده اند. 

مه تابانی به هدف گذاري سازمان بسیج مهندسین صنعت در بخش معدن اشاره کرد و افزود: کردستان، استانی معدنی و داراي منابع
غنی است و ما تلاش می کنیم تا با تثبیت و ایجاد شغل براي 400 نفر در واحدهاي معدنی، موجب اشتغال زایی هرچه بیشتر در

 
استان شویم. 



مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعت و معدن سپاه بیت المقدس استان کردستان اظهار کرد: در این راستا، 350 واحد صنعتی و

 
50 واحد معدنی مورد بررسی و پایش قرار گرفت و مانع زدایی هاي موجود انجام شد. 

وي با اعلام اینکه یکی از اهداف ما در بخش صنعت، کمک به تثبیت و ایجاد اشتغال براي دو هزار و 800 نفر در واحدهاي صنعتی
استان کردستان است، افزود: چالش هاي داخلی شامل ضعف هاي مدیریتی با کمک خود مدیران و اطلاع رسانی اصحاب رسانه مرتفع

 
شده تا گامی مهم در جهت توسعه و مانع زدایی در استان برداشته شود. 

مه تابانی به فعالیت هاي صورت گرفته براي ایجاد اشتغال پایدار در استان اشاره کرد و گفت: منابع مرزي در مرزهاي استان کردستان

 
باید احصا شود و براي توسعه استان در اختیار سرمایه گذار قرار گیرد. 

وي در پایان یادآور شد: استان کردستان در فضاي کسب و کار در پایان سال 98 و ابتداي سال 99، در رتبه 29 کشور قرار دارد که

 
جایگاه مناسبی براي استان نیست. 

انتهاي پیام



دردسر فرهنگیان بعد از اجراي رتبه بندي معلمان

منبع: ایسکاشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/09/30

آموزش و پرورش علاوه بر کمبود معلم دچار بحران کمبود «مشاور» و «مربی بهداشت» و سایر نیروهاي اداري و خدماتی در
مدارس است.

آموزش و پرورش علاوه بر کمبود معلم دچار بحران کمبود
«مشاور» و «مربی بهداشت» و سایر نیروهاي اداري و

 
خدماتی در مدارس است. 

به گزارش گروه اجتماعی ایسکانیوز، عده زیادي از معلمان،
بازنشستگی خود را به علت اجراي رتبه بندي به تعویق
انداخته اند تا از مزایا و افزایش حقوق این لایحه بهره مند
شوند. لایحه نظام رتبه بندي معلمان پس از 10 سال
بالاخره در روز چهارشنبه 24 آذر در مجلس تصویب و براي
تأیید به شوراي نگهبان ارسال شده است. بدون شک با

اجرائی شدن این لایحه در آموزش وپرورش، عده زیادي از معلمان در سال جاري یا سال آینده بازنشسته خواهند شد که این سونامی
بازنشستگی می تواند مشکلات زیادي را در آموزش وپرورش به وجود آورد. بی کاري یکی از مشکلات اساسی امروز کشور بوده و
دغدغه اصلی مردم و دولت به حساب می آید. در این بین یکی از نهادهاي مهم کشور به مشکل نیروي انسانی برخورده و باید براي آن
فکري جدي کنند. دولت می تواند با یک سازماندهی درست بخشی از نیروي کار توانمند را وارد حوزه آموزش وپرورش کرده و با
آموزش مهارت هاي لازم به آنها هم عده زیادي از افراد جامعه را به شغلی رسمی و مشخص برساند و همچنین مشکلات بزرگ ترین

 
دستگاه اجرائی کشور را سامان دهد. 

وزارت آموزش وپرورش باید از هم اکنون براي جبران کمبود معلم در سال آینده برنامه هاي عملیاتی را از مجاري قانونی دنبال کند تا
علاوه بر جذب معلمان و جبران کمبود معلم، کیفیت آموزش را نیز مدنظر قرار دهد و به هرگونه استخدام غیرکارشناسی اقدام نکند.
آموزش وپرورش علاوه بر کمبود معلم دچار بحران کمبود «مشاور» و «مربی بهداشت» و سایر نیروهاي اداري و خدماتی در مدارس
نیز هست. با اجراي رتبه بندي معلمان، سیل بازنشستگی به شدت افزایش می یابد و جمعیت دانش آموزان نیز رو به افزایش است و
براي این فاصله عمیق باید فکري کرد، این بحران سال به سال عمیق تر می شود بر همین اساس ضروري است که سازمان اداري و
استخدامی، برنامه و بودجه و آموزش وپرورش در جلسات مشترك وضعیت نیروي انسانی، کاستی ها و روند آینده آموزش وپرورش در
این حوزه را در اسرع وقت پیگیري کنند. دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی مسئولیت تأمین نیروي انسانی

 
آموزش وپرورش را بر عهده دارند که فعلا بهترین راه براي جذب معلمان توانمند و باتجربه هستند. 

البته مهارت آموزان ماده 28 دانشگاه فرهنگیان نیز با آزمون از فارغ التحصیلان دانشگاه هاي دیگر و گذراندن دوره یک ساله در
دانشگاه فرهنگیان وارد آموزش وپرورش می شوند تا کمبود معلم را جبران کنند. معمولا معلمان ماده 28 که یک سال دوره دیده و
فارغ التحصیلان دوره چهارساله دانشگاه فرهنگیان هنوز نیاز دارند چند سال در موقعیت مناسب در کنار مدرسه و پیش کسوتان قرار

گرفته تا تجربه هاي لازم و ضروري معلمی را کسب کنند. 



کاهش دوره چهارساله آموزش به سه سال در دانشگاه فرهنگیان نیز از راهکارهاي موجود براي حل این مشکل است. دانشگاه
فرهنگیان نیاز دارد در مؤلفه هاي اجرائی و آموزشی از روش هاي نوین استفاده کند، اما متأسفانه در زمینه استاد و اعضاي هیئت

 
علمی، امکانات و تجهیزات آموزشی فاصله زیادي تا وضعیت مطلوب دارد و باید این مشکلات نیز حل شوند. 

یکی دیگر از اقدامات براي حل مشکل کمبود معلم، بالابردن جمعیت کلاس هاي درس در دوره ابتدایی و متوسطه است که این امر،
هم کیفیت آموزشی را کاهش داده و هم در شرایط کرونایی که در سال هاي آینده نیز باید شیوه نامه ها رعایت شوند، حضور همه

 
دانش آموزان در کلاس امکان پذیر نخواهد بود. 

 
سودآورترین ارزهاي دیجیتال را در فضایی مطمئن معامله کنید! 

راه دیگر براي حل مشکل کمبود شدید معلم، استفاده از حق التدریس معلمان به صورت اضافه خدمت شاغلان و تدریس بازنشستگان
در سقف ساعات مجاز تدریس است. البته این موضوع فرصت خوبی براي استفاده از توان بازنشستگان است، ولی برخی از بازنشسته ها
انگیزه لازم و توانایی استفاده از فناوري هاي نوین آموزشی به ویژه در فضاي مجازي را ندارند. با وجود استفاده از انواع روش هاي نام

 
برده، باز هم جاي خالی معلم دوره دیده، توانمند و داراي شایستگی هاي معلمی در دستگاه تعلیم و تربیت دیده می شود. 

امید است مجلس و وزارت آموزش وپرورش با درنظرگرفتن شرایط بحرانی کمبود معلم و سونامی بازنشستگی در ماه هاي آینده، هرچه

 
سریع تر نسبت به اتخاذ راهکارهاي مناسب براي جذب معلمان باتجربه، توانمند و با صلاحیت حرفه اي، اقدامات لازم را انجام دهند. 

 
معلمان مشمول طرح رتبه بندي 

علیرضا منادي سفیدان رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: در مجموع 730 هزار معلم
شامل طرح رتبه بندي خواهند شد که در طول دوره 100 ساله تاسیس نظام نوین آموزش و پرورش تصویب چنین قانونی بی سابقه

 
است. 

وي با بیان اینکه هدف اصلی اجراي طرح رتبه بندي معلمان افزایش کیفیت آموزشی است، افزود: معلم باید مطالعه داشته باشد، در

 
نتیجه معلم با سواد دانش آموزان با سوادي را تقدیم جامعه خواهد کرد. 

منادي سفیدان اضافه کرد: طرح رتبه بندي معلمان با بودجه 12.5 هزار میلیارد تومانی از 31 شهریور 1400 اجرایی خواهد شد و از

 
سال آینده 25 هزار میلیارد تومان بودجه به این کار اختصاص خواهد یافت. 

نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس تصریح کرد: حداقل حقوقی که یک معلم تازه کار در بدو ورود به وادي معلمی خواهد
گرفت، برابر 80 درصد حقوق یک مربی دانشگاه تهران یعنی 8 میلیون و 80 هزار تومان است؛ در ادامه معلمان بسته به میزان سابقه،

 
مدرك تحصیلی و تالیفات حقوقشان تنظیم خواهد شد. 

رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شوراي اسلامی در ادامه تامین رفاه معلم را موجب آبادانی مملکت دانست و گفت: رتبه
بندي رقابت را بین معلمان بالا خواهد برد و هر کجا که رقابت باشد مسلما کیفیت آموزش نیز بیشتر خواهد شد. اصلی ترین عنصر

 
آموزش در کشور معلمان هستند، لذا باید معلم خوب و باسواد را در جامعه افزایش دهیم. 

علیرضا منادي سفیدان رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات گفت: با قانون رتبه بندي، به حقوق تمام معلمان حداقل 700 تا 800



 
هزار تومان اضافه می شود. 

 
هر کسی که در حکم آن کلمه «معلم» آمده باشد، شامل قانون رتبه بندي می شود. هر 5 سال معلم ها رتبه بندي می شوند. 

ادامه توضیحات علیرضا منادي سفیدان رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شوراي اسلامی درباره حقوق معلمان بعد از

 
اجراي طرح رتبه بندي را مشاهده می کنید. 

 
«رتبه بندي فرهنگیان» موضوعی که سال 90 شروع شد و سال 1400 یعنی امسال به دو گام نهایی خود براي اجرا رسید. 

آغاز ماجراي طرح رتبه بندي معلمان به سال 1390 بازمی گردد. سالی که در آن شوراي عالی انقلاب فرهنگی سند تحول بنیادین
آموزش وپرورش را تصویب کرد. در فصل هفتم هدف هاي عملیاتی و راهکارهاي این سند و ذیل هدف دهم یعنی ارتقاي منزلت
اجتماعی و جایگاه حرفه اي منابع انسانی با تاکید بر نقش الگویی و جایگاه معلم تاکید شده بود، این طرح در سال 92 در دولت دهم

 
به مجلس ارائه شد. 

حاجی بابایی، وزیر آموزش و پرورش وقت در تاریخ دوم تیر 1392 از تصویب نظام رتبه بندي حرفه اي معلمان در هیات وزیران خبر

 
داد و از آن تاریخ به بعد کار تدوین این رتبه بندي آغاز شد. 

این طرح بعد یک سال یعنی سال 93 بر اساس 4 رتبه شامل مربی معلم، استادیار معلم، دانشیار معلم و استاد معلم تعریف شد تا
معلم با هر سابقه اي که دارد متناظر با هم ردیف خودش در دانشگاه، حداقل 80 درصد حقوق را دریافت کند، اما در روزهاي پایانی
سال 1393 بود که کلیات نظام رتبه بندي معلمان مجدداً و با تغییراتی اساسی در هیات وزیران در قالب قانون مدیریت خدمات

 
کشوري تصویب شد. 

شهریور سال 94، ضوابط رتبه بندي حرفه اي مشمولان طرح طبقه بندي مشاغل معلمان در شوراي توسعه مدیریت در راستاي اجراي
طرح رتبه بندي به تصویب رسید سرانجام در سال 94 اولین مرحله طرح رتبه بندي در حالی اجرا شد، البته که آنچه اجرا شد فقط

 
10 درصد رتبه بندي بود. 

طبق وعده مسئولان وقت آموزش و پرورش قرار بود مرحله دوم طرح رتبه بندي معلمان در سال 95 و همچنین اجراي نظام رتبه
بندي واقعی معلمان از ابتداي سال 96 اجرایی شود، اما این اتفاق رخ نداد و مجلس یازدهم از ابتداي شروع به کار خود و مشخصا
کمیسیون آموزش رتبه بندي را محور کار خود قرار داد و شروع به اصلاح و چکش کاري لایحه کرد. دولت هم اعلام کرد که براي

 
اجراي آن 25 هزار میلیارد بودجه در نظر گرفته است. 

رتبه بندي فرهنگیان روز گذشته با نهایی شدن 8 ماده نهایی و تصویب شد، البته که حدود یک ماه قبل 3 ماده از این لایحه در
مجلس به تصویب رسید، اما به دلیل برخی اختلاف نظرهاي دولت و مجلس در مورد بار مالی رتبه بندي معلمان، لایحه به کمیسیون

 
آموزش بازگشت. 

ماده یک این لایحه بیشتر به هدف این رتبه بندي که ارتقاي شان و منزلت فرهنگیان است پرداخته و مصادیق افرادي که به آن ها
معلم اطلاق می شود معین شده به صورتی که بر این اساس معلم به افرادي اطلاق می شود که رسالت خطیر صرفاً تربیت دانش
آموزان را در نظام تعلیم و تربیت رسمی عموم ي برعهده دارند. مانند آموزگار، دبیر، هنرآموز، مربی امور تربیتی، مشاور واحد آموزشی،



مراقب سلامت، نیروهاي توانبخشی مدارس استثنائی، مدیر و معاون در واحدهاي آموزشی و تربیتی، البته که محمدباقر قالیباف رئیس
مجلس تاکید کرده است که یکی از ویژگی هایی که باعث می شود به فردي معلم اطلاق شود این است که فرد باید حتی اگر مدیر

 
باشد 24 ساعت در هفته تدریس داشته باشد. 

یکی مسائلی که در رتبه بندي معلمان مورد سوال بود نحوه رتبه بندي است که در این لایحه گفته شده رتبه سطحی از تجربیات،
شایستگی ها و مهارت ها عملکردهاي فردي و شغلی معلمان است که بر مبناي نتایج ناشی از فرآیند ارزشیابی تعیین می شود؛ که
این رتبه ها شامل رتبه آموزشیار معلم با 10 درصد افزایش حقوق، مربی معلم با 25 درصد افزایش حقوق، استادیار معلم با 37 درصد

 
افزایش حقوق، دانشجویار معلم با 47 درصد افزایش حقوق و استاد معلم با 52 درصد افزایش حقوق است. 

بر اساس این لایحه و بند چهارم آن، فرآیند رتبه بندي براي کلیه معلمان بر مبناي امتیازات ناشی از دوره هاي ضمن خدمت، سنوات
تحصیلی در دانشگاه فرهنگیان و تربیت دبیر و شهید رجایی، شایستگی هاي عمومی، تخصصی و حرفه اي، عملکرد رقابتی، دانش
تخصصی- تربیتی، پژوهشی، خلاقیت و نوآوري، سنوات تجربه معلمی، سوابق مدیریتی در آموزش و پرورش، آخرین مدرك تحصیلی و

 
کسب امتیازات لازم در نظام رتبه بندي حداکثر تا پایان سال 1400 انجام می شود. 

افرادي مثل آموزگار، دبیر، هنرآموز، مربی امور تربیتی، مشاور واحد آموزشی، مراقب سلامت، نیروهاي توانبخشی مدارس استثنائی،
مدیر و معاون در واحدهاي آموزشی و تربیتی، در پست هاي اداري وزارت آموزش و پرورش اشتغال دارند، کماکان معلم محسوب می

 
شوند. 

معلمی که بخواهد ارتقاي رتبه و در نتیجه ارتقاي حقوق بگیرد باید حداقل پنج سال خدمت در هر یک از رتبه ها را داشته باشد، ولی
این لایحه معلمان شاغل در دوره ابتدایی، مدارس استثنایی و مناطق محروم، مرزي و عشایري، استثنائی را در نظر گرفته که به ازاي

 
هر سال خدمت 3 ماه از سقف رتبه آن ها کاهش می یابد به عبارتی این معلمان با 4 سال خدمت ارتقا پیدا می کنند. 

نخبگان هم در این رتبه بندي شامل مزایایی شده اند، به این صورت که دوره خدمت در هر رتبه براي نخبگان صرفاً یکبار حداقل سه

 
سال است. حداقل سابقه خدمت معلمی براي کسب رتبه هاي دانشیار معلم 15 و استاد معلم 21 سال است. 

میزان افزایش حقوق معلمان با رتبه آموزشیار معلم ده درصد، مربی معلم پانزده درصد، علاوه بر افزایش رتبه قبلی، استادیار معلم
دوازده درصد علاوه بر افزایش رتبه هاي قبلی، دانشیار معلم ده درصد علاوه بر افزایش رتبه هاي قبلی و استاد معلم پنج درصد علاوه
بر افزایش رتبه هاي قبلی، به مجموع حقوق، مزایا و فوق العاده هاي مستمر و ارقام مندرج در احکام کارگزینی معلمان، افزوده می

 
شود. 

کف حقوق معلمان معادل هشتاد درصد مجموع حقوق و فوق العاده هاي هیات علمی مربی پایه یک دانشگاه تهران، است و اگر از این
میزان کمتر باید مابه التفاوت تا سقف مذکور تحت عنوان «تفاوت تطبیق» در احکام کارگزینی آنان درج خواهد شد و همه ساله

 
متناسب با تغییرات حقوق و فوق العاده هاي هیات علمی مربی پایه یک دانشگاه تهران افزایش حقوق اعمال می شود. 

در این رابطه منادي رئیس کمیسیون آموزش مجلس به خبرنگار ما گفته که با تصویب لایحه رتبه بندي معلمان، حداقل حقوق
معلمان 8 میلیون و 80 هزار تومان و حدکثر آن حدود 16 میلیون تومان تعیین شد. منابع رتبه بندي معلمان در دولت قبلی 5 هزار
میلیارد تومان دیده شده بود و ما در مجلس لایحه را تغییر دادیم و سقف آن را به 25 هزار میلیارد تومان افزایش دادیم و همانی شد

 
که معلمان می خواستند و در نتیجه قانون مترقی در حمایت از آموزش کشور و با افزایش حقوق 4 تا 8 میلیونی معلمان تصویب شد. 



همه امتیازات و درصدهاي موضوع فصل دهم قانون مدیریت خدمات کشوري علاوه بر امتیازات رتبه بندي شامل حال معلمان می

 
شود. 

این افزایش پرداختی بر اساس رتبه بندي از ابتداي 31 شهریور 1400 اعمال می شود بدون توجه به اینکه چه زمانی براي اجرا ابلاغ
شود، به این معنی که حتی اگر رتبه بندي تا پایان سال اجرایی نشود هم، این افزایش حقوق براي معلمان ذخیره و سپس به آن ها

 
پرداخت می شود. 

این لایحه در مجلس شوراي اسلامی روز گذشته یعنی 24 آذر ماه مورد موافقت نمایندگان قرار گرفت و به شوراي نگهبان ارسال شد.
قانون اساسی در اصل 94 لازم دانسته است که تمام مصوبات مجلس شوراي اسلامی جهت بررسی به شوراي نگهبان ارسال شود. این

 
اصل میگوید: «کلیه مصوبات مجلس شوراي اسلامی باید به شوراي نگهبان فرستاده شود. 

انتهاي پیام/



صندوق کارآفرینی امید، آماده نقش آفرینی در رونق تولید، بهره وري و

اشتغال زایی در کشور

منبع: بانک امروزشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/09/30

با حضور معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور، مراسم معارفه مدیرعامل جدید صندوق کارآفرینی امید با حضور
معاونین و مدیران صندوق برگزار شد. در ابتداي این مراسم که مدیرکل حوزه معاون اجرایی و سرپرست نهاد ریاست

جمهوري نیز حضور داشت ضمن تشکر از زحمات مدیرعامل و اعضاي هیات مدیره سابق صندوق، آقاي دکتر ...

 
 

با حضور معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور، مراسم معارفه مدیرعامل جدید صندوق کارآفرینی امید با حضور معاونین و

 
مدیران صندوق برگزار شد. 

در ابتداي این مراسم که مدیرکل حوزه معاون اجرایی و سرپرست نهاد ریاست جمهوري نیز حضور داشت ضمن تشکر از زحمات

 
مدیرعامل و اعضاي هیات مدیره سابق صندوق، آقاي دکتر نعمت االله رضایی به عنوان جایگزین نوراالله زاده معرفی شد. 

سید امیر حسین مدنی، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور ضمن تشکر از معاون اول رییس جمهور و همچنین سرپرست
نهاد ریاست جمهوري گفت: دغدغه مشترك امروز دولت ایجاد اشتغال و رونق تولید است و ریاست محترم جمهور عنایت ویژه اي به

 
مسئله رونق اقتصاد روستا به عنوان اصلی ترین عامل بازدارنده از مهاجرت روستاییان دارند. 

 مدنی افزود: روستاها باید براي کشور یک مجموعه مولد قابل اتکاء در تامین امنیت غذایی باشند و در این زمینه باید اشتغال زایی

 
هدفمند و متناسب با ظرفیت هاي مناطق انجام پذیرد. 

نایب رییس هیات مدیره صندوق کارآفرینی امید در ادامه گفت: صندوق کار آفرینی امید با توجه به تحولات بودجه اي در نظر گرفته
شده از طرف دولت و قرارگرفتن این صندوق به عنوان ظرف ایجاد تحول در سال آینده، باید مشکلات اشتغال در روستاها را مرتفع

 
نماید تا بدین ترتیب بار بزرگی از دوش کشور در موضوع ایجاد اشتغال و رونق تولید برداشته شود. 



وي تاکید کرد: ان شاالله با اصلاحاتی که در اساسنامه صندوق در جلسه اخیر دولت صورت گرفته بتوان به خوبی از ظرفیت همه

 
بخشهاي کشور به ویژه نهادهاي انقلابی در هم افزایی براي رونق اشتغال و تولید در کشور بهره گرفت. 

 در ادامه مدیر کل محترم حوزه سرپرست نهاد ریاست جمهوري هم رسالت صندوق کارآفرینی امید را حمایت از کسب و کارها
دانست و تاکید کرد: در جهت گیري هاي آینده نیز همین رسالت باید مدنظر باشد و می توان با این ظرفیت کارهاي گسترده و مهمی

 
را انجام دهیم. 

مولوي افزود: در روستاها مشکلات زیادي هست و با ایجاد اشتغال در این مناطق می توانیم مهاجرت را معکوس کنیم و برکات زیادي

 
را خلق نماییم. 

 
مراسم معارفه مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید 

وي گفت: رئیس جمهور محترم در سفرهاي استانی اهمیت بسزایی را نسبت به روستاها می دهند  و با توجه به دغدغه هاي معاون

 
اول محترم رئیس جمهور به این مهم، نسبت به ایجاد اشتغال براي صندوق حساب ویژه اي باز گردیده است. 

در ادامه جلسه رضایی مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید ضمن تشکر از اعضاي هیئت مدیره به جهت انتصاب ایشان در این سمت
گفت: انشااالله بتوانیم به یاري خدا و کمک همکاران، صندوق را به اهداف در نظر گرفته شده برسانیم و با حرکت برنامه اي و بهره

 
گیري بهینه از منابع، گام هاي موثري در جهت اشتغال برداریم. 

وي گفت: یکی از ویژگی هاي مهم صندوق کارآفرینی امید این است که به صورت قرض الحسنه و بدون ربا در حال خدمت رسانی و

 
فعالیت است و باید این فعالیت ها همانند سابق در راستاي بانکداري اسلامی صورت پذیرد. 

وي افزود: باید در این دولت منابع را طوري مصرف کنیم تا ضمن اجراي عدالت، محرومیت را با تعیین شاخص ها برطرف کرد و در

 
این زمینه رعایت سلامت اداري بسیار با اهمیت است. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید تصریح کرد: این صندوق یکی از مجموعه هاي خوشنام در کشور است و با مدیریت مشارکتی و
بانکداري الکترونیکی پیشرفته تر و همچنین می توان با کمک به مناطق محروم بستري را فراهم کرد تا به اشتغال پایدار و رونق کسب

 
و کارهاي خرد و کوچک دست یابیم. 

لازم به ذکر است، هیات وزیران در جلسه اخیر خود درخصوص اساسنامه صندوق کارآفرینی امید، با پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس

 
جمهوي مبنی بر اصلاح اساسنامه مذکور موافقت کرد. 

 به موجب این اصلاحیه، ترکیب هیات مدیره صندوق شامل سرپرست نهاد ریاست جمهوري، یکی از معاونان سازمان برنامه و بودجه



 
کشور و معاون مربوط به معاون اول رییس جمهوري است. 

درپایان این مراسم حکم عضویت مدیرعامل جدید صندوق کارآفرینی امید در هیات مدیره صندوق توسط معاون توسعه روستایی و

 
مناطق محروم کشور تقدیم وي شد. 

معاون معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم، معاونت تجهیز و تامین منابع بنیاد برکت و معاونت مرکز آمار ایران از جمله سوابق
مدیرعامل جدید صندوق کار آفرینی امید است. وي همچنین تامین منابع و تجهیز امکانات براي ایجاد 450 هزار شغل در نقاط

 
روستایی و محروم و نیز کمک به راه اندازي حدود 400 بنگاه و کارگاه اقتصادي را در کارنامه کاري خود دارد. 

نعمت االله رضایی مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید



پرداخت پانزده هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج به زوج هاي جوان

منبع: ایسناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/09/30

فرماندار خرم آباد گفت: ترویج فرهنگ کار، بهره گیري از ظرفیت ها و استعدادهاي شهرستان در حوزه کشاورزي، گردشگري
و توریستی، ایجاد صنایع تبدیلی با استفاده از تسهیلات اشتغالزایی اقداماتی موثر در جهت ایجاد اشتغال و رونق در آمد و

فراهم شدن شرایط ازدواج جوانان است.

جعفر طولابی در جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان این
شهرستان با اشاره به اهمیت و نقش جوانان در جامعه،
مهمترین چالش و مشکلات جوانان را اشتغال، ازدواج و
تهدیدات و آسیب هاي اجتماعی مترتب بر آن عنوان و بر
ضرورت تلاش و توجه ویژه مسئولین براي رفع مشکلات

 
موجود جوانان تاکید کرد. 

طولابی افزود: از ابتداي سال جاري تاکنون 15 هزار
میلیارد ریال تسهیلات ازدواج از طریق بانک هاي عامل

 
دولتی و خصوصی به زوج هاي جوان پرداخت شده است. 

وي اظهار کرد: ترویج فرهنگ کار، بهره گیري از ظرفیت ها و استعدادهاي شهرستان در حوزه کشاورزي و زیر بخش هاي آن، صنعت
گردشگري و توریستی، ایجاد صنایع تبدیلی متناسب با محصولات تولیدي با استفاده از تسهیلات اشتغالزایی می تواند در جهت ایجاد

 
اشتغال و رونق در آمد و فراهم شدن شرایط ازدواج جوانان موثر باشد. 

انتهاي پیام



حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار

خودرو»

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/09/30

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام
«تنظیم بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم.

به گزارش پدال نیوز؛ محمدجواد ایروانی، عضو هیات عالی نظارت: طرح یک فوریتی ساماندهی بازار خودرو در اردیبهشت1397
با امضاي 205نفر از نمایندگان مجلس دهم ارائه شد. این طرح در 28/3/1398 به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسید و براي
اظهارنظر به شوراي نگهبان ارسال شد که با اعلام مغایرت این مصوبه با اصول 15 و 110 قانون اساسی –به علت مغایرت ماده«2» آن
با بند«ج» سیاست هاي کلی اصل44 قانون اساسی- و نیز خلاف موازین شرع -در ماده «7» آن- به مجلس شوراي اسلامی عودت
داده شد. مجلس شوراي اسلامی مغایرت مربوط به اصول 15 و110 قانون اساسی در موارد فوق و بخشی را که مغایر موازین شرع

 
اعلام شده بود، طی رفت وبرگشت با شوراي نگهبان برطرف کرد. 

رئیس هیات عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام در تاریخ 6/6/1398 براساس وظایف و تکالیف تفویضی به این هیات،
مغایرت هاي مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی ابلاغی - در برخی موارد - را به شوراي نگهبان اعلام کرد. ازجمله این مغایرت ها
مربوط به ماده«4» مصوبه بود که به هر حال مجلس به نحوي آن را رفع کرد (هرچند آثار و تبعات خوبی براي آن هم پیش بینی نمی
کنیم) و دیگري که مهم تر بود مربوط به ماده«10» مصوبه است که تعدادي از قوانین قبلی مترقی در حمایت از تولیدات صنعتی را
نسخ می کند، رفع این ایراد مهم تاکنون مورد توجه قرار نگرفته و مغفول مانده است. در قوانینی که به موجب این ماده منسوخ و
ملغی الاثر می شوند احکام مترقی و خوبی وجود داشته که ازجمله آنها می توان به ماده«4» قانون ارتقاي کیفی تولید خودرو و سایر
تولیدات صنعتی داخلی مصوب1389 اشاره کرد که نسخ آن نظام حمایت تعرفه اي و حمایت از اشتغال و تولیدات داخلی را لغو و
سازوکار مدیریت ارزي کشور را دچار مشکلات جدي می کند. طبق مفاد این ماده، دولت موظف شده تعرفه واردات اقلام غیرضروري و
تشریفاتی را به گونه اي تعیین کند که تولیدات و اشتغال داخلی آسیب نبیند و از خروج بی رویه ارز از کشور جلوگیري شود و حمایت

 
هاي لازم را در زمینه تقویت تولید داخل فراهم کند. 

طبق اعلام سخنگوي شوراي نگهبان، مغایرت این مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی نظام -که از طرف هیات عالی نظارت اعلام شده
و درواقع ایراد مربوط به اصل110 قانون اساسی است- هنوز پابرجاست. ضمن اینکه حذف حمایت هاي تعرفه اي یعنی کاهش مالیات

 
هاي غیرمستقیم که موجب کاهش درآمدهاي دولت شده و می تواند طبق اصل75 قانون اساسی مورد ایراد قرار گیرد. 

انتظار می رود نمایندگان مجلس -که اغلب از طراحان این طرح نیستند- به این مسائل عنایت فرمایند که ساماندهی بازار خودرو چه
ارتباطی با موارد فوق دارد و چرا باید به بهانه ساماندهی بازار خودرو، حمایت هاي تعرفه اي از کل تولیدات صنعتی کشور را نسخ و
ملغی الاثر کرد؟ چرا در طرح مجلس قبل که طراحان آن اغلب در این مجلس حضور ندارند برخلاف رویه کشورهاي جهان، از تولید

 
ملی حمایت نکرده و در مغایرت آشکار با سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی عمل می شود. 

شایان ذکر است اینکه گفته می شود ارز مورد نیاز خودرو از داخل تامین نخواهد شد و از محل صادرات قطعات خودرو خواهد بود،
بدون توجه به این نکته اساسی است که؛ اولا تمامی این تولیدات در داخل کشور براساس یارانه هاي مختلفی است که به



تولیدکنندگان داده می شود و به طور طبیعی منابع حاصل از صادرات باید به نفع عموم مردم و درجهت اولویت هاي کشور و حمایت
از تولید استفاده شود. ثانیا اگر ارز حاصل از صادرات به واردات کالاهاي نهایی و مصرفی تخصیص یابد، سوال اصلی این است که ارز

 
مورد نیاز مواد اولیه تولیدکنندگان از چه محلی باید تامین شود. 

ازسوي دیگر از آنجا که شوراي رقابت حداقل در این زمینه ضدرقابتی عمل کرده و سال هاست که خودروهاي وارداتی را از قیمت
گذاري معاف می کند!؟ و در عمل یک رقابت نابرابر بین محصولات وارداتی و تولیدات داخلی پدید می آید که این رقابت به نفع
تولیدات خارجی و واردکننده خواهد بود نه مصرف کننده نهایی خودرو، به ویژه درمورد خودروهاي با قیمت مناسب و قابل استفاده
براي اقشار متوسط جامعه، همان گونه که هم اکنون نیز شاهد حاشیه سود بسیار بالا براي خودروهاي لاکچري و آفرود وارداتی
هستیم. هرچند ممکن است با واردات خودروهاي خارجی تا حدودي قیمت خودرو در حاشیه بازار کاهش پیدا کند ولیکن این به
قیمت کمبود منابع ارزي براي تامین نیازهاي اساسی کشور و ایجاد چالش براي تولید و اشتغال خواهد بود و در این شرایط که همه

 
باید به رونق تولید و سرمایه گذاري کمک کنند، حرکتی برخلاف مصالح کشور و منافع ملی است. 

نکته آخر آنکه در شرایط کنونی که مدیریت منابع ارزي با تاکید بر تامین نیازهاي تولید ملی و کارآفرینی از اهمیت راهبردي برخوردار
است، چه ضرورتی براي طرح مواردي است که به تقاضاي ارز یا عدم انتقال ارز حاصل از صادرات به داخل دامن می زند و حال که در
شرایط تحریمی با همت تولیدکنندگان و صادرکنندگان مقداري ارز براي تامین نیازهاي ضروري کشور و به گردش درآوردن چرخ
صنعت و ادامه اشتغال کارگران فراهم می شود، آیا می توان آن را براي واردات خودرو که ارزبري بسیار بالایی دارد تخصیص داد؟ قابل
توجه اینکه بنابر گزارش بانک مرکزي، حتی سازوکار واردات بدون انتقال ارز نیز موجب می شود ورودي ارز به کشور کاهش یابد.

 
شاخص ها نیز نشان می دهد به محض تصویب طرح، نرخ ارز در بازار سیاه صعودي شده است. 

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام «تنظیم
بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم. این مهم درقالب ایجاد همکاري با یک خودروساز بین المللی

درقالب زنجیره ارزش و تراز ارزي مثبت یک مطالبه بر پایه منافع ملی است.



صولت مرتضوي

اهمیت حمل و نقل در اقتصاد کشور

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/09/30

 
معاون اجرایی رئیس جمهور: 

 
اهمیت حمل و نقل در اقتصاد کشور 

 
معاون اجرایی رئیس جمهور بر اهمیت حمل و نقل در اقتصاد کشور تاکید کرد. 

 
معاون اجرایی رئیس جمهور بر اهمیت حمل و نقل در اقتصاد کشور تاکید کرد. 

 
تأمین نیازهاي ارزي کشور به وسیله حمل و نقل  

به گزارش صنایع، صولت مرتضوي در اختتامیه پنجمین نمایشگاه حمل و نقل، لجستیک و خدمات وابسته با بیان اینکه خدمات حمل

 
و نقل در هر کشوري به عنوان پیشران اقتصاد حائز اهمیت است، اذعان کرد: 

 
این بخش ها اساساً نقش آفرینی متعددي را می تواند همراه خود داشته باشند. 

 
وي در ادامه افزود: 

در ابتدا به عنوان یک فعالیت اقتصادي مؤثر در حوزه رشد اقتصاد و ایجاد اشتغال می تواند به مؤلفه هاي توسعه کشور کمک کند و در

 
ادامه صنعت حمل و نقل به عنوان یک زیرساخت موجب رشد و تعالی سایر بخش هاي اقتصادي کشور خواهد شد. 

کشورهایی که به تولید ناخالص مناسب و رشد اقتصادي مطلوبی دست یافته اند، یکی از عوامل موثر در رشد اقتصادي صنعت حمل و

 
نقل بوده است. 

 
معاون اجرایی رئیس جمهور در پایان خاطر نشان کرد: 

حمل و نقل به عنوان یک منبع تأمین کننده می تواند بخشی از نیازهاي ارزي کشور را تأمین کند.



791 معدن راکد و غیرفعال به چرخه تولید بازگشت

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/09/30

مجري طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک از فعال سازي 392 معدن در 9 ماه امسال خبر داد. به این ترتیب
مجموع معادن احیاء و فعال شده از ابتداي اجراي طرح به 791 معدن رسید.

مجري طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک از فعال سازي 392 معدن در 9 ماه امسال خبر داد. به این ترتیب مجموع

 
معادن احیاء و فعال شده از ابتداي اجراي طرح به 791 معدن رسید. 

به گزارش بازارنیوز، «سید رضا عظیمی» اظهار داشت: معادن فعال شده امسال نتیجه اقدام کلینیکی بوده که از سال گذشته انجام

 
شده است. 

وي یادآور شد: از ابتداي امسال تا پایان آذر ماه، بر روي 415 معدن اقدام کلینکی انجام شده که این مهم با همکاري کارگروه استانی

 
طرح بوده که شامل رفع موانع اداري، سرمایه گذاري، معارضان محلی و ... است. 

عظیمی درباره اثر این طرح بر اشتغال گفت: در مدت مورد اشاره پتانسیل ایجاد سه هزار و 104 شغل مستقیم ایجاد شده و هم زمان

 
بیش از 18 هزار تن به ظرفیت تولید این معادن افزوده شده است. 

مجري طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک بیان داشت: در مدت 9 ماه امسال بیش از هفت هزار و 100 محدوده معدنی در

 
21 استان پایش شده اند. 

عظیمی در بخش دیگري از سخنانش درباره عملکرد طرح از ابتداي اجرا (سال 1398)، گفت: با توجه به آمار سازمان صنعت، معدن و
تجارت استانها، 130 پروژه راه سازي و 49 پروژه برق رسانی به طرح احیا معرفی شده که پس از اجراي پروژههاي مذکور توسط
مجري طرح ایجاد زیربنا هاي معادن بزرگ و مناطق معدنی، 503 معدن فعال و 421 معدن غیرفعال احیاء خواهد شد که در مجموع

 
924 معدن فعال و غیرفعال از اجراي پروژه هاي زیرساخت منتفع می شوند. 

عظیمی تاکید کرد: شناسایی، معرفی و حمایت از ایجاد و توسعه زیرساختها یکی از روشهاي مهم در احیاء، فعال سازي و توسعه

 
معادن کوچک مقیاس است. 

وي ادامه داد: انعقاد 37 تفاهم نامه سرمایه گذاري، علمی، پژوهشی و دانش بنیان، معرفی 124 پروژه به صندوق بیمه سرمایه گذاري
(Coaching) فعالیت هاي معدنی براي اخذ تسهیلات (که 50 طرح در حال پیگیري و صدور بیمه نامه است)، حمایت و کوچینگ
مجموعه هاي دانش بنیان و جهت دهی به بیش از 9 استارتاپ و پلتفرم معدنی نیز از مجموعه اقدامات انجام شده در طرح احیا بوده

 
است. 

 
ایجاد فرصت اشتغال مستقیم بیش از 13 هزار نفري 



عظیمی درباره وضعیت کلی اجراي این طرح گفت: احیا و فعال سازي 791 معدن، ایجاد پتانسیل 13 هزار و 400 نفر شغل مستقیم و
افزایش بیش از 29 میلیون تن تولید سالیانه، به عنوان نماي کلی طرح احیاء و فعال سازي معادن کوچک مقیاس براي حوزه معدن و

 
صنایع معدنی کشور بوده است. 

به گفته وي، مهمترین نکته، دیده شدن و رصد این معادن و حمایت مستمر آن ها در قالب پایش مستمر براي آینده و توسعه آن ها

 
به لحاظ فنی، کیفی و کمی در سازمان هاي مرتبط با بخش معدن است. 

ایران از نظر ذخایر شناسایی شده که سابقه آن مربوط به نیم قرن گذشته است، در بین 15 کشور شاخص جهان جاي دارد. ایران
نزدیک به 60 میلیارد تن ذخیره معدنی دارد که نزدیک به 40 میلیارد تن آن قطعی و بقیه احتمالی است؛ شاخصی که ایران را به

 
عنوان یک کشور معدنی مورد شناسایی قرار می دهد. 

 
/ایرنا 

برچسب ها: معادن ، صنعت ، تولید



بازدید استاندار آذربایجان شرقی از آزادراه ارومیه- تبریز و شهرك صنایع

دستی

منبع: تابناكشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/09/30

 
بازدید استاندار آذربایجان شرقی از آزادراه ارومیه- تبریز و شهرك صنایع دستی 

استاندار آذربایجان شرقی عصر امروز (یکشنبه) از دو پروژه عمرانی و میزان پیشرفت آنها بازدید و راهکارهاي رفع موانع اجراي این
طرح ها را بررسی کرد.عابدین خرّم ابتدا به قطعه 6 آزادراه ارومیه- تبریز سر زد و بهره برداري از این قطعه را براي کاهش بار ترافیک

 
تبریز، بسیار مهم توصیف کرد. 

عابدین خرّم ابتدا به قطعه 6 آزادراه ارومیه- تبریز سر زد و بهره
برداري از این قطعه را براي کاهش بار ترافیک تبریز، بسیار مهم
توصیف کرد.وي اظهار داشت: تکمیل شبکه آزادراهی در محدوده
تبریز و ارتقاي کمی و کیفی زیرساخت هاي حمل ونقل
آذربایجان شرقی و تسهیل ارتباط با استان هاي دیگر از جمله

 
ضرورت هاي توسعه محسوب می شود. 

خرّم همچنین تکمیل قطعه 6 و تعیین تکلیف قطعه 5 طرح را
براي اتصال به شبکه آزادراهی ضروري دانست و اظهار داشت:
جذب ترافیک وسایط نقلیه سنگین و عدم ورود آنها به محدوده

 
تبریز جزو اهداف پروژه است. 

استاندار آذربایجان شرقی همچنین ساخت وسازهاي غیرمجاز در مسیر مصوب آزادراه را یکی از موانع پیشرفت پروژه عنوان کرد و در

 
تماس تلفنی با دادستان تبریز، خواستار برخورد قانونی با این موارد شد. 

خرّم در ادامه به بازارچه در حال احداث صنایع دستی استان در منطقه قزلجه میدان رفت و تکمیل این پروژه را براي اشتغال زایی و

 
بازاریابی آثار هنرمندان، داراي اهمیت دانست. 

وي در این بازدید گفت: این پروژه با پیگیري مسئولان میراث فرهنگی استان و دنبال کردن راهکارهاي تامین اعتبار، می تواند سریع

 
تر به بهره برداري برسد و نویدبخش روزهاي خوب براي هنرمندان صنایع دستی باشد. 

وي در توصیه اي به مسئولان میراث فرهنگی و مجریان پروژه، ابراز کرد: سعی کنید هویت ایرانی، اسلامی و بومی بازارچه در معماري
و غرفه ها نمایان شود و بستر را براي هنرنمایی اساتید و اهالی صنایع دستی فراهم کنید. همچنین با تدوین اساسنامه و ایجاد اتحادیه

 
براي این قشر فرهنگی و هنري، زمینه روش مندي براي فعالیت مداوم مهیا کنید. 

استاندار آذربایجان شرقی در پایان، صنایع چرم، فرش، تابلوفرش و دیگر هنرصنعت هاي بومی و محلی را براي گذشته و آینده تبریز



مهم دانست و از مسئولان میراث فرهنگی خواست تا برنامه ریزي منسجمی براي ایجاد چنین مراکزي در اقصی نقاط استان داشته
باشند.



حذف نظام حمایت از کل تولیدات صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار

خودرو»

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/09/30

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام
«تنظیم بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم. نوشته حذف نظام حمایت از کل تولیدات

صنعتی ملی به بهانه «ساماندهی بازار خودرو» اولین بار در تجارت گردان. پدیدار شد.

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛
بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به
جاي نظام «تنظیم بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم

 
بازار با صادرات» را شاهد باشیم. 

محمدجواد ایروانی، عضو هیات عالی نظارت: طرح یک
فوریتی ساماندهی بازار خودرو در اردیبهشت1397 با
امضاي 205نفر از نمایندگان مجلس دهم ارائه شد. این

طرح در 28/3/1398 به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسید و براي اظهارنظر به شوراي نگهبان ارسال شد که با اعلام مغایرت این
مصوبه با اصول 15 و 110 قانون اساسی –به علت مغایرت ماده«2» آن با بند«ج» سیاست هاي کلی اصل44 قانون اساسی- و نیز
خلاف موازین شرع -در ماده «7» آن- به مجلس شوراي اسلامی عودت داده شد. مجلس شوراي اسلامی مغایرت مربوط به اصول 15

 
و110 قانون اساسی در موارد فوق و بخشی را که مغایر موازین شرع اعلام شده بود، طی رفت وبرگشت با شوراي نگهبان برطرف کرد. 

رئیس هیات عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام در تاریخ 6/6/1398 براساس وظایف و تکالیف تفویضی به این هیات،
مغایرت هاي مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی ابلاغی - در برخی موارد - را به شوراي نگهبان اعلام کرد. ازجمله این مغایرت ها
مربوط به ماده«4» مصوبه بود که به هر حال مجلس به نحوي آن را رفع کرد (هرچند آثار و تبعات خوبی براي آن هم پیش بینی نمی
کنیم) و دیگري که مهم تر بود مربوط به ماده«10» مصوبه است که تعدادي از قوانین قبلی مترقی در حمایت از تولیدات صنعتی را
نسخ می کند، رفع این ایراد مهم تاکنون مورد توجه قرار نگرفته و مغفول مانده است. در قوانینی که به موجب این ماده منسوخ و
ملغی الاثر می شوند احکام مترقی و خوبی وجود داشته که ازجمله آنها می توان به ماده«4» قانون ارتقاي کیفی تولید خودرو و سایر
تولیدات صنعتی داخلی مصوب1389 اشاره کرد که نسخ آن نظام حمایت تعرفه اي و حمایت از اشتغال و تولیدات داخلی را لغو و
سازوکار مدیریت ارزي کشور را دچار مشکلات جدي می کند. طبق مفاد این ماده، دولت موظف شده تعرفه واردات اقلام غیرضروري و
تشریفاتی را به گونه اي تعیین کند که تولیدات و اشتغال داخلی آسیب نبیند و از خروج بی رویه ارز از کشور جلوگیري شود و حمایت

 
هاي لازم را در زمینه تقویت تولید داخل فراهم کند. 

طبق اعلام سخنگوي شوراي نگهبان، مغایرت این مصوبه مجلس با سیاست هاي کلی نظام -که از طرف هیات عالی نظارت اعلام شده
و درواقع ایراد مربوط به اصل110 قانون اساسی است- هنوز پابرجاست. ضمن اینکه حذف حمایت هاي تعرفه اي یعنی کاهش مالیات

 
هاي غیرمستقیم که موجب کاهش درآمدهاي دولت شده و می تواند طبق اصل75 قانون اساسی مورد ایراد قرار گیرد. 



انتظار می رود نمایندگان مجلس -که اغلب از طراحان این طرح نیستند- به این مسائل عنایت فرمایند که ساماندهی بازار خودرو چه
ارتباطی با موارد فوق دارد و چرا باید به بهانه ساماندهی بازار خودرو، حمایت هاي تعرفه اي از کل تولیدات صنعتی کشور را نسخ و
ملغی الاثر کرد؟ چرا در طرح مجلس قبل که طراحان آن اغلب در این مجلس حضور ندارند برخلاف رویه کشورهاي جهان، از تولید

 
ملی حمایت نکرده و در مغایرت آشکار با سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی عمل می شود. 

شایان ذکر است اینکه گفته می شود ارز مورد نیاز خودرو از داخل تامین نخواهد شد و از محل صادرات قطعات خودرو خواهد بود،
بدون توجه به این نکته اساسی است که؛ اولا تمامی این تولیدات در داخل کشور براساس یارانه هاي مختلفی است که به
تولیدکنندگان داده می شود و به طور طبیعی منابع حاصل از صادرات باید به نفع عموم مردم و درجهت اولویت هاي کشور و حمایت
از تولید استفاده شود. ثانیا اگر ارز حاصل از صادرات به واردات کالاهاي نهایی و مصرفی تخصیص یابد، سوال اصلی این است که ارز

 
مورد نیاز مواد اولیه تولیدکنندگان از چه محلی باید تامین شود. 

ازسوي دیگر از آنجا که شوراي رقابت حداقل در این زمینه ضدرقابتی عمل کرده و سال هاست که خودروهاي وارداتی را از قیمت
گذاري معاف می کند!؟ و در عمل یک رقابت نابرابر بین محصولات وارداتی و تولیدات داخلی پدید می آید که این رقابت به نفع
تولیدات خارجی و واردکننده خواهد بود نه مصرف کننده نهایی خودرو، به ویژه درمورد خودروهاي با قیمت مناسب و قابل استفاده
براي اقشار متوسط جامعه، همان گونه که هم اکنون نیز شاهد حاشیه سود بسیار بالا براي خودروهاي لاکچري و آفرود وارداتی
هستیم. هرچند ممکن است با واردات خودروهاي خارجی تا حدودي قیمت خودرو در حاشیه بازار کاهش پیدا کند ولیکن این به
قیمت کمبود منابع ارزي براي تامین نیازهاي اساسی کشور و ایجاد چالش براي تولید و اشتغال خواهد بود و در این شرایط که همه

 
باید به رونق تولید و سرمایه گذاري کمک کنند، حرکتی برخلاف مصالح کشور و منافع ملی است. 

نکته آخر آنکه در شرایط کنونی که مدیریت منابع ارزي با تاکید بر تامین نیازهاي تولید ملی و کارآفرینی از اهمیت راهبردي برخوردار
است، چه ضرورتی براي طرح مواردي است که به تقاضاي ارز یا عدم انتقال ارز حاصل از صادرات به داخل دامن می زند و حال که در
شرایط تحریمی با همت تولیدکنندگان و صادرکنندگان مقداري ارز براي تامین نیازهاي ضروري کشور و به گردش درآوردن چرخ
صنعت و ادامه اشتغال کارگران فراهم می شود، آیا می توان آن را براي واردات خودرو که ارزبري بسیار بالایی دارد تخصیص داد؟ قابل
توجه اینکه بنابر گزارش بانک مرکزي، حتی سازوکار واردات بدون انتقال ارز نیز موجب می شود ورودي ارز به کشور کاهش یابد.

 
شاخص ها نیز نشان می دهد به محض تصویب طرح، نرخ ارز در بازار سیاه صعودي شده است. 

10سال از سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی می گذرد؛ بالاخره چه زمانی باید شاهد اقتصاد تولیدمحور باشیم و به جاي نظام «تنظیم
بازار از طریق واردات» نظام «تنظیم بازار با صادرات» را شاهد باشیم. این مهم درقالب ایجاد همکاري با یک خودروساز بین المللی

درقالب زنجیره ارزش و تراز ارزي مثبت یک مطالبه بر پایه منافع ملی است.



بوتیک هتل ؛ در زنجان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/09/30

نخستین بوتیک هتل استان زنجان ، امروز در مراسمی افتتاح شد .

به گزارش گروه علمی فرهنگی خبرگزاري صدا و سیماي مرکز زنجان؛ امروز در مراسمی نخستین هتل بوتیک استان زنجان،

 
افتتاح شد. 

این هتل بومگردي ، با مساحت 600 متر مربع در بافت قدیمی شهر

 
زنجان ، با اعتباري بالغ بر 15 میلیارد تومان بازسازي شده است. 

 
گفتنی است قدمت این خانه به 250 سال قبل باز می گردد. 

با افتتاح این هتل براي 15 نفر به صورت مستقیم و 100 نفر به

 
صورت غیر مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 

بازسازي این خانه قدیمی ، از خرداد ماه سال 98 آغاز و در آذر ماه

 
امسال به پایان رسید. 

 
این هتل از 2 ماه آینده ، پذیراي مسافران علاقمند خواهد بود. 

نخستین بوتیک هتل استان زنجان ، در منقطه ضیایی زنجان قرار دارد.



منطقه اي کردن دستمزد کارگران با کدام دلیل؟

منبع: تیتر برترشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/09/30

عضو کانون عالی شوراهاي اسلامی کار می گوید در شرایطی که خط معیشت به 11 میلیون تومان رسیده و افراد براي تامین
هزینه هاي زندگی به مشاغل کاذب و غیر مولد روي آورده اند با چه ادله اي برخی درصدد منطقه اي کردن دستمزد کارگران

هستند؟ ...

عضو کانون عالی شوراهاي اسلامی کار می گوید در شرایطی که خط معیشت به 11 میلیون تومان رسیده و افراد براي تامین
هزینه هاي زندگی به مشاغل کاذب و غیر مولد روي آورده اند با چه ادله اي برخی درصدد منطقه اي کردن دستمزد کارگران هستند؟

علی اصلانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اگر قانون کار
مصوب سال 1369 را اصلاح می کردیم شاید امروز عده اي دنبال
این مساله نبودند که دستمزدها منطقه اي شود. وي افزود: امروز
فرهنگ کار، نوع درآمد، نوع هزینه، حقوق و دستمزد و سایر
مولفه ها با قانون سال 1369 تفاوت زیادي پیدا کرده و اگر
دولتها به اصلاح قانون کار روي می آوردند اکنون به این نقطه
نمی رسیدیم که برخی کارفرمایان و قانونگذاران دنبال منطقه اي

کردن دستمزد باشند و کارگر و کارفرما و حتی دولت از این قانون ناراضی باشند. این عضو کانون عالی شوراهاي اسلامی کار با بیان
اینکه در حال حاضر زیرساختها براي اجراي مزد منطقه اي در کشور فراهم نیست، اظهار کرد: موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی
به جاي ورود به مزد منطقه اي بهتر بود به در خصوص این مساله تحقیق می کرد که چرا کارگران براي کار به کارخانه ها نمی روند و
براي درآمدزایی و تامین هزینه هاي زندگی به مشاغل کاذب و غیر مولد روي می آورند؟ اصلانی افزود: متاسفانه افزایش فاصله خط
معیشت و دستمزد باعث شده تا افراد به دنبال شغل هاي کاذب و ناپایدار باشند و از آن طرف کارفرمایان در به در دنبال نیروي کار
براي راه اندازي خط تولید خود بگردند. وي با بیان اینکه مزد حداقلی در تمام دنیا اجرا می شود، افزود: مزد منطقه اي زمانی تعیین
می شود که بسترهاي اشتغال فراهم و اقتصاد کشور از ثبات لازم برخوردار باشد ولی در شرایطی که ضمانت اجرایی مزد منطقه اي در
کشور وجود ندارد و معلوم نیست که کارگر بعد از توافق با کارفرما سر حقوق و دستمزد دچار مشکل نشود، نمی توان مزد منطقه اي

 
را اجرایی کرد. 

اصلانی با بیان اینکه خط فقر و معیشت سال گذشته حدود 7 میلیون تومان بود و امسال به 11 میلیون تومان رسیده است، گفت:
متاسفانه هزینه ها آنقدر بالا رفته و دستمزدها پایین مانده که کارگران مایل نیستند در کارخانه ها کار کنند و شاهد هستیم که با
وجود بخشنامه شوراي عالی کار، هیاتهاي حل اختلاف با شکایات بسیاري در خصوص عدم پرداخت حقوق و دستمزد روبه رو هستند
بنابر این در چنین موقعیتی با چه ادله اي برخی می خواهند در خصوص مزد منطقه اي جلو بروند و در مورد تعیین حداقل دستمزد

سال آینده چانه زنی کنند؟



رونق کسب و کار 23 هزار نفر با طرح هاي تسهیلاتی موسسه اعتباري ملل

منبع: برداشت روزشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/09/30

به گزارش برداشت روز، این موسسه در راستاي ایجاد اشتغال و تولید کالاهاي ایرانی با اعطاي تسهیلاتی از طریق طرح هاي
افق، یکتا کارت اعتباري، متخصصان و اصناف نسبت به پرداخت 23/159 فقره تسهیلات به مردم عزیز اقدام نمود. این گزارش

می افزاید متقاضیان محترم میتوانند ضمن مراجعه به شعبه موسسه اعتباري ملل در ...

موسسه اعتباري ملل به منظور حمایت از تولید کالاي ایرانی با اجرایی نمودن طرح هاي تسهیلاتی متنوع از تیرماه سال جاري

 
به کسب و کار اقشار مختلف جامعه رونق بخشید. 

به گزارش برداشت روز، این موسسه در راستاي ایجاد اشتغال و تولید کالاهاي ایرانی با اعطاي تسهیلاتی از طریق طرح هاي افق،

 
یکتا کارت اعتباري، متخصصان و اصناف نسبت به پرداخت 23/159 فقره تسهیلات به مردم عزیز اقدام نمود. 

این گزارش می افزاید متقاضیان محترم میتوانند ضمن مراجعه به شعبه موسسه اعتباري ملل در سراسر کشور از مزایاي طرحهاي فوق

 
بهره مند شوند. 

روابط عمومی موسسه اعتباري ملل



نشان عالی مدیر سال 1400 به مدیرعامل بانک دي تعلق گرفت

منبع: برداشت روزشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/09/30

به گزارش برداشت روز، در ششمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال که با حضور سید محمد حسینی، معاون امور
مجلس رئیس جمهور، سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی، معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، هادي

قوامی، معاون حقوقی وزیر امور اقتصادي و دارایی و برخی نمایندگان و اعضاي هیئت علمی دانشگاه ...

 
نشان عالی مدیر سال 1400 به برات کریمی، مدیرعامل بانک دي اعطا شد. 

به گزارش برداشت روز، در ششمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال که با حضور سید محمد حسینی، معاون امور مجلس
رئیس جمهور، سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی، معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، هادي قوامی، معاون
حقوقی وزیر امور اقتصادي و دارایی و برخی نمایندگان و اعضاي هیئت علمی دانشگاه هاي کشور در مرکز همایش هاي صداوسیما
برگزار شد، نشان عالی مدیر سال 1400 به پاس خدمات ارزنده در نظام بانکداري و اقتصادي کشور و مدیریت بنگاه بزرگ اقتصادي،به

 
برات کریمی، مدیرعامل بانک دي تعلق گرفت. 

از اهداف این گردهمایی می توان به انسجام و اقتدار ملی براي احیاي امید در مردم، ایجاد انگیزه براي نیل به موفقیت در قشر مدیران
موفق و پویا، ارزیابی نقش مدیریت و کارآفرینی و ارائه راهکارهاي نوین در پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی، انتقال تجارب و آگاهی از
عوامل موفقیت و شکست مدیران و بنگاه هاي تولیدي و صنعتی، بررسی فرصت ها و چالش هاي توسعه مدیریت در چشم انداز آینده

 
صنعت ایران و نقش آن در توسعه پایدار و ارائه راهکارهاي ملموس و انجام پذیر در توسعه کمّی و کیفی مدیریت جهادي اشاره کرد. 

روابط عمومی بانک دي



اعطاي وام مهارت به 700 سرباز در آجا لرستان

منبع: ایسناشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/09/30

فرمانده عملیاتی لشکر 84 لرستان گفت: امسال 700 سرباز که گواهینامه تخصصی مهارت داشتند مبلغ یک میلیارد ریال وام
دریافت کردند.

امیر سرتیپ خوش کنار امروز 30 آذرماه، اظهار کرد: در
اجراي فرمان مقام معظم رهبري و تدابیر ابلاغی ستاد کل
نیروهاي مسلح مبنی بر مهارت آموزي سربازان وظیفه در
ایام خدمت مقدس سربازي و اعطاي تسهیلات لازم به آنان
براي خود اشتغالی، به آن دسته از سربازان وظیفه اي که
طی دوران سربازي موفق به دریافت گواهینامه شده اند، با
محوریت کارگروه اشتغال استانداري وام یک میلیارد ریالی

 
اعطا می شود. 

وي با بیان اینکه این تسهیلات با سود چهار درصد و در

 
اقساط 60 ماهه است، تصریح کرد: طرح مهارت آموزي از نیمه دوم سال 96 توسط ستاد کل نیروهاي مسلح در پادگان ها آغاز شد. 

فرمانده عملیاتی لشکر 84 لرستان خاطرنشان کرد: از ابتداي این طرح تاکنون 7000 سرباز گواهینامه تخصصی دریافت کرده و وارد

 
بازار کار شده اند. 

 
سرتیپ خوش کنار اضافه کرد: امسال 700 سرباز در لرستان سهمیه وام را کسب کرده اند. 

وي بیان کرد: وام هاي اشتغال که براي سربازان مهارت آموخته ترخیص شده به لرستان اختصاص یافته با توجه به فرصت محدود
یعنی تا پایان سال 1400 هنوز به مرحله اجرا در نیامده است و درصورت بی توجهی و عدم برگزاري جلسه تعیین تکلیف ممکن است

 
این سهمیه جذب نشود و سهم لرستان سوخت شود. 

 
فرمانده عملیاتی لشکر 84 لرستان ادامه داد: این امر نیازمندان توجه بیش از پیش مسئولان است. 

انتهاي پیام



صنعت حمل و نقل موتور پیشران اقتصاد کشور است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/09/30

 به گزارش خبرنگار خبرگزاري فارس از ابرکوه، عصر امروز
به مناسبت گرامیداشت هفته راهداري و حمل و نقل جاده اي، کامیون داران و رانندگان بخش بهمن در قالب یک همایش به میزبانی

 
امام جمعه بخش بهمن، به بیان مشکلات و مشقات شغل خود پرداخته و خواستار توجه بیشتر به حوزه حمل و نقل شدند. 

در این دیدار حجت الاسلام رضا علیزاده ضمن شنیدن مشکلات خانواده بزرگ حمل و نقل، اظهار کرد: امروزه حمل و نقل یکی از
اجزاء مهم اقتصاد ملی محسوب می شود و بدلیل داشتن نقش زیربنایی تأثیر فراوانی بر فرآیند رشد اقتصادي کشور دارد و می توان

 
گفت یکی از اصلی ترین و مهم ترین زیرساخت هاي اقتصاد است. 

امام جمعه بخش بهمن اذعان کرد: با توجه به اینکه صنعت حمل و نقل در شهرستان ابرکوه به طور مستقیم و غیر مستقیم جمعیت
زیادي را تحت پوشش داشته و افراد زیادي از راه این صنعت صاحب شغل شده و امرار معاش می کنند، ضرورت دارد مسئولین و

 
متولیان این حوزه بیش از پیش به مطالبات آنان توجه و رسیدگی کنند. 

حجت الاسلام علیزاده تأکید کرد: حال که توسعه صنایع (فولاد، کاشی، سرامیک و ...) امري اجتناب ناپذیر بوده و این شهرستان نیز
در حال توسعه است، بهره گیري از ظرفیت بزرگ رانندگان و کامیون داران بومی می تواند علاوه بر رونق مشاغل مرتبط و اشتغال

 
زایی هاي جدید، مکملی براي توسعه شهرستان باشد. 

حجت الاسلام علیزاده با تأکید بر اینکه رانندگان موتور پیشران اقتصاد کشور هستند، ادامه داد: بر خلاف تفکر عده اي، رانندگی شغل
تفریحی نیست بلکه از مشاغل پر مشقت و سنگین بوده که عده اي از مردان سخت کوش، تلاشگر و متدین در بخش بهمن و

 
همچنین سراسر کشور، این سختی ها را به جان خریده و براي کسب روزي حلال، در جاده ها پیش می روند. 

علیزاده با بیان اینکه شغل رانندگی نیز مانند تمامی مشاغل نیازمند مهارت، ویژگی ها و دانش خاص است، افزود: رانندگی کامیون
یکی از کلیدي ترین مشاغل جهان در شکل گیري زنجیره تأمین رفاه، آسایش، امنیت و معیشت مردم است. رانندگان بی وقفه در

 
حرکت هستند تا چرخه زندگی افراد فلج نشده و تمامی نیازهاي آنان به راحتی تأمین شود. 



 
 

 
 

 
 

 
  

انتهاي پیام/ف



قطب تولید قارچ شد

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/09/30

اواسط دهه 80 بود که فشار خشکسالی به اوج خود رسید و استان فارس و بسیاري از شهرستان ها دیگر آبی براي زندگی و
کشاورزي نداشتند. در آن زمان گروهی از مردم راه شهر ها را در پیش گرفتند و از روستاي خود مهاجرت کردند.

اواسط دهه 80 بود که فشار خشکسالی به اوج خود رسید و استان فارس و بسیاري از شهرستان ها دیگر آبی براي زندگی و
کشاورزي نداشتند. در آن زمان گروهی از مردم راه شهر ها را در پیش گرفتند و از روستاي خود مهاجرت کردند. درست مثل
کشاورزان خرامه اي که آب و خاك پدري را رها کردند و براي یافتن شغلی جدید به استان هاي اطراف رفتند. با بالاگرفتن مهاجرت
ها، بسیج سازندگی وارد عمل شد و با اعطاي وام هاي اشـتغالزایی و آموزش هاي لازم، راه تولید قارچ را به مردم نشان داد. کم کم با
راه اندازي کارگاه هاي پرورش قارچ که به آب کمی نیاز داشت، به یکباره اوضاع تغییر کرد و با ثبت وجود 200 سالن تولید قارچ در

 
خرامه این شهرستان به قطب تولید و پرورش قارچ کشور تبدیل شد. 

طی دو دهه اخیر و با بروز پدیده خشکسالی در اکثر استان هاي کشور، بسیاري از مشاغل از جمله کشاورزي و دامداري هم با چالش
هایی مواجه شدند. در استان فارس هم کم آبی درختان را یکی پس از دیگر خشک کرد و گیاهان را از بین برد و باعث شد تا
کشاورزان نتوانند مثل گذشته به کار خود ادامه بدهند، اما این پایان ماجرا نبود و با ورود بسیج سازندگی و پیشنهاداتی که براي تغییر

 
نوع کشت و همراهی کشاورزان داشت، توانست یکبار دیگر رونق را به این مناطق بازگرداند. 

خرامه یکی از شهرستان هاي فارس به شمار می آید که مانند بسیاري از مناطق دیگر استان، دچار خشکسالی و گروهی از کشاورزان

 
آن مجبور به انجام کار هاي دیگر و تغییر شغل شده اند. 

سال هایی که کشاورزي در خرامه رونق داشت، آب مورد نیاز زمین هاي زراعی از رود کر تأمین می شـد و کشاورزان می توانستند با
بهره مندي از آن به تولید محصولات متنوع بپردازند، اما وقتی بارش ها کم و به تبع آن رودخانه ها هم یکی پس از دیگري خشک

 
شدند، کشاورزان فهمیدند دیگر قادر به کشت و زرع نیستند و همین امر آن ها را به فکر تغییر شغل یا مهاجرت انداخت. 

در این زمان و با ورود بسیج سازندگی به ماجرا، پیشنهاداتی در رابطه با کشت محصولات جدید و کم آب بر ارائه گردید که با استقبال

 
کشاورزان مواجه و کار ها براي انجام نوع جدیدي از کشاورزي آغاز شد. 

 
ایجاد فعالیت 200 سالن تولید قارچ با حمایت سپاه 

مهاجرت روستاییان از آب و خاك اجدادي و رهاکردن شغلی که سال ها مشغول آن بودند، دردي بود که خرامه را فرا گرفت. اواسط
دهه 80 خانواده ها یکی پس از دیگري اسباب و اثاثیه خود را جمع می کردند تا به شهري یا حاشیه اي پناه ببرند و کار جدیدي را

 
شروع کنند، چون اینجا دیگر آب نداشت و کشاورزي امکانپذیر نبود. 

در همین رابطه مسـئول بسـیج شـهر خرامـه گذري به آن روز ها زد و با بیان اینکه حدود 15 سال پیش و در پی وقوع خشکسـالی و
خشک شـدن آب رودخانه هاي خرامه بیشتر روستانشـینان شروع به مهاجرت به شـهر هاي اطراف کردند، می گوید: «در آن زمان
تصمیم گرفتیم با تخصیص وام هاي اشـتغالزایی درخصوص پرورش محصولاتی با نیاز آبی کم مثل قارچ، نگذاریم روستاییان خانه
هایشان را رها کنند. حرکتی که روز هاي اول خیلی سخت پیش می رفت، اما به لطف خدا به یکباره چنان قدرتی به دست آوردیم که

 
خرامه را به قطب پرورش قارچ کشور تبدیل کرد.» 

اسـماعیل جابري با تأکید بر اینکه امروز 200 سالن پرورش قارچ در خرامه وجود دارد که همه آن ها با حمایت سپاه و بسیج
سازندگی راه اندازي شده اند، ادامه می دهد: «از اوایل دهه 90 پرورش قارچ در این منطقه رونق گرفت و از سال 93 و با مشارکت
خانواده ها شهر شکوفا شد. از آن زمان هر خانواده یـک کارگاه تولیدي کوچک پرورش قارچ دارد که علاوه بر تأمین قارچ استان به



 
دیگر استان ها و حتی صادرات هم فکر می کنند.» 

با اینکه راه اندازي کارگاه هاي تولید قارچ توانسته خرامه را احیا کند و حتی نام آن را بر سر زبان ها بیندازد، اما هنوز تا رسیدن به

 
نقطه مطلوب راه زیادي هست و کمبودها، سرعت پیشرفت را از فعالان این عرصه گرفته است. 

نبود صنایـع تبدیلی یکی از مشکلات تولیدکنندگان قارچ است که در حال حاضر به عنوان مانعی بر سر راه صادرات این محصول قرار

 
گرفته است. 

هم اکنون قارچ هاي تولیدشـده در خرامـه بـه شـیراز ارسـال می شـون د تـا بسته بندي و در بازار هاي کشـور عرضه شـوند، ولی به
گفته پرورش دهندگان قارچ اگر فقط یک کارگاه بسـته بندي متمرکز در خرامه وجود داشته باشد، می توان رونق تولید و پرورش

 
قارچ در این منطقه را چند برابر کرد. 

 
درآمدزایی براي 600 خانوار با تولید قارچ 

 
تا قبل از آغاز پرورش قارچ در خرامه محصولات متنوعی در این شهرستان تولید می شد. 

 
خرامه آنقدر آب داشت که حتی گروهی از اهالی به کشت برنج می پرداختند. 

کرامـت علیایـی که در حال حاضر یکی از تولیدکنندگان موفق صنعت قارچ در این شـهر اسـت، کشاورزي بود که برنج کشت می
کرد. وي می گوید: «از ابتداي سال 80 شرایط خیلی سخت شد تا جایی که در سال 85 خشکسالی به اوج خودش رسید و همه چیز
را خراب کرد. قبل از آن به کشت برنج مشـغول بودم و سـالانه نزدیک به 80 تن برنج برداشـت می کردم، اما با خشک شدن آب

 
رودخانـه کـر مجبـور به مهاجرت به بندرعباس شـدم و براي گذران زندگی به مسافرکشی روي آوردم.» 

علیایی ادامه می دهد: «قبل از اینکه دوباره به زادگاهم بازگردم، در بندرعبـاس با پرورش قارچ آشـنا شـده بودم و دو سـال آخر
سـکونت خود در بندرعباس را به تحقیق در این باره گذراندم. از سال 93 با گذراندن دوره هاي آموزشی سـازمان فنی و حرفه اي به

 
عنوان اولین تولیدکننده قارچ در خرامه فعالیت خـودم را آغـاز کردم.» 

 
به گفته علیایی، اولیـن کارگاه تولید قارچ را به کمک همسرش در پشت بام منزلشان راه اندازي کرده است. 

این پرورش دهنده برتر قارچ با بیان اینکه از مزیت هاي پرورش قارچ این است که به آب کمی نیاز دارد و امکان ایجاد شرایطی
همچون دما و رطوبت مناسب به صورت مصنوعی و با کمترین هزینه برایش امکانپذیر است، می گوید: «کارگاه کوچکمان را در مدت
شش سـال به پنج واحد پرورش قارچ تبدیل کردیم. البته آب و هـواي معتدل بین 20-15 درجـه خرامه از عوامل موفقیت پرورش

 
قارچ در این شهرسـتان است. 

 
با وجود این شـرایط نیاز به هیچ گونه هزینه جانبی براي سـرمایش و گرمایش سـالن هاي تولید وجود ندارد.» 

ویژگی بارز آقاي علیایی این است که در حال حاضر در کنار اداره سـالن هاي پرورش قارچ خودش، مشـغول آمـوزش به اهالی خرامه
و کمک به راه اندازي کارگاه هاي خانگی آنهاست. تلاش و آموزشی که نتیجه آن احداث 300 واحد تولید قارچ بوده و این تعداد براي

 
600 خانوار درآمدزایی کرده است. 

 
ظرفیتی که براي 3 هزار نفر اشتغالزایی می کند 

پرورش قارچ که با حمایت بسیج سازندگی و همراهی کارشناسان این نیرو توانسته شهرستان خرامه را به قطب تولید این محصول در
کشور تبدیل کند، علاوه بر مهاجرت معکوس در این منطقه آنقدر اشتغالزایی کرده که برخی صنایع بزرگ را زیرسایه خود قرار داده

 
است. 

به عنوان مثال، هم اکنون کارگاه بزرگی براي صنعت ذوب آهن در خرامه در حال ساخت است که اعلام شده ظرفیت اشتغالزایی براي
200 نفر را دارد، این در حالی است که با احداث کارخانه کمپوست سازي در خرامه میزان تولید قارچ در این شـهر بـه پنج برابـر

 
میـزان تولید کنونی خواهد رسـید و این میـزان براي نزدیک به 3 هزار نفر ایجاد اشتغال می کند. 

هر چند حمایت هاي سپاه و بسیج سازندگی و همکاري ها و تسهیلات اعطایی آن ها باعث راه اندازي کارگاه هاي قارچ شده و در



طول این مدت هم قدرت مضاعفی به تولیدکنندگان این محصول داده است، اما براي گسترش کار و صادرات قارچ خرامه به دیگر
کشور ها هنوز هم به نگاه ویژه مسئولان و همراهی آنان با فعالان این عرصه نیاز است.



513 صندوق قرض الحسنه 5 هزار شغل ایجاد کرده است
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خدمات بسیج سازندگی در استان ها و شناسایی نیاز هاي مناطق محروم و رفع آن ها همچنان ادامه دارد. در کنار این
اقدامات، راه اندازي صندوق هاي قرض الحسنه و پرداخت تسهیلات به کارآفرینان توانسته گام خوبی در جهت اشتغالزایی و

کاهش بیکاري در روستا ها باشد.

خدمات بسیج سازندگی در استان ها و شناسایی نیاز هاي مناطق محروم و رفع آن ها همچنان ادامه دارد. در کنار این اقدامات،
راه اندازي صندوق هاي قرض الحسنه و پرداخت تسهیلات به کارآفرینان توانسته گام خوبی در جهت اشتغالزایی و کاهش بیکاري در
روستا ها باشد. در همین راستا سپاه انصارالمهدي (عج) استان زنجان طی سال هاي اخیر برنامه و طرح هاي زیادي را به اجرا درآورده

 
که براي آگاهی از آن ها به سراغ فرشاد پیري مسئول بسیج سازندگی این نیرو رفتیم تا در گفت وگویی از اقدامات آن ها آگاه شویم. 

یکی از اقدامات خوبی که در سپاه انصارالمهدي (عج) انجام می شود، حمایت از طرح هاي اقتصاد مقاومتی است. بسیج سازندگی

 
زنجان در این باره چه کار هایی انجام داده است؟ 

سال گذشته تمام طرح هایی که در رابطه با اقتصاد مقاومتی ارائه می شد، به صورت خاص مورد حمایت قرار می گرفت. این کار در
سال جاري هم ادامه دارد و تسهیلات اقتصاد مقاومتی در مناطق روستایی و مشاغل خانگی خرد به عموم مردم ارائه می شود. در
همین رابطه و براي ماه هاي باقیمانده از سال جاري هم 30میلیارد تومان تسهیلات اقتصاد مقاومتی در استان زنجان در نظر گرفته
شده تا در حوزه اشتغالزایی پروژه هاي مرتبط با این مبحث هزینه شود؛ ضمن اینکه باید اعلام کنم سازمان بسیج سازندگی در عرصه
هاي مختلف 300برنامه در دستور کار دارد که تاکنون 237میلیارد تومان براي اجراي پروژه ها و 47میلیارد تومان هم براي پروژه

 
هاي اقتصادي مقاومتی در قالب تسهیلات ارائه شده و این کار تا پایان سال ادامه دارد. 

 
در زمینه ساخت مسکن چه اقداماتی داشته اید؟ 

ساخت مسکن براي محرومان بسیار حائز اهمیت است و سپاه استان نگاه ویژه اي به این عرصه دارد. بر همین اساس یکی از اقدامات
اساسی در زمینه برگزاري کنگره 3 هزار و 535 شهید استان زنجان، احداث 5هزار باب مسکن محرومین توسط دستگاه هاي اجرایی

 
بود که به نام شهدا تقدیم این خانواده ها شد. 

وقتی کرونا شهر ها را فرا گرفته بود، رزمایش کمک هاي مؤمنانه در جهت حمایت از نیازمندان و آسیب دیدگان از این بیماري اجرایی

 
شد. زنجان در این رابطه چه کار هایی کرده است؟ 

مهم ترین هدف بسیج سازندگی خدمت رسانی و محرومیت زدایی در مناطق محروم، روستایی و مرزي است و همچنین بحث

 
اشتغالزایی از دغدغه هاي این نهاد است که به هیچ زمان و مکانی محدود نمی شود. 

با آغاز بیماري کرونا و مشکلات اقتصادي مردم تا پایان سال گذشته بیش از 257هزار بسته معیشتی به همت قرارگاه امام حسن

 
مجتبی (ع) در بین نیازمندان استان توزیع و 47 زندانی غیرعمد نیز آزاد شد. 

اهداي 582سري جهیزیه به نوعروسان و تهیه یکهزار تبلت دانش آموزي با کمک خیران و رساندن آن ها به دست محصلین کم

 
برخوردار در قالب رزمایش کمک مؤمنانه انجام شد. 

در کنار این ها پخت و توزیع 200 هزار پرس غذاي گرم و 60 هزار بسته بهداشتی و همچنین 320 مورد خدمات مسکن از دیگر

 
اقدامات این سازمان است. 

در عرصه محرومیت زدایی 50 میلیارد تومان و خدمات رسانی 125میلیارد تومان هزینه شده است. سعی کرده ایم در تمام عرصه ها
بتوانیم یاري رسان مردم و به خصوص جامعه نیازمند و کم برخوردار باشیم و در این راه 50 هزار نفر در قالب گروه هاي جهادي در

مناطق محروم در حال خدمت رسانی هستند. 



 
معمولاً اولویـــــت هاي برنامه ریزي هاي بسیج سازندگی زنجان در چه حوزه هایی است؟ 

طرح هاي بسیج سازندگی کوتاه مدت، فراگیر، عام المنفعه و عمومی است. تفاوت این سازمان با سایر مراکز دولتی به دلیل ویژگی
هاي خاص آن از جمله اجراي طرح هاي کوتاه مدت و زودبازده است که جهادگران در هشت عرصه عمران و آبادانی، منابع طبیعی و
کشاورزي، بهسازي و زیباسازي مدارس، اشتغالزایی، خدمات درمانی و بهداشتی، آموزش فنی و حرفه اي و برگزاري کلاس هاي

 
تقویتی و جبرانی و مشاوره تحصیلی خدمات رسانی می کند. 

اصلی ترین خدمات بسیج سازندگی در زمینه هاي احداث و ترمیم مدارس، راه هاي روستایی، تأمین آب شرب، کاشت نهال، احیاي
قنات، تعمیرات لوازم جانبی مدارس، ویزیت بیماران، تهیه جهیزیه، کمک هاي مؤمنانه، تهیه دارو و واکسیناسیون افراد در روستا هاي

 
محروم است. 

 
آمار و تعداد گروه هاي جهادي در استان زنجان چقدر است؟ 

در حال حاضر هزار و 54 گروه جهادي در استان زنجان فعالیت دارند که 551 گروه در قالب جغرافیامحور در مساجد و محلات خدمت
رسانی کرده و 278 گروه جهادي مربوط به جامعه زنان است. 84 گروه جهادي دانش آموزي و دانشجویی در استان فعال است و

 
141گروه جهادي نیز در اقشار مختلف بسیج خدمات رسانی می کنند. 

بسیج سازندگی سپاه انصارالمهدي (عج) استان زنجان از زمان تشکیل و آغاز به کار بیش از هزار و 57 پروژه اجرا کرده و تاکنون در
حوزه محرومیت زدایی 50 میلیارد تومان هزینه شده است. تا پایان سال 99 حدود 499صندوق قرض الحسنه در مساجد استان زنجان
راه اندازي شده است. همچنین هزینه تأسیس کارگاه هاي خیاطی و صنایع غذایی از صندوق هاي قرض الحسنه تأمین مالی شده

 
است. 

 
وضعیــــت صندوق هاي قرض الحسنه چطور است؟ 

513 صندوق قرض الحسنه از سوي گروه هاي جهادي راه اندازي و مشغول خدمات رسانی به مردم در مناطق مختلف هستند. این
صندوق هاي قرض الحسنه 47 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی اعطا کرده اند و همین تسهیلات سبب شده که بسیاري از جوانان و
نوجوانان صاحب کار و اشتغال شوند. تلاش ما این است که فرهنگ صندوق هاي قرض الحسنه را در کشور افزایش دهیم، چراکه سود

 
هاي کلان بانکی امروزه مردم را کلافه کرده است. 

 
آیا بعد از حمایت هاي مالی براي راه اندازي مشاغل، بسیج سازندگی در ادامه مسیر باز هم در کنار کارآفرینان است؟ 

براي اینکه تمام کار ها به سرانجام برسد، پس از آموزش و توانمند سازي افراد براي اجراي پروژه هاي مختلف، به سراغ بازار سازي
براي فروش محصولات می رویم. وقتی از 513 صندوق قرض الحسنه در مناطق روستایی و شهري استان صحبت می کنیم، باید
بدانیم از عضویت 22 هزار نفر در این صندوق ها صحبت به میان آمده که با ارائه تسهیلات 47 میلیارد تومانی براي 5 هزار و 100 نفر

 
اشتغالزایی شده است. 

 
زنجان هم دچار کم آبی شده، آیا اقدامی در رابطه با رفع این مشکل داشته اید؟ 

 
هم اکنون 60 پروژه آبرسانی از سوي بسیج سازندگی در دست اجراست که برخی از این پروژه ها به صورت مجتمعی اجرا می شود. 

گروه هاي جهادي، دستگاه هاي حاکمیتی و مردم در احداث پروژه ها کمک کار هستند و طی سال هاي اخیر و با ارائه تسهیلات 60
میلیارد تومانی بیش از 2 هزار پروژه بسیج سازندگی به نتیجه رسیده است.



توافق ایران و عراق براي احداث و تکمیل راه آهن شلمچه-بصره

منبع: اتاق خبرشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/09/30

وزیر راه و شهرسازي با تاکید بر اینکه حضور سرمایه گذاران در تکمیل پروژ ه هاي حمل و نقلی تقویت می شود، از تولید
واگن باري و مسافري با توان داخل خبر داد و گفت: هفته آینده در عراق، قرارداد احداث و تکمیل راه آهن شلمچه-بصره را

امضا می کنیم.

وزیر راه و شهرسازي با تاکید بر اینکه حضور سرمایه گذاران در تکمیل پروژ ه هاي حمل و نقلی تقویت می شود، از تولید واگن

 
باري و مسافري با توان داخل خبر داد و گفت: هفته آینده در عراق، قرارداد احداث و تکمیل راه آهن شلمچه-بصره را امضا می کنیم. 

به گزارش اتاق خبر، به نقل از پایگاه خبري وزارت راه و
شهرسازي، رستم قاسمی امروز 30 آذر در مراسم ورود 526
دستگاه واگن به ناوگان ریلی که در ساختمان ایستگاه راه آهن
تهران برگزار شد، ضمن تبریک هفته حمل ونقل به همه دست
اندرکاران این حوزه، براي این قشر عظیم در کشور که همواره در
حال خدمت رسانی به کشور و مردم هستند آرزوي سلامت و

 
توفیق کرد . 

عضو کابینه دولت سیزدهم توضیح داد: حوزه حمل و نقل یکی از حوزه هاي مهم و تاثیرگذار کشور است و به لحاظ ژئوپلتیک حمل و
نقل می تواند بیش از 20 درصد GDP کشور را تامین کند که امروز با وجود این شرایط به دلایل متعدد، عقب ماندگی هاي جدي در

 
این بخش وجود دارد. 

وي تصریح کرد: حجم باري که به ویژه در منطقه همسایگان ما و کشورهاي دوردست کشور ما که امکان دسترسی به آنها وجود دارد،

 
می تواند سهم قابل توجهی باشد که باید بخشی از درآمد کشور در این بخش ایجاد بشود. 

وزیر راه و شهرسازي با اشاره به اینکه در مجلس نیز بارها براي تامین زیرساخت هاي ترانزیتی تاکید کرده است، توضیح داد: براي آنکه
به حد مطلوبی در بخش ترانزیت کشور برسیم به ویژه در بخش ریلی نیازمند اعتبارات فراوانی هستیم. با اعتبارات و بودجه هاي جاري
وزارت راه امکان ندارد تا به چنین اهدافی دست پیدا کنیم. بودجه هاي جاري شاید ساخت چند صد کیلومتر در سال را پاسخگو
نباشد. بنابراین اگر بخواهیم در حوزه حمل و نقل به یک تحول برسیم باید به روش هاي دیگري کار را انجام بدهمیم تا بتوانیم به

 
پتانسیل بسیار نهفته اي که در کشور وجود دارد دست پیدا کنیم. 

 
توافق ایران و عراق براي احداث و تکمیل راه آهن شلمچه-بصره 

وزیر راه و شهرسازي با اشاره به اینکه هم اکنون با طرح تحول در حوزه حمل و نقل، قراردادها شروع شده اند، توضیح داد: با طرح
تحول حمل و نقل که شرایط تصویب آن در حال انجام است، قراردادهاي راه آهن رشت-آستارا، راه اهن چابهار-سرخس شروع می



شود . هفته آینده نیز در عراق قرارداد احداث راه آهن شلمچه-بصره را امضا می کنیم، تکمیل این خط می تواند ایران را به دریاي

 
مدیترانه وصل کند. 

قاسمی با تاکید بر اینکه با بودجه جاري امکان تکمیل پرو ژه هاي زیرساختی وجود ندارد، گفت: ایران کشور ثروتمندي است که منابع
فراوانی نیز دارد که با همین ثروت داخل کشور می توان تحولی را در حوزه حمل و نقل ایجاد کرد. در وزارت راه و شهرسازي از دولت
پول نمی خواهیم بلکه مجوز می خواهیم. وزارت راه و شهرسازي ثروت فراوانی دارد که باید آنها از بالقوه به بالفعل تبدیل کنیم. این

 
در دستور کار ما قرار دارد و در بودجه 1401 نیز این موضوع پیش بینی شده است. امیدواریم که مجلس نیز تصویب کند. 

وزیر راه و شهرسازي بیان کرد: در بخش آزادراهی بودجه مناسبی را در لایحه بودجه 1401 براي سرمایه گذاران پیش بینی کردیم.
مالیات آنها را حذف کردیم و سرمایه گذاري را براي سرمایه گذاران شیرین سازي کردیم. زمینه را براي سرمایه گذاران داخلی و بین
المللی تقویت می کنیم. جلساتی با سرمایه گذاران بخش خصوصی داشتیم مبنی بر اینکه مالیات از بخش هاي خصوصی اخذ نشود و

 
یا مدت زمان قرارداد BOT در بسیاري از پروژه ها به جاي 10 سال به 15 سال افزایش یاید. 

 
بهره مندي از ظرفیت هاي ترانزیتی کشور 

قاسمی با اشاره به اینکه روز گذشته با سفیر هند و صالحی جلسه اي برگزار کرده است، بر بهر ه مندي از ظرفیت هاي ترانزیتی کشور
تاکید و اعلام کرد: هزینه و زمان انتقال بار زغال سنگ از روسیه به هند و سپس به چین زیاد و طولانی است که چنانچه این بار از

 
مسیر ترانزیتی ایران با تقویت زیرساخت ها انجام بشود کوتاهتر و به صرفه تر خواهد بود و براي کشور ما نیز درآمدزایی دارد. 

وي یادآور شد: مدتی پیش تعدادي کانتینر آزمایشی از هند به فنلاند منتقل شد، با اینکه در بخشی از مسیر رشت-آستارا راه آهن
نداریم، کانتینرها را با حمل و نقل ترکیبی جابه جا کردیم. مسیري که طی شد 21 روز بود این در حالی است که در مسیر دریایی 3
ماه زمان می برد. یا همچنین عبور کامیون هاي پاکستانی براي آزمایش به اروپا که مناسب و به صرفه بود. اینها مزیت هایی است که

 
در حوزه حمل و نقل در ایران وجود دارد و می تواند سرچشمه درآمدي ترانزیتی ایران باشد. 

 
توافق ایران با برخی از کشورهاي همسایه براي افزایش سهم ترانزیت 

وزیر راه و شهرسازي تصریح کرد: چنانچه کریدورهاي اصلی خود را تکمیل کنیم و بسازیم سهم خود را در ترانزیت افزایش می دهیم.
توافقاتی با کشورهاي همسایه از جمله ترکمنستان، آذربایجان، قرقیزستان، ارمنستان، پاکستان و هند داشتیم و توافقاتی را با آنها به

 
امضا رساندیم که بتوانیم با هماهنگی بین کشورهاي همسایه سهم ترانزیت خود را افزایش بدهیم. 

قاسمی افزایش سهم ترانزیت کشور را در گرو تکمیل زیرساخت هاي حمل و نقل به ویژه ریلی عنوان کرد و افزود: راه آهن چابهار-
سرخس، راه اهن رشت-آستارا، کریدور غرب به شرق، شلمچه-بصره، بخشی از کریدورهاي اصلی ایران هستند که باید به لحاظ
زیرساختی آماده شوند. تکمیل این زیرساخت هاي حمل و نقلی بودجه فراوانی می خواهد که با بودجه جاري وزارت راه و شهرسازي

 
قابل انجام نیست، بنابراین با روش هایی غیر از روش هاي معمول انجام خواهد شد. 

وزیر راه و شهرسازي تاکید کرد: به دلیل ظرفیت هاي ساخت داخل اجازه واردات ناوگان ریلی باري و مسافري را نمی دهیم و از توان
داخل براي تولید استفاده خواهیم کرد. زیرا در کشور به اندازه کافی توان در این باره وجود دارد. همچنین در برنامه است تا از تبصره

 
18 منابعی را ایجاد کنیم و واگن بخش باري و مسافري را تولید کنیم. 



 
با کمک دولت طی 3 سال آینده در حمل و نقل کشور تحول ایجاد می شود 

وي تصریح کرد: به کمک دولت طرح تحولی را در حوزه حمل و نقل کشور ایجاد می کنیم که البته بخشی از آن در حال اجراست.
کشور با طرح تحولی در حوزه حمل و نقل می تواند در سه سال آینده متحول شود. این طرح ارایه شده است امیدواریم این طرح

 
نهایی بشود و از طریق روش ها و منابع خاصی بتوانیم احداث کریدورهاي اصلی کشور را به سرعت پیش ببریم. 

 
هزینه 2.5 میلیارددلاري سوخت پنهان به دلیل تردد 160 هزار کامیون فرسوده 

وي از رایزنی و مذاکره وزارت راه و شهرسازي با مجلس خبر داد و گفت: در مجلس نیز بارها این موضوع را عنوان کردم که هم اکنون
400 هزار کامیون در جاده هاي کشور تردد می کنند با محاسبات دقیقی که انجام شده است سالی 2.5 میلیارددلار هزینه سوخت

 
پنهان داریم که براي 160 هزار کامیون فرسوده در حال تردد در جاده ها هزینه می شود. اینها باید در کشور نوسازي انجام شود. 

 
توافق ایران با هند در حوزه حمل و نقل 

وزیر راه و شهرسازي گفت: حمل و نقل علاوه بر آنکه راحتی، ایمنی و سلامت مردم را فراهم می کند می تواند درآمد کشور را افزایش

 
بدهد و بخش عمده اي از اشتغال کشور را سبب شود. 

وي از توافق با هند در خصوص ارتقاي بخش حمل و نقلی خبر داد و افزود: هم اکنون با چهار کشور همسایه توافق نامه هاي مناسبی

 
به امضا رساندیم که هم اکنون تردد ما چندین برابر شده است بنابراین اینکار در حال انجام است. 

وزیر راه و شهرسازي همچنین اعلام کرد: در وزارت راه و شهرسازي دو صندوق ملی مسکن و همچنین حمل و نقل راه اندازي شده و
در حال راه اندازي است که براي آنها دو مصوبه مجلس و شوراي نگهبان را نیز داریم. مقرر است تا تمامی درآمدهاي عمومی حمل و

 
نقل در صندوق حمل و نقل قرار بگیرد. 

 
وي یادآور شد: صندوق حمل و نقل راه اندازي شده است. هیات امناي آن معین شده و مشغول به کار است. 

قاسمی گفت: صندوق ملی ساختمان نیز مصوبه راه اندازي را سه ماه پیش اخذ کرده که این ابلاغ شده است. ما براي ساخت 4 میلیون
واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن حتما به صندوق ملی مسکن نیاز داریم. امیدواریم در سال آینده اعتبار مناسبی در صندوق

تامین شود تا بتوانیم تعهدات خود را انجام بدهیم.
















































